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فرهاد فزوني |
عضو هيات نمايندگان اتاق بازرگاني تهران|

برابر ماده 28 قانون برنامه ششم توسعه، دولت بايد 15درصد 
از اندازه و حج��م خود را در طول اج��راي برنامه كاهش دهد. 
علاوه بر اين، در مواد 5، 6 و 7 قان��ون مذكور نيز به ترتيب بر 
بهره وري دستگاه هاي اجرايي، قطع وابستگي بودجه به نفت و 
انضباط مالي دولت تأكيد شده است. پيش از اين نيز در قوانين 
مشابه چنين اهدافي مورد تأكيد بوده، اما آيا دولت در مسير 
پيگيري اين اهداف حركت كرده اس��ت؟  بررسي آمار و ارقام 
كلان بودجه گوياي اين واقعيت است كه در سال هاي اخير، 
بودجه عمومي كشور كه حاصل جمع منابع عمومي دولت و 
درآمدهاي اختصاصي اس��ت، به دليل وقوع برخي اتفاقات، 
از جمله تحريم، از فراز و نش��يب برخوردار بوده اما اثر خالص 
آن، بيان كننده رشد مثبت اين شاخص است. اين به معناي 
آن اس��ت كه دولت به دنبال افزايش گس��تره برخي اقدامات 
خود در حوزه حاكميت��ي، تصدي گري و بنگاه��داري بوده 
است. نكته ديگري كه در بررسي ارقام منابع بودجه عمومي 
دولت در قواني��ن بودج��ه و گزارش هاي تفريغ س��ال هاي 
1389 ت��ا 1394وج��ود دارد، اين اس��ت ك��ه تصدي گري 
مربوط به شركت هاي دولتي در اقتصاد افزايش يافته و اين بر 
خلاف سياست ها، اسناد فرادستي و قوانين مربوط به توسعه 
فعاليت هاي بخش خصوصي و پررنگ كردن نقش و س��هم 
اين بخش از كيك توليد ناخالص ملي كش��ور اس��ت. به اين 
ترتيب، سهم منابع بودجه عمومي دولت از بودجه كل كشور 
در سال هاي گذشته نشان مي دهد بخشي از منابع بودجه كه 
بايد به امور حاكميتي اختصاص ياب��د، به امور تصدي گري و 
بنگاهداري اختصاص داده شده است. علاوه بر اين، در بودجه 
عمومي دولت بين منابع پيش بيني شده و ارقام عملكردي آن 
هم شكاف وجود دارد. رييس س��ازمان برنامه و بودجه كشور 
چند روز پيش اعلام كرد كه در س��ال 1397، بودجه عمراني 
كش��ور معادل 62 هزار ميليارد تومان بوده كه فقط 31 هزار 
ميليارد تومان آن پرداخت شده است. همين بودجه عمراني 
در س��ال 1398 به 65 هزار ميليارد افزايش خواهد يافت. اگر 
چه نگارنده معتقد است كه به علت تورم بالا در كشور، افزايش 
5 درصدي بودجه عمراني به معناي كاهش ش��ديد بودجه 
عمراني كشور است.  ش��اخص مربوط به بودجه شركت هاي 
دولتي، موسسات انتفاعي وابسته به دولت و بانك ها در سال 
1397بي��ش از 839 هزار ميليارد تومان را نش��ان مي دهد و 
حدود 69 درصد منابع بودجه كل كش��ور است. شركت هاي 
دولتي عمدتا، بنگاه هاي بزرگ هس��تند و در توليد ناخالص 
داخلي نقش برجسته اي دارند و بنا به اذعان مسوولان كشور 
85 درصد از توليد ناخالص ملي توسط 15 درصد بنگاه هاي 
بزرگ توليد مي شوند. تعداد اين ش��ركت ها در بودجه سال 
1397 كل كش��ور 377 ش��ركت اس��ت. از اين تعداد، 357 
شركت س��ودده و سر به سر، 9 ش��ركت زيان ده و 11 شركت 

جزو بانك ها و موسس��ات انتفاعي وابس��ته به دولت به شمار 
مي روند. در س��ال مذكور درآمد، هزين��ه و جمع كل منابع 
و مصارف ش��ركت هاي دولتي در مقايسه با س��ال 1396 به 
ترتيب حدود 18 و 1.7 درصد رش��د ك��رد.  از طرفي، بودجه 
شركت هاي دولتي بدون توجه به اصول شركت داري و رعايت 
اركان اساس��نامه آنها در مجلس به تصويب مي رسد و اصول 
بودجه نويسي عملياتي در آنها به شكل واقعي رعايت نمي شود. 
برخي از اين ش��ركت ها به دليل زيان ده بودن، با ترتيباتي در 
رديف شركت هاي سودده قرار داده مي شوند تا از آنها ماليات 
و سود سهام دريافت شود. بودجه شركت هاي دولتي انعكاس 
تصدي گري دولت در اقتصاد است كه در برخي سال ها بيش از 
70 درصد منابع بودجه كل كشور را تشكيل مي دهد و اصلا در 
سازمان برنامه و بودجه و مجلس مورد كنكاش قرار نمي گيرد 
كه مشخص شود درآمد، هزينه، منابع و مصارف آنها چگونه 
پيش بيني يا مصرف شده است. روشن نيست آيا بودجه هاي 
سرمايه اي در محل خود هزينه شده يا به امور جاري اختصاص 
يافته اند؟ اين بخش��ي از ايرادهاي مهمي اس��ت كه در نحوه 
رسيدگي به بودجه كل كشور وجود دارد.  در سال هاي 1389 
لغايت 1394، بودجه ش��ركت هاي دولتي بطور متوسط 27 
درصد رشد داشته است و اين با بس��ياري از اهداف مربوط به 
توسعه فعاليت بخش خصوصي تناقض آشكاري دارد كه در 
قوانين و دس��تورالعمل هاي مختلف مورد تأكيد قرار گرفته 
است. اين بودجه در وضعيتي رشد پيدا كرده است كه از تعداد 
شركت هاي دولتي در اين سال ها كاسته شده است و از 438 
در سال 90 به 377 در سال 97 رس��يده است. دستاورد اين 
شيوه عملكرد، نبود انضباط بودجه اي و شكاف بين پيش بيني 
و عملكرد است. اين در حالي است كه شاخص سهم ماليات در 
منابع بودجه عمومي دولت به دليل نقشي كه ماليات در اجراي 
سياس��ت هاي مربوط به اجراي عدالت، توزيع ثروت، كاهش 
فقر و شكاف طبقاتي در كشور دارد و منبعي براي تأمين مالي 
هزينه هاي دولت به شمار مي رود، از اهميت برخوردار است. 
اگر اين سهم پايين باش��د به معناي اين است كه دولت دچار 
كس��ري بودجه خواهد ش��د و براي جبران اين كسري بايد 
به اس��تقراض يا فروش دارايي ها و ثروت ملي اقدام كند و اين 
رويكرد آثار و تبعات خاص خودش را به دنبال دارد.  متاسفانه 
در قوانين بودجه كشور اعتبارات جاري در مقايسه با اعتبارات 
عمراني و دارايي هاي مالي بيشترين سهم را به خود اختصاص 
داده اس��ت. س��هم اعتبارات جاري از مصارف عمومي دولت 
در س��ال 1389 حدود 58 درصد و در سال 1397 حدود 76 
درصد مصارف عمومي دولت را تشكيل مي دهد. هر قدر سهم 
اعتبارات هزينه اي بيشتر باشد با توجه به نقش و سهم دولت در 
اقتصاد كشور، به معناي اين است كه سهم اعتبارات عمراني 
كمتر خواهد شد. بنابراين رش��د اقتصادي با مشكل مواجه 
خواهد شد و به تناسب اين وضعيت، سرمايه گذاري، اشتغال و 

توسعه فعاليت هاي اقتصادي نيز محقق نخواهد شد. 

بودجه و تناقض آشكار
سخن  نخست

 همين صفحه  

سخن نخست

بودجه و تناقض آشكار
براب��ر م��اده 28 قانون 
برنامه شش��م توس��عه، 
دولت باي��د 15درصد از 
ان��دازه و حجم خ��ود را 
در طول اج��راي برنامه 
كاه��ش ده��د. ع��لاوه 
بر اي��ن، در م��واد 5، 6 و 
7 قانون مذك��ور نيز به 
ترتيب بر به��ره وري دس��تگاه هاي اجرايي، قطع 
وابستگي بودجه به نفت و انضباط مالي دولت تأكيد 
شده است. پيش از اين نيز در قوانين مشابه چنين 
اهدافي مورد تأكي��د بوده، اما آيا دولت در مس��ير 
پيگيري اين اهداف حركت كرده اس��ت؟  بررسي 
آمار و ارقام كلان بودجه گوياي اين واقعيت است كه 
در سال هاي اخير، بودجه عمومي كشور كه حاصل 
جمع منابع عمومي دولت و درآمدهاي اختصاصي 
است، به دليل وقوع برخي اتفاقات، از جمله تحريم، 
از فراز و نش��يب برخوردار بوده اما اث��ر خالص آن، 

بيان كننده رشد مثبت اين شاخص است.
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بازار سرمايه

 ابزار »آتي سبد سهام« 
در بورس تهران

 به گفته رييس س��ازمان ب��ورس و اوراق بهادار از 
مهم ترين مزاياي ابزارهاي مشتقه، مديريت ريسك 
بازار سهام است و از طريق اين ابزار سرمايه گذاران 
مي توانند سودي بيشتر از سودهاي معمولي كسب 
كنند. بر اين اساس، روز گذشته شاپور محمدي در 
مراسم رونمايي از بازار قراردادهاي آتي سبد سهام 
با اظهار خوش بيني نسبت به رونق معاملات آتي 
سبد سهام عنوان كرد: در س��ال گذشته ابزار آتي 

تك سهم در بورس تهران رونمايي شد و...

انرژي

داستان  يك  ماجراجويي 
در جغرافياي  غريب  نفت

عليرضا كياني|
ش��ركت هاي نفتي چيني چگونه در دنياي نفت 
مطرح ش��دند و چطور توانس��تند با وج��ود ورود 
ديرهنگام به صنع��ت نفت، با رقباي ق��در و ديرپا 
رقابت كنند؟ »دنيل يرگين«، برنده جايزه پوليتزر 
و مش��اور چندين رييس جمهور ايالات متحده در 
بخشي از كتاب خود »جست وجو؛ انرژي، امنيت و 
ساخت دوباره جهان مدرن« به اين سوالات پاسخ 
داده اس��ت. چيزي كه خواندن اين بخش از كتاب 
حجيم يرگين را جذاب تر مي كند اين است كه يكي 
از همين شركت هاي چيني يعني سي ان پي سي 
هم اكن��ون در ايران فعال اس��ت و هفته گذش��ته 
شايعاتي درباره ادامه فعاليت آن مطرح شد. در ادامه 
روايت جذاب پاگرفتن شركت هاي نفتي چيني در 
س��ال هاي اخير را خواهيد خواند. زماني كه جورج 
دبليو بوش، رييس جمهور پيشين ايالات متحده، از 

همتاي چيني خود، هو جيانتائو پرسيد كه ...
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 حسين ميرشجاعيان معاون وزارت  امور اقتصادي
  درگفت وگوبا »تعادل«  مطرح كرد

وعده  وزير اقتصاد به فعالان اقتصادي :

 تولد يك  شبه » مجوز«  
بلاي جان كسب وكار!

بازار ارز به ثبات مي رسد

خبر

س��خنگوي كميس��يون اص��ل 90 قانون اساس��ي 
مجلس شوراي اسلامي گفت: با توجه به قيمت هاي 
فعلي خودرو، ش��وراي رقاب��ت ديگ��ر نمي تواند در 
قيمت گذاري ها نقشي داشته باش��د و بايد سازمان 
حماي��ت از مصرف كنن��دگان و كارگروه تش��كيل 
شده قيمت ها را تعيين كنند. به گزارش خانه ملت، 
بهرام پارس��ايي در تش��ريح نشس��ت روز يك شنبه 
كميسيون اصل 90 قانون اساس��ي مجلس شوراي 
اسلامي، اظهار داش��ت: در پي شكايات عديده اي كه 
به كميس��يون اصل 90 قانون اساسي مجلس مبني 
بر عدم اجراي تعه��دات و افزايش قيمت محصولات 
توسط خودروس��ازان رسيد، نشس��ت برگزار شد. او 
با بيان اينكه در اين نشس��ت وزي��ر صنعت، معدن و 
تجارت، مع��اون حقوقي رييس جمه��وري، رييس 
س��ازمان تعزي��رات حكومتي، س��ازمان بازرس��ي، 
خودروسازان و اعضاي كميس��يون حضور داشتند، 
بيان كرد: مقرر ش��د تعهدات خودروس��ازان نسبت 
به خريداران بر اس��اس قرارداد اجرا ش��ود و قيمت 
مندرج در قرارداد را اعمال كنند. او با اش��اره به اينكه 
خودروس��ازان مدعي هس��تند كه تعهدي از س��ال 
گذشته ندارند و به كليه تعهدات خود عمل كرده اند، 
ادامه داد: همچنين توليدكنندگان خودرو نسبت به 
رقابتي شدن بازار و واردات آزاد محصولات مخالفتي 
نداشتند. او با تاكيد بر اينكه تعهدات انجام نشده دو 
گروه س��ايپا و ايران خودرو حدودا 300هزار خودرو 
است، عنوان كرد: مقرر شده است تا تحويل تعهدات 
معوق در اولويت خودروسازان قرار بگيرد و بر اساس 
قراردادهاي منعقد نس��بت به تعه��دات خود عمل 
كنند. پارسايي با اشاره به اينكه تمامي مهمانان نظر 
خاص خود را داشتند اما نيت كميسيون اصل نودم 
قانون اساسي مجلس اين اس��ت كه كمترين فشار 
بر مردم وارد ش��ود هرچند كه افزاي��ش قيمت مواد 
اوليه را قب��ول داريم، ادام��ه داد: افزايش قيمت مواد 
اوليه تناس��بي با ميزان درخواس��ت افزايش قيمت 
محصولات توس��ط خودروس��ازان ندارد. وي با بيان 
اينكه مقرر شد كارگروهي با حضور نمايندگان مردم 
در كميس��يون اصل نودم قانون اساسي، كميسيون 
حقوق��ي قضايي، صناي��ع و معادن، خودروس��ازان، 
وزارت صنعت، معدن و تج��ارت، تعزيرات حكومتي 
و س��ازمان بازرسي تش��كيل ش��ود و در اين كميته 
نحوه قيمت گذاري ها مش��خص مي ش��ود، تصريح 
كرد: ب��ا توجه به قيمت ه��اي فعلي ش��وراي رقابت 
ديگر نمي تواند در قيمت گذاري ها نقش��ي داش��ته 
باش��د و بايد س��ازمان حمايت از مصرف كنندگان و 
كارگروه تشكيل ش��ده قيمت ها را تعيين كنند. او با 
تاكيد بر اينكه تا زماني ك��ه قيمت هاي جديد اعلام 
نشود خودروس��ازان حق افزايش قيمت محصولات 
توليدي خود را ندارند، خاطرنش��ان كرد: بايد اعلام 
قيمت ها براساس روال و قاعده باشد و افزايش قيمت 

محصولات به صورت خودسرانه قانوني نيست.

خروج شوراي رقابت از 
چرخه قيمت گذاري خودرو 

جهان

تكثير »جليقه زردها«
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   فراخوان ارزيابی کيفی
 مناقصه عمومی  يک مرحله ای

روابط عمومی شركت سهامي سازمان آب و برق خوزستان
رجوع به صفحه 10

نوبت اول



روي موج خبر

   دع�وت از وزي�ر صم�ت به مجل�س براي 
انتصابات اخير؛  اعتماد انلاين|

انتصابات اخير رحماني ، وزير صنعت، معدن و تجارت 
حواشي را به دنبال داشت و در اعتراض به دو انتصاب 
اخير او سرقيني معاون وزير در امور معادن و صنايع 
معدني استعفا داد. فراكس��يون اميد از سه وزير راه، 
رفاه و صنعت به دليل انتصابات انجام شده دعوت كرد 
تا در جلسه فراكسيون اميد حاضر شوند. محمدرضا 
تابش گف��ت: از آقايان ش��ريعتمداري، رحماني و 
اسلامي دعوت كرديم با حضور در جلسه فراكسيون 
اميد اقدامات خود براي تحقق برنامه هاي تقديمي به 
مجلس شوراي اسلامي را تشريح كنند و همچنين 
درباره انتصابات اخير اين سه وزارتخانه كه منجر به 
بروز برخي از حواشي شده است، توضيحاتي دهند.  
يك نماينده مجلس كه خواست نامش فاش نشود در 
گفت وگو با »اعتمادآنلاين« گفت: انتصابات اخير آقاي 
رحماني وزير صنعت، معدن و تجارت در اين وزارتخانه 
انتقاداتي را به دنبال داشته است. اين نماينده مجلس 
تاكيد كرد: جعفر س��رقيني معاون وزير صمت در 
امور معادن و صنايع معدني به دليل اعتراض عزل و 
نصب هاي اخير آقاي رحماني وزير صنعت، معدن و 
تجارت روز گذشته استعفا داده است. البته هنوز اين 
استعفا از سوي وزير صمت پذيرفته نشده است. او به 
چند نمونه از انتصابات مورد انتقاد وزير صمت اشاره 
كرد و گفت: آقاي رحمان��ي، خداداد غريب پور را به 
عنوان رييس ايميدرو و كامبيز مهدي زاده فرس��اد 
داماد رييس جمه��ور را به عنوان رييس س��ازمان 
زمين شناس��ي و اكتشافات معدني كشور منصوب 
كرده است. در حالي كه آقاي غريب پور متخصص 
نيست و كشاورزي خوانده است و داماد رييس جمهور 
نيز يك ساعت در اين موسسه كار نكرده است كه در 
نهايت اين عزل و نصب ها موجب اس��تعفاي آقاي 

سرقيني شده است.

   استيضاح ظريف از دستور كار مجلس خارج 
شد؛  مهر| 

علي اصغر يوس��ف نژاد، عضو هيات رييسه مجلس 
شوراي اس��لامي درباره آخرين وضعيت استيضاح 
محمد جواد ظريف، گفت: كميس��يون امنيت ملي 
در نامه اي به هيات رييسه مجلس اعلام كرده است 
كه تعداد امضاي نمايندگان براي استيضاح وزير امور 
خارجه از حد نصاب افتاده است. نماينده مردم ساري 
در مجلس شوراي اس��لامي افزود: »اين نامه اعلام 
وصول شده است و براساس آن استيضاح آقاي ظريف 

از دستور كار مجلس خارج شد.« 

   توضيح سفارت ايران در عراق در واكنش به 
يك ادعا؛ تعادل| 

ذوالفقار اميرشاهي، مشاور رسانه اي سفارت جمهوري 
اسلامي ايران در بغداد در واكنش به برخي ادعاها مبني 
بر عدم ايستادن سفير جمهوري اسلامي ايران در عراق 
به احترام شهداي اين كشور گفت: ايرج مسجدي، 
سفير جمهوري اسلامي ايران در عراق از همان ابتدا 
در مراسم سالگرد شكست داعش حضور يافت و تمام 
فعاليت ها و برنامه هايي كه به منظور تكريم ش��هدا 
برگزار ش��د را انجام داد، سپس فاتحه اي براي شهدا 
خواند و زماني كه همه ايستادند مراسم را ترك كرد 
بدون اينكه بداند اين قيام يك لحظه سكوت به احترام 

شهدا بود و نه پايان مراسم.

   مسووليت اعضاي هيات رييسه فراكسيون 
اميد تعيين  شد؛ تسنيم| 

در جلس��ه ديروز )يكش��نبه 25 آذر( هيات رييسه 
فراكسيون اميد، س��مت اعضاي اين هيات تعيين 
شد. بر اين اساس محمدرضا تابش، نماينده اردكان 
و عبدالكريم حس��ين زاده، نماين��ده نقده به عنوان 
نواب اول و دوم رييس فراكسيون اميد انتخاب شدند. 
همچنين محمدفيضي، نماينده اردبيل به عنوان دبير، 
رضا انصاري، نماينده داراب به عنوان كارپرداز و فاطمه 
س��عيدي نماينده تهران به عنوان سخنگو انتخاب 
شدند. پيش از اين محمدرضا عارف به عنوان رييس 

فراكسيون اميد انتخاب شده بود.

  همسر »مهدي بازرگان« درگذشت؛ ايسنا|
همس��ر ريي��س دولت موق��ت ايران صب��ح ديروز 
)يك شنبه( درگذشت. ملك طباطبايي همسر مهدي 
بازرگان اولين نخست وزير ايران بعد از پيروزي انقلاب 
اسلامي و رييس دولت موقت صبح ديروز - 25 آذر ماه 
– درگذشت. محسن محققي داماد خانواده بازرگان 
با تاييد اين خبر، خاطرنشان كرد: خانم طباطبايي به 

دليل كهولت سن دار فاني را وداع گفته است.

   آخري�ن وضعيت انتخ�اب جايگزين براي 
۴استاندار  بازنشسته؛ تسنيم|

سيد سلمان ساماني سخنگوي وزارت كشور، با اشاره 
به زمان معرفي 4 استاندار باقي مانده، گفت: در اسرع 
وقت اين استانداران معرفي مي شوند. ساماني با بيان 
اينكه طبق مصوبه مجلس درباره منع به كارگيري 
بازنشستگان 14 استاندار مشمول اين قانون شدند 
و 2 اس��تان مازندران و كرمان نيز استاندار نداشتند 
كه جمعاً 16 استاندار مي ش��د، ادامه داد: طي چند 
روز گذشته 12 استاندار معرفي شده اند و در روزهاي 
آينده نيز تعدادي كه باقي مانده اند انتخاب مي شوند 
و  تاكنون نيز گزينه اي به رييس جمهور براي تصدي 

استان هاي كه استاندار ندارند، معرفي نشده است.

   سوال از رييس جمهور مطرح نيست؛ ايلنا|
معاون پارلماني رياس��ت جمهوري درباره سوال از 
رييس دولت گفت: نماينده محترمي كه اين موضوع 
را مطرح كردند با من صحبت كردند و مشخص شد 
ايشان هم پيگير همان موضوعي است كه خود دولت 
هم به دنبال آن است. حسينعلي اميري در پاسخ به اين 
سوال كه موضوع مورد سوال از رييس جمهور چه بوده 
است، گفت: مبحثي كه قرار بود از رييس جمهور مورد 
سوال قرار گيرد افزايش قيمت تضميني خريد گندم 
از سوي دولت بود كه بايد گفت وزرات جهاد كشاورزي 

هم دنبال اين موضوع است.

ايران2

اختلاف مجلس و مجمع بر سر نحوه تصميم گيري درباره لوايح اختلافي

چالش گستره اختيارات »مجمع«
گروه ايران|

 مجمع تشخيص مصلحت نظام مي گويد كه بند الف ماده 
يك لايحه اصلاح قانون مبارزه با پولش��ويي را تغيير داده، 
مجلس هم بايد همان را به دولت ابلاغ كند. اين را ديروز در 
اطلاعيه و در توضيح اظهارات روز شنبه دبير مجمع اعلام 
كرده اس��ت. مجمع تش��خيص توضيح داده كه منظور از 
كلمه »اصلاح« در صحبت هاي نقل شده از محسن رضايي 
»اصلاح متني و تنظيم نهايي در ابلاغ به دولت« بوده است 
و نه طرح مجدد در مجلس. بنابر اين اطلاعيه » اصلاحات 
مصوب مجمع تشخيص مصلحت نظام، عينا به متن مصوبه 
مجلس شوراي اس��لامي اضافه يا جايگزين عبارات متن 
مصوبه اختلافي شده و سپس توسط رييس محترم مجلس 
شوراي اس��لامي به دولت ابلاغ مي شود. بنابراين مجلس 
نمي تواند اصلاحات مجمع تش��خيص مصلحت نظام را 
تغيير دهد.« روابط عمومي مجمع تشخيص مصلحت نظام 
تاكيد كرده است كه تعبير اشتباه از سخنان رضايي به اين 
دليل بوده كه كلمه »متن« پيش از اصلاح جا افتاده است. 
اشاره روابط عمومي مجمع به آن بخش از اظهارات محسن 
رضايي است كه درباره تصميم مجمع درخصوص ماده يك 
اصلاح قانون مبارزه با پولشويي توضيح مي داد: »در يكي از 
اين موارد كه هيات عالي نظارت ايرادي به مصوبه مجلس در 
لايحه اصلاح قانون مبارزه با پولشويي گرفته بود و مجلس 
آن را نپذيرفته بود، امروز مجمع تصويب كرد كه نظر مجلس 
بايد اصلاح شود. از اين رو ما از مجلس مي خواهيم ماده يك 
اين مصوبه را اصلاح كند كه مربوط به منشأ جرم است و در 

لايحه دولت هم نبوده و مجلس، آن را اضافه كرده است.«

   واكنش مجلس به اقدام مجمع
اين اطلاعيه مجمع تشخيص مصلحت نظام با واكنش نايب 
رييس مجلس مواجه شده است. علي مطهري در گفت وگو 
با خانه ملت تاكيد كرد ك��ه »بازگرداندن طرح و لايحه اي 
از مجمع به مجلس كاري خلاف اختيارات است و مجمع 
صرفا مي تواند بين مجلس و شوراي نگهبان داوري كند و 
اگر براساس نظارت مجمع تشخيص بر اجراي سياست هاي 
كلي نظري داشته باشد بايد ضمن بررسي طرح يا لايحه در 
مجلس نظراتش را اعلام كند.« به اعتقاد مطهري »وقتي 

لايحه و طرح��ي در صحن مجلس تصويب ش��د مجمع 
نمي تواند آن را انطباق دهد وبه مجلس اعلام كند بايد اصلاح 
شود و اين اقدام يك بدعت خطرناك است و اختيارات قانوني 
مجلس را محدود مي كند«. حسين ميرمحمدصادقي معاون 
قوانين مجلس شوراي اسلامي نيز با انتقاد از روند اخير هيات 
عالي نظارت مجمع تشخيص مصلحت نظام خواستار توجه 
همه دستگاه ها به قانون اساسي شده و تاكيد كرده است كه 
»هيات عالي نظارت يا مجمع تشخيص نبايد از يك سو خود 
را محق به اظهارنظر درباره طرح ها و لوايح مصوب و از سوي 
ديگر مجلس شوراي اسلامي را نيز موظف به رفع ايرادات 
مجمع تشخيص و اجراي نظرات خود بداند. اين روند درست 

نيست بنابراين اقدامات هيات عالي نظارت مجمع تشخيص 
مصلحت نظام با قانون اساسي همخواني ندارد.«

معاون قوانين مجلس خاطرنشان كرد كه »هيچ كس اين 
مساله را نمي پذيرد كه آيين نامه اي مربوط به يك دستگاه 
يا نهاد قانوني برخلاف قانون اساسي نوشته شود.« لذا »بايد 
به قانون اساسي برگرديم. به نظر قانون اساسي خيلي روشن 
و صريح در زمينه فرآيند قانون گذاري و دستگاه هايي كه 
حق اين كار را دارند اظهارنظر كرده و هيچ گونه ابهامي نيز 
در اين مورد وجود ندارد.« اشاره ميرمحمد صادقي به ماده 
28 آيين نامه داخلي مجمع تشخيص مصلحت نظام است. 
براساس اين ماده »درموارد تعارض ميان نظر شوراي نگهبان 

و مجلس شوراي اسلامي كه منجر به اصلاح ماده يا مواد مورد 
اختلاف مي ش��ود، چنانچه اصلاح ياد شده مستلزم انجام 
اصلاحاتي در ماده يا مواد ديگر باشد مجمع اين اصلاحات را 

درحد ضرورت اعمال خواهد كرد.« 

   پاسخ به ابهام از نگاه يك حقوقدان 
اين پرسش براي اولين بار نيست كه مطرح مي شود. سيد 
محمد هاشمي در كتاب حقوق اساسي جمهوري اسلامي 
اين پرسش را مطرح كرده و به آن پاسخ داده است. به نوشته 
اين حقوقدان »در حل اختلاف )مجلس و شوراي نگهبان(، 
به نظر مي رس��د كه، صرفا مواد اختلافي و ساير موادي كه 

احيانا در ارتباط با مواد اختلافي هستند، بايد مورد بررسي 
قرار گيرد. نظر مجمع، مصلحت مشخص  است كه اختلاف 
را حل و اجراي قانون را تسهيل مي نمايد. در اين خصوص، 
قانون اساسي اشاره اي به بازگرداندن مصوبه به مجلس )نظير 
آنچه كه در اصل نود و چهارم براي شوراي نگهبان بيان شده( 
نكرده است.« سپس هاشمي چنين استنباط كرده كه »متن 
مصوبه مجمع، با تشخيص مصلحت، يا مبني بر تأييد مصوبه 
مجلس يا تأييد نظر شورا است يا آنكه نظر مستقلي از طرف 
مجمع براي حل اختلاف اعلام مي ش��ود. به هر حال، نظر 
مجمع كه احتمالا محتوي اصلاح يا تغيير مفاد برخي از مواد 
اختلافي يا مواد مرتبط با آنها باشد، به همراه مجموع قانون 
مورد نظر، لازم الاجراء خواهد بود.« اين حقوقدان هم براي 
توضيح اين نگاه خود به آيين نامه مجمع اشاره مي كند كه 
به اين نهاد اجازه تغييرات را داده است. با اين حال، تتميم يا 
الحاق موادي ديگر، اضافه بر حل اختلاف -كه از اختيارات 
خاص مجلس شوراي اسلامي است- را هاشمي قانونگذاري 
تلقي كرده كه خارج از اختيارات مجمع است و حتي ممكن 
است منجر به تناقض و دوگانگي بين بخش هاي مختلف 
قانون شود. اگرچه آيين نامه مجمع تشخيص مصلحت نظام 
در اين رابطه هم موضع دارد. بر اساس ماده 29 اين آيين نامه، 
»در هنگام رسيدگي به مسائل مربوط به تشخيص مصلحت 
و در مواردي كه اعضاي مجمع رأي دادن به موضوع مورد 
اختلاف را مشروط به اصلاح بخش ديگر از مواد مصوبه نمايند 
كه آن بخش مواجه با مخالفت شوراي نگهبان نبوده است، 
مجمع موضوع را به استحضار مقام معظم رهبري مي رساند 
و در صورت موافقت معظم له نسبت به بررسي بخش مورد 
نظر اقدام خواهد كرد« . نويس��نده كتاب حقوق اساس��ي 
جمهوري اسلامي، اين بند از آيين نامه مجمع را در تعارض 
با اصل يكصد و دوازدهم قانون اساس��ي مي داند و معتقد 
است اين اقدام، صلاحيت ذاتي و انحصاري مجلس شوراي 
اسلامي در امر قانونگذاري را تنگ مي كند. او در عين حال 
پيشنهاد مي دهد كه »مجمع، پس از تشخيص مصلحت 
نسبت به مصوبات و مواد مورد تعارض، با اكتفاء به محدوده 
صلاحيت خود، عدم صلاحيت خود را نسبت به اصلاح بخش 
غير اختلافي اعلام و آن را براي بررسي به مجلس شوراي 

اسلامي عودت دهد«.

 معاون اول رييس جمهوري تاكيد كرد

عبور از تله تحريم ها به وسيله اقتصاد دانش بنيان
»با استفاده از چه راهكارهايي مي توان اقتصاد ايران را از 
تله تحريم هاي اقتصادي امريكا عبور داد؟« اين پرسشي 
است كه معاون اول رييس جمهوري با طرح آن تلاش 
مي كند تا تصويري از مهم ترين راهبردهاي اقتصادي 
كش��ور در ماه هاي پيش رو ارايه كند. راهبردهايي كه 
جهانگيري معتقد است مجموعه اين عوامل كليدي 
را مي ت��وان در تركيب بندي چون »توس��عه اقتصاد 

دانش بنيان« محقق ساخت. 
اقتصادي مبتني بر دانش هاي نوين كه تلاش مي كند 
ظرفيت هاي تازه اي را پيش روي اقتصادهاي در حال 
ظهور ايجاد كند. تجربه هايي كه پيش از اين كشورهايي 
با اس��تفاده از آن توانسته اند مس��ير توسعه پايدار را  با 
س��رعت افزونتري طي كنند و ش��اهد پيشرفت را در 

آغوش بكشند. 
بر اس��اس اين اهميت بنيادين اس��ت كه معاون اول 
رييس جمهور با اشاره به هدفگذاري هاي صورت گرفته 
براي تاب آوري اقتصاد كشور در برابر تكانه هاي خارجي 
مي گويد: ش��اه بيت مقاومت اقتصاد كش��ور در برابر 

تكانه هاي خارجي، اقتصاد دانش بنيان است.
 اس��حاق جهانگيري ديروز در نوزدهمين جش��نواره 
تجليل از پژوهشگران و فناوران برگزيده سراسر كشور 
اظهار داشت: توسعه علمي يكي از عرصه هاي اساسي 
توسعه پايدار و همه جانبه اس��ت و مردم همواره اميد 
داشته اند كه كشور بتواند به سطحي از توسعه برسد كه 
از اقتصاد و شرايط اجتماعي و سياسي مناسب برخوردار 
باش��يم.  معاون اول رييس جمهور افزود: در دو س��ده 
گذشته تمامي اقداماتي كه در جهت اصلاح و توسعه 

صورت گرفته همواره با نوعي نگاه به توسعه علمي بوده 
است و امروز نيز بايد برنامه ريزي و ساز و كارهاي لازم را 

براي رسيدن به توسعه علمي انجام دهيم. 
جهانگيري خاطرنش��ان كرد: »ش��ايد تصور شود كه 
توسعه علمي مختص زماني است كه كشور با مشكلات 
و تنگناها روبرو نباشد اما واقعيت اين است كه توسعه 
علمي دقيقاً براي روزهاي س��خت مقابله با تنگناها، 
چالش ها و رفع محدوديت ها است و زماني كه سختي ها 
بيشتر مي شود، توسعه علمي بايد بيش از بقيه ايام در 

صدر امور و كارها قرار گيرد.« 

   غلبه بر چالش هاي اقتصادي
معاون اول رييس جمهور ادامه داد: توسعه علمي و توجه 
به فناوري هاي روز و پژوهش هاي كاربردي مي تواند در 
شرايطي كه با مسائل اقتصادي، اجتماعي و مشكلات 
روابط بين الملل مواجه هس��تيم، ب��ه ما كمك كند تا 

بتوانيم بر مسائل و چالش هاي كشور غلبه كنيم. 
او با اش��اره به هدفگذاري دش��منان براي فش��ار بر 
اقتصاد كش��ور و تلاش آنها براي قرار دادن مردم در 
مقابل نظام، خاطرنشان كرد: اتكاء درآمدهاي اصلي 
كش��ور به فروش نفت شرايطي را به وجود آورده كه 
نفت هم مي تواند براي كش��ور درآمدزا باش��د و هم 
تبديل به اهرمي براي فشار قدرت هاي بزرگ عليه 
كش��ورمان شده اس��ت تا با ممانعت از فروش نفت، 
درآمدهاي كش��ور را كاهش دهن��د. البته به فضل 
الهي تاكنون توفيق چنداني به دست نياورده اند اما 

به هر حال صادرات نفت قدري كاهش يافته است.

معاون اول رييس جمهور با بيان اينكه اقتصادي كه به 
منابع درآمدي سنتي وابسته است، مي تواند از همين 
ناحيه در تهديد قرار گيرد، خاطرنشان كرد: اقتصاد بايد 
در فشارها و تنگناها تاب آوري داشته باشد و بتواند خود 
را از درون احيا كند كه چنين اقتصادي همان اقتصاد 

مقاومتي است. 
جهانگيري تصريح كرد: اقتصادي كه بتواند جايگزين 
اقتصاد متكي به نفت و ساير منابع طبيعي باشد، اقتصاد 
دانش بنيان اس��ت چرا كه اين اقتصاد متكي به مغز و 

دانش انسان است و مي تواند همواره زاينده باشد.
مع��اون اول رييس جمهور با تأكيد ب��ر اينكه دانش، 
پژوهش و فناوري بايد بطور كامل در اقتصاد كش��ور 
پياده شود، اظهار داشت: اين اتفاق مهم از طريق تعامل 
دانشگاه، صنعت و جامعه شكل مي گيرد و زماني كه اين 
سه بخش مهم در يك راستا قرار گيرند، اقتصاد دانش 

بنيان پديد مي آيد.

   اولويت توسعه كشور
جهانگيري با تأكيد بر اينكه برنامه اقتصاد دانش بنيان 
بايد به عنوان مهم ترين اولويت توسعه كشور در شرايط 
فعلي در دس��تور كار قرار گيرد، افزود: اين برنامه بايد 
هم در اولويت دولت و هم در بودجه ها و صندوق هاي 
حمايتي ديده ش��ود و در كنار آن ارتقاء پژوهشگران و 

ظرفيت   دانشگاه ها نيز بايد در دستور كار باشد. 
معاون اول رييس جمهور با اش��اره به فراخوان دولت 
براي دعوت از دانشمندان و اساتيد كشور براي كمك 
به رفع چالش هاي اصلي گفت: برخي از دانشگاه هاي 

كشور عملكرد خوبي در اين زمينه از خود نشان داده اند 
و كارگروه هاي متعددي در دانشگاه ها براي كمك به 
حل مشكلات شكل گرفت و در اجلاس 1۳ دانشگاه برتر 
كشور نيز مواهب مهمي در اين خصوص مطرح شد و 

نتايج آن در اختيار دولت قرار گرفت. 
جهانگيري گفت: كارآفريناني بايد در اولويت حمايت 
قرار گيرند كه عملكرد آنها دانش بنيان است و اگر قرار 
است كه از گسترش كمي و كيفي دانشگاه ها حمايت 
كنيم بايد دانش��گاه هايي مورد حمايت قرار گيرند كه 
نيروهاي فارغ التحصيل آنان كارآفريناني ريسك پذير 

و فعال در حوزه اقتصاد دانش بنيان باشند. 
معاون اول رييس جمهور با اش��اره ب��ه گزارش معاون 
علمي و فناوري رييس جمهور مبني بر وجود سه هزار 
و 8۰۰ شركت دانش بنيان در كشور خاطرنشان كرد: 
خوشبختانه از پارك هاي علمي و فناوري و مراكز رشد 

و فناوري، شركت هاي دانش بنيان تشكيل مي شوند 
كه متكي به نيروهاي دانشگاهي هستند. 

جهانگيري با تأكيد بر اينكه شركت هاي دانش بنيان 
بايد بتوانن��د در بازارهاي خارج از كش��ور نيز حضور 
فعال داشته باشند، افزود: هم وزارت صنعت، معدن و 
تجارت و هم معاونت علمي و فناوري رييس جمهور بايد 
حمايت هاي لازم را از شركت هاي دانش بنيان انجام 
دهند تا اين شركت ها بتوانند با حضور در نمايشگاه هاي 

بين المللي، محصولات خود را عرضه كنند.
او افزود: حمايت از شركت هاي دانش بنيان و پارك هاي 
علم��ي و فن��اوري هم در بودج��ه س��ال 98 و هم در 
سياست هاي كلي ديده ش��ده و پنج كريدور علمي و 
فناوري نيز در پنج اس��تان كش��ور راه اندازي شده كه 
اميدوارم شاهد فعال شدن كريدورهاي علمي در ساير 

استان ها نيز باشيم. 

تقاضاي ارجاع اظهارات ظريف 
به قوه قضاييه رد شد

سخنگوي كميسيون امنيت 
مل��ي و سياس��ت خارجي 
مجلس گفت كه درخواست 
تعدادي از نمايندگان جهت 
ارجاع اظهارات وزير خارجه 
به قوه قضاييه در كميسيون 
امنيت مل��ي رد ش��د و به 
تصويب نرسيد. به گزارش ايسنا، علي نجفي خوشرودي 
در توضيح جلسه ديروز كميسيون امنيت ملي و سياست 
خارجي مجلس گفت: در اين جلسه درخواست تعدادي 
از نمايندگان مجلس براي ارجاع موضوع اظهارات آقاي 
ظريف وزير امور خارجه به قوه قضاييه مطابق با ماده 2۳4 
آيين نامه داخلي به راي گذاشته شد كه اكثريت اعضاي 
كميسيون آن را وارد ندانس��تند. لذا اين درخواست را 
رد كردند. وي افزود: همچنين در اين جلس��ه اعضاي 
كميسيون سه نفر را براي عضويت در كميسيون تلفيق 
بودجه 98 انتخاب كردند كه بر اين اساس شهروز برزگر، 
ابوالفضل حسن بيگي و اردشير نوريان از طرف كميسيون 
امنيت ملي به عنوان اعضاي كميسيون تلفيق انتخاب 
شدند. سخنگوي كميس��يون امنيت ملي و سياست 
خارجي مجلس گفت كه در اين جلسه طرح اصلاح بند 
۳ م��اده 18 قانون گذرنامه در خصوص صدور گذرنامه 

براي زنان شوهردار و خروج آنها از كشور تصويب شد.

 نتايج مذاكرات سوئد همسو 
با سياست هاي ايران است

س��خنگوي وزارت ام��ور 
خارج��ه اي��ران نتاي��ج 
مذاكرات س��وئد را همسو 
با سياس��ت هاي ايران در 
برابر متجاوزان دانس��ت. 
به گ��زارش ايس��نا، بهرام 
س��خنگوي  س��مي،  قا
وزارت امور خارجه ايران گف��ت: ايران از ابتدا جهت 
زمينه س��ازي براي مذاك��رات يمن خواه��ان پايان 
حملات، ارسال كمك ها و برقراري آتش بس بود. وي 
در گفت وگو با شبكه العالم همچنين از سازمان ملل 
خواست در اقدامي درجهت مخالفت با سياست هاي 
امري��كا مبني بر خ��روج از توافق هس��ته اي، به اين 
توافق پايبند باش��د. قاس��مي افزود: مبادله مالي با 
كش��ورهاي اروپايي، جايگزين خروج دولت امريكا 
از توافق هسته اي اس��ت. وي درباره تاخير در اجراي 
اين راهكار گفت: سازوكارمالي ايران و اروپا، با برخي 
از مش��كلات روبروس��ت زيرا براي اولين بار اجرايي 
مي شود. كش��ورهاي اروپايي نيز همانند ما خواهان 
عدم افش��اي جزييات راهكار تبادل مالي هس��تند. 
سخنگوي وزارت خارجه ايران گفت: تا زماني كه توافق 
هسته اي در راستاي تحقق منافع ايران باشد ما در اين 

توافق باقي خواهيم ماند. 

رهنمودهاي رهبري  سياست هاي 
امريكا را خنثي كرد

 وزير دفاع و پش��تيباني 
نيروهاي مس��لح گفت: 
رهنمودهاي رهبر معظم 
انق��لاب سياس��ت هاي 
امري��كا را ب��راي ايج��اد 
بي ثبات��ي و ناامن كردن 
منطقه خنثي كرده است. 
به گزارش ايرنا، امير سرتيپ »امير حاتمي« ديروز در 
همايش تبيين انديشه هاي دفاعي فرمانده معظم كل 
قوا كه در سازمان صنايع دريايي وزارت دفاع برگزار 
شد، اظهار داشت: بايد با تببين انديشه هاي دفاعي 
فرمانده معظم كل قول زمينه ه��اي اجراي آنها را 
فراهم كنيم. بايد انديشه هاي دفاعي رهبري را براي 
آيندگان بازگو كنيم تا بدانند ما چگونه توانستيم از 
اين فراز و فرودها عبور كنيم؛ انديش��ه هاي دفاعي 
فرمانده معظم كل قوا بدون شك براي آيندگان چراغ 
راه و مايه افتخار و بالندگي خواهد بود. وزير دفاع و 
پشتيباني نيروهاي مسلح با اشاره به حضور امريكا 
در منطقه گفت: امريكايي ها پس از يازدهم سپتامبر 
براي ضربه زدن به ايران به افغانستان و عراق آمدند. 
ايس��تادگي و اتخاذ تدابير صحيح و راهبردي مقام 
معظم رهبري در اين زمان خاص، موجب شكست 

امريكايي ها و خروج آنها از منطقه شد.

زمان مناسبي براي تسويه 
حساب هاي انتخاباتي نيست

س��خنگوي هيات رييسه 
مجل��س همبس��تگي را 
نياز امروز جامعه دانس��ت 
و در خص��وص برخ��ي 
موضع گيري ه��ا عليه وزير 
امور خارجه گفت: رسانه ها 
به دنبال وفاق ملي باشند و 
نقدهاي خود را به صورت دوستانه مطرح كنند؛ طرح 
برخي نقد ها غرض ورزي سياسي است. بهروز نعمتي 
نماينده مردم تهران روز يكشنبه در گفت وگو با ايرنا در 
خصوص موضع گيري هايي كه در برخي رس��انه هاي 
مخالف دولت و برخي جناح هاي سياسي عليه دستگاه 
ديپلماسي و وزير امور خارجه صورت مي گيرد، گفت: 
دكتر ظريف شخصيت شناخته شده اي است و شاهد 
بوديم كه مق��ام معظم رهبري چندب��ار از آقاي دكتر 
ظري��ف تمجيد و تعريف كردند. وي  اف��زود: نياز امروز 
كشور همبستگي است و ما بايد در رويارويي با مسائلي 
كه اين انسجام و همبستگي را تهديد مي كند، در كنار هم 
باشيم. وي  افزود: اكنون زمان دعواهاي سياسي و تسويه 
حساب هاي انتخاباتي نيست و همدلي، دوستي و برادري 
در درجه اول اهميت قرار دارد؛ اگر هم نقدي وجود دارد، 
اين نقد نه به شكل دعوا و هجمه هاي سياسي بلكه بايد در 

فضايي دوستانه به مخاطب آن گفته شود.

از سرگيري عمره مفرده 
به طرف سعودي بستگي دارد

ريي��س س��ازمان ح��ج 
و زي��ارت گف��ت: لازمه از 
سرگيري عمره مفرده اين 
است كه طرف عربستاني 
امنيت كامل زائران ايراني 
را فراهم كن��د. به گزارش 
باشگاه خبرنگاران، عليرضا 
رشيديان پيش از عزيمت به عربستان گفت: بنا به 
دعوت وزير حج عربستان سعودي كه از همه ستادها، 
سازمان هاي حج و زيارت كشور هاي اسلامي براي 
برگزاري حج هر س��اله، از كشور جمهوري اسلامي 
ايران نيز دعوت ش��ده تا براي مذاكرات حج 14۰4 
سفري به عربستان داشته باشيم. او افزود: اميدواريم 
امس��ال هم با تفاه��م و همكاري كه ب��ا وزارت حج 
عربستان سعودي در رابطه با حج 14۰4 داريم بتوانيم 
با رفع مشكلات س��نوات قبل، حجي توأم با عزت، 
كرامت و امنيت براي حجاج ايراني داش��ته باشيم. 
او در خصوص از س��رگيري عمره مفرده نيز گفت: 
طرف سعودي مي بايست به مساله تأمين امنيت و 
تعهدات لازم نسبت به بحث آرامش، عزت و كرامت 
زائران ايراني تعهد كامل بدهد. رشيديان افزود: هنوز 
به قيمت دقيق حج 98 براي هر زائر نرسيده ايم چرا 

قيمت تمام شده تابع چند موضوع است.
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چهره ها
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فاصله29هزارميلياردتومانيميانسناريوهايمختلفبودجهسالآيندهپيشبينيميشود

»تعادل«ازنقايصواگذاريشركتالمهديگزارشميدهد

احتمال ارايه بودجه 98 با دو سقف

خلأ قانوني صلاحيت خريداران

عضو كميس��يون برنامه و بودجه در حالي از بسته شدن 
بودجه دو س��قفي براي لايحه 1398 س��خن مي گويد 
كه فاصله ميان اين دو س��ناريو 29 هزار ميليارد تومان 
است. هر چند هنوز دقيقا مشخص نيست دولت در كدام 
بخش ها اطمينان كافي ندارد ولي در مقابل نمايندگان 
مجلس از جلسه نوبخت سخن مي گويند كه در آن رييس 
سازمان برنامه و بودجه دو سناريوي فروش روزانه يك و 
نيم ميليون و يك ميليون بشكه را عامل اصلي دو سقف 

بستن بودجه مي داند. 
مهرداد لاهوتي، عضو كميس��يون برنام��ه و بودجه در 
گفت وگويي با بيان اينكه هنوز تصميم قطعي براي سقف 
منابع بودجه گرفته نش��ده است، گفت: بنا بر گفته هاي 
رييس سازمان برنامه و بودجه در جلسه صبح روز گذشته 
با نمايندگان مجلس، از احتمال اينكه لايحه بودجه 98 با 
دو سقف 436 و 407 هزار ميليارد توماني به مجلس ارايه 

شود، پرده برداشت.
در همين رابطه م��درس اقتصاد دانش��گاه مازندران به 
»تعادل« گفت: به نظر من بسيار فكر خوبي است كه بودجه 
با دو سقف بسته ش��ود، چرا كه به هيچ شكلي نمي توان 
برآورد دقيقي از ميزان درآمدهاي دولت در س��ال آينده 
داش��ت و حتي نمي توان تصوير مشخصي از اينكه سال 
آينده چگونه به ميانه و انتها مي رسد، داشت. به همين روي 
كار عاقلانه اي است كه با دو سناريو به استقبال سال آينده 
بروند تا برنامه ريزان امكان بيشتري داشته باشته باشند. از 
سوي ديگر تجربه نشان مي دهد بودجه يكسان هنگامي 
كه عملي نمي شود به كلي كنار مي رود و اين وضعيت را 

سخت تر هم مي كند.
زهرا كريمي ادامه داد: البته اين دو سناريو هم مشخص 
نيست چه مبنايي دارند چون در اين رابطه صحبت هاي 
مختلفي بيان مي شود. در هر حال چنانچه ميزان صادرات 
نفت به يك ميليون بشكه برسد، عمدتا دولت ها با گران تر 
فروختن حاصل از فروش آن س��عي مي كنند كس��ري 
بودجه را عقب بزنند. هر چند كه همواره دولت ها بخشي از 
ارز خود را با قيمت بالاتر به بازار آزاد مي فروشند كه به هر 

روي تاكنون امكان جلوگيري از آن وجود نداشته است.
اين كارشناس اقتصادي افزود: مساله اصلي اين است كه 
انتخاب هاي مقابل هر سناريو چيست، مثلا هنگامي كه 
يك و نيم ميليون بشكه نفت به فروش مي رود چه كارهايي 
مي توان انجام داد و اگر يك ميليون بشكه شد چي؟ به نظر 
مي رسد در اين شرايط دولت ترجيح مي دهد ارز حاصل 
از فروش نف��ت را دو نرخي كند و بخش��ي از آن را چهار 
هزار و 200 تومان و بخش��ي ديگر را با قيمت هايي بالاتر 
مثلا هشت هزار تومان به فروش برساند. اينكه اين مساله 
چقدر شفاف باشد بحثي مهم است كه البته در اين مورد 

بايد جداگانه صحبت كرد.
وي با انتقاد از مشخص نبودن سناريوهاي دولت گفت: 
قبل از ارايه لايحه بودجه گفته مي شد براي سال آينده ارز 
كالاهاي اساسي به پنج هزار و 700 تومان خواهد رسيد. 
البته بعدا مشخص شد آقاي روحاني به هيچ عنوان زير بار 
چنين اقدامي نرفته چرا كه چنين كاري مي تواند هزينه و 
تورم خانوارهاي كم درآمد را افزايش دهد. اين ميان نگراني 
اصلي از آن اس��ت كه چه كساني از اين رانت ها بهره مند 
مي شوند و آيا دوباره افرادي پيدا مي شوند كه ارز كالاهاي 

اساسي به كارهاي ديگري تخصيص دهند يا خير؟ هر چند 
در زمان دولت اصلاحات هم وقتي بحث تك نرخي شدن 
ارز مطرح ش��د، از آن جايي كه ارز كالاهاي اساسي 100 
تومان بود، فكر مي كردند چنين اقدامي موجب افزايش 
قيمت ها خواهد ش��د ولي دولت در مقابل با تك نرخي 
كردن ارز، به كالاهاي اساسي يارانه تعلق داد و امكان تورم 

شديد را سلب كرد.

      سهم صندوق ملي 20 درصد خواهد شد
لاهوتي در بخش ديگري از گفت وگوي خود در رابطه با 
صندوق توسعه ملي افزود: بر اساس قانون برنامه ششم 
توسعه س��هم صندوق توسعه از درآمدهاي نفتي حدود 
34 درصد است اما به احتمال قوي دولت در لايحه خود 
س��هم 20 درصدي را براي سهم صندوق توسعه ملي از 

درآمدهاي نفتي لحاظ خواهد كرد.
اين نماينده مجلس، در پاسخ به اين سوال كه دو سقفي 
شدن لايحه مربوط به لحاظ شدن سهم صندوق توسعه 
ملي از درآمدهاي نفتي اس��ت، گفت: اختلاف 29 هزار 
ميليارد توماني مورد اش��اره مربوط ب��ه دو عدد متفاوت 
پيش بيني شده براي صادرات نفت كشور است. اگر 1.5 
ميليون بشكه صادرات محقق ش��ود درآمد متفاوتي با 

صادرات 1 ميليون بشكه اي لحاظ شده است.
كريمي در رابطه با سهم صندوق توسعه ملي و كاهش آن 
در سال آينده تصريح كرد: در رابطه با صندوق توسعه ملي 
كه مي توان آن را صندوق هاي تثبيت درآمدهاي نفتي نيز 
نام گذاري كرد بايد توجه داشت اينها علي الاصول چون 
سپري در مقابل نوسان قيمتي نقش ايفا مي كنند به اين 
معنا كه در زمان وفور درآمدها سهم آنها افزايش مي يابد 

و در دوره هاي ركودي نيز منابع آنها صرف توسعه كشور 
مي شود. به هر حال اصلا توجيه ندارد كه دولت داوطلبانه 
اين صندوق را كنار بگذارد. در سال هاي گذشته كه كشور 
تحريم مي شد دولت ها منابعي كه در بانك هاي خارجي 
بود را به حساب اين صندوق مي ريختند كه عملا امكان 
استفاده از آنها نبود و به بياني مانند روغن ريخته اي بود 
كه نذر امامزاده مي ش��د. به هر حال كاش دولت امكان 
خرج كردن را داش��ت ولي شرايط امروز چنين اجازه اي 

را نمي دهد.
اين كارش��ناس اقتصادي ادامه داد: در ه��ر حال مردم 
راضي نيستند و در اين شرايط نمي توان از دولت هم توقع 
پس انداز را داشت. مانند خانواده اي كه از تامين نيازهاي 
اوليه خود عاجز است ولي زير فشار باشد كه منابع محدود 
خود را به جاي آنكه صرف حداقل ها كند، پس انداز كند، 
پرواضح اس��ت چنين راهكاري موجب بيمار ش��دن و 
مشقت هاي فراوان خواهد شد. به هر حال منابع بلوكه شده 
هم از آن جايي كه در كنترل بانك مركزي نيست و امكان 
خرج كردنش وجود ندارد را مي توان جزو منابع صندوق 
به حساب آورد. هرچند كه نهايتا من فكر مي كنم كاش 
دولت امكان خرج كردن آنها را داشت و همانطور كه گفتم 
به هيچ عنوان فشار و اصراري كه بر پس انداز منابع وجود 

دارد را درك نمي كنم.
وي در پاسخ به سوالي مبني بر اينكه اگر دولت به انتشار 
اسناد خزانه دست بزند و صندوق را موظف كند كه اين 
اوراق را بخرد، چه تاثيري خواهد داشت، پاسخ داد: بطور 
كلي انتشار اوراق مش��اركت و اسناد خزانه هم نهايتا به 
معناي خوردن از جيب نس��ل هاي آينده است و به ويژه 
اگر اين كار بدون حساب و كتاب باشد آثار بدتري خواهد 

داشت. هر چند قبل از هر چيز بايد مشخص كرد كه دولت 
تا چه اندازه مي تواند اينها را به فروش برساند. هر چند اين 
بحث شناخته شده است كه دولت ها در دوره هاي سخت 
كسري داش��ته باش��ند و در دوره هاي رونق مازاد كه در 
بلند و ميان مدت بتوانند بودجه هاي متوازن ببندند. من 
فكر مي كنم چنانچه بتواني��م اين كاررا  انجام دهيم، اگر 
دولت هاي بعدي پاسخگو و منضبط نباشند، باز هم كاري از 
پيش نبرديم. فراموش نكنيم حساب ذخيره ارزي كه سلف 
صندوق توسعه ملي امروز است در اوج درآمدهاي كشور 
خالي شد و در اين زمينه هم بايد بدانيم اگر دولت بعدي 
خود را موظف به تمكين نداند، باز هم نتيجه متفاوتي به 
دست نخواهد آمد. حال آنكه اگر دولت آينده منضبط باشد 
وضعيت به كلي دگرگون مي شود و همانطوري كه گفتم 

اتفاق خوبي افتاده است.
كريمي با اشاره به تجربه كشورهاي اروپايي گفت: به هر 
حال اتفاق خوبي است اگر دولت چنين قصدي داشته باشد 
و دولت هاي بعدي نيز پايبند قوانين باشند. در كشورهاي 
اروپايي نيز چنين اقداماتي صورت گرفته كه در بلندمدت 
موجب توازن ش��ده است. دولت ها همواره بايد زير فشار 
بودجه متوازن باشند و از اين طريق يعني تعهدات مي توان 
آنها را ملزم به رعايت هر چه بيشتر كرد. البته همانطور كه 
گفتم متاسفانه در ايران چنين فرضي با ابهامات فراوان 
روبرو است و هيچكس نمي تواند تضمين دهد دولت بعدي 
چه سياستي را در پيش بگيرد و تا چه اندازه حاضر به تن 

دادن به تعهدات باشد.

      اولويت حفظ معيشت فرودستان براي دولت
عضو كميسيون برنامه و بودجه مجلس، با اشاره به اينكه 

سال آينده 112 هزار ميليارد تومان براي اعتبارات رفاه 
اجتماعي و 78 هزار ميليارد تومان براي آموزش و پژوهش 
لحاظ شده است كه سهم وزارت آموزش و پروش حدود 
44 ه��زار ميليارد تومان خواهد ب��ود. همچنين 2 هزار 
ميليارد تومان براي رتبه بندي معلم��ان در نظر گرفته 

شده است.
وي با بيان اينكه، سهم سلامت در بودجه سال 98 حدود 
63 هزار ميليارد تومان است، گفت: در لايحه بودجه 65 
هزار ميليارد تومان براي اعتبارات عمراني لحاظ شده و 
51 هزار ميليارد توم��ان براي خريد اوراق در نظر گرفته 

شده است.
كريمي هم در پاس��خ به س��والي مبني بر اينكه عدالت 
اجتماعي مساله اي است كه دولتمردان در روزهاي گذشته 
بارها بر آن تاكيد كردند اما به نظر نمي رسد امكان دست 
يابي به آن هم اكنون وجود داشته باشد، پاسخ داد: به نظر 
من بايد عدالت اجتماعي را در مفهومي كلي و واقعي آن 
رها كرد چرا كه در شرايط بحراني عده قليلي حسابي برنده 
خواهند بود و مابقي شديدا بازنده. با اين همه دولت تمايل 
دارد تا حداقل ها را براي فراهم كند. مثلا حاضر نشدند بيمه 
سلامت را رها كنند يا با وجود هر كاستي تلاش كردند تا 
بسته هاي حمايتي از فرودستان را به دست گروه هاي كم 
درآمد برسانند و حتي اين موارد را در بودجه سال آينده 
هم ديدند. از س��وي ديگر اندكي ه��م از تب و تاب مردم 
كاسته شده و به نظر مي رسد در جامعه نيز اين باور تقويت 
شده كه دولت به فكر تامين معيشت آنها هست، به همين 
دليل اكنون ديگر كس��ي نگران خالي شدن قفسه هاي 
فروشگاه ها نيست و چيزي مشابه هجومي كه چند ماه 
قبل ديده مي شد مشاهده نمي شود. به عبارت ساده تر به 
نظر من دولت توانسته تا حدي اعتماد را جلب كند و اين 

براي شرايط فعلي خيلي خوب است.
او در رابطه با اولويت دولت در شرابط فعلي گفت: اولويت 
دولت اين است كه اقشار ضعيف نابود نشوند و عميقا اين 
خواس��ت را در عملكرد دولت مي توانيم ببينيم. دولت 
اكنون ابزار حفظ مشاغل و ايجاد فرصت هاي شغلي پايدار 
را ندارد. به ويژه اكنون كه همه چيز با ريسك هاي گوناگون 
مواجه مي شود نمي توان انتظار برنامه هاي بلندمدت را 
داشت. هر چند در طرف ديگر هم متاسفانه دهه هاست 
كشور در شرايط صبر و انتظار قرار دارد ولي هنوز فشارها 
آن طور كه لازم است كمتر نشده است. به هر روي دولت 
مساله حمايت از فرودستان را نه مي تواند و نه مي خواهد 
كه رها كند چون اولويتش اس��ت و ب��ه همين دليل در 
روزهاي گذشته رفتار دولت بسيار حساب شده بوده و از 
انجام كارهايي كه مي تواند تحريك آميز باشد، خودداري 
مي كند. به هر روي كمتر كس��ي به ان��دازه دولتمردان 
خواهان بازگشت آرامش به جامعه است و رفتارهاي ملايم 

دولت را نيز بايد در اين چارچوب فهم كرد.
كريمي در پايان خاطرنشان كرد: بحران و رونق دو دوره 
متفاوت در اقتصاد هستند و در دوره هايي مانند افزايش 
تحريم هاي امريكا، دولت هاي موفق فشار را از عرصه هاي 
حياتي به سوي حوزه هاي كم اهميت تر سوق مي دهند تا 
نگراني مردم تشديد نشود و بحران اجتماعي- سياسي به 
وجود نيايد. امروز نمي توان و نبايد انتظار معجزه داشت 
بلكه مي توانيم خواهان حفظ حداقل هاي ضروري باشيم.

گروه اقتصاد كلان|
واگذاري شركت آلمينيوم المهدي و طرح هرمزآل كه در 
ابتدا با مخالفت هاي شديدي همراه بود، اكنون بعد از محرز 
شدن عدم انجام تعهدات خريدار از سوي خصوصي سازي 
و واگذاري مج��دد آن، فرصتي را براي بحث درباره نحوه 
واگذاري ه��ا و نقايص آن فراهم كرده اس��ت. بس��ياري 
معتقدند كه س��ازمان بايد اهليت خري��داران را در ابعاد 
مختلف مالي و فني در نظر بگيرد تا جامعه با يك واگذاري 
ناقص دچار خسران گسترده اي نشود، اما در مقابل برخي از 
جايگاهي موافق دولت وسازمان خصوصي سازي مي گويند 
كه در قوانين مربوط به نحوه واگذاري اموال دولتي تنها از 
صلاحيت فني و علمي سخن گفته شده است نه اهليت 
مالي. برخي هم با تاييد ديدگاه دو طرف ماهيت سازمان 
خصوصي س��ازي را زير سوال مي برند و معتقدند از ابتدا 
قواني��ن جامع و دقيقي براي تعيين ش��رايط خريداران 
نداش��ته است؛ موضوعي كه ايجاد مس��ائل كارگري در 

بسياري از واگذاري ها نشانه هاي آن قلمداد مي شود. 

    واگذاري مجدد
به گزارش »تعادل« به تازگي سازمان خصوصي سازي با 
انتشار فراخواني اعلام كرده است به منظور وصول مطالبات 
خود از خريدار قبلي، نس��بت  به واگذاري و انتقال سهام 
ش��ركت مجتمع آلومينيوم المهدي و دارايي هاي طرح 
آلومينيوم هرمزال با مش��خصات و شرايط مصوب اقدام 
مي كند. بر اين اساس ميزان سهام قابل واگذاري شركت 
مجتمع آلومينيوم المهدي 73.36 درصد و ميزان دارايي 
قابل واگذاري دارايي هاي طرح آلومينيوم هرمزال 100 

درصد سهام اين شركت را شامل مي شود.
همچنين شرايط پرداخت وجه اين معامله به صورت 340 
ميليارد تومان به عنوان حص��ه نقدي معامله، پرداخت 
باقي مانده ثمن معامله به صورتي تعيين ش��ده است كه 
خريدار، تمام اقساط مربوط به اين معامله را كه خريدار 
قبلي تعهد كرده اما سررسيد آن فرانرسيده است، تقبل و 

پرداخت مي كند.
علاوه بر اين خريدار كلي��ه وجوه ريالي و ارزي پرداختي 
خريدار قبلي، بابت اقساط قرارداد واگذاري و ساير تعهدات 
مالي مندرج در قرارداد را پس از حسابرسي ويژه توسط 
سازمان خصوصي سازي، ظرف مدت سه ماه پس از ابلاغ 
نتيجه حسابرسي به اين سازمان پرداخت مي كند. ضمن 

اينكه خريدار متعهد اس��ت بابت حسن انجام اين تعهد 
يك فقره چك به مبلغ يك هزار ميليارد تومان به سازمان 

خصوصي سازي تحويل دهد.
همچنين در ساير ش��رايط اين فراخوان آمده است كه 
خريدار متعهد است اقساط قرارداد تسهيلات دريافت شده 
از بانك صنعت و معدن را در سررس��يدهاي مقرر طبق 

جدول پيوست پرداخت كند.
بر اين اساس متقاضيان مي توانند حداكثر تا پايان وقت 
اداري روز سه ش��نبه، 27 آذرماه جاري نس��بت به ارايه 
تضمين خريد به ارايه پيش��نهاد اقدام كنند و س��ازمان 
خصوصي س��ازي در رد يا قبول هر يك از پيشنهادهاي 

واصله مختار است.
گفته مي ش��ود كه طرح دوباره واگ��ذاري به دليل عدم 
انجام تعهدات خريدار بوده و بر همين اس��اس سازمان 
خصوصي س��ازي مي تواند طبق قانون شركت را دوباره 
واگذار كند. پي��ش از اين هم بعض��ي واگذاري ها مانند 
ايران ايرتور ش��امل اين قانون ش��دند و از خري��دار اول 

بازپس گرفته شد و مجددا به فرد ديگري واگذار شد. 

     عدم احراز صلاحيت
در اين خصوص برخي سازمان خصوصي سازي را مقصر 
اصلي مي دانن��د و معتقدند كه اين س��ازمان در برخي 
واگذاري ها اهليت و شرايط خريداران را درنظر نمي گيرند 
و اين متضاد با قوانين خصوصي سازي است كه صلاحيت 
تخصصي و مالي خريداران را به عنوان شرط هر واگذاري 

در نظر گرفته است.
احمد مرادي، نماينده مردم بندرعباس، قشم از برگزاري 
مجدد مناقصه آلوميني��وم المهدي و هرم��زال در اين 
خصوص گفته اس��ت: نحوه واگذاري آلومينيوم صحيح 
نبوده و خريدار اهليت لازم را نداش��ته است كه روي اين 
موضوع در مجلس تاكيد شد و در اين خصوص از وزراي 
امور اقتصادي و دارايي از زمان طيب نيا تا امروز طرح سوال 
شده و در كميسيون ويژه اجراي اصل 44 قانون اساسي 

گزارشي در اين باره تهيه شده است.
وي همچنين گفته اس��ت: نحوه واگ��ذاري آلومينيوم 
المهدي صحيح نبوده و نظارت پس از واگذاري از طريق 

سازمان خصوصي سازي ايراد داشته است.
مرادي يكي از ايرادات مش��خص خريدار اين شركت را 
بدهكاري آن دانسته و گفته اس��ت: خريدار آلومينيوم 

المهدي و هرمزال به سازمان تامين اجتماعي، ايميدرو، 
سازمان خصوصي سازي و سازمان امور مالياتي بدهكار 
بوده و هزينه سنگيني بر دوش دولت، مردم و بيت المال 

بر جاي گذاشته است.
عضو كميس��يون انرژي مجلس با بيان اينكه س��ازمان 
خصوصي سازي بار ديگر آلومينيوم المهدي را به مناقصه 
گذاشته است، اما بايد تاكيد شود كه اين سازمان اشتباه 
گذش��ته را تكرار نكند، اظهار كرده: خريدار آلومينيوم 
المهدي دنبال اين بود كه شمش ها را با سرعت و به شكل 
غيرقانوني از كشور خارج كند كه كارگرها مانع انجام اين 
كار ش��دند. نماينده مردم بندرعباس، قشم، ابوموسي، 
حاجي آباد و خمير در مجلس همچنين تصريح كرده است: 
دستگاه هاي قضايي و نظارتي بايد با خريدار آلومينيوم 
المهدي كه ضربه اقتصادي به كشور وارد كرده برخورد 
قانوني انجام دهند، چرا كه رانت و فساد در اين واگذاري 

مشهود است.
نخس��تين بار در س��ال 95 احمد توكلي از رانت و فساد 
در پرونده واگ��ذاري آلومينيوم المهدي خبر داد كه اين 
موضوع طي 2 سال توسط دستگاه هاي نظارتي بررسي 
و همگي بر نادرس��ت بودن اين واگذاري تاكيد كردند و 
چندي پيش نماينده مردم بندرعباس در مجلس نيز از 
احتمال ابطال واگذاري آلومينيوم المهدي خبر داده بود 

كه در نهايت اين موضوع به واقعيت پيوست.
اما اين در حالي است كه پيش تر و با وجود همه اتهامات 
و ايراداتي كه به اين واگذاري از سوي نمايندگان مجلس 
و ساير ارگان ها مي شد، پوري حسيني، رييس سازمان 
خصوصي سازي در دفاعي تمام قد از اين واگذاري و خريدار 
شركت آلومينيوم المهدي و طرح هرمزال حمايت مي كرد.

    وظيفه سازمان اهليت فني است
با اين حال برخي با اين اعتقاد كه در قوانين خصوصي سازي 
وظيفه اي با عنوان »احراز اهليت« براي اين سازمان تعريف 
نشده است، اين واگذاري ها را بدون خلل و ايراد مي دانند. 
بر اساس گفته هاي اين افراد در تبصره 1 ماده 7 آيين نامه 
نحوه واگذاري تنها به صلاحيت علي خريدار اشاره شده 
است.»بررسي صلاحيت فني و علمي داوطلبين بخش هاي 
غيردولتي و تاييد آن بنا به پيشنهاد سازمان، توسط هيات 
واگذاري صورت خواهد پذيرفت. در صورت تاييد صلاحيت 
فني و علمي اشخاص موصوف و اعطاي مجوز لازم در اين 

رابطه، سازمان مكلف است از طريق برگزاري مزايده )مزايده 
يك مرحله اي يا دو مرحله اي در چارچوب قانون برگزاري 
مناقصات مصوب 1383 مجلس شوراي اسلامي و بر اساس 
آيين نامه معاملات سازمان( و در صورت مغايرت برگزاري 
مزايده با احكام قانون، با رعايت قوانين و مقررات ناظر بر 

معاملات دولتي، در اين خصوص اقدام نمايد.«
ب��ه همين س��ان اين اف��راد ه��م مي گويند: س��ازمان 
خصوصي سازي بايد صلاحيت علمي خريدارها را احراز 
كند و اگر اين تبص��ره را درنظر بگيريم خريدار س��ابق 
آلمينيوم المهدي داراي اهليت و آش��نا به امور صنعت 
آلمينيوم بوده اس��ت. اما خريدار به تعهدات خود عمل 
نكرده است و به همين دليل سازمان خصوصي سازي هم 
وظيفه داشته كه طلب خود را از طريق واگذاري مجدد 
اموال آن شركت وصول كند. بنابراين تاكنون در قوانين 
مرتبط به واگذاري مفهومي تحت عنوان »اهليت داشتن« 
به كار برده نشده است. تنها مورد استفاده از كلمه اهليت 
در سال هاي اخير در زمينه واگذاري سرخابي ها بوده است 
كه قرار بر اين شد س��ه وزير ورزش، كشور و دادگستري 
اهليت خريدار را طبق مصاديقي كه مشخص شده بود، 
احراز كنند. غير از اين هيچ وظيفه اي تحت اين عنوان به 

سازمان خصوصي سازي محول نشده است. 
مطابق اين گفته ها تنها شرط لازم براي خريدار پرداخت 
حصه نقدي شركت در مزايده اس��ت اما اينكه آيا بعد از 
واگذاري خريدار ب��ه تمام تعهدات خود عمل مي كند يا 
خير، موضوعي نيست كه س��ازمان به آن آگاهي داشته 
باشد. قانون هم مي گويد بايد در واگذاري ها وثيقه شركت 
در ضمانت سازمان قرار داشته باشد كه هر زمان خريدار از 

انجام تعهدات خود كوتاهي كرد براي بازپس گيري اقدام 
كند. اين امري غير طبيعي نيس��ت و به هر حال در بين 
هزاران شركتي كه واگذار شده است امكان پيش آمدن 

مشكلات اين دست مشكلات هم وجود دارد. 
يكي از موافقين اين واگذاري ها كه پيش تر در س��ازمان 
خصوصي  سازي فعاليت مي كرد اكنون معتقد است كه 
شواهد سلامت اين واگذاري  ها را مي توان در دو موضوع 
ديد؛ قانع شدن نمايندگان از توضيحات وزير اقتصاد و راي 
دادگاه.» طيب نيا را در فروردين سال 96 به مجلس احضار 
مي كنند كه درباره نحوه واگذاري المهدي توضيح بدهد در 
اين جلسه نمايندگان كاملا از توضيحات وزير وقت اقتصاد 
قانع مي شوند. از سوي ديگر دادگاه دوبار راي به سلامت 

اين واگذاري مي دهد.« 
وي همچين درباره بدهكاري خريدار در هنگام واگذاري ها 
گفت: وقتي خريدار به سازمان امور مالياتي بدهكار باشد 
بايد اين س��ازمان رس��ما آنها را اعلام كند و معامله با آن 
شخص را منع كند اما چنين مساله اي وجود نداشته است. 
از سوي ديگر بايد گفت كه همه فعالان اقتصادي به نوعي 
بدهكار هستند و اين نمي تواند نشانه عدم اطمينان به او 
پنداشته شود. البته بايد گفت كه اين فرد هيچگونه بدهي  
مشكوك وصولي به بانك ها نداشته است. مهم اين است 
كه سازمان خصوصي سازي طلب خود را از خريدار وصول 
كند و تاكنون هم چندصدميليارد تومان از طلب هاي خود 
را خريدار المهدي وصول كرده ولي در بقيه انجام تعهدات 
خود ناتوان شده است. اما زماني كه سازمان مطمئن شد 
كه خريدار ديگر در انجام تعهدات ناتوان است از ابزار قانوني 

خود براي استيفاي حق دولت استفاده كرده است. 
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افزايش ١٥,٧ درصدي متوسط 
هزينه خانوارهاي شهري 

مرك�ز آمار اي�ران| از هزينه كل س��الانه خانوار 
ش��هري٧٦، ٧٥٠ هزار ريال با س��هم ٢٣.٣ درصد 
مربوط به هزينه هاي خوراكي و دخاني و ٢٥٢، ٧٧٥ 
هزار ريال با سهم٧٦.٧ درصد مربوط به هزينه هاي 

غيرخوراكي بوده است. 
مركز آمار ايران در آخرين گزارش خود به بررس��ي 
هزينه هاي خانوارهاي ش��هري در كشور پرداخت. 
بر اين اساس و در س��ال 1396 متوسط هزينه كل 
خالص سالانه يك خانوار ش��هري ٣٢٩، ٥٢٥ هزار 
ريال بوده است كه نسبت به رقم مشابه در سال قبل 
١٥.٧ درصد افزايش نش��ان مي دهد. از هزينه كل 
س��الانه خانوار ش��هري٧٦، ٧٥٠ هزار ريال با سهم 
٢٣.٣ درصد مربوط به هزينه هاي خوراكي و دخاني 
و ٢٥٢، ٧٧٥ هزار ريال با سهم٧٦.٧ درصد مربوط به 
هزينه هاي غيرخوراكي بوده است. در بين هزينه هاي 
خوراكي و دخاني، بيشترين س��هم با ٢٢.١ درصد 
مربوط به هزينه آرد، رشته، غلات، نان و فرآورده هاي 
آن و در بين هزينه هاي غيرخوراكي بيشترين سهم 
با ٤٣.٠درصد مربوط به مسكن بوده است. متوسط 
درآمد اظهار شده س��الانه يك خانوار شهري ٣٦٦، 
٨٤٨ هزار ريال بوده اس��ت كه نسبت به سال قبل، 
١٥.٦ درصد افزايش داش��ته است. بر اين اساس در 
سال ١٣٩٦ رشد متوسط درآمد سالانه خانوارهاي 
شهري برابر با رش��د هزينه كل سالانه است. منابع 
تامين درآمد خانوارهاي شهري نشان مي دهد كه 
٣٤.٤ درصد درآمد از مشاغل مزد و حقوق بگيري، 
١٦.١ درصد از مشاغل آزاد كشاورزي و غيركشاورزي 
و ٤٩.٥ درصد از مح��ل درآمدهاي متفرقه خانوار 
تأمين شده است. مقايسه درصد خانوارهاي شهري 
استفاده كننده از لوازم عمده زندگي در سال ١٣٩٥ 
نسبت به سال ١٣٩٦ نشان مي دهد كه خانوارهاي 
استفاده كننده؛ اتوميبل شخصي از ٤٧.٦ به ٥٠.٦، 
يخچال فريزر از ٦٠.٥ به ٦٣.٢، جاروبرقي از ٩٠.٣، 
به ٩١.٠، ماشين لباسشويي از ٨٤.٥ به ٨٦.٣، ماشين 
ظرفشويي از ٥.٨ به ٧.٣ و ماايكروفر از ١٠.٣ به ١٢.٤ 
درصد افزايش يافته است. در سال ١٣٩٦، عمده ترين 
نوع س��وخت مصرفي ٩٣.٨ درص��د از خانوارهاي 
شهري براي گرما، گاز طبيعي )شبكه عمومي( بوده 
است. متوسط هزينه كل خالص سالانه يك خانوار 
روستايي١٧٨، ٧٦٠ هزار ريال بوده است كه نسبت 
به س��ال قبل١٣.٩ درصد افزايش نشان مي دهد. از 
هزينه كل سالانه خانوار روستايي٦٦، ٥٠٤ هزار ريال 
با سهم ٣٧.٢ درصد مربوط به هزينه هاي خوراكي و 
دخاني و ١١٢، ١٦٦ هزار ريال با سهم ٦٢.٨ درصد 
مربوط به هزينه هاي غيرخوراكي بوده است. در بين 
هزينه هاي خوراكي و دخاني، بيش��ترين س��هم با 
٢٥.٢ درصد مربوط به هزينه آرد، رشته، غلات، نان 
و فرآوردهاي آن و در بين هزينه هاي غيرخوراكي، 
بيشترين سهم با ٢٩.١ درصد مربوط به مسكن بوده 
است. متوسط درآمد اظهار شده سالانه يك خانوار 
روستايي ٢٠١.٨٤٢ هزار ريال بوده است كه نسبت 

به سال قبل ١٤.١ درصد افزايش داشته است. 

خبر منصوب به خبرگزاري 
فارس تكذيب شد

اقتص�اد خودرو|چند روز پيش خبري در فضاي 
مجازي به نقل از خبرگزاري فارس منتش��ر شد كه 
از اساس كذب بود و اين خبرگزاري هيچگاه چنين 
خبري را منتش��ر نكرده است. در اين خبر جهت دار 
و تخريبي با اشاره به اظهارات آقاي اژه اي، سخنگوي 
محترم قوه قضاييه، در پاسخ به سوال خبرنگار فارس 
تلاش شده اطلاعات و مطالبي را بطور غيرحرفه اي، 
غيراخلاقي و غيراثبات شده به نقل از اين خبرگزاري 
به بدنه مديريتي شركت قطعه سازي “ع “ نسبت داده 
شود. اطلاعاتي كه توس��ط هيچ دستگاهي اعلام و 

تاييد نشده است. 
اين در حالي اس��ت كه با مراجعه س��اده به س��ايت 
خبرگزاري فارس نيز نه تنها اثري از اين خبر وجود 
ندارد بلكه صرفا خبر كوتاهي مشاهده مي شود كه 
محت��واي آن كاملا متفاوت با خبر جعلي منتش��ر 
شده است. براين اساس خبرگزاري فارس هيچگاه 
چنين خبري با محتواي مذكور را منتشر نكرده است. 
پيگيري هاي صورت گرفته از اين خبرگزاري صحه 
بر اين مدعا مي گذارد. اصل خبر كه مورخ 18 آذرماه 
1397 در خبرگزاري فارس منتشر شده به اين شرح 
است:   “به گزارش خبرنگار قضايي خبرگزاري فارس، 
در ادامه صدو س��ي وچهارمين نشس��ت سخنگوي 
قوه قضاييه خبرنگار فارس عنوان كرد: شنيده شده 
پرونده )عباس .الف( به اتهام قاچاق قطعات خودرو 
به ميزان 700 ميليون دلار به زودي در قوه قضاييه 
بررسي مي شود، وي همچنين متهم است با همكاري 
برخي از مديران بانكي بدون ارايه وثيقه معتبر مبلغ 3 
هزار ميليارد تومان از بانك ها تسهيلات دريافت كرده 
و به اتهام افساد في الارض محاكمه مي شود. اژه اي در 
پاسخ به اين موضوع گفت: بله اين پرونده كيفرخواست 
خورده و  به دادگاه رفته اما هنوز تعيين وقت نش��ده 
است البته من اعداد و رقم ها را درست خاطرم نيست. 
وي اف��زود: از جمله م��واردي كه توقيف ش��ده بود 
همين قطعات خودرويي بود و دولت و خودروسازان 
درخواست رد توقيف داشتند كه خود بنده هم تاكيد 
كردم تا ترتيبي بدهيد تا قطعات آزاد س��ازي شود. 
“  متاسفانه چنين اقدامات تخريبي و غيراخلاقي و 
غيرقانوني آن در شرايط حساس كنوني كه صنعت 
خودرو و قطعه سازي با تحريم مواجه است، جز بازي 
در زمين دشمن نيست. چرا كه در حال حاضر اين دو 
صنعت جز صنايع كليدي و استراتژيك به حساب 
مي آيند. يقينا صنعت خودرو كشور نيازمند آرامش، 
همدلي در بين تمامي فعالان اين صنعت است تا با 
تكيه بر توان داخلي، مديريت هوشمندانه و همكاري 
ملي بتواند از برهه كنوني تحريم ها به سلامت عبور 
كند. همچنين بررسي هاي ميداني از گروه قطعه سازي 
“ع“ نيز نشان مي دهد كه اخبار مربوط به دستگيري و 
بازداشت برخي از مديران اين گروه صحت ندارد و اين 
مجموعه بزرگ صنعتي با قدرت در حال فعاليت است.



يادداشت

خبر

بانك و بيمه4

سياست محدودسازي،انتقال پول و مبلغ تراكنش ها را40 هزار ميليارد تومان كاهش داد

استقلال بانك مركزي مهم ترين هدف طرح اصلاح قانونقيمت دلار در صرافي ملي وارد كانال ۹ هزار تومان شد

۹2 ميليون كارت فعال در شبكه بانكي 

كاهش 15 درصدي جابه جايي پول با محدوديت سقف تراكنش

افزايش روزانه ۱000 ميليارد تومان به نقدينگيثبات نرخ ارز و سكه و طلا

گروه بانك و بيمه | محسن شمشيري| 
كاهش ۵۳ ميليون��ي از تعداد و ۴۰هزار ميليارد تومان 
ارزش تراكنش هاي شاپركي در آبان ماه ۹۷ به نسبت 
ماه گذش��ته، نش��ان دهنده موثر واقع شدن سياست 
ارزي بانك مركزي در اجراي بخش��نامه اصلاح مبلغ 
تراكنش هاي بانكي دارد كه در داخل و خارج كش��ور، 
مبلغ تراكنش هاي بانك��ي را با كاهش مواجه كرد و به 
دنبال آن با كاهش تراكنش هاي بانكي، به كنترل نرخ ها 

در بازار ارز و سكه منجر شد.
به گ��زارش »تعادل«، گزارش عملك��رد نظام بانكي و 
ش��ركت هاي پرداخت در شبكه ش��اپرك در آبان ۹۷ 
نشان مي دهد كه يك ميليارد و ۷۹۵ ميليون تراكنش 
با ارزش 221 هزار ميليارد تومان در شبكه الكترونيك 
پرداخت پردازش ش��ده كه به نسبت مهرماه با كاهش 
2.۸۹ درص��دي از تعداد كه بالغ  بر بيش از ۵۳ ميليون 
تراكنش مي شود، مواجه شده است. اين در حالي است 
كه مبلغ تراكنش هاي ش��اپركي با كاهش بي س��ابقه 
1۵.۴2 درصدي نسبت به شهريور ماه با بيش از ۴۰ هزار 

ميليارد تومان، همراه شده است. 
همچنين تراكنش هاي آبان ۹۷ به نس��بت ماه مشابه 
سال ۹6 و در يك سال اخير از نظر تعدادي 2۸.6 و از نظر 
ريالي ۵۹ درصد رشد داشته كه در مقايسه با تورم نقطه 
به نقطه ۴۵ درصدي در يك سال اخير به معناي رشد 

1۴ درصدي ارزش حقيقي تراكنش هاست. 
ميانگين رقم هر تراكنش نيز معادل 12۳ هزار تومان 
است و نس��بت دهك دهم با بالاترين ارقام تراكنش به 
دهك اول با كمترين ارقام تراكنش به ۷۹۰ رس��يده و 
نشان مي دهد كه نوسان و اختلاف قابل توجهي در ارقام 

تراكنش هابا بالاترين و پايين ترين ارقام وجود دارد. 
بطور ميانگين هر ايراني 21 تراكنش در هر ماه داشته 
و به ازاي هر ايراني معادل 2 ميليون و 6۰۰ هزار تومان 
در ماه پول جابه جا شده اس��ت. از سوي ديگر، به ازاي 
هر 1۰ هزار نفر بالاي 1۸ س��ال كش��ور معادل 1۵2۰ 
ابزار پرداخت وجود دارد كه 11۷2 عدد آن كارتخوان 
فروشگاهي، 1۸۹ عدد موبايل و 1۵۹ عدد ابزار اينترنتي 

بوده است. 
همچنين ۹۵ درص��د تراكنش ها ب��راي خريد كالا و 
خدم��ات و كمتر از ۵ درصد براي قبض و خريد ش��ارژ 
بوده است. اين آمار به خوبي روشن مي كند كه كاهش 
2.۸۹ درصدي از تعداد تراكنش ها توانسته منجر به افت 
1۵.۴2 درصدي از ارزش ريالي تراكنش هاي شاپركي 
ش��ود كه بيانگر اين نكته است كه روند نزولي در مبلغ 
تراكنش ه��ا به صورت عمده در مبالغ ب��الا بوده و خود 
شاهدي بر موثر واقع شدن سياست ارزي بانك مركزي 
در ايجاد محدوديت خريد با كارتخوان ها براي هر كارت 
به مبلغ ۵۰ ميليون تومان در هر شبانه روز دارد.ميانگين 
مبلغ هر تراكنش نيز در آبان به 12۳ هزار تومان رسيده 
كه براي كارتخوان فروشگاهي 12۸ هزار تومان، براي 
موبايل ۷ هزار تومان و براي اينترنت 1۷۹ هزار تومان 
بوده اس��ت. مقايسه عملكرد يكس��ال اخير نيز نشان 
مي دهد كه تعداد و مبلغ تراكنش هاي ابزار كارتخوان 
فروشگاهي، موبايل و اينترنت تغيير چنداني نداشته 
اس��ت. س��هم خريد كالا از تعداد تراكنش ۸2 درصد، 
مانده گيري بيش از ۵ درصد و قبض، خريد شارژ تلفن 
همراه نزديك به 1۳ درصد بوده است. از نظر مبلغي نيز 
سهم خريد كالا بيش از ۹۵ درصد و سهم قبض و شارژ 

تلفن كمتر از ۵ درصد بوده است. 
بيشترين تعداد تراكنش هاي ابزار كارتخوان فروشگاهي 
داراي مبلغي بين ۵ تا 1۵ هزار تومان، بوده كه 2۵ درصد 
زير ۵ هزار توم��ان، ۳۸ درصد بين ۵ تا 2۵ هزار تومان، 
۳۰درصد بالاي 2۵ هزار تومان بوده است. ۴۰۷ ميليون 

تراكنش زير ۵ هزار تومان، 61۰ ميليون تراكنش ارقام ۵ 
تا 2۵ هزار تومان، ۴۷6 ميليون تراكنش بالاي 2۵ هزار 
تومان بوده اس��ت. در مجموع ۹۰ درصد تراكنش هاي 
كارتخوان فروشگاهي زير ۵۰۰ هزار تومان بوده است. 
در ابزار اينترنتي نيز 2۹ درصد بين ۵ تا 1۵ هزار تومان، 

۷۹ درصد مبلغي كمتر از 2۵ هزار تومان بوده است. 
در اب��زار موبايلي نيز ۴۰ درصد زي��ر 2 هزار تومان، 6۵ 
درصد زير ۵ هزار تومان، بوده است كه دليل آن استفاده 
عموم جامعه از كارت هاي شارژ با مبلغ در حدود ۵ هزار 
تومان بوده است. همچنين اقبال فراوان ابزار پذيرش 
موبايلي به منظور تهيه كارت هاي ش��ارژ اپراتورهاي 
مختلف، حضور حداكث��ري تراكنش هاي موبايلي در 
دامنه مبلغي كمت��ر از ۵ هزار تومان را توجيه مي كند. 
متوسط مبلغ هر تراكنش در ابزار فروشگاهي نيز نشان 
مي دهد كه دهك اول كم رق��م، بالاي 1۵۰۰ تومان و 
دهك دهم بالاترين رقم بالاي 1.2 ميليون تومان بوده 
اس��ت. و در ابزار اينترنتي نيز رق��م ۹۰۰ تومان تا 1.۴ 

ميليون تومان بوده است. 
به عبارت ديگر، بطور متوسط ۹۰ درصد تراكنش هاي 
كارتخوان فروشگاهي مربوط به خريد كالا و خدمت با 

مبلغ كمتر از 1۰۰هزار تومان بوده است.

 اثر بخش نامه اصلاح مبلغ تراكنش هاي بانكي
به گزارش ايبنا، كارشناسان اقتصادي فعاليت پوزهاي 
متصل به شبكه پرداخت كشور در خارج از مرزهاي ايران 
و همچنين فعاليت سفته بازان و دلال هاي خارج نشين 
كه در كشورهاي همس��ايه كه با كارتخوان بانك هاي 
داخلي اقدام به خريدوفروش ارز در مبالغ بالا مي كردند 
را يكي از دلايل موثر هرج ومرج در بازار ارز مي دانستند 
كه با تغيير رييس كل بانك مرك��زي و روي كار آمدن 
عبدالناصر همتي رسيدگي به اين موضوع در دستور كار 
رگولاتور بازار پول قرار گرفت كه منجر به ابلاغ بخش نامه 
اصلاح مبلغ تراكنش هاي بانكي كه بر پايبندي بانك ها و 
موسسات اعتباري به دستورالعمل هاي بانك مركزي در 
زمينه نظام هاي پرداخت به  ويژه رعايت سقف عمومي 
تراكنش ها اشاره داشت در 1۰ آبان ماه سال جاري به 
شبكه بانكي شد كه كاهش ۴۰۳ هزار ميليارد ريالي از 
مبلغ تراكنش هاي شاپركي در آبان ماه ۹۷ سال جاري 
به نسبت مهرماه و كاهش نرخ ارز به زير 1۰ هزار تومان 
نشان از جهت مناس��ب فعاليت هاي بانك مركزي در 

بازارهاي مالي و پرداخت دارد.
البته سياست هاي بانك مركزي براي نظم و نظام به بازار 
پول و ارز محدود به ابلاغ اين بخش نامه نشده است و اين 
نهاد ناظر به  منظور پيشگيري از فعاليت هاي پول شويي 
و ايجاد محدوديت هاي بيش��تر ب��راي فعاليت دلالان 
ارز خارج از مرزها كش��ور باكارت خوان هاي بانك هاي 
ايراني بخشنامه محدوديت سقف 1۰۰ ميليون تومان 
در خريد از كارتخوان هاي براي هر كد ملي را در ۵ آذرماه 
به ش��بكه بانكي ابلاغ كرده است كه پس از انتشار آمار 
اقتصادي شاپرك در آذرماه سال ۹۷ تاثير اين سياست 
بر كاهش تعداد و مبلغ تراكنش هاي كارت در شاپرك 
مشخص مي شود.مفاد بخش��نامه پايبندي بانك ها و 
موسسات اعتباري به دستورالعمل هاي بانك مركزي در 
زمينه نظام هاي پرداخت به ويژه رعايت سقف عمومي 
تراكنش ها به  قرار زير است.س��قف عمومي تراكنش 
انتقال وجه ش��تابي و غيرشتابي كارتي براي هر يك از 
پايانه هاي مجاز، به جز كارتخوان ش��عبه اي، براي هر 
فقره كارت در هر شبانه روز مبلغ ۳۰ ميليون ريال است. 
سقف عمومي تراكنش انتقال وجه شتابي و غيرشتابي 
كارتي براي پايانه كارتخوان شعبه اي براي هر فقره كارت 
در هر شبانه روز با شرط احراز هويت عيني و حضوري، 

مبلغ 1۵۰ ميليون ريال است. سقف عمومي تراكنش 
خريد كارت براي هر فقره كارت در هر شبانه روز مبلغ 

۵۰۰ ميليون ريال است. 
تبصره: اين سقف مش��مول تراكنش هاي پذيرندگان 
حس��اب هاي دولتي و پذيرندگان ب��ا كدهاي صنفي 
خاص نمي شود. ارس��ال كد ملي دارنده كارت در تمام 
تراكنش هاي كارتي بهنگام پاسخ تراكش اجباري است. 
درج »بابت« در تمام دس��تور پرداخت هاي ارسالي در 

سامانه هاي ساتنا و پايا اجباري است.

 92 ميليون كارت بانكي
تعداد كارت ه��اي بانكي تراكنش دار در آبان ۹۷ به ۹2 
ميليون و ۳۷۳ هزار عدد رسيده كه بيش از ۹۷ درصد و 
نزديك به ۹۰ ميليون كارت برداشت، و بيش از 66 هزار 
عدد و سهم ۷ صدم درصد كارت اعتباري و 2.۵ ميليون 
كارت هديه و بن كارت با سهم 2.۷۵ درصدي بوده است. 
بانك ملي ب��ا 22.۳ درصد، بانك ص��ادرات با 11.۴۴ 
درصد، بانك ملت با 11.۴1 درصد، كش��اورزي ۷.۴۴ 
درصد، س��په 6.۸۴ درصد، تج��ارت 6.۷ درصد، رفاه 
6.۴ درصد، مس��كن ۳.22 درصد، انص��ار 2.۹ درصد، 
بانك پارسيان با 2.2۳ درصد و پاسارگاد 2.1۸ درصد، 
بيشترين س��هم را در صدور كارت ها دارند و بيشترين 
سهم از تعداد و مبلغ تراكنش هاي صادرشده و پذيرش 
ش��ده در آبان ماه به بانك هاي ملت، مل��ي، صادرات و 

كشاورزي اختصاص يافته است.
بيشترين سهم از تعداد كارت هاي بانكي تراكنش دار 
از ن��وع كارت هديه و بن كارت ب��ا 22 درصد متعلق به 
بانك پارسيان، كارت برداشت با 22.۵ درصد متعلق به 
بانك ملي و كارت اعتباري با ۵۴ درصد متعلق به بانك 
ملت بوده است.بالاترين سهم تعدادي از تراكنش هاي 
ابزار كارتخوان فروش��گاهي ب��ه بانك هاي ملت، ملي 
ايران، كش��اورزي و صادرات، بالاترين س��هم تعدادي 
از تراكنش ه��اي ابزار پذي��رش اينترنتي به بانك هاي 
پارس��يان، ملي، ملت و اقتصاد نوين و بالاترين س��هم 
تع��دادي از تراكنش هاي اب��زار پذي��رش موبايلي به 
بانك هاي ملت، ملي، آينده و پارسيان اختصاص داشته 

است. همچنين بالاترين سهم مبلغي از تراكنش هاي 
ابزار كارتخوان فروشگاهي به بانك هاي ملت، صادرات، 
ملي و كشاورزي، بالاترين سهم مبلغي از تراكنش هاي 
ابزار پذيرش اينترنتي به بانك هاي ملت، شهر، سامان 
و پارسيان، بالاترين سهم مبلغي از تراكنش هاي ابزار 
پذيرش موبايلي به بانك هاي ملت، ملي، آينده و سامان 
مرتبط بوده اس��ت. همچنين در آبان ماه ۹۷، ش��بكه 
پرداخت الكتروني��ك با ريزش ۷ درص��دي در تعداد 
كارتخوان هاي كم تراكنش و فاقد تراكنش مالي مواجه 
شده است. رفتار شركت ها در خصوص كاهش يا افزايش 
تعداد اين نوع از كارتخوان ها متفاوت گزارش مي شود 
و سهم تعداد كارتخوان هاي فروشگاهي كم تراكنش و 
فاقد تراكنش مالي 2۹.6 درصد از كل كارتخوان هاي 
فروشگاهي فعال سيستمي ش��بكه را شامل شده كه 

نسبت به قبل كمتر شده است. 
برخي ش��ركت ها با بازتعريف برخي از كارتخوان هاي 
فروشگاهي خود به عنوان ابزار پذيرش اينترنتي، سعي 
 در تس��هيل انجام خدمات پرداخ��ت كارت از طريق 
نرم افزار موبايلي خود و بر بس��تر اينترن��ت نموده اند. 
ابزارهاي پذي��رش فوق اين امكان را براي مش��تريان 
فراهم مي نمايند تا با استفاده از نرم افزار اين شركت روي 
موبايل، اقدام به دريافت كد پذيرنده نموده و به آساني 
پرداخت بدون كارت خود را با وارد كردن اطلاعات رمز 

دوم و سي سي وي تو، انجام دهند.
بانك ملي ب��ا 22.۳ درصد، بانك ص��ادرات با 11.۴۴ 
درصد، بانك ملت با 11.۴1 درصد، كش��اورزي ۷.۴۴ 
درصد، س��په 6.۸۴ درصد، تج��ارت 6.۷ درصد، رفاه 
6.۴ درصد، مس��كن ۳.22 درصد، انص��ار 2.۹ درصد، 
بانك پارسيان با 2.2۳ درصد، پاسارگاد 2.1۸ درصد، 
بيشترين س��هم را در صدور كارت ها دارند. سهم بانك 
صادرات از كارت برداش��ت 11.6 درصد و از بن كارت 
و هديه نزديك ب��ه 6 درصد و از كارت اعتباري نزديك 
به 2 درصد بوده اس��ت.بانك ملت با با 2۴.۹۴ درصد از 
تعداد تراكنش هاي بانكي يعني حدود يك چهارم سهم 
بازار، رتبه نخس��ت را در بين بانك هاي كش��ور از نظر 
س��هم از تعداد تراكنش هاي بانكي به خود اختصاص 

داده اس��ت. همچنين بانك ملت ب��ا 2۴.6۷ درصد از 
مبلغ تراكنش هاي بازار، رتبه نخست در بين بانك هاي 
كشور را از نظر سهم از مبلغ تراكنش هاي بانكي به خود 
اختصاص داده است.بانك پارسيان با سهم 6.۳ درصدي 
از كل تع��داد تراكنش هاي بازار، رتب��ه پنجم در بين 
بانك هاي كشور را از نظر سهم از تعداد تراكنش ها به خود 
اختصاص داده است. همچنين بانك پارسيان با ۳.۵۳ 
درصد از مبلغ تراكنش هاي بانكي، رتبه نهم را در بين 
بانك هاي كشور از نظر سهم از مبلغ تراكنش هاي بانكي 
به خود اختصاص داده است.سهم بانك پارسيان در تعداد 
و مبلغ ابزارهاي پذيرش نيز نشان مي دهد كه در تعداد 
تراكنش كارتخوان هاي فروش��گاهي ۵.6۵ درصد، در 
ابزار اينترنتي نزديك به 2۰.6۴ درصد و از ابزار موبايلي 
نزديك به ۳.16 درصد س��هم داشته است. سهم بانك 
پارس��يان از مبلغ تراكنش كارتخوان هاي فروشگاهي 
نيز نزديك به ۳.16 درصد، از ابزار اينترنتي ۷.۸۷ درصد 
و از ابزار موبايلي نزديك به ۴ درصد اعلام شده است.از 
نظر تعداد تراكنش، ش��ركت به پرداخت ملت با 21.۴ 
درصد، سامان الكترونيك 1۷.۸ درصد، آسان پرداخت 
1۵.۳6 درص��د، تجارت الكترونيك پارس��يان 1۴.2 
درصد، كارت اعتباري كيش ۸.۹2 درصد، سداد 6.۷۵ 
درصد، پاسارگاد ۵ درصد، بيشترين سهم را داشته اند. 
از نظر مبلغ نيز به پرداخت ملت با 2۴.۷2 درصد، كارت 
اعتباري كيش با 1۴.22 درصد، پرداخت الكترونيك 
س��امان 1۳.۸۸ درصد، تجارت الكترونيك پارس��يان 
با ۹.۵۹ درصد، س��داد با ۹.۴۳ درصد، آسان پرداخت 
۸.۷۵ درصد، فن آواكارت ۷.۳1 درصد بيشترين سهم 
را داشته اند. شركت به پرداخت ملت با سهم بالاي 21.۴ 
درصدي از تعداد تراكنش ها و سهم 2۴.۷2 درصدي از 
مبلغ آنها همچنان بيشترين سهم را به خود اختصاص 
داده و در جايگاه نخس��ت هر دو بازار قرار گرفته است. 
شركت تجارت الكترونيك پارسيان نيز با ۹.۴۷ درصد 
س��هم از مبلغ كارتخوان فروش��گاهي، 11.21 درصد 
از مبلغ تراكنش ابزار اينترنت��ي و 6.۴۴ درصد از مبلغ 
تراكنش موبايلي جايگاه مناسبي را در بين شركت هاي 

پذيرنده داشته است. 

گروه بانك و بيمه |
س��امانه س��نا نيز نرخ لحظه اي بازار در ساعات عصر روز 
يك شنبه 2۵ آذر را براي يورو 11۸۵۰ و براي دلار ۹۹۵۰ 
تومان اعلام كرد. همچنين ميانگين نرخ هاي روز كاري 
قبل ب��راي دلار 1۰2۰۰، ي��ورو 11۹6۷، درهم 2۸۳1، 
ي��وآن 16۸6، پوند 1۳2۰۹و لير تركي��ه 2۰6۷ تومان 

اعلام شده است. 
به گزارش »تعادل«، نرخ دلار روز يك ش��نبه در بازار، با 
كاهش 1۵۵ توماني نس��بت به روز يك شنبه به زير 1۰ 
هزار تومان رسيد و صرافي ملي به عنوان بازارساز دلار را با 
كاهش 1۵۵ توماني ۹ هزار و ۹۹۵ تومان عرضه كرد. نرخ 
خريد هر يورو ني��ز در اين صرافي 11 هزار و ۸۵۰ تومان 
و فروش يورو 11 هزار و ۹۰۰ تومان اعلام ش��ده اس��ت. 
اين در حالي اس��ت كه ساير صرافي ها دلار را به قيمت ۹ 
هزار تومان و ۹۰۰ تومان نيز به خريداران مي فروش��ند.

نرخ دلار در بازار آزاد نيز اندك��ي بالاي 1۰ هزار تومان و 
در صرافي هاي هرات و كشورهاي منطقه بين ۹۸۰۰ تا 
۹۹۰۰ است. همچنين در بازار طلا و سكه نيز قيمت اونس 
جهاني به 12۳۸ دلار رسيده، و با كاهش نرخ دلار، نرخ طلا 
و سكه نيز كاهش يافته است. بطوري كه هر قطعه سكه 
تمام بهار آزادي طرح جديد ۳ ميليون و ۴۷۰ هزار تومان 
و هر قطعه سكه تمام بهار آزادي طرح قديم ۳ ميليون و 

۳۵۰ هزار تومان داد و ستد مي شود.
نيم سكه بهار آزادي نيز در بازار تهران يك ميليون و ۷۸۰ 
هزار تومان قيمت خورد و نرخ ربع سكه به يك ميليون و 
۵۰ هزار تومان كاهش يافت. همچنين سكه گرمي در بازار 
6۴۰ هزار تومان مبادله مي شود و هر گرم طلاي 1۸ عيار 
۳۰۳ هزار و 6۰۰ تومان به فروش مي رسد. قيمت مظنه يا 
مثقال 1۷ عيار نيز به يك ميليون و ۳1۵ هزار تومان رسيد.

    ابلاغ موارد تكميلي دستورالعمل ارزي
بانك مركزي موارد تكميلي مربوط به دستورالعمل خريد 
و فروش ارز را به شبكه صرافي هاي مجاز اعلام كرد كه بر 
اين اس��اس صرافي هاي مجاز بايد هنگام ثبت خريد ارز 
حاصل از صادرات، گزينه از محل صادرات را در س��امانه 

سنا انتخاب كنند.
همچنين براساس اين بخش��نامه فروش ارز به منظور 
واردات كالا و خدم��ات صرفا همانند گذش��ته از طريق 
سامانه نيما امكان پذير است. طبق بند ۳ اين بخشنامه 
مصارف فروش حواله هاي ارزي خريداري شده همچون 
اسكناس هاي ارزي به دو صورت فروش ارز بابت مصارف 
22 گانه خدماتي و همچنين بابت واردات كالا مطابق با 

قوانين آن بخشنامه امكان پذير است.

    جزئيات پرداخت ارز دانشجويي اعلام شد
وزير علوم، تحقيقات و فناوري از توافق با بانك مركزي براي 
پرداخت ارز نيمايي به دانشجويان بورسيه خبر داد.منصور 
غلامي در حاشيه آيين تجليل از پژوهشگران نمونه كشور 
در جمع خبرنگاران گفت: درباره ارز دانشجويي با بانك 
مركزي براي پرداخت ارز نيمايي به فرصت هاي مطالعاتي 
و دانشجويان بورسيه به توافق رسيده ايم كه ارز نيمايي 
به اين افراد پرداخت شود زيرا بخش عمده اين بودجه را 
دولت مي دهد.وزير علوم گفت: البته براي دانشجوياني كه 
با هزينه شخصي تحصيل مي كنند وزارت علوم صرفا بحث 
تاييد مدارك تحصيلي و محل تحصيل آنها را بر عهده دارد 
و بانك مركزي اينها را به بانك هاي عامل براي دريافت ارز 

با نرخ بعد از نيمايي معرفي مي كند

طرح اصلاح قانون بانك مركزي به زودي در صحن علني 
مجلس مورد بررس��ي قرار مي گيرد؛ طرحي كه به گفته 
جعفرزاده، عضو كميسيون برنامه و بودجه مجلس مي تواند 

بانك مركزي را از حيات خلوت  دولت ها خارج كند.
غلامعلي جعفرزاده ايمن آبادي، عضو كميسيون برنامه 
و بودجه مجلس در گفت وگو با ايبِنا اظهارداشت: اصلاح 
قانون بانك مركزي به تحول در س��اختار بانك مركزي 
اس��ت و در افزايش اختيارات و اس��تقلال بانك مركزي 

و به روزرساني استانداردهاي بانكي نقش مهمي دارد.
وي با بيان اينكه يكي از مشكل هاي عمده در كشور دخالت 
دولت ها در نظام پولي كش��ور اس��ت، گفت: نظام پولي 
كشور بر موضوعاتي مانند چاپ اسكناس و جبران كسري 
نقدينگي و تنظي��م ارزها نظ��ارت دارد و در هيچ يك از 
كشورهاي جهان اين امور زيرنظر دولت ها اداره نمي شوند.

جعفرزاده ايمن آبادي گفت: دولت ها بطور معمول براي 
حل مشكلات خود و اهاله مشكلات به دولت هاي بعدي 
از امكانات بانك مركزي استفاده مي كنند در حالي كه در 
تمام دنيا بانك مركزي نهادي مستقل است.وي با بيان 
اينكه چندين سال است كه بحث استقلال بانك مركزي 
و ضرورت عدم دخالت دولت ها در تصميم گيري اين نهاد 
مطرح شده است، گفت: در دولت هاي گذشته هر زمان 
كه بحران مالي وجود داشته است دستور چاپ اسكناس 
به بانك مركزي داده شده؛ موضوعي كه مي تواند موجب 
افزايش نقدينگي در جامعه ش��ود.جعفرزاده با اشاره به 
افزايش ميزان نقدينگي در سال هاي اخير گفت: روزانه 
1۰۰۰ ميليارد توم��ان به ميزان نقدينگ��ي موجود در 
كشور افزوده مي شود. بانك مركزي نهادي است كه بايد 
متناسب با شرايط اقتصادي كشور تصميم گيري كند و اين 
تصميم ها را به مرحله اجرا بگذارد و دولت نبايد به صورت 

مستقيم در اين تصميم ها مداخله كند.وي ادامه داد: اين 
در حالي است كه دولت ها ارزها را از بانك مركزي تحويل 
مي گيرند و ب��ا تبديل آن در بازار آزاد نس��بت به جبران 
كسري بودجه اقدام مي كنند. بانك مركزي بايد نهادي 
مستقل از دولت ها باشد تا بتواند نظام پولي و مالي كشور 

را به درستي مديريت كند.

  بانك مركزي تاكنون حياط خلوت دولت ها 
بوده است

عضو كميسيون برنامه و بودجه مجلس گفت: متاسفانه 
تاكنون بانك مركزي حي��ات خلوت دولت ها بوده و اين 
روند در هي��چ كجاي دنيا تجربه نمي ش��ود. وي با بيان 
اينكه قانون بانك مركزي سال هاست كه مورد بازنگري 
قرار نگرفته اس��ت، گفت: مجلس در تلاش اس��ت تا با 
اراي��ه اين طرح گامي در جهت اس��تقلال بانك مركزي 
بردارد و استقلال بانك مركزي مي تواند به عملكرد بهتر 
نظام بانكي كشور منجر ش��ود.گفتني است، آنگونه كه 
محمدرضا پورابراهيمي، رييس كميس��يون اقتصادي 
مجلس نيز مي گويد طرح اصلاح قانون بانك مركزي كه 
پس از نيم قرن در دستور كار اين كميسيون قرار گرفته 
بود، به تصويب رسيده است.به گفته رييس كميسيون 
اقتصادي مجلس با تصويب اين طرح اركان بانك مركزي 
اصلاح مي شود و اركان جديد شامل هيات عالي، شوراي 
فقهي و سازمان نظارت بر موسسات مالي شكل مي گيرد.

رييس كميسيون اقتصادي مجلس ادامه داد: علاوه بر اين 
رابطه بانك مركزي با نهادهاي حاكميتي تعيين مي شود 
كه به استقلال بانك مركزي از دولت ها كمك مي كند و 
افزايش پاسخگويي و مسووليت پذيري بانك مركزي نيز 

از مصوبات مهم اين طرح است.
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 كارت اعتباري 
و ريسك نقدينگي

 حذف جريمه از وام بانكي
تا سقف 5 ميليارد تومان 

اعظم احمديان|
تامي��ن مالي كارت اعتباري و نرخ س��ود مربوط به 
آن، ازجمله دغدغه هاي ناظران و سياست گذاران 
ش��بكه بانكي كشور اس��ت. چگونگي تامين مالي 
كارت اعتباري مي تواند آن را با ريس��ك نقدينگي 

مواجه سازد.
كارت هاي اعتباري منتشر شده در سطح بين الملل 
از منابع مختلف مالي تأمين مالي مي شوند. ابزارهاي 
مختلف مالي مي تواند بانك را با انواع مختلف ريسك 
نقدينگي مواجه س��ازد. به عنوان مثال كارت هاي 
اعتباري كه از منابع اوراق بهادارسازي تأمين مالي 
مي شوند، در مقايسه با كارت هاي اعتباري كه از محل 
سپرده ها تأمين مالي مي شوند، با ريسك نقدينگي 
متفاوتي مواجه هستند. بنابراين بانك هاي بزرگ 
با دسترس��ي به انواع مختلف منابع مالي با ريسك 
نقدينگي بيشتري در مقايسه با بانك هاي كوچك 
روبرو هس��تند.در اين ش��رايط پورتفوليوي كارت 
اعتباري با ريسك بالا و داشتن نوسانات غير معمول 
ممكن اس��ت براي اوراق بهادارس��ازي يا فروش با 
مشكل مواجه شود. شكس��ت در كفايت قراردادها 
يا جمع آوري تسهيلات ممكن است باعث سقوط 
اوراق بهادارسازي شود كه خود مي تواند باعث بروز 
مش��كلاتي در زمينه نقدينگي، افزايش هزينه ها، 
محدوديت دسترسي به منابع مالي بازار در دوره هاي 
آتي شود.  در ش��بكه بانكي ما، تنوع در منابع مالي 
وجود ندارد و كارت اعتباري از محل سپرده ها تأمين 
مالي مي ش��ود. بنابراين كارت اعتباري با ريسك 
مربوط به سپرده ها مواجه است. عدم تطابق سررسيد 
سپرده ها و كارت اعتباري مي تواند بانك را با ريسك 

نقدينگي مواجه سازد.
ريسك نقدينگي در تعهدات استفاده نشده نيز ايجاد 
مي شود. به عنوان مثال اكثر مشتريان از كارت هاي 
خود در زمان مشخص استفاده مي كنند به عنوان 
مثال در ايام تعطيلات. بنابراين بانك ها بايد نسبت به 
تقاضاهاي فصلي نيز آگاه باشند.در حالي كه در شبكه 
بانكي كشور توجه اندك به تقاضاهاي فصلي، باعث 
شده است، بانك ها توان لازم براي پاسخگويي به نياز 
ناگهاني به برداشت از كارت اعتباري را نداشته باشند. 
در چنين شرايطي بانك مي تواند ريسك نقدينگي 
را با فرآيند قوي مديريت ترازنامه، پايه گذاري تنوع 
منابع، برنامه جامع مديريت نقدينگي، سررس��يد 
نزولي اگر لازم باش��د، ايجاد نمايد.علاوه بر نقشي 
كه بانك ها در ارزيابي و مديريت ريسك نقدينگي 
مربوط به كارت اعتباري مي توانند داش��ته باشند، 
ناظران نيز بايد مواردي همچون مكانيسم تأمين 
مالي واقعي، وابستگي عملياتي كارت اعتباري به 
اوراق بهادارسازي دارايي ها، ارزش تعهدات تأمين 
مالي نش��ده، دليل از بين بردن حساب هاي كارت 
اعتباري، ثبات ارتباطات و روابط كارت با مشتريان، 
توانايي افزايش تأمين مالي و افزايش تقاضاهاي فصل 

را در نظر داشته و مورد بررسي قرار دهند.
ريسك نرخ بهره از جمله ريسك هايي است كه در 
ادبيات نظري زير مجموعه ريسك نقدينگي است. 
در ارتباط با ريسك نرخ بهره مربوط به كارت اعتباري 
بايد بيان نمود، درآمد بهره اي و درآمد كارمزد ناشي 
از پورتفوليوي كارت اعتباري نس��بت به تغييرات 
نرخ بهره حساس است. پيچيدگي يا عدم نقدينگي 
استراتژي هدجينگ با ريسك هاي خاص خودشان 
مي توانند باعث گسترش ريسك نرخ بهره شوند.در 
اين شرايط وجود ساختارهاي مختلف نرخ گذاري 
ب��راي كارت اعتباري مي توان��د انعطاف پذيري در 
مديريت ريس��ك ايجاد كند. بانك ها بايد ريسك 
نرخ بهره كارت اعتباري را مديريت كنند.علاوه بر 
بانك ها، ناظران بانكي نيز در مديريت ريسك نرخ 
بهره مرب��وط به كارت اعتباري بايد نقش داش��ته 
باشند. زماني  كه ريسك نرخ بهره ارزيابي مي شود، 
ناظران بايد محدوديت هاي قانوني در مورد افزايش 
نرخ، برنامه هاي قيمت گذاري و اثر رقابت بر نرخ هاي 
مختلف را بررسي كنند. ناظران بايد منابع و هزينه 
وجوه پورتفوليوي كارت اعتباري را بررسي كنند.در 
پايان بايد اذعان نمود، با توجه به اينكه در شبكه بانكي 
ايران، تنوع منابع مالي وجود ندارد و منابع از محل 
سپرده ها تأمين مالي مي شوند، بنابراين با ريسك 
نقدينگي ناشي از سپرده ها نظير عدم تطابق سررسيد 
سپرده ها با تسهيلات ارايه شده توسط كارت اعتباري 
مواجه هستند. با اين وجود در قوانين موجود ارزيابي 
ريسك نقدينگي مربوط به كارت اعتباري مفقود 
مانده است. ضروري است مكانيسم مشخص براي 
ارزيابي ريسك نقدينگي كارت اعتباري تعريف شده  
و بانك ها مديريت ريسك نقدينگي مربوط به كارت 
اعتباري را نيز همچون ريسك نقدينگي كل بانك از 

اولويت هاي مديريت ريسك خود قرار دهند.

عضو كميسيون اقتصادي مجلس با تشريح جزييات 
مصوبه جديد مجلس پيرامون نحوه تسويه حساب 
وام هاي بانكي گفت: در گذشته بانك ها در صورت 
معوق ش��دن وامي س��ود و جريمه را ني��ز به اصل 
تسهيلات اضافه مي كردند، اما با مصوبه اخير مجلس 
اصل وام به اضافه س��ود متع��ارف از بدهكار بانكي 
دريافت مي شود و جريمه بخشيده مي شود. مصوبه 
قبلي مجلس در خصوص معوقات بانكي نيز تسهيلات 
تا ١٠٠ ميليون تومان را شامل مي شده و اكنون تا ۵ 
ميليارد تومان معوقات بانكي در اين مصوبه مطرح 
است. سيدناصر موسوي لارگاني در گفت وگو با ايبِنا 
گفت: براي بررس��ي و تصويب اين بند، كميسيون 
اقتصادي مجلس بارها با مس��وولان شبكه بانكي 
كشور جلسه داش��ته و نظرات دست اندركاران اين 

بخش اخذ شده است.



آمار معاملات 5 بازار سرمايه

»تعادل«ازورودابزارمعاملاتيجديدبهبازارسرمايهگزارشميدهد

ابزار »آتي سبد سهام« در بورس تهران
گروه بورس|

 به گفت��ه رييس س��ازمان ب��ورس و اوراق بهادار از 
مهم ترين مزاياي ابزارهاي مشتقه، مديريت ريسك 
بازار سهام اس��ت و از طريق اين ابزار سرمايه گذاران 
مي توانند سودي بيشتر از سودهاي معمولي كسب 
كنند. بر اين اس��اس، روز گذشته شاپور محمدي در 
مراسم رونمايي از بازار قراردادهاي آتي سبد سهام با 
اظهار خوشبيني نسبت به رونق معاملات آتي سبد 
سهام عنوان كرد: در سال گذشته ابزار آتي تك سهم 
در بورس تهران رونمايي ش��د و اكن��ون با ورود ابزار 
آتي شاخص سهام اين اميدواري وجود دارد تا شاهد 
رونق هرچه بيشتر استفاده از ابزار مشتقه در بورس 
تهران باش��يم. وي همچنين از ورود دو ابزار جديد 
تا پايان س��ال خبر داد و گفت: براي به ثمررس��يدن 
اين ه��دف، نهادهاي مختلف ت��لاش قابل توجهي 
داش��ته اند كه از آن جمله مي توان به حضور پررنگ 
شركت هاي تامين سرمايه و كارگزاري ها اشاره كرد. 
همچنين شركت مديريت فناوري اطلاعات بورس نيز 
طي اين مدت فعاليت گسترده اي داشت و توانست 
بسترهاي لازم براي انجام معاملات آتي سبد سهام و 
تعريف نمادها را ايجاد كند. محمدي به فعاليت هاي 
شركت سپرده گذاري مركزي نيز اشاره كرد و گفت: 
در بحث راه اندازي اين ابزار سمات از پايه هاي اصلي 
اجرايي بوده است. تيم شركت سپرده گذاري در اين 
مدت كمك هاي شاياني انجام داد تا استفاده از ابزار 
آتي سبد س��هام در بورس مورد استفاده قرار گيرد. 
س��خنگوي س��ازمان بورس و اوراق بهادار با اش��اره 
به تلاش هاي گس��ترده هيات مدي��ره بورس تهران 
و سازمان بورس در زمينه انتش��ار ابلاغيه ها، ايجاد 
قوانين معاملاتي و نظارت نيز تصريح كرد: در ميان 
نهاده��اي فعال در اين زمين��ه، فعاليت هاي كميته 
فقهي از اهميت بسيار زيادي برخوردار است. با توجه 
به اينكه ابزارهاي مالي كلاسيك تا زماني كه از لحاظ 
ش��رعي تاييد نشود، مورد اس��تفاده قرار نمي گيرد، 
كميته فقهي تلاش بس��ياري داش��ت تا اب��زار آتي 

شاخص سهام از لحاظ شرعي تاييد شود.

 فرصت هاي آربيتراژي
عضو شوراي عالي بورس، در ادامه با اشاره به اهداف 
اعمال اين ابزار در بازار س��هام گفت: يكي از اهداف 
مهم ابزار مشتقه ايجاد فرصت سرمايه گذاري براي 
افرادي اس��ت كه به دنبال كسب س��ودهاي بيشتر 
از مق��دار معمول ناش��ي از فرصت ه��اي آربيتراژي 

هس��تند. به گفته رييس س��ازمان ب��ورس و اوراق 
به��ادار از ديگر كاركرده��اي ابزار آتي روي س��بد 
سهام، پوشش ريس��ك مناسب اس��ت. وي در اين 
 زمينه گفت: استفاده از اين ابزار مي تواند بسياري از 
ريس��ك گريزان را به سمت س��رمايه گذاري در بازار 
س��رمايه هدايت كند، همچني��ن مي تواند مديريت 
ريس��ك براي اش��خاص و صندوق ها را تا حد قابل 
توجهي افزايش دهد. محمدي همچنين از ورود دو 
ابزار جديد بورسي ديگر تا پايان سال خبر داد و گفت: 
در همكاري هاي مش��ترك س��ازمان بورس و ديگر 
اركان در نظر گرفته شده است، تا پايان سال جاري 
ابزار فروش استقراضي و وارانت راه اندازي شود. وي 
افزود: ب��ا ورود اين ابزارها به لحاظ ابزار كلاس��يك، 
جعبه ابزار بازار سهام كامل مي شود. با توجه به اينكه 
در بحث ابزارهاي مالي اسلامي در بورس نيز پيشرفت 
قابل توجهي داشته ايم، بر اين اساس راه اندازي اوراق 

بيمه اتكايي در دستور كار قرار گرفته است.
رييس س��ازمان بورس و اوراق به��ادار تصريح كرد: 
در س��ال هاي اخير، نهادهاي مالي، رش��د مطلوبي 
داش��ته اند بطوري ك��ه پيش بيني مي ش��ود تعداد 
اين نهادها تا پايان س��ال به ٦٥٠ نهاد مالي برس��د. 
بي ش��ك وجود اين نهادها اثرات قاب��ل توجهي در 
فعاليت بازار س��رمايه داش��ته و مي تواند باعث قوام 
بخشيدن به اجراي ابزارهاي جديد شود. وي بر لزوم 
فرهنگ سازي ابزارهاي مالي مختلف در بازار سرمايه 
از سوي رسانه ها تأكيد كرد و گفت: بي شك عمق بازار 
سهام بدون آشنايي با ابزارهاي مالي مختلف افزايش 
نخواهد يافت، بنابراين رسانه ها براي فرهنگ سازي 
ابزارهاي مالي در افكار عمومي بايد وارد ميدان شوند 

و فعاليت گسترده اي داشته باشند.

 ابزار جديد مشتقه
از س��ويي ديگر، همزمان با مراس��م رونمايي از ابزار 
قرارداده��اي آتي س��بد س��هام در ب��ورس تهران، 
مديرعامل اين شركت با اشاره به حجم قابل توجهي 
از معاملات بورس هاي جهاني از اين طريق به مزاياي 
آن از جمله پوشش ريسك مناسب اشاره كرد. علي 
صحرايي با اشاره به پوشش ريسك مناسب اين ابزار 
بيان كرد: طي چند سال اخير با هماهنگي و همدلي 
گروه هاي مختلف بورس تهران، توانستيم يك ابزار 
جديد مش��تقه به منظور پوشش ريسك بيشتر بازار 
ايجاد كني��م. وي در ادامه و با اش��اره به تلاش هاي 
گسترده بورس تهران در اين زمينه، بيان كرد: شركت 

بورس تهران همزمان با تغيي��رات در هيات مديره، 
وظايف و اه��داف مهمي را براي فعاليت خود در نظر 
گرفت. اولين وظيفه اين شركت، عمق بخشي به بازار 
با توجه به شرايط اقتصادي كشور و دومين هدف آن 
ايجاد ابزارهاي جديد با پوشش ريسك مناسب است.

كميته توسعه در بازار
مديرعامل ش��ركت بورس تهران در ادامه از تشكيل 
كميته توسعه در اين ش��ركت خبر داد و گفت: اين 
كميته كه به تازگي فعاليت خود را آغاز كرده است، 
وظيفه رصد فعاليت بخش هاي مختلف شركت بورس 
تهران را برعهده دارد. نظارت اين كميته شرايطي را 
فراهم مي كند تا رس��يدن به اه��داف در نظر گرفته 
شده با س��رعت بيشتري انجام گيرد. وي در ادامه به 
تاريخچه ورود ابزار مشتقه به بورس تهران اشاره كرد 
و گفت: ابزار فروش تبعي از اولين ابزارهاي مشتقه اي 
بود كه در بورس تهران استفاده شد، اين ابزار در ابتدا 
تنها كاركرد بيمه اي داش��ت، اما هم اكنون در بحث 

تامين مالي نيز استفاده مي شود. در سال ۹۶ از طريق 
اين ابزار دو هزار و ۳۰۰ ميليارد تومان تامين مالي در 
بخش هاي مختلف صورت گرفت كه ۱۹ درصد كل 
تامين مالي كشور در آن سال بود. صحرايي همچنين 
افزود: در س��ال ۹۵ نيز ابزار آپش��ن يا اختيار معامله 
رونمايي شد كه در بازار در حال معامله است و بعد از 
آن آتي سبد سهام است كه پيش تر در قالب آتي تك 

سهم استفاده مي شد.

 قابليت پوشش ريسك و مزاياي مالياتي
مديرعامل ش��ركت بورس تهران ب��ا بيان اينكه آتي 
سبد س��هام از محبوبيت قابل توجهي در بازارهاي 
جهاني برخوردار است، گفت: در معاملات بورس هاي 
بزرگ جهاني، ابزار آتي سبد سهام جزو ۴ ابزار مشتقه 
 پرمعامله اس��ت. بر اس��اس مطالعات WFE، حدود
۶۰ درصد از معاملات جهاني ابزار مشتقه با ابزار آتي 
روي ش��اخص صورت مي گيرد. صحرايي با اشاره به 
تلاش هاي كميته فقهي بورس طي اين مدت گفت: 

كميته فقهي درسال ۹۴ مطالعات گسترده اي را در 
اين زمينه آغاز كرد، كه در نهايت با همفكري تحقيق 
و توسعه بورس تهران، سبد مرجعي از صنايع مختلف 
در نظر گرفته شد و بر اساس آن ابزار آتي سبد سهام 
شكل گرفت. وي در ادامه گفت: اين ابزار كاركردهاي 
چندگان��ه دارد كه مهم تري��ن آن ايجاد ي��ك بازار 
دوطرفه است. همچنين ابزار آتي سبد سهام از قابليت 
پوشش ريسك مناس��بي برخوردار است و مي تواند 

خاصيت اهرمي داشته باشد. 
صحرايي همچنين افزود: در ابزار آتي س��بد س��هام 
نياز به مطالعه تك تك س��هام وجود ندارد، از سوي 
ديگر اين ابزار از مزاياي مالياتي نيز برخوردار اس��ت 
بطوري كه كارمزدهاي اين معامله از معافيت مالياتي 
برخوردار اس��ت. وي گفت: روز گذشته و در جريان 
رونمايي از اي��ن ابزار، هفت نم��اد معاملاتي عرضه 
شدند كه مهم ترين آن سبد سهام ۳۰ شركت بزرگ، 
بانك ها، خودرويي ها، محصولات شيميايي، فلزي و 

معدني ها بودند.
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ريزش 2 هزارو 777 واحدي 
شاخص

گروه بورس| ش��اخص كل ب��ورس اوراق بهادار 
تهران در معاملات روز گذشته با ريزش 2 هزارو 777 
واحدي همراه شد و در نهايت به رقم ۱۶۱ هزارو 7۰7 
واحدي سقوط كرد. از همين رو، شاخص بازار اول 
در حالي با كاهش 22۳۵ واحدي به رقم ۱۱8 هزار و 
۹۶۰ واحد رسيد كه در نقطه مقابل شاخص بازار دوم 
با كاهش ۴۶22 واحدي رقم ۳22 هزار و ۹۶۱ واحد 
را به ثبت رساند. اين در حالي است كه  شاخص سهام 
آزاد شناور نيز با كاهش ۳۰۳۶ واحدي به رقم ۱7۳ 
هزار و ۴۵۵ واحد ريزش كرد. همچنين، ش��اخص 
كل هم  وزن ب��ا كاهش ۳۱8 واحدي رقم 27هزار و 
۳۳۳ واحد را به خود اختص��اص داد. افزون بر اين، 
ديروز معاملات سهام در نماد معاملاتي گروه مپنا با 
۵7 واحد، پتروشيمي خارك با 28 واحد و معدني 
و صنعتي گل گهر با 27 واحد افزايش بيش��ترين 
تأثيرمثبت را بر شاخص كل بورس به نام خود ثبت 
كردند. در مقابل، معاملات سهام در نماد معاملاتي 
ش��ركت هاي گروه مپنا با ۱۰۵ واحد، پتروشيمي 
خارك با ۳۱ واحد و سرمايه گذاري صنايع شيميايي 
ايران با ۱۴ واحد كاهش، بيشترين تاثيرمنفي را در 
شاخص داشتند. بر اساس اين گزارش، ارزش كل 
معاملات ديروز بورس ته��ران در حالي به بيش از 
۴۰۴ ميليارد تومان نمايش داده ش��د كه ناشي از 
دست به دست ش��دن بيش از يك ميليارد و ۵۵7 
ميليون س��هم و اوراق مالي قابل معامله طي ۱2۱ 

هزار و ۹2۴ نوبت داد و ستد بود.

 شاخص فرابورس در رقم 1826 واحدي
از س��ويي ديگر، معاملات اوراق بهادار در مجموع 
بازار هاي فرابورس ايران روز يكش��نبه با دس��ت به 
دست شدن ۶۳۶ ميليون و 7۱۶ هزار ورقه به ارزش 
بيش از ۴ ه��زار و ۵7۴ ميليارد ريال در بيش از ۹۱ 
هزار نوبت معاملاتي ميان معامله گران به پايان رسيد 
كه به معني افزايش 28 درصدي ارزش معاملات روز 
گذشته در مقايسه با روز ماقبل است. بر اين اساس، 
ش��اخص كل نيز دي��روز پس از اف��ت ۱۵ واحدي 
در س��طح ۱82۶ واحدي قرار گرفت كه نماد هاي 
 »ذوب«، »ميدكو« و »كگهر« با اهرم منفي تا سقف
 8 واحدي بيشترين س��هم را در كاهش اين نماگر 
بر جاي گذاشتند. همچنين، بررسي معاملات بازار 
سهام در پايان اين روز معاملاتي بيانگر معامله ۱۳7 
ميليون سهم به ارزش ۶۰۳ ميليارد ريال در بازار اول 
و داد و ستد 2۶۳ ميليون سهم به ارزش ۹۳7 ميليارد 
ريال در بازار دوم اس��ت كه نماد »سمگا« با ارزش 
معاملات افزون بر 28۵ ميليارد ريال و نماد »ذوب« 
با حجم معاملات به ميزان بيش از ۱۰۰ ميليون سهم 
به ترتيب بيشترين ارزش و حجم معاملاتي را در اين 

دو بازار از آن خود كردند. 

تامين مالي از طريق اوراق سلف موازي به جاي سيستم بانكي

شاهدشفافترينقيمتهابرايزعفرانهستيم

مدي��ر س��رمايه گذاري و تامين مالي گ��روه بهپرور، 
دلايل انتخاب مسير بورس كالاي ايران و انتشار اوراق 
سلف موازي اس��تاندارد را به جاي اخذ تسهيلات از 
سيس��تم بانكي به منظور تامين سرمايه در گردش 
اين شركت تش��ريح كرد. طي معاملات هفته جاري 
بورس كالاي ايران، صنعت طيور در حالي با انتش��ار 
اوراق سلف موازي استاندارد اقدام به تامين مالي كرد 
كه بيش از ۴7۵ ميليارد ريال از اين اوراق تنها در يك 
روز معاملاتي و با استقبال سرمايه گذاران با موفقيت 
به فروش رسيد. مدير س��رمايه گذاري و تامين مالي 
گروه بهپرور در خصوص تامين مالي اين ش��ركت از 
طريق بازار سرمايه به كالاخبر گفت: يكي از ابزارهاي 
مالي جديد استفاده از قراردادهاي اوراق سلف موازي 
استاندارد اس��ت كه به توليدكنندگان اين امكان را 
مي دهد تا براي بازه زماني كوتاه مدت اقدام به تامين 
مالي كنند. اين در حالي است كه مزاياي ابزار مذكور 
هنوز بطور كامل در بين توليدكنندگان شناخته شده 
نيس��ت و در صورت آش��نايي فعالان صنايع، اوراق 
سلف موازي از ش��يوه هاي پرطرفدار تامين مالي به 
شمار خواهد رفت. محمد بخش��ي افزود: با توجه به 
اشباع فرآيند تامين مالي از طريق بازار پولي و سيستم 
بانكي كشور، گروه بهپرور جهت تامين مالي مورد نياز 
زنجيره توليد مرغ و تخم مرغ از سال گذشته به سمت 

انتشار اوراق سلف موازي استاندارد روي آورده و امسال 
براي دومين بار، نسبت به انتشار اين اوراق به مبلغي 
بيش از ۴7۵ ميليارد ريال اقدام كرده است. عرضه اي 
كه در روز شنبه هفته جاري با استقبال سرمايه گذاران 
رو به رو شد و با موفقيت به ثمر رسيد. وي تاكيد كرد: 
گروه بهپرور در اس��تفاده از اين اب��زار تامين مالي در 
صنعت خود پيشرو بوده و منابع مالي لازم براي تكميل 
زنجيره توليد و توسعه فعاليت هاي خود را از اين محل 
تامين كرده است. چراكه براي هر كدام از بخش هاي 
اين زنجيره نياز به تامين منابع مالي جديد بود كه به 
دليل اشباع سيستم پولي كش��ور در اين مسير، اين 
نتيجه حاصل شد كه بورس كالاي ايران و اوراق سلف 
موازي استاندارد بهترين روش براي فراهم كردن اين 
منابع خواهد بود. وي طولاني بودن فرآيندهاي اداري 
براي دريافت تسهيلات مالي از شبكه بانكي كشور را 
يكي از مهم ترين دلايل استفاده از بازار سرمايه و بطور 
اخص ب��ورس كالا جهت تامي��ن نقدينگي موردنياز 
صنعت برش��مرد و گفت: البته در انتشار اوراق سلف 
موازي اس��تاندارد در بورس كالا ني��ز رعايت برخي 
الزامات ضروري اس��ت، اما در مجموع سرعت تامين 
مالي به كمك اين ابزار خيلي بيش��تر از شبكه بانكي 
است. بخشي تاكيد كرد: مزيت ديگر استفاده از اين 
ابزار در تامين مالي از طريق بازار سرمايه اين است كه 

به شناخته شدن برند شركت كمك كرده و بر افزايش 
ارزش بازار آن در بازار سرمايه و در بين سرمايه گذاران 
بورسي تاثيرگذار اس��ت؛ چراكه اين مجموعه برنامه 
ورود س��هام خود به بازار فرابورس را در نظر داش��ته 
و به كم��ك تامين مال��ي از بورس كالا و مش��اركت 
س��رمايه گذاران در خريد اين اوراق، س��هام شركت 
و پتانس��يل هاي آن بيشتر ش��ناخته مي شود. مدير 
سرمايه گذاري و تامين مالي گروه بهپرور با بيان اينكه 
تامين مالي ب��ه كمك اين ابزار در كاهش هزينه هاي 
شركت نس��بت به بازار پول موثر بوده، گفت: كاهش 
هزينه فرصت سرمايه گذاري با كوتاه شدن فرآيندهاي 
اداري ج��ذب نقدينگي از طريق اين ابزار مزيت مهم 
ديگري است كه انتش��ار اين اوراق در بر دارد. وي در 
خصوص تجربه سال گذشته اين مجموعه در انتشار 
2۰۰ ميليارد ريال از اي��ن اوراق گفت: به كمك اين 
ابزار مالي ضمن تامين منابع مالي مورد نياز، بازدهي 
مطلوبي نيز كسب شد و در نهايت حجم توليد و فروش 
مجموعه به صورت قاب��ل توجهي افزايش يافت. وي 
گفت: با توجه ب��ه اينكه كالاي توليدي اين مجموعه 
يك كالاي استراتژيك اس��ت، با خريد و فروش اين 
اوراق توسط مردم و سرمايه گذاران بخش خصوصي، 
جامعه درگير بخش توليد شده و مردم با روند توليد 

بيشتر آشنا مي شوند.

كارشناس بازار سرمايه معتقد است، با افزايش حجم 
معاملات زعفران در قراردادهاي آتي، گواهي سپرده 
و بازار فيزيكي بورس كالاي ايران، شاهد شفاف ترين 
قيمت ها براي زعفران هستيم. به گزارش كالا خبر، 
حسن رضايي پور ضمن اشاره به اينكه زعفران كالايي 
اس��ت كه توليدكنندگان آن به ص��ورت خرد توليد 
مي كنند، گفت: تجميع زعفران و عرضه آن در تالار 
فيزيكي بورس كالا مستلزم آن است كه تشكل هاي 
كش��اورزي و ش��ركت هاي فعال، زعفران را تجميع 
نمايند و در قالب استانداردهاي قابل عرضه در بورس، 
عرضه كنند. وي افزود: تا سال گذشته امكان عرضه 
توليدات خرد در ب��ازار فيزيكي ب��ورس كالا وجود 
نداشت و اما در سال قبل و در پي خريد هاي توافقي كه 
سازمان تعاون روستايي انجام داد و تناژ آن بالغ بر ۶۰ 
تا 7۰ تن مي شد، 8۰ درصد آن در بورس كالا عرضه 
ش��د و توجه بازار و سرمايه گذاران را به سمت بورس 
كالا جلب كرد. رضايي پور تصريح كرد: با راه اندازي 
انبارهاي گواهي س��پرده، امكان تحويل مس��تقيم 
حداقل يك كيلوگرم كالا به انبارها براي كشاورزان 
فراهم ش��د تا از طريق گواهي سپرده قادر به فروش 
كالاي خود باشند. همزمان با راه اندازي قراردادهاي 
آتي زعفران و افزايش نرخ ارز مزيد بر علت شده و اين 
كالا با موفقيت چشمگيري همراه كرد. با توجه به اين 
نكته كه زعفران كالايي صادراتي است و كمتر از ۱۰ 
درصد آن در بازار داخل استفاده مي شود، لذا قيمت 

آن وابستگي زيادي به نرخ ارز دارد. بنابراين همزمان 
با افزايش نرخ ارز، بهاي اين كالا نيز در بازار بالا رفت 
و حجم بالاي معاملات در قراردادهاي آتي، گواهي 
سپرده و بازار فيزيكي انجام شد، شفاف ترين قيمت ها 
را براي زعفران رقم زد. وي به موضوع كاهش نرخ ارز 
در ادامه روند بازار اش��اره داش��ت و گفت: همزماني 
كاهش نرخ ارز با برداشت و توليد زعفران، سبب شد 
قيمت اين كالا پايين بيايد و اين كاهش نرخ نسبت 
به تابستان در بورس مشهود بود و به جرات مي توان 
گفت، قيمت هاي كشف ش��ده در بورس منطبق با 
قيمت هاي واقعي بازار زعفران بوده و واقعيت بازار را 

منعكس نموده است. 
اين كارش��ناس بازار سرمايه با تاكيد بر اين نكته كه 
معاملات رينگ صادراتي بورس كالا از سال ها قبل و 
از سوي تجار و كشورهاي منطقه و ساير كشورهاي 
جهان در معاملات ساير كالا ها رصد مي شود، گفت: 
ش��ايد آمارهاي معاملاتي و قيمت هاي كشف شده 
زعفران در بورس هم اكنون مورد توجه كش��ورهاي 
ديگر نباش��د اما مبن��اي قيمت براي پيش��نهادات 
صادراتي، قيمت هاي بورس كالا است. وي در پاسخ 
به اين سوال كه چند درصد زعفران ايران در شرايط 
فعلي در بورس عرضه مي ش��ود؟ گفت: اگرچه آمار 
دقيقي از توليد زعفران كش��ور به دليل برخي سلف 
فروشي ها و عدم ثبت معاملات بخش خصوصي، در 
دس��ت نيس��ت اما از 2۵۰ تا ۳۰۰ تن زعفران توليد 

شده در كشور در سال گذشته، چيزي حدود 7۰ تن 
در بورس كالا عرضه ش��د كه اين رقم بي سابقه بود. 
اين كارش��ناس ارشد بازار سرمايه ظرفيت انبارهاي 
گواهي س��پرده زعفران را حدود ش��ش تن اعلام و 
تصريح كرد: پس از عرضه هاي بازار فيزيكي، دو انبار 
براي گواهي س��پرده زعفران پذيرش ش��د كه يكي 
در مشهد و ديگري در تربت حيدريه واقع شده بود. 
ظرفيت انبارها هر يك سه تني بوده و انبار مشهد كه 
موقتا تعطيل است به زودي مجددا باز مي شود. انتظار 
مي رود با توجه به نياز بازار و توجه بخش خصوصي، 
انبارهاي ديگر به مجموعه انبارهاي گواهي س��پرده 
زعفران افزوده ش��ود. البته در اي��ن انبارها گردش 
كالا اتفاق افتاده و نس��بتي از توليد بازار محس��وب 
نمي ش��وند. در واقع اين انبارها بطور مداوم در حال 
پر و خالي ش��دن هس��تند. رضايي پور درخصوص 
فرهنگ سازي عرضه زعفران در بورس كالا نيز گفت: 
دو نوع اطلاع رساني در حوزه عرضه هاي زعفران در 
بورس كالا صورت گرفته اس��ت يكي اطلاع رس��اني 
خبري است و ديگري اطلاع رساني عملياتي. از منظر 
اطلاع رس��اني و جنبه خبري، پوشش لازم به خوبي 
صورت گرفته است و در حوزه عملياتي با آشنا نبودن 
بسياري از كشاورزان با سازوكار بورس روبه رو هستيم 
كه اين موضوع، كار بيشتر و فرهنگ سازي بهتري را 
مي طلبد كه در اينجا نقش كارگزاران، بورس كالا و 

رسانه هاي محلي پر رنگ تر خواهد بود.

بورس كالا
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نگاهي به وضعيت بازار پس از كاهش قيمت ارز

چسبندگيشديدقيمتها
براي بسياري از مردم سوال است كه چرا قيمت كالاها 
و خدمات در ماه هاي گذشته به خاطر افزايش قيمت 
ارز افزايش داشت اما با كاهش قيمت ارز شاهد كاهش 
مشخصي در قيمت كالاها نيستيم. هرچند نرخ تورم 
كاهش محسوسي در ماه اخير داشته است اما واقعيت 
اين اس��ت كه انتظار مردم اين بود كه كاهش قيمت را 
مشاهده كنند. دليل اصلي اين موضوع را مي توان در 
ضريب بالاي چسبندگي قيمت ها در بازارهايي دانست 
كه مردم به صورت روزمره با آن دست به گريبان هستند.

  استنادهاي تاريخي
در باور افكار عمومي در ايران مدت ها است كه اينگونه 
تصور مي ش��ود كه زماني كه قيم��ت كالا يا خدمات 
افزايش مي يابد، ديگر كاهش نخواهد يافت. اين باوري 
جا افتاده در بين افكار عمومي اس��ت و مرور تاريخ نيز 
حكايت از همين امر دارد كه افزايش قيمت در اقتصاد 
ايران، كاهش بعدي در پي ندارد. اين مس��اله تعريف 
علمي هم دارد و در اقتصاد به آن چس��بندگي قيمت 
مي گويند. چس��بندگي اس��مي، همچنين به عنوان 
چسبندگي قيمت يا چس��بندگي دستمزد شناخته 
مي شود، وضعيتي را شرح مي دهد كه قيمت نرمال در 
آن به تغيير مقاوم است. چسبندگي نرمال كامل وقتي 
اتفاق مي افتد كه قيمت براي بازه مناسبي از زمان در 
شرايط نرمال ثابت شده باشد. چسبندگي قيمت، البته 
مفهومي پيچيده است و تعريف ساده از آن منجر به عدم 
درك كامل مكانيزمي اس��ت كه اقتصاد كينزي براي 

نشان دادن اهميت آن تشريح مي كند.
چس��بندگي قيمت ها مانع از حركت راحت و بلا مانع 
قيمت ها در ب��ازار با تغيير ش��رايط اقتصادي و تغيير 
در عرضه و تقاضاي بازار اس��ت و عمدتا نشان دهنده 
ناكارآمدي بازار است و همچنين اين چسبندگي ممكن 
است چسبندگي رو به بالا )تمايل قيمت به افزايش و 
مقاومت در برابر كاهش( يا چس��بندگي رو به پايين 

)تمايل به كاهش و مقاومت در برابر افزايش( باشد.
آنچه امروزه در اقتصاد ايران شاهد آن هستيم شايد بيش 
از همه چسبندگي رو به بالاي قيمت ها است و همين 
امر منجر به آن شده است كه افكار عمومي به اين باور 
برسند كه »هرچه افزايش يافت، كاهش نمي يابد«. به 
خصوص طي سال هاي اخير همواره اين امر در اقتصاد 

ايران بروز و ظهوري آشكار داشته است.
در عل��م اقتصاد چند عامل احتمالي ب��راي بروز پديد 
چسبندگي ذكر شده اس��ت. از جمله خطاي پولي و 
اطلاعات ناقص در خص��وص قيمت ها. خطاي پولي 
اساسا به معني آن اس��ت كه افراد پول ملي را اغلب با 
ارزش اس��مي آن به جاي ارزش واقعي مورد قضاوت 
قرار مي دهند. براي مثال قدرت واقعي خريد يك پول 
در دي��د افراد جامعه پايين ت��ر از ارزش واقعي آن پول 

قلمداد مي شود.

  بازارهاي متفاوت
در اين باره حميد ديهيم، عضو هيات علمي دانش��گاه 
ته��ران در گفت وگو با ايس��نا، با اش��اره ب��ه اصطلاح 
چسبندگي قيمت ها اظهار كرد: زماني كه قيمت ها در 
اثر تورم بالا مي رود به همان سرعت پايين نمي آيد. اين 

قاعده در همه ج��اي دنيا صدق مي كند اما در ايران به 
خاطر وجود برخي از مسائل متفاوت است.

او با بيان اينكه در عدم كاه��ش قيمت ها متاثر از نرخ 
ارز تفاوتي بين فروشگاه هاي تعاوني و خصوصي وجود 
ندارد، اضافه كرد: چه بسا در فروشگاه هاي خصوصي 
به دليل دارا بودن انبارهاي بزرگ تر قيمت ها ارزان تر 
هم باشد كما اينكه در مورد برخي از اجناس همينطور 

هم هست.
اين اقتصاددان همچنين با اش��اره به نرس��يدن ارزها 
به قيمت تعادلي اظه��ار كرد: زماني ك��ه ارزها ثبات 
ندارند، بازار نمي تواند روي آن حساب كند و قيمت ها 
را متناسب با كاهش آن به سرعت كاهش دهد. ضمن 
اينكه ممكن است بسياري از كالاهايي كه خريداري 
شده است با ارز گران تر از ارز فعلي بوده باشد و به همين 
خاطر براي فروشنده به صرفه نباشد كه آن را ارزان تر 

به فروش برساند.
اما مس��اله اصلي كه كمتر به آن توجه مي شود تفاوت 
چس��بندگي در بازارهاي مختلف است. در بازارهايي 
شفاف همچون بازار سرمايه تغيير قيمت به هر دو سوي 
بسيار راحت تر رخ مي دهد تا بازارهاي توليدي كه كالا با 
فاصله زماني از توليد به فروش مي رسد و اتفاقا اكثر مردم 

با همين بخش درگير هستند.

  انتظارات غيرواقعي فعالان اقتصادي
نظر  بخش ه��اي مختلف تش��كل هاي اقتصادي در 
خصوص آينده قيمت ها متفاوت است. برخي خبر از 
كاهش 60 درصدي قيمت ها مي دهند و بعضي نسبت به 
آينده نرخ ارز بدبين هستند. قاسمعلي حسني دبيركل 
بنكداران مواد با اشاره به تاثير كاهش نرخ دلار بر قيمت 
اقلام اساسي اظهار كرد: اگرچه عموم مردم با كاهش 
۷ تا ۸ هزار توماني نرخ دلار انتظار داش��تند كه قيمت 
اقلام اساس��ي نظير حبوبات، برنج، قند و شكر، روغن 
و... به همين نس��بت در بازار كاهش يابد، اما متاسفانه 
سودجويي واردكنندگان، كم فروشي و گران فروشي 
كارخانه هاي توليدي و اميد به افزايش مجدد قيمت ها 
موجب شده است تا روند نزولي قيمت نرخ دلار تاثير 

چنداني بر بازار اقلام اساسي نداشته باشد.
وي افزود: ب��ا كاهش نرخ دلار از م��رز ۱۸ هزار تومان 
به كانال ۱0 ه��زار تومان انتظار ب��رآن بود كه قيمت 
اقلام اساس��ي 60 تا ۷0 درصد ارزان شود، درحالي كه 
هم اكنون قيمت ها تنها ۵ درصد در بازار افُت داش��ته 

است.
حس��ني، آزاد س��ازي نرخ ارز را تنها راه��كار تنظيم 
بازار اقلام اساس��ي دانس��ت و گفت: با آزاد سازي نرخ 
ارز به س��بب از بين رفتن انحصار و ايجاد رقابت ميان 
واردكنندگان قيمت ها واقعي مي ش��ود، اين درحالي 
است كه در شرايط فعلي با وجود اختصاص ارز يارانه اي 
به واردات، كالا با ارز آزاد در بازار به فروش مي رسد كه 

اين امر به معناي سودجويي ۲00 درصدي است.
اين مقام مسوول با اشاره به اينكه با آزاد سازي نرخ ارز، 
عرضه و تقاضا تعيين كننده قيمت هاست، بيان كرد: تا 
زماني كه رقابت شفاف و واقعي ميان واردكنندگان با 
آزادسازي نرخ ارز ايجاد نشود، روند افزايش قيمت ها 

ادامه خواهد داشت.

وي با اش��اره به اينكه كاهش قيمت رب گوجه در بازار 
ملموس نيست، افزود: با وجود افزايش چشمگير قيمت 
رب گوجه در ماه هاي اخير به دنبال ممنوعيت صادرات، 

قيمت تنها ۱0 درصد در بازار كاهش يافته است.
حسني در پايان تصريح كرد: با وجود كاهش نرخ دلار و 
مواد اوليه، اما قيمت درج شده روي كالا مربوط به ۲ تا 

۳ ماه گذشته است.
سقوط نرخ دلار بر افُت قيمت ميوه تاثيري نداشته است

اسداله كارگر رييس اتحاديه ميوه و سبزي با اشاره به 
اينكه كاهش نرخ دلار بر بازار ميوه تاثير چنداني نداشته 
است، اظهار كرد: با توجه به آنكه ۹۵ درصد ميوه هاي 
موجود در بازار داخلي بوده و تنها ۵ درصد اقلام همچون 
موز، آناناس، انبه و نارگيل وارداتي است، از اين رو كاهش 

يا افزايش نرخ دلار تاثير چنداني بر بازار ندارد.
وي افزود: اگرچه با افزايش ن��رخ دلار، قيمت تمامي 
اقلام اعم از ميوه و صيفي تحت تاثير جو رواني بازار سير 
صعودي دارد، اما كاهش نرخ دلار در عموم مردم كمتر 

مورد توجه قرار مي گيرد.
كارگر ادامه داد: با وجود آنكه با افزايش نرخ دلار، مغازه 
داران قيمت روز را مبناي بازار قرار مي دهند، اما با كاهش 
قيمت توجهي به اين موضوع ندارند و معتقدند كه اين 

اجناس با نرخ قبلي خريداري شده است.
رييس اتحاديه ميوه و س��بزي با اشاره به اينكه رونق 
صادرات ناشي از نوسان نرخ ارز يكي از عوامل گراني 
به شمار مي رود، بيان كرد: به عنوان مثال در ماه هاي 
اخي��ر رونق صادرات گوجه فرنگي به دنبال نوس��ان 
نرخ ارز موجب ش��د تا قيمت محصول بر مبناي دلار 
در بازار عرضه شود، درحالي كه مقايسه دلار با ريال 

اصولي نيست.

وي در پايان تصريح كرد: با وجود آنكه احتساب اقلام 
صادراتي بر مبناي دلار اصولي نيست، از اين رو مسوولان 
ذي ربط بايد پاسخگوي اين امر باشند چرا كه افزايش 
چشمگير قيمت محصولات در بازار داخل بر ركود بازار 

دامن مي زند.

  كاه�ش ن�رخ دلار ارتباطي ب�ه نهاده هاي 
دامي ندارد

عظيم حجت عضو اتحاديه مرغداران گوشتي با اشاره به 
اينكه افُت قيمت دلار ارتباطي به نرخ نهاده هاي دامي 
ندارد، اظهار كرد: با توجه به اختصاص ارز ۴۲00 توماني 
به واردات نهاده هاي دامي، كاهش نرخ دلار ارتباطي به 

نهاده هاي دامي ندارد.
وي افزود: با وجود اختصاص ارز ۴۲00 توماني و كاهش 
نرخ دلار، قيمت ذرت و كنجاله سويا، نه تنها كاهشي 
نداش��ته بلكه طي يك ماه اخير ۱00 ت��ا ۱۵0 تومان 

افزايش يافته است.
حجت ادام��ه داد: با وجود آنكه ۷0 درصد قيمت تمام 
شده توليد مرغ مربوط به نهاده هاي خوراك دام است، 
بنابراين افزايش قيمت نهاده هاي دامي بر قيمت تمام 

شده و فروش تاثير بسزايي دارد.
اين مقام مسوول از رشد ۱00 درصدي قيمت جوجه 
يكروزه در بازار خبر داد و گفت: در ماه هاي اخير قيمت 
هر قطعه جوجه يكروزه ۱۴00 ت��ا ۱۵00 تومان بود، 
درحالي كه هم اكنون به ۲ هزار و ۷00 تومان رس��يده 
است كه اين امر ۱۲ تا ۱۳ درصد قيمت تمام شده توليد 

را افزايش مي دهد.
به گفته وي افزايش قيمت دلار به س��بب جو رواني 
بازار بر قيمت تمام ش��ده توليد و كالاي نهايي تاثير 

بس��زايي دارد چرا كه به تبع نرخ دلار، قيمت عوامل 
توليد بالا مي رود.

حج��ت در پايان با اش��اره به اينك��ه در چندماه اخير 
مرغداران براي جلوگيري از نوسان قيمت، به اندازه كافي 
اقدام به توليد مرغ كرده اند، تصريح كرد: با توجه به اعلام 
نرخ مصوب ۹۸00 توماني براي هر كيلو مرغ از سوي 
ستاد تنظيم بازار نگراني هايي در بين توليدكنندگان 
ايجاد شده است كه انتظار مي رود براساس هزينه هاي 

توليد، تجديد نظري در نرخ صورت گيرد.

  گراني نهاده هاي دامي ادامه دارد
مهدي مسعودي مديرعامل اتحاديه تعاوني خوراك 
دام، طيور و آبزيان با اشاره به علل نوسان نرخ نهاده هاي 
دامي در بازار اظهار كرد: با وجود اختصاص ارز ۴۲00 
توماني به واردات نهاده هاي دامي، اما قيمت آن تحت 
تاثير مسائل مختلف همچون افزايش قيمت جهاني در 
بازه زماني مختلف با نوسان روبروست كه اين امر هيچ 

ارتباطي به سودجويي واردكنندگان ندارد.
وي افزود: با توجه به اختصاص ارز يارانه اي، واردكنندگان 
موظفند با احتساب سود معقول، نهاده هاي دامي نظير 
ذرت و كنجاله سويا را در بازار عرضه كنند، در غير اين 
صورت دستگاه هاي ذي ربط با واردكنندگان متخلف 

برخورد مي كنند.
مسعودي در پايان با اشاره به ديگر عوامل گراني قيمت 
ذرت و كنجاله س��ويا در بازار تصريح كرد: قيمت ذرت 
و كنجاله سويا تحت تاثير مسائلي همچون سودجويي 
عوامل واسطه، احتساب س��ود براي خريدهاي مدت 
دار، مق��دار تن��اژ خريد و هزينه هاي حم��ل و نقل در 

نوسان است.
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تحقق بخشي از مشوق هاي 
صادراتي تا آخر دي ماه سال جاري
دول��ت در لايحه بودج��ه ۹۸ تامين اعتب��ار ۱00 
ميليارد توماني براي حمايت از صادرات غيرنفتي و 
متنوع سازي در كشورهاي هدف پيش بيني كرده 
است. بسته حمايت از توسعه صادرات غيرنفتي سال 
۱۳۹۸ در ابتداي آذرماه س��ال جاري توسط معاون 
اول رييس جمهوري اعلام شد. طي اين مصوبه كه در 
جلسه ستاد فرماندهي اقتصاد مقاومتي مربوط به ۲۸ 
خرداد ماه سال جاري برگزار شده بود را جهت اجرا به 
دستگاه هاي اجرايي ابلاغ كرد. در اين ابلاغيه از وزارت 
صنعت، معدن و تجارت خواسته شده كه درجداول 
اهداف صادراتي بر اساس كشورهاي هدف  متناسب 
با شرايط جديد )سال ۱۳۹۷( را ظرف مدت ۱0 روز از 

تاريخ ابلاغ اعلام و به بسته مزبور الحاق كنند.
بسته حمايت از توسعه صادرات غيرنفتي در چارچوب 
برنامه ملي پيش��برد برونگرايي اقتصاد در راستاي 
تحقق بند ۱0 سياس��ت هاي كلي اقتصاد مقاومتي 
در خصوص حمايت همه جانبه و هدفمند از صادرات 
كالاها و خدمات به تناسب ارزش افزوده و با خالص 
ارز آوري مثبت و اجرايي ك��ردن بند »ص« تبصره 
6 و بند »الف» تبصره ۱۸ قانون بودجه سال ۱۳۹۷ 
كل كش��ور، برنامه هاي حمايتي و تشويقي توسعه 
صادرات غيرنفتي كش��ور با ه��دف تحقق صادرات 
غير نفتي به ميزان ۵۳/۸ ميليارد دلار در اين س��ال 
تنظيم و ابلاغ شده اس��ت. رييس ستاد فرماندهي 
اقتصاد مقاومتي همچنين وزارت صنعت، معدن و 
تجارت را موظف كرده است ضمن نظارت بر اجراي 
موثر مفاد اين مصوبه، گزارش عملكرد اجراي آن را به 
صورت ماهانه به دبيرخانه ستاد ارسال كند. در همين 
زمينه عدنان موس��ي پور رييس كميسيون توسعه 
صادرات اتاق بازرگاني در گفت وگوي اختصاصي با 
اگزيم نيوز درمورد تامين اعتبار ۱00 ميليارد توماني 
براي حمايت از صادرات غيرنفتي و متنوع سازي در 
كش��ورهاي هدف در بودجه ۹۸ و امكان تحقق آن، 
اظهار داش��ت: با توجه به بند: »ص« تبصره 6 قانون 
بودجه سال ۱۳۹۷ كل كشور كه بطور اختصاصي به 
مشوق هاي صادراتي مرتبط است از اين حيث كه با 
توجه به افزايش يك واحد درصد نرخ تعرفه كالاهاي 
وارداتي  جز كالاهاي اساسي، به لحاظ درآمدي تحقق 
يافته زيرا واردات به ميزان ۲۹/۵ميليارد دلار انجام 
شده و همچنين ضمن توجه به كاهش واردات كشور 
در هشت ماهه ابتدال سال جاري به ميزان ۱۴ درصد 
كه عمدتا ناشي از كالاهايي غير از كالاهاي اساسي 
و بطور كلي درآمد دول��ت را از محل درآمد تعرفه ها 
كاهش داده است، درصد تحقق جوايز صادراتي ۲0 
درصد اعتبارات ومش��وق هاي صادراتي خواهد بود 
كه براي س��ال ۹۸ نيز نمي توان بيش از اين را پيش 
بيني كرد. وي با اشاره به اينكه يكي از تفكرات رايج 
در جامعه بخش خصوص��ي و دولت تا حدودي اين 
بوده كه جايزه صادراتي براي جبران سركوب كردن 
نرخ ارز اس��ت، يادآورشد: براين اساس در دوراني كه 
نرخ ارز رشد مي كند سياس��ت گذاري ها به سمتي 
مي رود كه پرداخت جوايز صادراتي الزامي ندارد زيرا 
سهم خيلي كوچكي از هزينه هاي صادركنندگان را 
جبران مي كند، براين اص��ل پرداخت آن در اولويت 
قرار نمي گيرد كه در اين زمينه عدم پرداخت جايزه 
از سال ۱۳۹۱ تا ۱۳۹۳ و همچنين ۹6 و ۹۷ تا حدود 
زيادي متاثر از اين تفكر مي تواند باشد كه اعتباري در 
اين زمينه اختصاص نيافته است. موسي پور با اشاره به 
اينكه دولت در سال هاي ۸۹ تا ۹0 بطور كلي۱۲۸۷6 
ميليارد ريال جايزه صادراتي داده، اعلام كرد: در اين 
دهه تعهدات صورت گرفته نيز ۱6۳60 ميليارد ريال 
بود كه ۷۹ درص��د آن تحقق پيدا كرد. ضمن اينكه 
دولت در اين سال ها ۳۴۸۴ ميليارد ريال نيز به عنوان 
تعهدات جايزه صادراتي )بدون در نظر گرفتن يارانه 
صادراتي كه بالغ بر ۱۳0 ميليارد ريال است( نسبت 
به بخش خصوصي همچنان متعهد اس��ت. رييس 
كميسيون توس��عه صادرات اتاق بازرگاني از اعتبار 
۱0000 ميليارد ريال تخصيص يافته در س��ال ۹۷ 
خبر داد و خاطرنش��ان ساخت: انواع مشوق ها نظير 
كلينيك توانمند سازي صادراتي، آموزش، مشاوره و 
...در اين زمينه درنظر گرفته ش��ده كه بسيار فراتر از 
سال ۱۳۹6است اما تاكنون مبلغي به عنوان مشوق 
صادراتي پرداخت نش��ده كه پيش بيني مي شود تا 
آخر دي ماه سال جاري درصدي از آن پرداخت شود.

وي در ادامه افزود: در اين بسته مشوق ها در زمينه هايي 
نظير كمك به حضور در نمايشگاه هاي خارجي معتبر، 
حمايت ازايجاد مراكز تجاري در كشورهاي هدف براي 
بخش خصوصي، پرداخت يارانه س��ود تسهيلات به 
صادركنندگان، ايجاد دفاتر نمايندگي سازمان توسعه 
تجارت ايران در كشورهاي هدف، آموزش اطلاع رساني 
و مشاوره، صدور ضمانتنامه ها و بيمه نامه هاي اعتبار 
صادراتي، مطالعات بازارهاي هدف و بازاريابي و اعزام 
هيات هاي تجاري به بازارهاي هدف، اختصاص خواهد 
يافت. به گفته رييس كميسيون توسعه صادرات اتاق 
بازرگاني طي س��ال هاي ۹۱ تا ۹۳ به دليل افزايش ۳ 
برابري نرخ ارز، عملا اين بخش عملكردي نداشته و 
بودجه اي نيز بابت جوايز صادراتي اختصاص نيافته 
است. اما در سال ۹۴ بالغ بر ۷۲۴ ميليارد ريال اعتبار 
براي مشوق هاي صادراتي در نظر گرفته شد كه از اين 
ميزان تنها ۳۳6/۷ ميليارد ريال آن پرداخت شد كه 
اين امر نشان دهنده تحقق۴6/۵ درصدي در آن سال 
است. همچنين دراين سال ۲۲0 ميليارد ريال )6۵ 
درصد( از مبلغ تخصيص داده شده صرف كمك به سود 
تسهيلات بانكي براي صادركنندگان شد. وي اعتبار 
در نظر گرفته شده در س��ال ۹۵ را براي مشوق هاي 
صادراتي ۳600 ميليارد ريال عن��وان كرد و افزود: از 
اين ميزان تنها ۵00 ميليارد ريال آن محقق شد كه 
درصد نهايي آن به ۱۴ درصد رسيد. در اين سال نيز 
6۷ درصد اين مبلغ به كمك سود تسهيلات بانكي به 
صادركنندگان اختصاص يافت. موسي پور در مورد 
سال ۹6 و اعتبار در نظر گرفته شده براي مشوق هاي 
صادراتي گفت: در اين سال بالغ بر ۱0۲0 ميليارد ريال 
مشوق در نظر گرفته شد كه تا اين زمان از منابع بسته 
سال ۹6 پرداختي در اين زمينه صورت نگرفته است.

در نشست روساي كميسيون هاي اتاق ايران مطرح شد

ايران نيازمند روابط پايدار اقتصادي با همسايه ها

تصويب لايحه جامع شفافيت به مطالبه عمومي تبديل شود

عبور از تحريم با پتانسيل صادرات منطقه اي ايران

روساي كميسيون هاي تخصصي اتاق ايران در نشست 
اخير خود بر لزوم تصويب لايحه جامع ش��فافيت كه 
قرار اس��ت به زودي در هيات دولت به تصويب برسد و 
در صحن مجلس مطرح شود، تأكيد كردند. به اعتقاد 
روساي كميسيون هاي تخصصي اتاق ايران، اين لايحه 
در روند تصويب با مقاومت هاي شديدي روبرو مي شود. 
بنابراين بهترين راهكار براي ترغيب دولت و مجلس به 
تصويب اين لايحه، تبديل آن به مطالبه عمومي است.

حس��ن ف��روزان ف��رد، ريي��س كميس��يون رقابت، 
خصوصي سازي و س��لامت اداري كه مسووليت تهيه 
گ��زارش و ارايه نظ��ر بخش خصوصي در م��ورد اين 
لايحه به دول��ت را دارد، در اين جلس��ه ابعاد و زواياي 
موضوع را تش��ريح كرد و ضمن تأكي��د بر جامعيت و 
نگاه بي نظير اين لايحه به مس��اله شفافيت در كشور، 
اظهار اميدواري كرد كه لايحه جامع شفافيت در هيات 
دولت به تصويب برسد اما احتمال مي رود در مجلس با 

مقاومت هاي خاصي مواجه شود.
وي ادامه داد: اين لايحه از چند منظر قابل توجه است، 

اول اينكه هم��ه حوزه ها از دولت گرفت��ه تا نهادهاي 
حاكميتي و اش��خاص حقوقي خصوصي كه وظايف 
عمومي برعهده دارند را ش��امل مي شود. علاوه بر اين 
۲۷ عنوان در آن ذكر ش��ده كه بايد اطلاعات موردنياز 
در مورد آنها بطور منظم منتشر شود و هيچ دليلي براي 
جلوگيري از انتشار اطلاعات مورد درخواست، پذيرفته 
نيست. اين فعال اقتصادي از به رسميت شناخته شدن 
افشاگري در لايحه جامع شفافيت سخن گفت و تأكيد 
كرد: حتي در اين لايحه براي افشاگر نيز منافعي منظور 
شده است. به باور فروزان فرد اين حجم از شفافيت در 
هيچ كدام از قوانين ما مورد تأكيد نبوده و به نظر مي رسد 
همين مس��اله عامل بروز مقاومت ه��ا در برابر تصويب 
لايحه مذكور باش��د. اين عضو هيات نمايندگان اتاق 
ايران همچنين از هزينه بر بودن اين لايحه براي دولت 
در صورت تصويب خبر داد و افزود: يكي از پيشنهادهاي 
اساسي كميس��يون رقابت به اتاق براي تأثيرگذاري 
بيش��تر اين لايحه، اضافه كردن يك ماده به آن مبني 
بر حق نظارت پارلمان بخش خصوصي بر روند اجراي 

قانون است. به هر صورت يكي از مخاطبان و مطالبه گران 
اصلي شفافيت در اقتصاد، بخش خصوصي است.

وي پيشنهاد بعدي را پيش دستي اتاق ايران در اجراي 
بندهاي اين لايحه و ايجاد ش��فافيت در روند فعاليت 
بخش خصوصي دانس��ت و تصريح كرد: اگر اين اتفاق 
رخ دهد، اتاق ايران با دست بازتري مي تواند خواستار 

تصويب و اجراي قانون شود.
در ادامه روساي اتاق هاي هر كدام نظر خود را در مورد 
اهميت و ض��رورت تصويب و اجراي اين لايحه مطرح 
كردند. هر چن��د به اعتقاد آنها ني��ز احتمال تصويب 
اين لايحه به ويژه در شرايط امروز كشور، اندك است. 
كيوان كاشفي، عضو هيات رييسه اتاق ايران نيز معتقد 
است كه به دليل ناهماهنگي در ميزان شفافيت در قوا 
و نهادهاي حكومتي كش��ور، رغبت به تصويب چنين 
قوانيني، اندك اس��ت. البته چون ميزان شفافيت در 
دولت نسبت به ساير قوا بيشتر است، بطور حتم آنها از 
اين موضوع استقبال مي كنند. او نيز بهترين راه حل را 
تبديل اين مساله به مطالبه عمومي دانست. ابوالفضل 

روغني، رييس كميسيون صنايع اتاق ايران در ادامه 
به موضوع خصوصي سازي و بي علاقگي دولت نسبت 
به اجرايي كردن اين قانون اشاره كرد و گفت: هر آنچه 
در قسمت هاي مختلف ش��اهد آگهي هاي مربوط به 
واگذاري ها هس��تيم فقط براي رفع مس��ووليت بوده 
و هيچ يك از اين اقدامات منجر به نتيجه نمي ش��ود. 
چراكه دولت علاقه و اعتقادي به اين كار ندارد. اين فعال 
اقتصادي مشكل اصلي را مربوط به قوانين سخت گيرانه 
دستگاه هاي نظارتي دانس��ت و تأكيد كرد: بسياري 
از مديران ش��ركت هاي قابل واگ��ذاري از آينده كار و 
پرس وجوهايي كه بعد از واگذاري توسط دستگاه هاي 
نظارتي انجام مي شود، واهمه دارند و ترجيح مي دهند 

خود را درگير اين مسائل نكنند.
غلامعلي فارغي، رييس كميسيون كشاورزي اتاق ايران 
نيز از تأثير منفي تغيير مداوم قيمت ها بر امر واگذاري ها 
سخت گفت و با انتقاد از دولت به دليل مقاومت در برابر 
اجراي قانوني خصوصي سازي، تأكيد كرد: در پرونده اي 
كه خريدار آن بخش خصوص��ي واقعي بود و حتي به 

مرحله تفاهم نامه نيز رسيد، طرف دولتي به دليل تغيير 
قيمت ها خواستار توقف كار و ارايه قيمت جديد شد كه 
با وجود تأييد بخش خصوصي همچنان بعد از گذشت 

دو ماه قيمتي اعلام نشده است.
اين عضو هي��ات نمايندگان اتاق اي��ران گفت: به نظر 
مي رسد چه قيمت ها بالا برود و چه روند كاهشي پيدا 
كند، طرف دولت از معامله سرباز مي زند. اين روند بايد 

اصلاح شود.
در نهايت، محمدرضا انصاري، نايب رييس اتاق ايران از 
درگيري ذهني مردم و مسوولان به موضوعات روزمره 
مانند ارز، گران��ي، محدوديت هاي صادراتي و وارداتي 
سخن گفت و تصريح كرد: درگيري در مورد اين مسائل 
موجب شده، موضوعات مهم و ريشه اي كنار بروند. اگر 
اين لايحه به تصويب برس��د و اجرايي شود، بخشي از 

مشكلات حل مي شود.
وي ادامه داد: همه مسائل امروز ناشي از همين مشكلات 
ريشه اي است. بخش خصوصي بايد روشن گر باشد و 

اذهان عمومي را نسبت به اين واقعيت آگاه كرد.

ايران در يكي از استراتژيك ترين موقعيت هاي جهان 
قرار دارد كه در ش��رايط تحريم��ي كنوني مي توان به 
نقطه قوت كشور تبديل شود. ايران از شمال و جنوب به 
درياهاي آزاد متصل است و از طرفي با ۱۵ كشور آسيايي 
همسايه است. نزديكي به چين و هند وارتباط نزديك با 
عراق و تركيه و همچنين دارا بودن منابع عظيم نفت و 
گاز و صنعتي بودن ايران همگي باعث شده نقش كشور 
در جهان ممتاز باشد. اين در شرايطي است كه در دولت 
يازدهم و دوازدهم ارتباط بيشتر با كشورهاي همسايه 
به يكي از مهم ترين خواسته هاي دولت تبديل شد و با 
وجود مش��كلاتي كه در اين زمينه وجود داشت اما از 
منظر اقتصادي ايران توانست سهم خود را در بازارهاي 

منطقه افزايش دهد.
اين در شرايطي است كه به عنوان مثال ايران در تلاش 
است تا ميزان تجارت خود با عراق را به ۲0 ميليارد دلار 

در سال برساند يا روابط اقتصادي خود را با تركيه تا ۳0 
ميليارد دلار ارتقا دهد كه اين موضوعات نشان مي دهد 
تهران عزم خود را براي ارتباط با همسايگان جزم كرده 
و اين مساله مي تواند نقطه قوت كشور در شرايط جديد 
باشد. از نظر جغرافيايي ايران با عراق، افغانستان، عمان، 
پاكستان، تركيه، تركمنستان، جمهوري آذربايجان، 
ارمنس��تان، قطر، كويت، امارات، بحرين، عربستان، 
قزاقس��تان و روس��يه از طريق مرزهاي آبي و خاكي 
همسايه است. اين كشورها در حدود 600 ميليون نفر 
در مجموع جمعيت دارند و اگر جمعيت چين و هند را 
نيز به آن بيفزاييم عملا ايران با يك س��وم دنيا ارتباط 

نزديكي دارد كه بسيار با اهميت است.
با اي��ن اوصاف آنچه در عمل مش��اهده مي ش��ود آن 
اس��ت كه ايران هنوز نتوانس��ته از همه ظرفيت هاي 
خود براي توس��عه روابط با اين كشورها استفاده كند 

و حجم بيشتري از اين كشورها واردات انجام مي دهد 
تا صادرات. حال به آخري��ن آمارها از مراودات تجاري 
ايران با كش��ورهاي همس��ايه توجه كنيد؛ طبق آمار 
صادرات ۸ ماهه كش��ور از ۲0 ش��ريك اول ۱۸ كشور 
آس��يايي بوده و ۹ كش��ور همس��ايه ايران محسوب 
مي شوند. در اين بين عراق با 6.۷۵ ميليارد دلار واردات 
از ايران و با در اختيار داشتن ۲۱.۵ درصد از كل صادرات 
ايران بزرگ ترين ش��ريك صادراتي تهران محس��وب 
مي شود. يحيي آل اسحاق رييس اتاق مشترك ايران 
و عراق در اين زمينه با اشاره به پيشرفت ۳۳ درصدي 
رواب��ط ايران و عراق در ۸ ماه گذش��ته گفت: در ۸ ماه 
گذشته توانستيم روابطمان را توسعه دهيم و اميدواريم 
تا پايان امسال به ۱۲ تا ۱۳ ميليارد دلار از سطح  روابط 
تجاري دست پيدا كنيم بنابراين دورنماي ۲0ميليارد 

دلاري روابط ما با عراق  دور از دسترس نيست.

آل اس��حاق ب��ا بيان اينكه مس��وولان عراق��ي در پي 
خودكفايي اين كشورهس��تند گفت: با افزايش رابطه 
تجاري-اقتصادي ش��اهد پايداري بيش��تر در زمينه 

تجارت و منابع اين دو كشور خواهيم بود.
رييس اتاق مشترك ايران و عراق اضافه كرد: ما آمادگي 
داريم كالاهاي مورد نيازمان را از طريق ترانزيت از طريق 
عراق وارد كنيم و روابط يكطرفه نباشد البته قوانين عراق 

بايد طوري باشد كه اين روابط افزايش يابد.
آل اسحاق، تجار ايراني را به سرمايه گذاري در اين امر 
توصيه كرد و ادامه داد: ايران نيز در زمينه هاي مختلف 
صادرات به عراق از جمله انرژي، نفت، گاز، محصولات 
غذايي و محصولات س��اختماني آمادگي لازم را دارد. 
رييس اتاق مش��ترك ايران و عراق اضاف��ه كرد: ما از 
افزايش اين روابط استقبال مي كنيم؛ همچنين اتاق 
بازرگاني ايران و اتاق مش��ترك ايران و عراق هر دو به 

دنبال توسعه عملياتي روابط بين عراق و ايران هستند. 
امارات دومين كشور همسايه با واردات ۵ ميليارد و ۱00 
ميليون دلار كالا از ايران و با س��هم ۱6.۲ درصد از كل 
صادرات غيرنفتي ايران است. امارات البته مركز عبور 
بسياري از كالاهاي ايراني است با اين حال اين كشور 
يكي از مهم ترين شركاي تجاري براي تهران محسوب 
مي شود كه به عقيده كارشناسان مي تواند در شرايط 
كنوني موقعيت مناسبي را براي تجار ايراني ايجاد كند.

در ۸ ماهه امسال ميزان صادرات ايران به امارات با همه 
اما و اگرهايي كه وجود دارد ۲6 درصد رشد را در مقايسه 
با مدت مشابه پارس��ال تجربه كرده است. افغانستان 
سومين كشور همسايه ايران است كه ۷.۱ درصداز كل 
صادرات ايران را به خود اختص��اص داده و در ۸ ماهه 
امسال ۲.۲۴ ميليارد دلار از ايران واردات داشته كه ۲6 

درصد نسبت به پارسال افزايش داشته است.



كوتاه از دنياي انرژي 7 انرژي

چگونه چين به وزنه اي در صنعت نفت بدل شد

داستان  يك  ماجراجويي در جغرافياي  غريب  نفت
گروه انرژي| عليرضا كياني|

شركت هاي نفتي چيني چگونه در دنياي نفت 
مطرح شدند و چطور توانس�تند با وجود ورود 
ديرهنگام به صنعت نفت، با رقباي قدر و ديرپا 
رقابت كنند؟ دنيل يرگين، برنده جايزه پوليتزر 
و مشاور چندين رييس جمهور ايالات متحده در 
بخشي از كتاب خود »جست وجو؛ انرژي، امنيت 
و س�اخت دوباره جهان مدرن« به اين سوالات 
پاسخ داده اس�ت. چيزي كه خواندن اين بخش 
از كتاب حجيم يرگي�ن را جذاب تر مي كند اين 
است كه يكي از همين شركت هاي چيني يعني 
سي ان پي س�ي هم اكنون در ايران فعال اس�ت 
و هفته گذشته ش�ايعاتي درباره ادامه فعاليت 
آن مطرح ش�د. در ادامه روايت جذاب پاگرفتن 
ش�ركت هاي نفتي چيني در س�ال هاي اخير را 

خواهيد خواند.

زماني كه جورج دبليو بوش، رييس جمهور پيش��ين 
ايالات متحده، از همتاي چيني خود، هو جيانتائو پرسيد 
كه كدام دغدغه ش��ب ها خواب را از چشم او مي ربايد، 
آقاي هو پاسخ داد: »ايجاد 25 ميليون شغل جديد در 
سال«. براي چين، اين ميزان اشتغال يكي از ملزومات 
توسعه و ثبات اجتماعي است. برايند اين تلاش اما در 

يك كلام خلاصه مي شود؛ »رشد«.
ميزان حضور چين در صنعت نفت و گاز طبيعي جهان 
در حال افزايش است. نقش جديد قدرت اقتصادي دوم 
جهان به اسم »اس��تراتژي بيرون زدن« مشهور شده 
است. اين استراتژي بطور رسمي در حوالي سال 2000، 
به عنوان سياست معرفي شد اما ريشه هاي اين راهبرد 
به اصلاحات دوران دنگ ش��يائوپينگ، رهبر چين در 

ميانه دهه 70 تا ميانه دهه 80 ميلادي باز مي گردد. 
نخستين گام هاي نفتي چين به وراي مرزهاي خود، 
قدم هاي كوچكي بودن��د كه در كان��ادا، تايلند، پاپوا 
گينه نو و اندونزي برداشته شدند. در ميانه دهه 1990، 
سي ان پي سي يا همان شركت ملي نفت چين توانست 
كنترل ي��ك ميدان نفتي متروكه را در پرو به دس��ت 
گي��رد. با اعم��ال تكنيك هاي »بازيابي س��خت« كه 
پيش تر در ميادين نفتي كهنسال چين مورد آزمايش 
قرار مي گرفتند، اين شركت توانست توليد 600 بشكه 

در روز ميدان پرويي را به روزي 7 هزار بشكه برساند. 
اين پروژه ها اما كوچك بودند و به آوازه چين در جغرافياي 
غريب صنعت نفت چيزي نمي افزودند. كس��ب تجربه و 
اطمينان به نفس براي حض��ور پررنگ بين المللي زمان 
بس��ياري از چيني ها گرفت. به قول رييس پتروچاينا، ژو 
جي پينگ؛ »ما از همان ابتدا مي دانستيم كه صنعت نفت 
هميش��ه صنعتي بين المللي بوده و خواهد بود. اگر شما 
بخواهيد واقعا يك شركت نفتي بين المللي بسازيد، بايد از 
مرزهاي خود بيرون بزنيد«. در ابتداي قرن جديد، اجماعي 
روي ايده »بسط بين المللي« فعاليت هاي انرژي در چين 
ايجاد شده بود. اما اين اجماع تنها محدود به ايده نبود چرا 
كه در كنار آن، اعتماد به توان ش��ركت هاي چيني براي 

پيشبرد اين طرح نيز افزايش يافته بود.

  گام برداشتن با 2 پا
فاز »بي��رون زدن« در واقع همان بين المللي ش��دن 
شركت هاي نفتي چيني است؛ به عبارتي اين شركت ها 
بايد به س��طحي مي رس��يدند كه بتوانند ب��ا رقباي 
بين المللي در دسترس��ي ب��ه مواد خام از يك س��و و 
بازاره��اي انرژي از س��وي ديگ��ر وارد رقابت ش��وند. 
بطور خاص، ش��ركت هاي انرژي براي وارد ش��دن به 
دنياي رقابت بايد بتوانند مياديني گازي يا نفتي را در 
كش��ورهاي خارجي از آن خود كنند، توسعه دهند يا 
روي آن سرمايه گذاري كنند. در صنعت نفت، به حركت 
شركت هاي نيمه خصوصي-نيمه دولتي به اين سمت و 
سو، عبارت خاصي نس��بت داده مي شود؛ »استفاده از 
دو پا براي گام برداشتن«--يك پا براي توسعه صنعت 

داخلي و ديگر براي گسترش فعاليت بين المللي.
امروزه، دامنه اثر استراتژي »بيرون زدن« در جاي جاي 
جهان هويدا است. شركت هاي نفتي چيني در سرتاسر 
آفريقا و امريكاي لاتين فعال هس��تند. اين شركت ها 
دارايي ه��اي نفت��ي بس��ياري را در كش��ور همجوار، 
قزاقستان، به دس��ت آورده اند. تلاش هاي مكرر باعث 
شده تا چيني ها بتوانند چند موقعيت را در روسيه نيز 
از آن خود كنند. آنها همچنين در حوزه گاز طبيعي نيز 
در تركمنس��تان فعال هستند. ورود دير به جغرافياي 
صنعت نفت باعث شده تا چنته شركت هاي چيني  نه 
تنها از مهارت هاي لازم براي بهره برداري از ميادين نفتي 
پر باشد، بلكه از منابع مالي لازم براي ارايه پيشنهادهاي 

بهتر نيز برخوردار باشند. 

به خص��وص در آفريقا، چيني ها توانس��ته اند با ايجاد 
»ارزش افزوده«، موقعيت هاي خوبي را به دست آورند. 
منظور از ارزش افزوده اين اس��ت كه حضور چيني ها 
تنها محدود به توسعه يك ميدان نفتي نمي شود، بلكه 
آنها با يك »بس��ته« به مقاصد خود نزديك مي شود. 
در بس��ته هاي ش��ركت هاي چيني، توسعه و ساخت 
خط آهن، بنادر و راه ها قرار دارد و اين همان گزينه هايي 
است كه در جعبه ابزار شركت هاي سنتي نفتي غربي 
وجود ندارد. اين امر خود به ايجاد مناقش��ه دامن زده 
است. بس��ياري از منتقدان ادعا مي كنند كه چين با 
اس��تفاده از نيروي كار چيني به جاي افراد محلي، در 
حال استعمار كردن آفريقاست. پاسخ چيني ها به اين 
اتهامات اين اس��ت كه آنها هر آنچه در توانشان باشد 
براي افزايش صادرات كالا در آفريقا انجام خواهند داد. 
بانك هاي چيني نيز كه همكاري نزديكي با شركت هاي 
نفتي هموطن خود دارند وام هاي چند ميليارد دلاري به 
تعدادي از كشورهاي آفريقايي داده اند. بازپرداخت اين 
وام ها به صورت ارايه نفت و گاز به چين انجام مي شود. 
از ديگر سو، استراتژي امنيت انرژي نيز در حال تحول 
است. اين اس��تراتژي شامل س��اخت خط لوله براي 
تنوع بخشي به مس��يرهاي حمل، كاهش وابستگي 
به مس��يرهاي درياي��ي و بهبود روابط با كش��ورهاي 
تامين كننده انرژي مي شود. چين درس خود را خوب 
مي داند. مجموعه اي جديد از خطوط لوله نفت و گاز از 
تركمنستان و قزاقستان به چين گواهي بر اين موضوع 
است. مدت زمان ساخت اين خطوط لوله در نوع خود 

ركورد محسوب مي شوند.
همچني��ن، پروژه خط لوله 22 ميليارد دلاري ش��رق 
سيبري به اقيانوس اطلس نيز، علاوه بر عرضه نفت خام 
به كشورهاي حوزه پاسيفيك )به خصوص كره و ژاپن(، 
نفت خام روسيه را به چين مي رساند. 25 ميليارد دلار 
وامي كه چين به روسيه داد، به امضاي قرارداد كمك 
كرد. در ماه سپتامبر سال 2010، رييس جمهور وقت 
چين، ه��و جيانتائو و همتاي روس خ��ود، ديميتري 
م��دودف در كنار هم كليد ش��روع جريان يافتن نفت 
در مس��ير نفت روسيه و چين را فشار دادند. در همين 
مراسم، آقاي هو از »شروع دوباره« روابط روسيه و چين 
گفت؛ رابطه اي كه روزي بر پايه »ماركس و لنين« بنا 

شده بود حالا در نفت و گاز ريشه دارد.

  انداختن كبريت در انبار باروت
اما بزرگ ترين بحث در مورد استراتژي »بيرون زدن« 
نه در آفريقا كه در ايالات متحده اتفاق افتاد. در س��ال 
2005، شركت شورون و سي نوك )شركت اكتشافات 
خارج از خش��كي نفت چين( با يكديگ��ر براي خريد 
شركت امريكاي بزرگ و مستقل يوناكل در حال رقابت 
بودند. عم��ده فعاليت نفت و گاز يون��اكل در تايلند و 
اندونزي متمركز بود اما اين شركت منابع نيز در خليج 
مكزيك داش��ت. رقابت ميان 2 ش��ركت به شدت بالا 
گرفت و بحث هاي مبسوطي درباره مباني مالي و نقش 
موسسه هاي ملي چين به ميان آمد. براي برخي در پكن، 
اين مناقشات بسيار نگران كننده بود  چون قيمتي كه 
س��ي نوك براي خريد يوناكل روي ميز گذاشته بود از 
هزينه سد عظيم »سه دره« بر رود »يانگ تسه« فراتر 
مي رفت. اما در انتها شورن با پيشنهادي 17 ميليارد و 

300 ميليون دلاري برنده مبارزه شد.
در حاش��يه مبارزه دو ش��ركت براي گرفتن يوناكل، 
مناقشه سياسي در واشنگتن شكل گرفت كه با مقياس 
يك معامله تغيير مالكيت در اين ابعاد خوانايي نداشت. 
در واقع كل توليد يوناكل در ايالات متحده به 1 درصد 
توليد امريكا در آن زمان نيز نمي رسيد. بيشتر اين توليد 
در خليج مكزيك در يك س��رمايه گذاري مشترك با 
ديگر ش��ركت هاي نفتي انجام مي شد و مشتري نفت 
توليد شده توسط اين ش��ركت نيز تنها امريكا بود. اما 
زماني كه دعوا به واشنگتن كشيده شد، چنانكه يكي 
از امريكايي هاي حاضر در مذاكرات گفته، »اين مانند 
انداختن كبريت��ي در انبار باروت بود«. بزرگ ش��دن 
دعواي يك ش��ركت امريكايي و يك شركت چيني و 
دورنماي فعاليت يك شركت چيني در امريكا به ايجاد 
توفاني از احساسات ضدچيني در كنگره اي دامن زد كه 
در همان زمان به شدت بر سر مسائلي مانند تجارت، نرخ 
ارز و مشاغل از چين دل پرخوني داشت. حلاوت مباحث 
نشانگر شدت بدبيني نسبت به اهداف چين و روش هاي 
اين كشور براي نيل به آنها بود. يكي از منتقدان به كميته 
مربوطه در كنگره گفت كه رقم پيشنهادي سي نوك 
»ادامه همان روند فعاليت  شركت هاي چيني در ديگر 
مناطق جهان است« و مانند ساير مقاصد سرمايه گذاري 
چيني »اهداف مشخصي را دنبال مي كند«. يكي ديگر از 
منتقدان قصد سي نوك را بخشي از استراتژي چين براي 

»تسلط بر بازارهاي انرژي و غرب اقيانوس آرام« خواند.
اما فارغ از جزييات ماجرا، رهاورد اين مناقشه براي چيني ها 
در انتهاي نبرد سياسي كه از حاشيه خريد يوناكل به اصل 
آن بدل شد اين بود كه ايالات متحده درباره سرمايه گذاري 
خارج��ي در داخل خاك خودش آن ط��ور كه به ديگران 
موعظه مي كند، رفتار نمي كند. پيام ديگر اين اس��ت كه 
شركت هاي چيني مي تواند تلاش هاي خود را پيگيري 
كنند ولي در جايي جز اينجا. مديرعامل وقت ساينوپك در 
اين باره مي گويد: »دنيا از اينكه يك شركت چيني توانسته 
در خاك امريكا چنين پيشنهاد خريدي بدهد شوكه شد. 
غرب هميشه مي گفت كه چين در حال پيشرفت است 
اما در ساخت ساختمان يا بزرگراه. تنها چيزي كه مغفول 
مانده بود خود چين بود و راهي كه اين كشور براي تغيير 

طي كرده بود«.
در سال هاي بعد، تغييرات در چين بيشتر و بيشتر آشكار 
شد. روس��اي جمهور پيشين و كنوني چين سفر هاي 
متعددي به كشورهاي صادركننده نفت و ساير كالاها 
در خاور ميانه و آفريقا داش��ته اند. زماني كه در دوران 
رييس جمه��وري هو جيانتائو، چين همايش س��ران 
كشورهاي آفريقايي را با هدف افزايش همكاري هاي 
اقتصادي تشكيل داد، 48 رييس جمهور در آن شركت 
كردند. رييس جمهور غنا در همان زمان گفت: »چين 
از آفريقا مي خرد و آفريقا از چين. مي دانيد، من دارم از 

موقعيت برد-برد حرف مي زنم«.
دنيا در حال حركت رو به پيش است. در سال 2010، يعني 
5 س��ال پس از نبرد پر حاشيه شورون و سي نوك، اين 2 
شركت از همكاري خود براي پيش برد طرح هاي اكتشافي 
نفت خبر دادند. اين بار مقصد نه خليج مكزيك، كه آب هاي 
چين بود. مدير شورون در اين باره گفت: »ما از هر موقعيتي 

براي همكاري با سي نوك استقبال مي كنيم«.

  INOCها
در روزهاي ل��رزان پ��س از دوران آغازين عرضه هاي 
عمومي، شركت هاي چيني فرصت ظهور و بروز روي 
نقشه بازار نفت را پيدا كردند. نقش بين المللي چين در 
بازار انرژي بحث دامنه داري را در خارج از مرزها درباره 
نيت هاي پكن به راه انداخت. يكي از دس��توركارهاي 
دولتي چين رس��يدن به اهداف ملي در زمنيه انرژي، 

توس��عه اقتصادي و روابط بين المللي است. نمود اين 
مطلب را مي توان در عناوين دولتي مقامات بخش نيمه 
خصوصي ديد. مديرعامل بسياري از شركت هاي بزرگ 
نفتي در دولت نقش هايي در حد معاونت وزير دارند و در 

حزب نيز در مرتبه بالايي قرار دارند.
اما نبايد از اين مس��اله غافل ش��د كه درس��ت مانند 
ساير شركت هاي بين المللي نفتي، عامل پيشران در 
شركت هاي چيني، اهداف قدرتمند تجاري و رقابتي 
هستند. بطور فزاينده اي اين هويت تجاري شركت هاي 
چيني اس��ت كه معرف كار آنهاس��ت و نه وابستگي 

دولتي آن ها. 
شركت هاي نفتي چيني خود را نه فقط به بخش انرژي 
در جهان كه به اقتصاد جهان نيز كاملا متصل كرده اند 
و اين بدان معناس��ت كه آنها نسبت به سرمايه گذاران 
خود، پاسخگو هستند. علاوه بر اين، آنها خود را متعهد 
ب��ه رعايت ضوابط و مق��ررات بين المللي مي دانند. به 
اين صورت اس��ت كه ش��ركت هاي چيني مي توانند 
كسب و كارهاي پيچيده را در سطح جهان به موفقيت 

برسانند.
ژو جين پينگ، رييس پتروچاينا، در اين باره مي گويد: »ما 
به عنوان يك شركت نفتي بين المللي، بايد به وظيفه خود 
نس��بت به تامين عرضه نفت و گاز به بازار داخلي متعهد 

باشيم. به عنوان يك شركت سهامي عام كه در بورس هاي 
نيويورك، هنگ كنگ و شانگهاي ثبت شده و به فعاليت 
مشغول است، ما نس��بت به حقوق صاحبان سهام خود 
مسوول هستيم كه سود خود را حداكثر كنيم. و البته، ما 

نسبت به 1 ميليون و 600 هزار كارمند خود مسووليم«.
بطور خلاصه، شركت هاي نفتي چيني »دو زيست« 
هس��تند و در دنيايي ما بين ش��ركت هاي بين المللي 
نفتي يا IOC ها و شركت هاي نفتي ملي يا NOC ها 
س��ير مي كنند. اين ش��ركت هاي مثال عيني دسته 
جديد از ش��ركت هاي نفتي يعني شركت هاي نفتي 
ملي بين المللي يا INOCها هستند. مديرعامل يكي 
از همين ش��ركت ها در اين ارتباط مي گويد: »از زمان 
شروع عرضه هاي اوليه، در فلسفه و روان شناختي افراد 
تغييرات بسياري اتفاق افتاده است. ما قبل تر روي اينكه 
چقدر توليد كنيم متمركز بوديم اما حالا ارزش كاري 

مي كنيم براي ما در اولويت است«.
امروز اگر به ساختمان مركز ي برخي از اين شركت ها 
در پك��ن قدم بگذاري��د، آنچه به چش��م مي خورد نه 
شعارهاي پرطمطراق، بلكه تابلوهايي است كه ارزش 
لحظه اي سهام شركت را در بازارهاي بورس نيويورك، 
هنگ كنگ و شانگهاي نشان مي دهد. در لابي شركت  
سي ان پي سي اما، يك يادگار، از دوران سختي از سيل 
تغييرات جان به در برده اس��ت و آن چيزي نيست جز 
مجسمه عظيم »مرد آهنين« چين، وانگ جين شي؛ 
همان سركارگري كه تيم استخراج 1205 در ميدان 
نفت��ي داكينگ چي��ن را هدايت ك��رد و در زماني كه 
»خس��تگي بر اون غلبه كرده و زخم هاي زيادي بر تن 
داش��ت، در دماي 30 درجه زير صفر« توانس��ت قفل 

زمين را بشكافد. 
اما توازن در اين ش��ركت هاي INOC كجاس��ت؟ 
گاه ش��ركت هاي چيني ابزار پيشبرد سياست هاي 
پكن تصوير مي ش��وند. يك��ي از مطالع��ات آژانس 
بين الملل��ي انرژي اما مبين امري ديگر اس��ت. اين 
گزارش مي آورد كه »انگيزه تجاري پيش ران اصلي 
شركت هاي نفتي چيني است« و اضافه مي كند كه 
اين شركت ها »با اس��تقلال بالايي نسبت به دولت 
چين« عمل مي كنند. آژانس همچنين اين شركت ها 
را كسب و كار هايي توصيف مي كند كه »اكثر سهام 
آنها در دست دولت اس��ت« اما »كنترل آنها دولتي 
نيس��ت«. به عبارتي اين گزارش عنوان مي كند كه 
با جهاني ش��دن ش��ركت هاي چيني، عملكرد آنها 
نيز بس��يار به عملكرد ش��ركت هاي جهاني نزديك 

شده است. 
در كلام آخر اما، توسعه شركت هاي چيني قصه تكامل 
اس��ت. فو چنگ يو، مدير سابق س��ينوپك، تغييرات 
ماه��وي صنعت نفت چي��ن را در ي��ك بند خلاصه 
مي كند؛ »گذار از مالكيت دولتي و ملحق ش��دن به 
صف شركت هاي بزرگ بين المللي، تغيير بزرگ است؛ 
تغييري كه آن زماني كه من تازه وارد اين صنعت شده 
بودم و در ميدان نفتي داكينگ كار مي كردم حتي به 
ذهنم هم خطور نمي ك��رد. در آن روزها، بزرگ ترين 
منبع تبادلات چين، صنعت نبود، بلكه فروش نفت به 
ژاپن بود! امروز هر چيز در اطراف ما تغيير كرده است. 

ما هم همين طور«.

به منظور حفظ سطح روابط تجاري دو كشور انجام شد

طراحي سازوكار فروش نفت ايران به هند
ايلنا| به گزارش فايننش��يال اكس��پرس، هند براي 
تحكيم توافق هاي خود با ايران در مورد خريد نفت، اجازه 
خواهد داد تا ايران از پرداخت هاي انجام ش��ده توسط 
پالايشگاه هاي هندي در حساب سپرده گذاران براي 
پرداخت هزينه هاي دانشجويان ايراني و گردشگران 
پزشكي استفاده كنند. دو طرف توافق كردند كه نرخ 
مرجع ش��اخص هاي مالي هند FBIL ب��ه عنوان نرخ 
پايه ارز براي پرداخت نفت به ايران به ازاي روپيه مورد 
اس��تفاده قرار گيرد. هند اجازه خواه��د داد تا ايران از 
پرداخت هاي انجام شده توسط پالايشگاه هاي هندي 
در حساب س��پرده گذاران براي پرداخت هزينه هاي 

دانشجويان ايراني و مصارف پزشكي استفاده كنند.
ط��ي دوره تحريم هاي قبلي بين س��ال هاي 2012 و 

2015، دو كشور يك سيس��تم مبادل هاي تاسيس 
كردند مبني بر اينكه ايران مي تواند براي واردات داروها، 
وسايل پزش��كي و مواد غذايي از هند، در برابر واردات 

نفت، روپيه پرداخت كند.
انتظار مي رود كه اين تسهيلات طي تحريم هاي كنوني 
هم در دس��ترس قرار گيرد، اي��ن مكانيزم تصميم به 
ايجاد و گسترش تس��هيلاتي براي دانشجويان و ارايه 
خدمات پزش��كي در نظر گرفته است و انتظار مي رود 
براي كش��وري كه با اين تحريم ها رو به اس��ت، بسيار 
مطلوب باش��د. در حال حاضر، 7 تا 8 هزار دانشجوي 
ايراني در هند در رشته هاي دانشگاهي مختلف تحصيل 
مي كنند، بيش از 40 هزار ايراني هر ساله براي اهداف 
مختلف از جمله درمان و خدمات پزشكي به هند سفر 

مي كنند. پس از اعطاي معافيت به هند براي وارد كردن 
مقدار محدودي از نفت خام ايران به مدت ش��ش ماه، 
كشورهاي خليج فارس يك توافقنامه مشترك با هند را 
در اواسط ماه نوامبر امضا كردند كه طبق آن يك سيستم 
مالي بر اساس روپيه شكل گرفت. شركت هاي داخلي 
 UCO پرداخت هايي بر اساس روپيه را در حساب بانك
متعلق به شركت ملي نفت ايران انجام خواهند داد و پول 
سپرده شده در اين حساب توسط ايران براي پرداخت 
هزينه واردات از هند مورد استفاده قرار خواهد گرفت. به 
احتمال زياد اين بانك تا پايان ماه جاري جزييات مربوط 

به پرداخت ها را اعلام خواهد كرد.
با اين ح��ال، در دوره ه��اي قبلي هن��د 45 درصد از 
پرداخت هايش را با روپيه انجام مي داد و 55٪ پرداخت ها 

با استفاده از يورو صورت مي گرفت. اما در حال حاضر 
انتظار مي رود هندوس��تان و ايران بيش��تر يا ٪100 
مبادلات خود را با روپيه انجام دهند. هند براي اين امر 
از يك بانك ترك��ي براي پرداخت هزينه نفت به ايران 

استفاده كرده است.
هند داراي كس��ري تجاري بالغ بر بيش از 8 ميليارد 
دلار در ايران اس��ت كه عمدتا ب��ه دليل واردات نفت 
فراوان است. كالاهاي كشاورزي كه نيمي از صادرات 
هند به ايران است، در مجموع حدود 2.6 ميليارد دلار 
محاس��به مي ش��ود. در واقع، از اين مقدار فقط 900 
ميليون دلار بابت برنج باس��ماتي است كه به تنهايي 
بيش از يك سوم مجموع صادرات هند به ايران را در 
سال هاي 2017 تا 2019 به خود اختصاص داده است. 

اين پرداختي ها عمدتا به يورو انجام شده است. هند 
و ايران هم براي تعيين نرخ مرجع FBIL براي مبادله 
توافق كردند. FBIL بطور مش��ترك توسط بازار نرخ 
ثابت ارز، انجمن تجار خارجي و انجمن بانك هاي هند 
 FBIL ،تاييد و ترويج مي ش��ود. به گفته كارشناسان
يك نرخ مرجع رسمي است كه بانك مركزي هند در 
وب سايت خود روزانه آن را منتشر كرده است. هند، 
80 درص��د از نفت خام وارداتي را براي نيازهاي خود 
مصرف مي كند، براي سال هاي 2018 و 2019 هند 
ح��دود 25 ميليون تن نفت خام از اي��ران وارد كرده 
بود كه بيش��تر از مقدار 22.6 ميليون تن وارد ش��ده 
در س��ال هاي 2016 تا 2017 بود. اما اكنون احتمال 

مي رود حجم واردات كاهش يابد.
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افزايش تعرفه پرمصرفان آب 
و برق به وقت مناسب

ايسنا| وزير نيرو روز يكش��نبه  در حاشيه مراسم 
جش��نواره پژوهش و فن��اوري وزارت نيرو در جمع 
خبرنگاران گفت : در حال حاضر طرح افزايش تعرفه 
مشتركان پرمصرف در كميسيون زيربنايي دولت به 
تصويب رسيده و در نوبت طرح در هيات وزيران است.

رضا اردكانيان با بيان اينكه با توجه به اينكه قرار است 
اين طرح در بخش برق در فصول گرم س��ال اجرايي 
شود، لذا چند ماه زمان گذاشته ايم تا بعد از تصويب 
اطلاع رس��اني كامل صورت گيرد، اظهار كرد: هدف 
از اجراي اين طرح، تنها تشويق مشتركان به خوش 
مصرفي اس��ت. به گفته وي، تم��ام تعرفه گذاري و 
جزييات اجراي اين طرح، اطلاع رساني خواهد شد تا 
مشتركان بدانند در چه ساعاتي، چه وسايلي را با هدف 

كاهش مصرف استفاده كنند.
وزير نيرو با تاكيد بر اين مس��اله كه ط��رح در زمان 
مناسب تصويب مي شود و ما نيز فرصت كافي براي 
اطلاع رساني خواهيم داشت، تصريح كرد: براي اين 
مساله نيز نرم افزار مناسبي تهيه شده است تا مشتركان 
از ميزان مصرف و هزينه وسايل برقي خود مطلع شوند.

 تمديد مهلت ثبت نام 
كارت سوخت

شانا| مهلت ثبت نام كارت سوخت المثني براي آن 
دسته از مالكان خودرو و موتورسيكلت فاقد كارت كه 
از مرحله نخست ثبت نام جا مانده اند، به مدت يك 

هفته تا شنبه يكم دي ماه تمديد شد.
در اطلاعي��ه ش��ماره هفت ش��ركت ملي پخش 
فرآورده هاي نفت��ي ايران آمده اس��ت: با توجه به 
درخواس��ت هاي مكرر هموطنان، مهلت ثبت نام 
كارت س��وخت المثني براي آن دس��ته از مالكان 
خودرو و موتورس��يكلت فاق��د كارت كه از مرحله 
نخس��ت ثبت نام جا مانده اند، ب��ه مدت يك هفته 
تا شنبه يكم دي ماه تمديد ش��د. مالكان خودرو و 
موتورسيكلت مي توانند با مراجعه به سامانه اينترنتي 
www.mob.gov.ir، اپليكيشن خدمات دولت 
همراه و كد دستوري #4* و خودروهاي عمومي و 
دولتي نيز به دفاتر پليس+ 10 براي ثبت درخواست 

كارت سوخت خود مراجعه كنند.

 حفر 8 حلقه چاه نفتي 
در گچساران

شانا| رييس بازاريابي و همكاري هاي بين المللي 
ش��ركت ملي حفاري از حفر هش��ت حلقه چاه 

توسعه اي در ميدان نفتي گچساران خبر داد.
كرمعلي ن��ادري گفت: در مناقص��ه طرح هاي 
توس��عه اي ميدان هاي واقع در گستره شركت 
مل��ي مناطق نفت خي��ز جنوب، ش��ركت ملي 
حفاري ايران برنده مناقصه طرح توسعه بخشي 
از ميدان نفتي گچس��اران ش��د. وي اظهار كرد: 
به زودي نشست هماهنگي نحوه اجراي عمليات 
حفاري اين چاه ها برگزار و درباره تهيه امكانات 
لازم، تصميم گيري خواهد شد. رييس بازاريابي 
و همكاري هاي بين المللي شركت ملي حفاري 
گفت: ش��ركت ملي حفاري ايران براي حفر اين 
 )HP 2000( چاه ها دو دستگاه حفاري سنگين
و يك دستگاه حفاري سبك )HP1500( در نظر 

گرفته است.

تشريح وضعيت آبخوان هاي 
كشور

ايلن�ا|  دبير كارگ��روه ملي س��ازگاري با كم آبي 
خاطرنشان كرد: بايد در نظر داشت ما آبخوان هايي 
داريم كه ممكن است تا 300 سال هم پايدار باشند و 
مشكلي پيش نيايد يا آبخواني هم تا 100، 15 يا 10 
سال عمر داشته باشد، نمي توان حكم كلي در مورد 
همه آبخوان ها صادر كرد و در هر يك متفاوت است.

بنفشه زهرايي درباره روند افت آبخوان هاي كشور 
اظهار داشت: واقعيت اين است كه برخي آبخوان هاي 
كشور در حال افت بوده و ناپايدار هستند اما هر كدام 
ذخيره اي دارند كه متناسب با عمق لايه اي كه در آن 
آب ذخيره مي شود اين روند افت نهايتا مي تواند منجر 
به مسلوب المنفعه شدن برخي آبخوان ها شود. وي 
افزود: در نقشه هاي موجود زمان مسلوب المنفعه 
شدن آبخوان هاي مختلف در اثر ادامه روند افت آب 

در سال هاي گذشته نشان داده شده است. 
دبير كارگروه ملي سازگاري با كم آبي خاطرنشان 
كرد: بايد در نظر داش��ت ما آبخوان هايي داريم 
كه ممكن اس��ت تا 300 سال هم پايدار باشند و 
مشكلي پيش نيايد يا آبخواني هم تا 100، 15 يا 
10 سال عمر داشته باشد، نمي توان حكم كلي 
در مورد همه آبخوان ها ص��ادر كرد و در هر يك 

متفاوت است.

كاهش بارش هاي پاييزي
تسنيم| از ابتداي سال آبي جاري تا ميانه آذرماه، 
شاهد ثبت بارش هاي مطلوبي در پاييز امسال بوديم؛ 
اما در روزهاي اخير، سرعت رشد بارش ها كند شده 
است. در دو ماه و نيم گذشته از فصل پربارش پاييز، در 
برخي روزها بيش از دو ميلي متر بارش در كشور ثبت 
شده و بطور متوسط در هر روز بيش از يك ميلي متر 
بارش در كشور ثبت شده است اما در سه روز اخير اين 
رقم به حدود 0.03 ميلي متر در روز رسيده بطوري 
كه در 3 روز تنها 0.1 ميلي متر بارش در كشور به ثبت 
رسيده است. بر اساس آمار رسمي دفتر مطالعات پايه 
منابع آب ش��ركت مديريت منابع آب ايران، ارتفاع 
كل ريزش هاي جوي از اول مهر تا 23 آذر س��ال آبي 
98��97 )83 روز ابتدايي س��ال آبي جاري( بالغ بر 
86.2 ميلي متر اس��ت.اين مقدار بارندگي نسبت به 
ميانگين دوره هاي مشابه درازمدت )53.7 ميلي متر( 
60.5 درصد افزايش و نسبت به دوره مشابه سال آبي 
گذش��ته )27.6 ميلي متر( 212.3 درصد افزايش 

نشان مي دهد.

  ش�ركت هاي نفت�ي چيني »دو زيس�ت« 
هس�تند و در دنياي�ي م�ا بين ش�ركت هاي 
بين الملل�ي نفتي ي�ا IOC ها و ش�ركت هاي 
نفت�ي ملي يا NOC ها س�ير مي كنن�د. اين 
ش�ركت هاي مثال عين�ي دس�ته جديد از 
شركت هاي نفتي يعني شركت هاي نفتي ملي 
بين المللي يا INOCها هس�تند. مديرعامل 
يكي از همين شركت ها در اين ارتباط مي گويد: 
»از زمان شروع عرضه هاي اوليه، در فلسفه و 
روان شناختي افراد تغييرات بسياري اتفاق 
افتاده است. ما قبل تر روي اينكه چقدر توليد 
كني�م متمركز بودي�م اما ح�الا ارزش كاري 

مي كنيم براي ما در اولويت است«.

برش

 وانگ جين شي؛ مرد آهنين؛ سركارگري كه توانست قفل  ميدان نفتي داكينگ  را بشكند

پرچم هاي شركت   CNPC در كنار پرچم چين در برابر ساختمان مركزي اين شركت- پكن 



دريچه8اخبار كشاورزي

جستاري درباب نظام جانشين پروري

جانشين پروري: راهكاري براي مديريت منابع انساني

اگرآنشهرهاراازبيننميبردم،چهكسياردوگاهآوارگانميساخت

فرحناز هاتف اصفهاني | 
|MBA كارشناس ارشد
1-مديريتمنابعانساني

مقصود از مديريت منابع انس��اني، سياس��ت ها و اقدامات 
مورد نياز براي اجراي بخش��ي از وظايف مديريت است كه 
با جنبه هايي از فعاليت كاركنان بستگي دارد، به ويژه براي 
كارمنديابي )تامين(، آموزش دادن ب��ه كاركنان، ارزيابي 
عملكرد، دادن پ��اداش )جبران خدمات( و ايجاد محيطي 
س��الم و منصفانه )روابط كار( براي كاركنان سازمان. يكي 
ديگر از عواملي كه بايد براي پياده س��ازي راهبرد مديريت 
دانش در سازمان مورد توجه قرار گيرد، منابع انساني است. 
منابع انساني مهم ترين عامل سازماني محسوب مي شود 
و س��ودمندي تمامي دارايي هاي محسوس و نامحسوس 
سازمان نيز به عملكرد نيروي انساني بستگي دارد. اين عامل 
در موفقيت يا شكست اقدامات مديريت دانش در سازمان 
نقش تعيين كننده اي بر عهده دارد. اگرچه فناوري اطلاعات 
در پياده سازي تسهيم مديريت دانش نقش دارد، اما اگر افراد از 
توانايي لازم براي به كارگيري خلاقانه دانش در فعاليت هايي 
همچون نوآوري محصول و فرآيند برخوردار نباشند، دانش 
نمي تواند به س��ودآوري پايداري تبديل ش��ود. افراد، قلب 
مديريت دانش هستند. اين افراد هستند كه دانش را خلق 
و تسهيم مي كنند. بنابراين يكي از مهم ترين مسائل مربوط 
به مديريت و پيشينه كردن دانش، توسعه توانايي افراد براي 
يادگيري است و اين موضوعي است كه در ادبيات مديريت 
دانش كمتر مورد توجه قرار گرفته اس��ت. امروزه محققان 
نقش افراد و گروه ها را در فرآيندهاي تسهيم دانش برجسته 
مي كنند و مديريت منابع انساني نيز از طريق سياست ها و 
تمرينات و سيستم هايي كه بر روي رفتار كارمندان و نگرش 
و عملكرد آنه��ا تاثير مي گذارد با مديري��ت دانش مرتبط 
مي شود. بايد اعتراف كرد كه مديريت دانش تنها در سايه 
بهبود مديريت منابع انساني توسعه مي يابد و تقويت مي شود. 
در سازمان هايي كه نگرش انسان محور وجود دارد، مديريت 
دانش تحت پوشش عملكرد مديريت منابع انساني توسعه 

مي يابد و تقويت مي شود )امامي، 1378(.
در اين نگرش جهت موفقيت مديريت دانش س��ازمان ها 
به جاي انقلاب از تكامل استفاده كنند و با استفاده از خود 
كارمندان مديريت دانش را انجام دهند. براي مثال شركت 
»زيمنس« از روش ريش��ه هاي گياه براي مديريت دانش 
استفاده كرد. يعني بدون پيشنهاد از بالا، كارمندان متوسط و 
مديران واحدها، انجمن هاي علمي، مخازن دانش و روش هاي 
تسهيم دانش غيررسمي ايجاد كردند و پس از گسترده شدن 
و كشيده ش��دن آن به ساير بخش ها به وجود يك گروه در 
سطح كل شركت، احساس نياز كردند و گروه اشتراكي در 
شركت به وجود آمد كه نقش هماهنگي تلاش هاي مديريت 
دانش در واحدهاي كسب و كار را به عهده گرفت. همچنين 
در مدل نگرش انساني به مديريت دانش با ايجاد سه سيستم 
گردش شغلي، توسعه شغلي، غني سازي شغلي، كارمندان 
بايد محتواي ديگري از كارش��ان را ببينند كه فرصت هاي 
يادگيري جديدي ارايه مي كند. البته سه نيروي پيش برنده 
در مديريت دانش )توسعه شغلي، گردش شغلي، غني سازي 
شغلي( خود از سه نيروي كشنده )شامل آموزش، اشتراك 

و مطالعه شخصي( استفاده مي كنند )ابراهيمي، 1394(.

2-جانشينپروري
كارتا )1992( جانشين پروري را فرآيندي مي داند كه طي 
آن كارمندان مناسب براي تصدي پست هاي مديريتي رده 
بالا و كليدي يك س��ازمان، از ميان افراد واجد شرايط و با 
استعداد انتخاب مي شوند. برنامه ريزي جانشين پروري در 
واقع انتخاب كارمندان با استعداد براي جايگزيني مديران 
ارشد است كه به دلايل مختلفي ممكن است شغل فعلي 
خود را ترك كنند. فوت، بازنشس��تگي، ارتقا و جابه جايي 
به سمت هاي ديگر س��ازمان مثال هايي از دلايل ممكن 
براي ترك شغل مديران هستند. با توجه به نقش مديريت 

منافع انساني در استقرار مديريت دانش مي بايست نسبت 
به مستندس��ازي تجربيات همكاران به ويژه همكاران در 
شرف بازنشستگي يا بازنشسته اقدام گردد كه اين امر در 
س��ايه يك برنامه مدون جانش��ين پروري محقق خواهد 
شد. تلاش به منظور طراحي برنامه يا جهت پرورش تعداد 
مناسبي ازمديران و كارمندان با مهارت كليدي به نحوي كه 
سازمان در زمان بازنشستگي، فوت، بيماري و ارتقاي ديگر 
كارمندان وحتي س��مت هاي جديدي كه در برنامه هاي 
سازمان ايجاد مي گردند،  جانش��ينان مناسبي دراختيار 
داشته باشد فرآيندي سيستماتيك است كه به موجب آن 
برنامه توسعه فردي با برنامه استراتژيك با هم تركيب شده 
و اين اطمينان حاصل مي شود كه سازمان آماده است تا هر 
پستي را كه خالي مي شود، با افراد مناسبي كه مهارت ها و 
تگرش هاي مناسب دارند، در زمان مناسب پر كند )قليج لي 

و همكاران، 1396(.

2-2-مهمتريناجزاومراحلنظام
جانشينپروري

1-2-2- تعيين خط مشي 
در اين مرحله سازمان ها الگوهاي موجود و روش هاي پيشين 
در نظام مديريت جانش��ين پروري را م��ورد بازنگري قرار 
مي دهند و خط مشي هايي براي اجراي اين سامانه تعيين 

مي كنند. )بهشتي فر، 1390( 
2-2-2- تعهد مديران ارشد 

در مرحله تعيين كننده خط مش��ي، تعهد مديران ارشد 
و درگير ش��دن آنها در برنامه مديريت جانش��ين پروري 
يكي از عوامل كليدي براي اجراي جانش��ين پروري است 
.روتول كمبود حمايت مديران ارش��د را ب��ه عنوان اولين 
عامل در فهرست هفت مشكل عمومي بيان كرده است كه 
برنامه ريزي جانشين پروري اثر مي گذارد. )روتول 2010( 

3-2-2- شناسايي مناصب كليدي 
ولف )1996( مناصب كليدي را در سازمان مناصبي مي داند 
كه در تصميمات عملياتي و راهبردي سازمان اهميت زيادي 
دارد و در موفقيت س��ازمان تاثيرگذار است. وي پيشنهاد 
مي كند كه هر سازمان معيارهاي خودش را براي شناسايي 
مناصب كليدي داشته باشد. اما چندين معيار عمومي مانند 
مسووليت حياتي مديريت تخصصي، ساختار سازماني، 
پروژه هاي آينده اوضاع جغرافيايي و ظرفيت كار را نيز مطرح 
كرده است. زماني كه مناصب كليدي شناسايي شد فرآيند 
شناس��ايي نامزدهايي براي پر كردن اين مناصب شروع 

خواهد شد. )بهشتي فر، 1390( 
4-2-2- شناسايي شايستگي هاي مورد نياز 

شناسايي شايستگي هاي مشاغل كليدي يك عامل مهم 
در برنامه مديريت جانشين پروري موفق است. بنا به گفته 
روتول شايستگي ها ويژگي هايي است كه افراد به منظور 
رسيدن به عملكرد مورد انتظار از آن استفاده مي كنند. اين 
ويژگي ها شامل مهارت، دانش و جنبه هايي از تصوير خود 
انگيزه هاي اجتماعي، ويژگي ها، الگوها، الگوهاي فكري و 
روش هاي احساس و عمل است )ويگل، 2006( شناسايي 
كردن شايستگي هاي كليدي مورد نياز در هر سطح رهبري، 
شناسايي و ارزيابي رهبران توانمند حال و آينده را امكان پذير 

مي سازد. )فلامر و كانگر 2004( 
5-2-2- شناسايي افراد بااستعداد 

همانطور كه كاراوالي و هال )2003( مش��كل حياتي در 
هر برنامه بيان كرده اند پيش از »افراد باتوان« آماده سازي 
رهبران آينده را چگونگي تعريف اصطلاح شناسايي افراد 
بااستعداد، ابتدا بايد استعداد و ويژگي هاي آن در سازمان 
مورد نظر تعريف شود. شناسايي اين افراد شامل موجودي 
رهبران آينده سازمان خواهد شد. اينها افرادي هستند كه 
مي توانند به بالاتر از س��طح فعلي خود ارتقا يابند. هنگام 
شناسايي افراد باتوان پيشرفت بايد به ارزش هاي سازمان، 
شايستگي هاي رهبري، عملكرد و هوش و يادگيري توجه 

شود. )بهشتي فر 1390( 

6-2-2- توسعه نامزدها 
پس از اينكه افراد باس��تعداد شناسايي ش��دند وارد خزانه 
استعدادها مي شوند و با توجه به شرايط احراز شغل شناسايي 
و پس از مشخص شدن شكاف توسعه اي برنامه هاي آموزشي 
مورد نياز براي آماده س��ازي افراد بااس��تعداد براي تصدي 
مشاغل كليدي مشخص مي شود. اين برنامه ها به دو دسته 
روش هاي ضمن خدمت )گردش شغلي، مربيگري جانشيني 
موقت و مطالعه  م��وردي( و روش هاي خارج از محيط كار 
)بازي هاي مديريتي، سخنراني ها، روش هاي سمعي بصري، 
روش هاي آموزش ايفاي نقش( تقسيم مي شود. )بهشتي فر 
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روت��ول )2010( بي��ان مي كند ك��ه مولفه ه��اي لازم و 
پيش نيازهاي اجرايي و اس��تقرار برنامه  جانش��ين پروري 

موارد ذيل است: 
1-3-2- ايج�اد تعهد مديريت نس�بت ب�ه برنامه 

جانشين پروري 
متوليان و حاميان هر سيس��تم نقش اساسي در موفقيت 
و مفيد بودن آن از يك س��و و پذيرش آن از س��وي ديگران 
را دارند. حمايت از سيستم هاي جانش��ين پروري بايد در 
بالاترين سطح سازمان واحدهاي سازماني متمركز باشند 
بنابراين اصلي ترين حامي و متعهدترين متولي در فرآيند 
جانشين پروري در س��ازمان هاي موفق مديرعامل و تيم 
مديران ارشد هستند. حمايت و مشاركت مديريت بالا بايد 
شديدا آشكار باشد. مشاركت شخصي آنها باعث مي شود كه 
مشاركت  كنندگان برانگيخته شوند و اعضاي ديگر اطمينان 
حاصل كنند كه تيم مديريت، زمان و تلاش براي طرح برنامه 
جانشين پروري اختصاص مي دهد. نكته مهم در مورد تعهد 
و حمايت مديران ارشد آن است كه آنها بايد توجه خود را از 
معيارها، ش��اخص ها و ارزيابي ها، بيشتر بر بخش توسعه و 
پرورش و پرورش قابليت هاي كاركنان مستعد متمركز نمايند 
و از فرآيند توسعه شايستگي هاي كاركنان كليدي و با استعداد 

حمايت كنند )بهشتي فر، 1390(.
2-3-2. مرتبط ساختن استراتژي منابع انساني با 

برنامه جانشين پروري
طرح ريزي براي احتياجات نيروي انساني يكي از بزرگ ترين 
چالش هاي پيش روي مديران و رهبران امروز است. به عبارت 

ديگر براي مواجهه با اين چالش، يك فرآيند يكسان نياز است 
كه رويكردي منظم براي تطبيق منابع انساني با ملزومات 
پيش بيني شده سازمان فراهم آورد. به دليل پا به سن گذاشتن 
كاركنان جانشين پروري و هدايت بايد بالاترين رتبه در ليست 
اهداف منابع انساني براي سازمان را كسب كند. سازمان بايد 
از ابزارهايي اس��تفاده كند كه بتواند عملكرد شغلي حال را 
با توان و استعدادآينده مقايسه كند. سازمان بايد نيازهاي 
رشدي را براي افراد بااستعداد در سطح بالا شناسايي كند. 
جانشين پروري نبايد تابعي از علايق مدير، ارشديت و حتي 
عملكرد گذشته باشد. در عوض، سازمان بايد سازوكاري ايجاد 
نمايد تا عملكرد فعلي را با پتانسيل فرد براي آينده مقايسه 
نمايد. از همين طريق، نيازهاي توسعه اي هر فرد براي ارتقاء 
شناسايي مي شود. با شناسايي و پيش بيني جايگاه هاي خالي 
در سال هاي آتي به دليل ترك شغل يا بازنشستگي مديران، 
زمان موجود براي برنامه هاي توسعه اي و فشردگي آنها تعيين 
مي شود. مطلب ديگر براي علاقه مند شدن رهبران سازماني 
به برنامه جانشين پروري در اين برهه را مي توان كمبود منابع 
انساني شايسته و واجد شرايط نام برد. همان طور كه مشخص 
است سازمان ها براي رسيدن به اهداف از پيش تعيين شده 
خود نيازمند كاركنان و به خصوص رهبران شايسته هستند، 
با توجه به اينكه براي به دست آوردن منابع انساني شايسته در 
محيط پيچيده و دايما در حال تغيير امروزه، بازاري رقابتي به 
وجود آمده است و شكارچيان منابع انساني سريعا افراد واجد 
ش��رايط را جذب مي كنند )روتول، 2010(. مديران ارشد 
سازمان براي توسعه رهبري خود بايد بتوانند رهبران آينده 
را از داخل سازمان پرورش دهند. سيستم هاي برتر برنامه 
جانشين پروري ارتباط نزديكي با روش ها و شيوه هاي آموزش 
و يادگيري دارند. اين سيستم ها بايد تشخيص دهند كه افراد 
مستعد در دسترس، براي پذيرش مسووليت هاي مديريتي 
مورد نظر بايد چه دوره هاي آموزشي را بگذرانند و با استفاده از 
كدام روش جديد و موثر پرورشي، قابليت خود را بهبود داده و 
تكميل نمايند. در بهترين تجارب جهاني، روش هاي متنوعي 
براي پرورش ظرفيت ها و مهارت هاي مديريتي افراد استفاده 
مي شود كه يادگيري عملي از مهم ترين و موثرترين آنهاست. 
در اين تجارب ماموريت هاي ش��غلي اصلي ترين فعاليت 
و موثرترين روش در توس��عه مديريت است. همچنين از 
روش هاي جديد مربيگري در كنار برنامه ها و دوره هاي رسمي 
آموزش مديريت نيز استفاده مي شود )دهقان پور، 1390( .

3-3-2. ارتباط ده�ي اس�تراتژي س�ازماني ب�ا 
برنامه ريزي جانشين پروري

برنامه ريزي جانشين پروري بايد با استراتژي سازمان مرتبط 
شود، هرچند انجام اين ارتباط مي تواند مشكل باشد. در اثناي 
بررسي نقاط قوت و ضعف سازمان و براي فائق آمدن بر اين 
مشكلات، تصميم گيران بايد در تدوين طرح هاي استراتژيك، 
اقدامات مثبتي را براي توجه به موضوع برنامه جانشين پروري 
اعمال كنند. تطابق و هماهنگي فرآيند جانشين پروري با 
ساير فرآيندها در سازمان موجب افزايش كارايي و اثربخشي 
جانشين پروري و بطور كلي رشد بهره وري مديريت منابع 
انساني در سازمان مي شود. اين اقدام از دوباره كاري بازداشته 
و ورودي ها يا خروجي هاي يك فرآيند مي تواند به عنوان داده 
در ساير فرآيندها به كار گرفته شود. در صورتي كه بخواهيم 
جانشين پروري را به يك اس��تراتژي تبديل كنيم بايد در 
طراحي آن به همراستا بودن آن با استراتژي كلي سازمان 
توجه گردد. زيرا در صورت داش��تن نقاط مبهم و متناقص 
نسبت به استراتژي كلي سازمان، به صورت خودكار اجراي آن 
متوقف مي گردد يا اينكه در صورت تداوم، كارايي و اثربخشي 

مورد نياز را نخواهد داشت )سيمور، 2008(.
برنام�ه  اقدام�ات  از  الگوب�رداري   .2-3-4

جانشين پروري
الگوبرداري عبارتند از: رفتار متواضعانه به منظور پذيرش 
برتري س��ازمان هاي ديگر در يك موض��وع خاص و رفتار 
عادلانه به منظور رقابت و برتري جس��تن بر آنها در همان 
موضوع اطلاق مي شود. به عبارت ديگر الگوبرداري يعني 
اينكه سازمان به سطحي از خردمندي و تعالي رسيده كه 
بپذيرد كسي در جايي هس��ت كه كاري را بهتر از ما انجام 
مي دهد و بخواهد از اين تجربه يادگيري كند. الگوبرداري 
فرآيند مداوم مقايسه عمليات سازمان ما با شركت يا سازماني 
اس��ت كه داراي بهترين عملك��رد در زمينه مورد مطالعه 
است، كه البته اين مقايسه هم كيفي و هم كمي مي تواند 
باش��د. ديدگاه كمي آن شامل اس��تفاده از استانداردهاي 
اندازه گيري هزينه، كيفيت و زمان براي شناخت سازمان 
يا فرآيند الگوبرداري شده و مقايسه آن با سازمان خودمان 
است. اما ديدگاه كيفي مقايسه رويه ها و فرآيندهاي مشابه 
در سازمان الگو است كه در اين نوع مقايسه به نتايج كمتر 
توجه مي شود و بيشتر تمركز روي خود فرآيند مورد مطالعه 

است )دهقان پور، 1390(.

مولف:  دينا نيري|
مترجم:  محمد معماريان|

گاردين|  »به بالا كه نگاه مي كنم، آدم هايي را مي بينم كه 
پول درمي آورند. آسمان يا قدّيس يا فرشته اي نمي بينم. آدم ها 
را مي بينم كه از هر انگيزه خيرخواهانه و هر تراژدي انساني اي 
پ��ول درمي آورند«. اينها را جان يوس��اريان كه خلبان يك 
بمب افكن است مي گويد، قهرمان رمان تبصره 22 از جوزف 
هلر كه اولين رمان محمد حنيف، پرونده انبه هاي انفجاري را 
شبيه آن دانس��ته اند. اين رمان در فهرست اوليه نامزدهاي 
جايزه »  من بوكر « هم قرار گرفت. مثل هلر، حنيفِ بريتانيايي-

پاكستاني هم خلباني است كه طنزپرداز شده است. اما سومين 
رمان حنيف، پرندگان سرخ، بيشترين پيوند را با طنزپردازي 
كلاسيك هلر از جنگ جهاني دوم دارد. سرگرد الِي در نيروي 
هوايي ايالات متحده، خلبان بمب افكن است و ابتداي كار 
خيلي دلش مي خواهد كه »بُزچران هاي منحرف« را در يك 
كش��ور گمنام خاورميانه به آتش بكش��د. اسم بمب هاي 
ليزري اش »آرره« و »آرره همينه« اس��ت. سرهنگش به او 
مي گويد: »جنگي در جريان است، و جنگ قطعاً فرصت است 
و بس«. براي همين او داوطلب ماموريت مي شود تا مجبور 
نباشد آخرهفته ها را با همسرش بگذراند: »هيچ چيز بهتر از 
اين نيس��ت كه بارتان را خالي كنيد، آن حس ش��انه  خالي 
 كردن«. ولي در بيابان س��قوط مي كند، و پس از هشت روز 
گرسنگي و سرگرداني، به دست نوجواني سر و زبان دار به اسم 
مومو و سگش مات نجات پيدا مي كند. آن نوجوان و سگش 
در همان اردوگاه آوارگاني  زندگ��ي مي كنند كه او قرار بود 
بمباران كند. مثل شخصيت ميلو مايندربايندر در رمان هلر، 
مومو هم شخصيت سرمايه پرستي اس��ت كه وفاداري اش 
خريدني است: نوجواني بينوا با يك نسخه از مجله فورچون و 
لهجه امريكايي قلابي. برادر بزرگ تر مومو، دادا علي، پس از 
يك دادوستد مرموز با امريكايي هايي كه آشيانه هواپيمايي را 
در نزديكي آنها اشغال كرده بودند، ناپديد شد. )ساكنان اردوگاه 
به آنجا »آشيانه« مي گويند، يك منطقه ممنوعه كه برايشان 

در عين جذابيت، هول انگيز است.( اين از دست دادن، و رازي 
ك��ه در پ��س آن اس��ت، پي رن��گ داس��تان و عم��ده 
شخصيت پردازي ها را پيش مي برد چنانكه شخصيت مومو 
غني تر از ميلو مي شود. آن جنبه اي از داستان كه بيش از همه 
مخاطب را متأثر و درگير مي كند، وضع دل و ذهن مومو است: 
پسري زرنگ، كه بدونِ شرمندگي بلندپرواز است و بانمك و 
دل شكسته. مومو تصوري پيچيده تر از كودكان اردوگاه هاي 
آوارگان به ما مي دهد: او سير سياست و جنگ را مي فهمد، 
امريكا را مستقيماً متهم مي كند، دروغ هاي نپخته امريكايي ها 
را زير سوال مي برد، و در عوض ايده هايش پول مي خواهد )و 
روي ايده هايش اس��م هايي مي گذارد كه امريكايي به نظر 
مي آيند: رمل هاي جهاني، يا ش��اهين هاي هوادار ش��كار 
اخلاقي(  ولي همين ك��ه خواننده به دني��اي دروني مومو 
علاقه مند مي ش��ود، يك مش��اور زيباروي آژانس توسعه 
بين المللي ايالات متحده )كه در اين كتاب شخصيتش بيش 
از همه هجوآميز است( وارد صحنه مي شود كه مي خواهد 
ذهنيت نوجوانان مسلمان را مطالعه كند. آن خانم مشغول 
»اج��راي يك پيمايش روي آن دس��ته از اس��تراتژي هاي 
گره گشايي پس از مناقشه« است كه »شامل تاريخچه ها و 
فولكلورهاي محلي« مي شوند. اين خانم با لقب »بانو گل اندام 
هدفش اين است: »از اين جامعه به عنوان آزمايشگاهي براي 
آزمون فرضيه ام در اين باره اس��تفاده كنم كه خاطره هاي 
دسته جمعي مان به واقع سرمايه فرهنگي مان هستند...«. او 
تجسّم مزخرفات بي حاصل و اين همان گويانه است و كيفش 
پُر از حشيش براي مصرف تفنّني. گل اندام مي گويد »بياييد 
قبول كنيم هر دو طرف در اين اتفاقات دستي دارند« انگار كه 
مي خواهد دلداري بدهد؛ جاي ديگري مي گويد سوژه هايش 
هن��وز تكامل نيافته اند. اي��ن دورويي ترامپي ك��ه از دهان 
ش��خصيتي كه نماينده آكادمي غربي است، بيرون مي آيد 
هراس انگيز مي شود. مومو فريب »نيرنگ نيكوكارانه« او را 
نمي خورد. كم نبوده اند پژوهشگران ميداني اي كه شكلات 
آورده اند، خواسته اند از او جزييات ماجراها را بيرون بكشند، 

استراتژي هاي غربي مديريت رنج را به او آموخته اند، سپس 
كتاب��ي ب��ه اس��م مث��لًا راه كوچ نش��ين ها يا و رمل ه��ا 
گريستند نوشته اند و او را به حال خود رها كرده اند. »اول از 
آسمان ما را بمباران مي كنند، بعد به سختي تلاش مي كنند 
كه استرس مان را درمان كنند... من اختلال استرس پس از 
تروما مي گي��رم، او دس��تمزد يوميه اش را ب��ه دلار امريكا 
مي گيرد.« مشاهدات حنيف از اردوگاه، دقيق اند و مو به تن 
خواننده راست مي كنند؛ و مي شود بيخيال آن اصطلاح هاي 
بريتانيايي شد كه هرازگاه نمك كلام سرگرد الِي مي شوند 
)امريكايي ه��ا از »ص��ف«، »پيش دانش��گاهي«، »زباله«، 
»سطل«، »قلع اندود«، »آشپزخانه« يا »دكه« به صورتي كه 
حنيف آورده اس��ت، استفاده نمي كنند( . الِي كه به اردوگاه 
مي رسد انتظار ديدن اين صحنه را دارد: »صف هاي منظمي 
كه منتظرند جيره شان را از بچه  پيش دانشگاهي هايي بگيرند 
با موهاي بافته شده و دماغ هايي كه از آن حلقه گذرانده اند«. 
ولي در عوض اين را مي بيند: »دريايي از سقف هاي پلاستيكي 
آبي موّاج كه مثل آس��ماني كثيف و كم ارتفاع امتداد دارند، 
آسماني كه توده هايي از ميله هاي پلاستيكي خاكستري رنگ 
سوراخش كرده و سطل آشغال هاي آبي در آن شناور است. 
سرهنگ اسلاتر گفته بود شيطان از اين جور جاها مثل چرك 
بيرون مي زند. تمام آنچه مي بينم تلاش بي سرانجامي است 
ب��راي راه انداخت��ن باغچه هاي س��بزي، ميدان هاي تميز 
س��نگفرش دار و درختچه هايي در گلدان هاي پلاستيكي 
كوچك، همي��ن و بس«. تعجب مي كند كه اي��ن ويرانه را 
تهديدي عليه امريكا مي دانند. و گرچه در ابتدا براي آرام كردن 
خودش مي گويد كه فقط تابع دستورات بوده و واقعاً آن اردوگاه 
را بمباران نكرده است، آخر كار امر برايش روشن مي شود. »اگر 
آن خانه ها را از بين نمي بردم، چه كس��ي پناهگاه درس��ت 
مي كرد؟ اگر شهرها را از ميان نمي بردم، چه كسي اردوگاه هاي 
آوارگان مي ساخت؟ ... تمام همدلي و غمخواري دنيا نصيب 
چه كسي مي شد؟« س��رگرم كننده ترين بخش هاي رمان 
جاهايي  است كه حنيف گند لودگي را درمي آورد، در واقع، 

برخي شخصيت هاي داستانش همين اند و بس: بانو گل اندام، 
يا عزيز )پدر مومو( كه پاچه خار چكمه سفيدهاست )»مگر 
كس��ي مي تواند به امريكايي ه��ا نه بگوي��د؟«( . حقيقت 
وحشي گري جنگ با ضربه هاي سريع و اثرگذار نشان داده 
مي شوند: پس��ري كه وقتي مي خواس��ت تفنگي را از يك 
خودروي زرهي دربياورد كشته شد، يا مومو كه هر شب منتظر 
مي ماند تا گريه هاي مادرش عزيزه تمام شود. حنيف در اين 
صحنه ها توقف نمي كند؛ بلكه اين صحنه ها در ميانه خنده ها 
ضربه شان را به شما مي زنند و مي روند. اكثرشان را »مات« 
تعريف مي كند كه شريك الِي و مومو در روايت داستان است 
و سرچشمه فرزانگي اش حس بويايي اوست كه به احساسات 
و انگيزه هايش بسط مي يابد. ترس بوي سيب گنديده مي دهد، 
و عشق يك طرفه بوي خردل. حسرت هم نان سوخته است. 
حقه بوي پياز مي دهد و توهم بوي سركه. پرندگان سرخ مثل 
دو كت��اب قبل��ي حنيف آكنده از كمدي س��ياه اس��ت، با 
شوخ طبعي دل و روده جنگ را بيرون مي كشد، و پليدي بشر 
را به شيوه خاص خود رسم مي كند. ولي پايه طنز او روكشي 
از روراستي است: خود خواننده شاهد پوچي و بيهودگي اي 
است كه شخصيت ها به آن معتقدند و با آن روزگار مي گذرانند؛ 
اما خود مولف مستقيماً به آنها اشاره نمي كند. در پرندگان 
سرخ، سگ مومو فيلسوف و داناي كل است؛ شارح آن منطقِ 
بي منطقِ دروني اي كه شايد خودمان هم به آن برسيم. مطمئناً 
مي شود از بيان مات لذت بُرد و مي توانست جستارنويس خوبي 
هم بشود، ولي فقط پند و موعظه از زبانش درمي آيد. او به ما 
مي گويد »اگر با كساني همكاري كنيد كه خانه تان را ويران 
مي كنند، نتايج فاجعه باري خواهد داش��ت«، كه صدالبته 
خودمان آش��كارا اي��ن را مي فهمي��م. يا مث��لًا مي گويد: 
»فاجعه هاي��ي كه آنها با زبان مرتكب ش��ده اند«. وقتي هم 
نقش آفرين يك طنز تراژيك نيست، چيزهايي از اين جنس 
مي گويد: »توزيع ثروت در اقتصادهاي پس��اجنگ اينگونه 
نيست«. حتي يك جا هم درباره انسان انگاري بحث مي كند، 
همانطور كه الِي درب��اره لهجه امريكايي قلابي مومو بحث 

مي كند. ولي كسي نگفته است كه حنيف بايد تابع آداب طنز 
متعارف غربي باشد. اسب ها و سگ هاي داستان سراي اورهان 
پاموك، مثل اكثر حيوانات جادويي ادبيات قديم فارسي و 
يوناني، خودارجاع اند و پندگو كه ادراك شان بسيار گسترده تر 
از انس��ان هايي اس��ت ك��ه در خدمت ش��ان اند. حنيف در 
به كارگيري ابزارهاي ادبي شرق و غرب، زبردست و بلندپرواز 
است. شخصيت هايش در مسير رويارويي نهايي اند كه، طبق 
سنت باستاني، در آن دنيا دود مي شود و به هوا مي رود. اين را 
تركيب كنيد با شوخ طبعي تيز هلر يا ايولين وُو، و دقت و مدرن 
بودن سم ليپسايت يا ولز تاورتا به اصالتي رام نشدني برسيد. 
صداي مومو خارق العاده است مثل صداي آن برادران وايكينگِ 
دل نشين و »دل چسب« در داستان همه چيز غارت شده، 
همه چيز س��وختهاز تاور. تركيب س��بك هايي از ماوراي 
اقيانوس ها و قرن ه��ا، غافلگيركننده و برازن��ده.  پرندگان 
سرخ يك جور نقد بُرنده و بي رحم از جنگ و نقش امريكا در 
ويراني خاورميانه است. اثر سنت هاي طنزپردازي مدرن و 
باستاني را به شيوه هايي هيجان انگيز تركيب مي كند. اين رمان 
دقيقاً معكوس بسياري از رمان هاي منطقه آسياي جنوبي 
است كه هر سال منتشر مي شوند و همگي به يك ريسمان 
پوسيده چنگ مي اندازند: زبان س��ودازده ظاهراً شرقي كه 
همنشين واقع گرايي غربي شده است. بسيار هيجان انگيزتر 
است كه نقد تند و تيز سياست خارجي ايالات متحده را از زبان 
يك سگ فيلسوف و يك نوجوان آواره با ادبيات كوچه خياباني 
بخوانيم كه هر دويشان انگار در نيوجرسي به دنيا آمده اند. و 
پس از همه آن خنده ها، داستان در خاتمه به قلب خواننده 
چنگ مي زند، از زبان زناني كه حنيف بالاخره مي گذارد حرف 
بزنند. سكوت همه جا را فرا مي گيرد تا مادري داغدار دعا كند، 
مادري »كه مي خواهد پسرش برگردد. مي خواهد با تماشاي 
او كه آرام خُروپف مي كند به خواب برود. مي خواهد روي نانش 
بيشتر كره بمالد و بيشتر شكر بريزد... مي خواهد پيراهن هايش 
را كه كف زمين پخش وپلا شده اند جمع كند و پيش از اينكه 

روي بقيه لباس هاي كثيف بريزد، آنها را بو بكشد.«
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توزيعمرغوتخممرغ
بهنرخدولتي

مديرعامل ش��ركت پشتيباني امور دام كشور 
گفت: براي تنظيم بازار محصولات پروتئيني، 
دور جديد توزيع گوش��ت م��رغ، تخم مرغ و 

گوشت قرمز در بازار آغاز شده است.
حميد ورناصري روز گذش��ته در گفت وگو با 
خبرنگار اقتصادي ايرنا افزود: براي حمايت از 
مصرف كنندگان در حال عرضه هر كيلوگرم 
تخم م��رغ وارداتي با قيم��ت 13 هزار و 800 
تومان هس��تيم كه سبب كاهش هزار توماني 
قيمت اين محصول روي هر كيلوگرم تخم مرغ 

شده است.
وي تصريح ك��رد: همچنين براي تنظيم بازار 
قيمت گوشت مرغ، هر كيلوگرم گوشت مرغ 
منجمد با قيمت 8900 تومان توزيع مي شود 
تا مصرف كنندگان با قيمت هاي مناسب اين 

محصول را خريداري كنند.
وي ب��ا بيان اينك��ه روزانه نزدي��ك 150 تن 
گوشت گوسفندي گرم به بازار عرضه مي شود، 
اظهار داشت: اكنون هر كيلوگرم لاشه گوشت 
گوس��فندي گرم )تازه( در ميادين ميوه و تره 
ب��ار و تعاوني ه��اي مصرف 37 ه��زار و 500 
تومان، گوش��ت تفكيكي بين 48 تا 49 هزار 

تومان است.
وي اف��زود: ه��ر كيلوگرم گوش��ت گوس��اله 
منجمد 29 ه��زار تومان به ش��كل نامحدود 

عرضه مي شود.
مديرعامل ش��ركت پشتيباني امور دام كشور 
گفت: براي س��هولت دسترس��ي شهروندان، 
توزيع گوش��ت قرمز، گوشت مرغ و تخم مرغ 
براي رفاه حال شهروندان در سازمان ميادين 
ميوه وتره بار، ماش��ين هاي س��يار در سطح 
ميادين و فروش��گاه هاي زنجيره اي سراس��ر 

كشور به شكل سهميه اي انجام مي شود.
ورناصري اظهار داشت: توليدكنندگان صنعت 
طيور مي توانن��د نهاده هاي م��ورد نياز خود 
شامل ذرت و كنجاله سويا را بدون محدوديت 
از ادارات كل پش��تيباني امور دام اس��تان ها 

خريداري و تامين كنند.
وي اضافه كرد: تاكنون چندين محموله حمل 
نهاده هاي طيور در بندر ام��ام )ره( ترخيص 
ش��ده و تعدادي كش��تي در راه است و هيچ 
كمب��ودي در تامي��ن ذرت، كنجاله س��ويا و 

جو نداريم.
به گفت��ه وي، تاكنون بي��ش از 2 ميليون تن 
نه��اده طيور در اس��تان ها توزيع ش��ده كه با 
قيمت ه��اي مصوب هر كيلوگ��رم ذرت يك 
ه��زار و 150 تومان، كنجاله س��ويا 2 هزار و 
200 تومان و جو يك هزار و 180 تومان است.
وي بر اين باور است كه ورود و حضور شركت 
پش��تيباني امور دام در كنار بخش خصوصي، 
تثبيت قيمت كنجاله س��ويا و ذرت را منجر 

مي شود و نگراني در اين خصوص نداريم.
گزارش ميداني از بازار مصرف نشان مي دهد 
قيمت هر شانه 2 كيلوگرمي تخم مرغ در بازار 
بيش از 24 هزار تومان، گوشت مرغ بين 12 تا 
12 هزار و 800 تومان، گوساله با قلوه گاه 69 
هزار تومان، گوسفندي با قلوه گاه 68 هزار و 
500 تومان، زبان گوساله 55 هزار تومان، يك 
دست دل و جگر 67 هزار تومان و كله و پاچه 

100 هزار تومان عرضه مي شود

صادراتلبنياتبهاروپا
وسلامتمحصولاتايراني

وزي��ر جه��اد كش��اورزي گف��ت: ص��ادرات 
محصولات لبن��ي ايران ب��ه اروپا، اوراس��يا، 
روسيه و ساير كشورها، نشان دهنده سلامت و 
استاندارد بودن محصولات غذايي و مواد لبني 

كشور مطابق با استانداردهاي اروپا است.
به گ��زارش وزارت جهاد كش��اورزي، محمود 
حجتي وزير جهاد كش��اورزي پ��س از ديدار 
ب��ا مس��وولان س��ازمان اس��تاندارد در جمع 
خبرنگاران اظهار ك��رد: اميدواريم با توجه به 
حساس��يتي كه وجود دارد با همكاري وزارت 
جهاد كش��اورزي، وزارت بهداش��ت، درمان و 
آموزش پزشكي، س��ازمان استاندارد و وزارت 
صنعت، معدن و تجارت روز به روز محصولات 

سالم تري در اختيار شهروندان قرار بدهيم.
وي اف��زود: البته اين روند در س��ال هاي اخير 
پيش��رفت خوبي داش��ته، بطوري ك��ه تعداد 
زيادي از محص��ولات لبني و غذايي كش��ور 
مطابق ب��ا اس��تانداردهاي اروپ��ا، هم اكنون 
در حال صادرش��دن به اين منطقه، اوراس��يا، 
روسيه و س��اير كشورها است كه نشان دهنده 
پيگيري هاي دستگاه هاي مختلف عضو گروه 
ملي استاندارد و سلامت اين محصولات است.

حجت��ي با بيان اينكه با اقدامات كارشناس��ي 
و همكاري خوب اعضاء س��ازمان استاندارد و 
اعضاي كارشناسي گروه ملي استانداردسازي 
محصولات كش��اورزي و مواد خام مورد نياز، 
دو مصوبه پيشنهاد ش��ده بود كه يكي از آنها 
تصويب و مورد تاييد قرار گرفت، اذعان داشت: 
تصميم نهايي درخصوص مصوبه ديگر، پس از 
بررسي هاي مورد نياز و با در نظر گرفتن قوانين 
و استانداردهاي بين المللي و مقتضيات كشور 

اتخاذ مي شود.
وزير جهاد كشاورزي تصريح كرد: اقدامي كه 
در جهت سلامت و استانداردسازي محصولات 
واس��طه اي و نهاده هاي وارداتي يا محصولات 
نهايي توليد ش��ده در داخل كشور به دبيري 
سازمان استاندارد در حال انجام شدن است، 
با حساس��يت ويژه اي در حال پيگيري است 
كه محصولات غذايي كشور با استانداردهاي 

بين المللي توليد شود.
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تولديكشبهمجوز،بلايجانكسبوكار!
آيسان تنها|

با روي كارآمدن دولت يازدهم گزارش سالانه بانك 
جهاني از وضعيت كس�ب و كار در اي�ران ناگهان 
32پله بهبود پيدا كرد و از عدد 152 در سال 2014 به 
118 سال 2016 رسيد. بسياري اين موضوع را حاصل 
تعامل دولت ايران با بانك جهاني و در نتيجه اصلاح 
اطلاعات دانستند. دولت يازدهم خود نيز بر تعامل 
گسترده تر با نهادهاي اقتصادي جهان بين الملل 
تاكيد كرده بود. در همين راس�تا وزارت اقتصاد با 
تلاش براي همكاري بيشتر با نهاد اقتصادي چون 
بانك جهاني، تصميم گرفت جدي تر به بحث بهبود 
ش�اخص فضاي كس�ب و كار ورود كن�د. و در اين 
راستا معاونت اقتصادي را مسوول پيش گيري اين 
امر معرفي ك�رد. اين معاونت در اقدام اول اقدام به 
شناسايي مجوزهاي زايد كرد و پس از آن با تلاش 
براي به دس�ت آوردن اختي�ارات قانوني به دنبال 
راه هايي گش�ت ك�ه بتواند منطبق ب�ا مولفه هاي 
شاخص فضاي كسب و كار بانك جهاني، پروسه هاي 

بروكراتيك در ايران را سهولت بخشد. 
با اي�ن حال ق�دم برداش�تن در چنين مس�ير پر 
سنگلاخي چندان هم ميسر نبود. بالافاصله موضوع 
امضاهاي طلايي قد علم كرده و دستگاه هايي خود 
نمايي كردند كه وجود خود را مديون برخي مجوزها 
مي دانس�تند، در عين حال دس�تگاه هايي ديگر 
ه�م بودند كه بهبود فضاي كس�ب و كار را اولويت 
نمي دانستند و تلاشي براي بهبود آن نمي كردند. 
اين موارد در كنار گس�ترده بودن و پيچيده بودن 
پروسه هاي دستگاه هاي اداري در ايران، بازگشت 
دوباره برخي مجوزهاي حذف شده و... عواملي بود 
براي اينكه كار بهبود فضاي كسب و كار سخت تر 
شود. با اين حال در اين راستا تلاش هاي ديگري هم 
صورت گرفت از جمله تشكيل هيات مقررات زدايي. 
هياتي براي تش�خيص مجوزهاي زاي�د و اختيار 

قانوني لغو آن ها. 
نتيجه امر هر چه بوده اكنون مي بينيم كه در سه سال 
متوالي بار ديگر رتبه كسب وكار ايران در مسير نزولي 
قرار گرفته اش�ت، ابتدا به 120 رس�يده و با يكسال 
توقف دراين جايگاه اكن�ون در گزارش 2019 بانك 
جهاني بار ديگر 4 پله افت كرده و رتبه ايران به 124 
رسيده است. گرچه امتياز ايران در اين سه سال نيز 
هر سال بهتر از سال قبل شده و اين نشان مي دهد كه 
اقدامات اصلاحي در حال انجام است ولي كشورهاي 
ديگر از ايران سريع تر پيش مي روند، همين عامل 
افت رتبه ايران اس�ت. براي پرس و جو درباره علت 
اين افت جايگاه با حسين ميرشجاعيان، معاون امور 
اقتصادي وزير اقتصاد به عنوان راس هرم دستگاه 
متولي بهبود فضاي كسب و كار گفت وگو كرديم. او كه 
سال گذشته بخشي از دلايل افت رتبه ايران را ناشي 
از اطلاعات نادرستي مي دانست كه بخش خصوصي 
به بانك جهاني مي دهد، امسال مي گويد كه دولت با 
بانك جهاني تعامل بهتري صورت داده و اطلاعات 
اصلاح شده است. هر چند امسال مشكلات تازه اي 
هم از راه رسيده! طبق آنچه ميرشجاعيان مي گويد 
امس�ال با مش�كل تولد يك ش�به مجوز هم روبرو 
بوده ايم! مجوزي كه در يك دستگاه ايجاد مي شود و 
كل فضاي كسب وكار را تحت تاثير قرار مي دهد. در 
ادامه بخش اول گفت وگوي »تعادل« با معاون وزير 

اقتصاد مي خوانيد: 

    ايران با وجود امتياز در رتبه كس�ب و كار 2019 
نسبت به سال گذش�ته 4 پله افت كرده است، در 

يك نگاه كلي توضيح بفرماييد چرا؟
بر اساس آخرين گزارش سهولت انجام كسب و كار بانك 
جهاني )DB201۹(، با افزايش از ۵۴.۶۴ به ۵۶.۹۷ رسيده 
به اين ترتيب 2.۳۴ واحد بهبود يافته است. اين اتفاق خوبي 

بود كه رخ داد. 
با اين همه با وجود اين افزايش امتياز نس��بتا خوب، رتبه 
ايران در شاخص كل سهولت كسب و كار ۴ پله نزول كرده 
و از 12۴ در سال 201۸ ميلادي به 12۸ در سال 201۹ 

رسيده است.
با بررس��ي اوليه وضعيت كشور در گزارش سهولت انجام 
كسب و كار سال 201۹ بانك جهاني به تفكيك نماگرهاي 
10 گانه مشخص مي شود كه دليل عمده كاهش رتبه ايران 
در گزارش 201۹ به افت ش��ديد رتبه كشور در دو نماگر 
ش��روع كس��ب و كار )۷۶ پله( و اخذ مجوزهاي ساخت 
)۶1 پله( بر مي گردد. اين در حالي است كه اگر اين دو دچار 
افت نمي شدند، ارتقاي رتبه در دو نماگر تجارت فرامرزي 
)۴۵ رتبه( و پرداخت ديون )2۹ پله(، مي توانست منجر به 

بهبود قابل ملاحظه اي در رتبه ايران شود.
     ارتقاي امتياز يعني ما تلاش خود را براي بهبود 
كرده ايم ولي افت رتبه يعن�ي ديگران تلاش هاي 
بيش�تري مي كنند، چرا س�رعت تلاش هاي ما به 

ديگران نمي رسد؟ 
هر شاخص بر اساس يك متدولوژي خاص تهيه مي شود و 
به مولفه هاي خاصي وابسته است. بتابراين اگر متدولوژي 
تغيير كند، مسير هم تغيير خواهد كرد. به ياد دارم زماني 
كه با ارتقاي رتبه روبرو بوديم كساني مي گفتند چرا ما اين 
بهبود را احساس نمي كنيم؟! دليل آن مشخص بود چون 
شاخص روي گام هاي مشخصي متمركز مي شود و لزومي 
ندارد كه محيط واقعي با تمامي مولفه ها و شاخص دقيقا 
گام به گام بهبود يابند. شما مي توانيد در شاخص بهبود 
پيدا كنيد ولي هنوز مردم آن را احساس نكنند.  ما معتقديم 
كه بايد به هر دو يعني ش��اخص ها و رتبه ها و همچنين 

مولفه هايي كه در شاخص نيست هم توجه كنيم.
   از تعاملات با بانك جهاني توضيح دهيد، س�ال 
گذش�ته تلاش داش�تيد ارتباطي برق�رار كنيد و 
خبرهايي هم پيچيد درب�اره حضور بانك جهاني 

در ايران.

ما سال گذشته بالاخره توانس��تيم ميزبان بانك جهاني 
باشيم. بانك جهاني از نزديك وضعيت كشور را رصد كرد. 
تاكنون ما چنين ارتباط نزديكي با بانك جهاني به ويژه در 

موضوع كسب و كار نداشتيم. 
دس��تاورد اين تعامل اين بوده اس��ت ك��ه اكنون انتقال 
صحيح اطلاعات و ارايه ش��ناخت درست از وضع موجود 
به بانك جهاني صورت گرفته است. اين شناخت اصولي 
مي توان��د مبنايي براي دريافت خدمات فني و مش��اوره 
مستقيم از كارگروه كسب و كار بانك جهاني و پياده سازي 
دقيق اصلاحات مورد نياز براي بهبود ش��اخص باشد كه 

برنامه ريزي هاي آن در حال انجام است.
همچنين متن پرسش��نامه بانك جهاني به فارسي هم 
ترجمه شد. اين موضوع جهت فهم بهتر پرسش شوندگان 
از موضوعات و س��والات و متعاقبا ارايه پاس��خ صحيح تر 
صورت گرفت. با توجه به تخصصي بودن سوالات و عدم 
تسلط بسياري از پرسش شوندگان به زبان انگليسي اين 
موضوع اهميت بسياري در انتقال صحيح اطلاعات دارد. 

از ديگر دستاوردهاي افزايش تعامل ايران با بانك جهاني، 
پذيرش ۴ اصلاح درب��اره نماگرهاي تج��ارت فرامرزي و 
پرداخت ماليات از ايران در گزارش سهولت انجام كسب و 
كار در سال 201۹ ميلادي است. همانطور كه در نتيجه كار 
هم ديديم ايران در اين حوزه ها بهبود امتياز و جايگاه داشت.
   بنابراين ديگر نمي شود گفت كه سوگيري بخش 

خصوصي در كاهش رتبه ايران موثر است؟
اكنون ديگر بانك جهاني خود از نزديك تحولات را ديده 
است و بنابراين بر مبناي آنچه از نزديك ديده و مشاهده 
كرده امتياز بندي كرده اس��ت. ما بانك جهاني را با كار و 
پروسه هاي تمامي دستگاه ها آشنا كرديم. بخش خصوصي 
و دستگاه هاي دولتي كه به نحوي درگير اين شاخص بودند 
در اين پروسه در مواجهه مستقيم با بانك جهاني قرار گرفته 
و اطلاعات نامتقارن از بين رفته و تحليل ها واقعي تر شده 
اس��ت. هر چند به هر حال ما معتقديم برخي اطلاعات را 

همچنان مي توان اصلاح كرد.
    توضيح بفرماييد اصلاحاتي كه در يكسال گذشته 
در جهت بهبود فضاي كسب و كار ايران انجام شد.

ما تلاش ك��ردم در حوزه تجارت فرامرزي ثابت كنيم كه 
پنجره واحد تجارت فرامرزي، كاغذ را حذف كرده است. 
در اين حوزه ما شاهديم كه امسال نسبت به سال گذشته 
هم امتيازمان و هم رتبه كشور به شكل محسوسي بهبود 

پيدا كرده است. 
نكته دوم اينكه سه اصلاح در حوزه ماليات ثبت شد البته در 
داخل يك رفورم. در اينجا ما البته ارتقاي رتبه قابل توجهي 
نداشتيم فقط يك رتبه بهبود داشتيم. البته در نظر داشته 
باشيد كه ما ارتقاي امتياز خيلي خوبي داشتيم. اگر فقط 
اين دو رفورم باقي مي ماند ما در ش��رايطي ديگري با هم 
صحبت مي كرديم. اما همزمان در دو بخش هم س��قوط 
داشتيم. يكي از اين س��قوط ها مربوط به موضوع شروع 

كسب و كار بود كه يك باره از رتبه ۹۷ رسيد به 1۷۳. 
در اين بخش دو دستگاه هستند كه فرآيندهايشان زمان بر 
شده اند يك دستگاه س��ازمان امور مالياتي )ثبت نام در 
ماليات مستقيم و ماليات ارزش افزوده( و ديگري دستگاه 
تامين اجتماعي بوده است. يك آيتم ديگر هم بوده و آن 
گواهي عدم سوء پيشينه اس��ت كه بين ۵ تا ۷ روز زمان 
مي برد و به نظر مي رس��د زمان آن بيشتر هم شده است. 
بخشي ديگر هم كه در اين پروسه موثر بوده است گواهي 
رضايت همسر است كه يك مرحله بوده با يك روز زمان. 

البته موارد ديگر از اين موضوع بيشتر موثر هستند. 
طبق مصوبه يكم شهريور 1۳۹۶ دولت، پنجره واحد شروع 
كسب و كار بايد در پروتال اداره كل ثبت شركت ها شكل 
بگيرد. به اين معنا فرد كه مراجعه مي كند لازم نباشد به 
جاي ديگري هم مراجعه كند. اگر لازم اس��ت اطلاعات 
مالياتي، بيمه اي و... اخذ شود همانجا از طريق پروسه هاي 
الكترونيك انجام شود. متاسفانه اين كار هنوز انجام نشده 
است. اكنون البته درگاه اطلاع رساني مشترك بين سازمان 
امور مالياتي و اداره ثبت شركت ها صورت گرفته است ولي 
اينطور نيست كه ثبت نام ها و انتقال اطلاعات از اين پورتال 

صورت بگيرد. 
    يك شاخص ديگري كه در آن افت شديد داشتيم 
شاخص اخذ مجوز س�اخت بود؛ بر اساس گزارش 
كسب و كار 2019 امتياز ايران در نماگر اخذ مجوز 
س�اخت با 8.96 امتياز افت نسبت به سال قبل به 
69.11 امتياز رسيده است و رتبه كشور نيز در اين 
نماگر با 61 پله نزول به رتبه 86 رسيده است. زمان 
آن هم با 31 روز افزايش به 130 روز و هزينه نيز با 4.6 
درصد افزايش به 6.6 درصد از ارزش انبار رسيده 

است. درباره آن چه اتفاقي افتاد؟
 مسوول اين شاخص ش��هرداري تهران، است و اداره آب 
و فاضلاب تهران هم درگير آن اس��ت. اتفاقي كه در اين 
مورد افتاد اين بود كه بعد از اتفاق پلاسكو تصميم گرفته 
شد در جهت افزايش ايمني بيشتر يك مرحله به مراحل 
كار افزوده ش��ود. به اين ترتيب ك��ه بايد يك مجوز هم از 
آتش نشاني اخذ شود. فكر مي كنم اين مورد درباره آسانسور 
باشد كه زمان آن به نسبت هم بسيار طولاني است. در نظر 
داشته باش��يد كه رتبه ما در اين حوزه بسيار خوب بود و 
حدود 2۵ بود ولي رتبه ما تبديل شد به ۸۶. به اين ترتيب 

يك افت وحشتناكي را در اين حوزه تجربه كرديم. 
همانطور كه توضيح دادم با وجود دو ارتقا در دو حوزه ديگر، 

افت در اين دو حوزه رتبه ما را كاهش داد. 
     در جريان اينكه ش�هرداري چني�ن مجوزي را 

اضافه كرده نبوديد؟
خير من بعضي مواقع با خودم فكر مي كنم كه چه مي شود 
دس��تگاه ها كار جديدي نكنند، همان مسير قبل خود را 
بروند و اجازه بدهند ما در دو حوزه متمركز شويم و جواب 

آن را ببينيم.
     آقاي دكتر به هر حال ماجراي پلاسكو نشان داده 
كه لحاظ برخي موارد ايمني ضروري باش�د، شايد 
ايراد كار اينجاست كه پروسه ها هنوز الكترونيك 
نش�ده اند و ما اگر در اين مسير پيش رفته بوديم، 

اكنون با اضافه ش�دن مجوزه ها دچ�ار افت رتبه 
نمي شديم.

همينطور است. ما نمي دانس��تيم اين مجوز اضافه شده 
است. فرض كنيد كشوري با اين همه دستگاه اگر قرار باشد 
هر يك از آن بنشينند و تصميم بگيرند يك مجوز اضافه 
كنند، ما چه كار بايد بكنيم؟ من از كجا بايد مي دانستم كه 
آتش نشاني يك مجوز اضافه كرده است؟ ضمن اينكه مجوز 
خود را هم اظهار نكرده است. چنين اقداماتي باعث شده 
است ما هر بخش را درست مي كنيم بخش ديگري با اقدام 

تازه باعث افت مي شود. 
وضعيت ما مثل ماجراي كفش هاي ميرزا نوروز شده، هر 
اقدامي انجام مي دهيم در مسير بهبود باز افت شاخص به 
خاطر عملكرد برخي دستگاه ها به دنيال ما مي آيد. ببيند 
من سه سال و حتي چهار سال تلاش كردم بانك جهاني 
را قانع كنم ك��ه با بازديد ميداني رتبه تجارت فرامرزي را 
اصلاح كند. اميدوار بودم كه امسال شاهد بهبود رتبه باشيم 
ولي خب بعضا مي بينيم كه چنين اتفاقاتي از سوي برخي 
سازمان ها رخ مي دهد و ناگهان باعث افت شديد رتبه در 

بخش خود مي شود.
     الان چه اقدامي براي اين بخش مي توان كرد؟

با مطالعات ما ادغام اين مرحله در ساير مراحل بازديد از 
ساختمان، مراحل و زمان نماگر را به وضعيت سال گذشته 
برسانيم. به هر حال ما باد دستگاه هايي درگير هستيم كه 
در حوزه ما هم نيستند در نتيجه ممكن است تلاش براي 

ايجاد تغيير در آنها زمان ببرد.

     برخي دستگاه هايي كه عملكرد مناسبي ندارند، 
مثال سازمان امور مالياتي مستقيما زير مجموعه 
وزارت اقتصاد هستند. آنها هم عملكرد مناسبي 
ندارن�د و در رتب�ه كس�ب و كار هم اي�ن موضوع 
پيداست. چه مي شود كه درباره اين دستگاه ها هم 

كار پيش نمي رود؟
س��ازمان امور مالياتي در حوزه وزارت اقتصاد است و لي 
اس��تقلال خود را هم در مجموعه حفظ كرده اس��ت. هر 
چند ما اكنون درهئيت مقررات زدايي در تلاشيم كه اين 
دس��تگاه ها را كمي جمع كنيم. البته اين دستگاه ها هم 
تكليف قانوني دارند و بايد تكليف قانوني خود را انجام دهند. 
تا جايي كه در گزارش ها هم پيداست اين تكاليف آنگونه كه 
انتظار مي رود انجام نشده است. البته نبايد بحث تحريم ها 
را ناديده گرفت. ما به دنبال آن بوديم كه دستگاه ها اولويت 
يك خود را بر بهبود فضاي كسب و كار بگذارند ولي اكنون 
ديگر چنين درخواس��تي نمي توان داشت. چون اكنون 
اولويت هايي از قبيل ارز، تورم و... آمده است. البته از ابتدا و 
بعد از لغو تحريم ها هم هيچگاه فضاي كسب و كار اولويت 
دستگاه ها نشد ولي اكنون چهار و پنج مرحله هم نسبت 
به گذشته وضعيت بدتري پيدا كرده است. و در نظر بگيريد 
كه نمي شود ما همه چيز را با هم بخواهيم. همه چيز هزينه 
فرصت دارد. اگر فضاي كس��ب و كار اولويت يك باش��د 
نمي شود براي باقي موارد هم اولويت يك گذاشت. با اين 
همه خب مي بينيد كه بهبود فضاي كسب و كار براي هيچ 
دستگاهي به ويژه قوه قضاييه و قوه مقننه اولويت يك نبوده 
است. بعضا برخي مجوزها مطرح مي شود كه عملا مانع بر 
سر امور اس��ت. همين موضوع اخذ مجوز براي گروه ها و 
كانال هاي تلگرامي را در نظر بگيريد. به چه دليلي چنين 
موضوعي مطرح مي شود؟ در حالي كه اصلا شدني نيست. 
در عين حال هم اين وضعيت را نشان مي دهد كه انگار ما 
در ايران مي خواهيم همه چيز را با مجوز مديريت كنيم. 
اين صدا حتي از نماينده هاي مجلس هم شنيده مي شود. 

نمي شود قانون متناقض نوشت از يكسو مي گويند تعداد 
مجوزه��ا را كم كنيد از س��وي ديگر ه��ر روز براي توليد 

يكسري مجوز ديگر برنامه ريزي مي شود. 
  به نظر مي رس�د كه يك خلأ قانوني باش�د. ما به 
دستگاهي نياز نداريم كه براي ايجاد مجوز جديد 
تصميم گيري كند كه هر دستگاهي نتواند يك شبه 

مجوز خلق كند؟
 اين خلأ وجود دارد ولي در نظر داشته باشيد كه مي شود 
هيات وزيران را مجاب كرد كه اختيارات هيات وزيران به 
هياتي كوچك تر واگذار شود؟ به هر حال هريك اعضاي 
دولتند و مي خواهند بنشينند در دولت تصميم بگيرند. 
و البته مي ش��ود اين موضوع را هم درك كرد. با اين حال 
موضوعي ديگر هم هست و آن اين است كه اگر قانوني در 
مجلس تصويب ش��ود ديگر نه هيات مقررات زدايي و نه 
صد هيات ديگ��ر هم نمي تواند برايش كاري كند. چنين 
است كه تبديل به قانون شده است. به اين ترتيب هئيت 
مقررات زدايي مجبور است پيشنهاد اصلاحيه را بفرستد و 
باز در مجلس براي آن تصميم بگيرند. و اين خود فرآيندي 

طولاني و پيچيده است. 
ما اكن��ون در هيات مق��ررات زدايي ت��لاش مي كنيم 
مجوزهاي اضافه را حذف كنيم. اگر به سايت آن مراجعه 
كنيد مي توانيد مصوبات هيات را ببينيد. هيات به دنبال آن 
است كه جدا مصوبات زايد را حذف كند اين هيات اخيرا 
مصوبات مهمي داشته است. يكي از آنها درباره حذف مجوز 
ثبت تغييرات شركت هاي تعاوني است. ما نزديك 2۷0 
هزار واحد تعاوني ثبت شده در كشور داريم. اعم از اتحاديه، 
ش��ركت تعاوني و... در نظر داشته باشيد وزارت كار يك 
معاونت دارد به نام معاونت تعاون.ذات اين معاونت تعاون 
بر دو مجوز استوار است. يكي مجوز ثبت تاسيس تعاوني ها 
و ديگري ثبت تغييرات آن ها. در موضوع ثبت تاسيس بايد 
تعاوني ها طرح توجيهي ارايه كنند و توجيه ثبتشان در اين 
معاونت محرز شود تا باقي مراحل ثبت طي شود و سپس 
همين موجوديت هايي كه شكل گرفتند اگر بخواهند هر 
نوع تغيير در مصوبه هيات مديره ايجاد كنند بايد بيايند باز 
مجوز بگيرند. در نظر بگيريد براي انجام امور تعدادي افراد 
هم استخدام شده اند. اين موضوع يعني امضاي طلايي. 
ما مجوز ثبت تغييرات را  حذف كرديم. شايد به نظر شما 
اين حذف يك كلمه باشد ولي براي مايي كه مسووليت 
آن را به عهده داريم يعني دعواهاي فراوان يعني كشتي 

گرفتن با دستگاه ها. 
در موارد بسياري وزير، معاون و... به ميان مي آيند و حتي به 
رييس جمهور و معاون اول وي گلايه مي كنند و البته ما هم 
محكم ايستاديم. و تا مرحله اجرايي شدن تلاش مي كنيم.
     در موارد بسياري دستگاه ها مي گويند مجوزها 
كه حذف مي شود، ابزار نظارتي ما گرفته مي شود. 
مثلا اگر تعاوني ها تخلف كردند تقصير با شماست.

پاس��خ من به اين مساله اين اس��ت كه نظارت به عهده 
دستگاه است و چرا بايد نظارت را با ابزاري به اسم مجوز 

اعمال كند؟ 
     چندي پيش هي�ات مقررات  زدايي به موضوع 
چهار بخش�نامه وزير صنعت،  معدن و تجارت هم 
ورود كرد همان بخشنامه اي كه درباره محدوديت 
فعاليت هاي فروش�گاه هاي زنجيره اي مثل سپه، 
 كوروش، رف�اه و...ب�ود. در اين مورد ب�ا مقاومت 

دستگاه روبرو نشديد؟
وزي��ر صنع��ت وقت ط��ي چه��ار بخش نام��ه فعاليت 
فروشگاه هاي زنجيره اي را در شهرهايي كه زير ۵0 هزار نفر 
جمعيت داشتند ممنوع كرده بود. صاحبان و مديران اين 
فروشگاه ها هم مي گفتند كه اولا ايجاد اين محدوديت و 
ممنوعيت پشتوانه قانوني ندارد و سپس براي اينكه كسب 
و كارهاي خرد موثر نشود راه هاي بهتري هم هست. )يكي 
از دلايلي كه وزارت صنعت براي ايجاد محدوديت براي 
فعاليت فروش��گاه هاي زنجيره اي ورود كرده بود آسيب 

ديدن كسب وكارهاي خرد است( .
از س��وي ديگر ب��ا بررس��ي ها معل��وم ش��د كل اندازه 
فروشگاه هاي زنجيره اي در ش��هرهاي زير ۵0 هزار نفر 
در تعداد فروش��گاه هايي كه وجود دارد شش درصد بود. 
با اين حال با اين چهار بخش��نامه به خاطر همين شش 
درصد كل كسب و كار اين فروشگاه ها موثر شده بود. در 
عين ح��ال ما معتقد بوديم كه جمعيت عامل خوبي هم 
براي ايجاد محدوديت در يك منطقه نيس��ت. به عنوان 
مثال ممكن است يك شهر ترانزيني باشد ولي فقط 10 
هزار نفر جمعيت داش��ته باشد. ترانزيتي بودن اين شهر 

باعث مي شود كه اين شهر محل رفت وآمد بوده و وجود 
فروشگاه آنجا مشكلي ايجاد نكند. در نهايت با بررسي ها 
هيات مقررات زدايي چهار بخشنامه وزير صنعت را حذف 
كرد. وزارت صنعت هم تاكنون در اين زمينه موضع گيري 

نكرده است. 
      بس�ياري از اين مجوزها كه حذف ش�دند ولي 
در عمل وجود دارند و گزارش هاي ميداني نش�ان 
مي دهد كه فقط در كاغذ حذف صورت گرفته. براي 
اينها برنامه اي نداريد؟ هيچ مكانيزمي براي كنترل 

وجود ندارد؟
ما به اين موضوع آگاهيم. اكنون در پايگاه اطلاع رس��اني 
مجوز كسب وكار، تعداد مجوزهاي جهاد كشاورزي ۹۶ 
عنوان است ولي بررس��ي هاي ما نشان داد كه اكنون در 
حدود 2۷0 مجوز در اين دس��تگاه صادر مي شود. يعني 
حدود سه برابر! ببينيد چه فاصله وحشتناكي وجود دارد. 
در ابتدا تع��داد مجوزهاي اين وزارت خانه ۴۴0 عدد بود. 
تعدادش��ان را كم كرديم به ۹۶ عدد ول��ي اكنون دوباره 
به 2۷0 عدد اضافه ش��ده است. همان بحث قبل مطرح 
مي شود. چون هيات اين اختيار را ندارد كه بابت هر مجوز 
از آن اجازه اخذ ش��ود در نتيجه دستگاه ها خود را مختار 
مي دانند كه مجوز خلق كنند. بعد هم ما به سختي مجوزها 
را حذف مي كنيم. وضعيت ما مثل اين مي ماند كه بخواهيم 
با ظرف كوچكي آب هاي موجود در استخري كه با لوله 
بزرگ آب به آن تزريق مي شود را تخليه كنيم! چه انتظاري 

مي شود داشت؟ انتظار معجزه كه نمي توان داشت؟
     برگرديم به گزارش كسب وكار 2019، براي برخي 
بخش ها مثل ماليات سال هاست كه برنامه ريزي 
ش�ده و مي بينيم كه طرح جامع ماليات�ي و ... هم 
براي آن اجرا شده است،  كجاي كار گير مي كند چرا 

شاهد بهبود در اين بخش ها نيستيم؟ 
نمي توان گفت كه اجراي طرح جامع مالياتي مستقيما 
مربوط به نماگر پرداخت ماليات شاخص سهولت كسب 
و كار اس��ت. هرچند نتايج آن اثرات خوبي بر كس��ب و 
كار خواهد داش��ت. نماگر پرداخت ماليات چطور عمل 
مي كند؟ ماليات ه��ا و پرداخت هاي اجب��اري كه يك 
شركت مورد مطالعه اس��تاندارد )با اندازه متوسط(، در 
طول يكس��ال بايد بپردازد يا مكلف به پرداخت است را 
ثبت مي كند. به علاوه، اين ش��اخص، به اندازه گيري بار 
اجرايي پرداخت ماليات و سهم ها و مطابقت فرآيندهاي 
پس از پرداخت ماليات هم مي پ��ردازد. در حال حاضر 
مي بينيم كه ب��ا وجود پذيرش اصلاحات صورت گرفته 
در اين نماگر - مبني بر ارايه يك س��امانه براي تكميل 
و تسليم س��هم تامين اجتماعي بصورت آنلاين، ايجاد 
امكان تكميل و تسليم درخواس��ت استرداد ماليات بر 
ارزش افزوده به صورت آنلاين و پرداخت بدهي مالياتي 
اضافي در بانك- همچنان جايگاه كشور در رتبه 1۴۹ قرار 
دارد. علت وضعيت نامناسب اين نماگر بيشتر معطوف به 
پايين بودن امتياز مولفه پس از پرداخت ماليات، به دليل 
طولاني بودن فرآيند اخذ استرداد ماليات بر ارزش افزوده 
و در عمل طولاني بودن فرآيند حسابرس��ي ماليات بر 

درآمد شركت هاست.
      يك�ي از م�واردي كه ول�و به ص�ورت محدود 
بر ش�اخص كس�ب و كار اي�ران تاثي�ر مي گذارد 
تبعيض هاي جنس�يتي عليه زنان اس�ت. در اين 
زمينه چه اقداماتي كرديد يا مي توانيد بكنيد؟ به 

هر حال بخش بزرگي از اين مساله قانون است.
در قانون جزاء، در خصوص ارزش ش��هادت زن و مرد 
مواردي مطرح شده و در كل مي توان گفت شهادت 
مرد ارجح بر ش��هادت زن دانسته ش��ده اما در قانون 
مدني شرط ش��هادت طبق ماده 1۳1۳، بلوغ، عقل، 
عدالت، ايمان و طهارت مولد عنوان ش��ده است. در 
قانون تجارت نيز به عنوان ملاك اصلي قوانين مربوط 
به كسب و كار، اشاره اي به شهادت نشده است. با اين 
حال در شاخص كيفيت فرآيندهاي قضايي مربوط 
به نماگر الزام آور بودن اج��راي قراردادها، يك نمره 
منفي به دليل برابر نبودن ارزش ش��هادت مرد و زن 
عايد ايران شده است. وزارت اقتصاد با توجه به وظايف 
خود ارتباط نمايندگان دس��تگاه قضا و بانك جهاني 
را برقرار كرده تا اطلاعات به صورت دقيق و ش��فاف 
به بانك جهاني برس��د. ولي اين اصل را نبايد از ذهن 
دور داش��ت كه تصميمات و محاسبات بانك جهاني 
بسيار متاثر از نظرات فعاليت اقتصادي و پركنندگان 

پرسشنامه هاست.
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امكان قطع يارانه در استان ها 
به منظور درآمدزايي وجود دارد

نماين��ده مردم فلاورجان در مجلس ش��وراي 
اسلامي هشدار داد: از آنجايي كه درآمد افرادي 
كه حذف مي ش��وند در اختيار اس��تان ها قرار 
مي گيرد امكان اين موضوع وجود دارد كه تعداد 
بيشتري حذف ش��وند تا درآمد استانداري ها 

افزايش يابد. 
ناصر موسوي لارگاني نماينده مردم فلاورجان 
در مجلس ش��وراي اسلامي و عضو كميسيون 
اقتص��ادي در گفت وگو با ايلن��ا، در خصوص 
اختيارات استانداري ها در حذف يارانه بگيران 
اظهار كرد: اين مساله كه يارانه ها استاني شود 
اقدام خوبي است كه خود استان اختيار داشته 
باش��د و بتواند از درآمدي كه ب��راي هدفمند 

كردن يارانه ها است، استفاده كند.
اهميت بحث يارانه ها از آن جايي اس��ت كه در 
روزهاي گذشته اظهارات متفاوتي در اين رابطه 
شنيده ش��ده اس��ت. آخرين و جنجالي ترين 
اين نوع اظه��ارات، به محم��ود احمدي نژاد، 
رييس جمهوري پيشين تعلق دارد كه افزايش 
20 برابري يارانه هر نفر و رساندن آن به مبلغ 
۹10 هزار تومان را عملي دانسته است. اين در 
حالي است كه چنين اقدامي نيازمند منابعي 
به ارزش ۸۴0 هزار ميليارد تومان براي هر سال 
است حال آنكه در ش��رايط فعلي تامين مبلغ 
۴0 هزار ميليارد توماني توس��ط دولت نيز كار 
آساني نيس��ت و دولت با انواع معذوريت هاي 

مالي مواجه است.
وي افزود: دادن اين اختيار به اس��تانداري كه 
بتواند ياران��ه هركس را كه بخواهد حذف كند 
كمي سخت است به اين دليل كه وزارت تعاون، 
كار و رف��اه اجتماعي كه س��امانه اي را هم در 
اختيار داش��ت و خود سازمان هدفمند كردن 
يارانه ها نتوانس��تند اين كار را به نحو احس��ن 
انجام دهند و اش��تباهات متع��ددي در بحث 

حذف يارانه افراد داشتند.
موسوي در رابطه با افرادي كه در حوزه انتخابيه 
فلاورجان يارانه شان قطع ش��ده خاطرنشان 
كرد: تنها در شهرستان فلاورجان بالغ بر ۴00 
نامه براي س��ازمان هدفمند س��ازي يارانه ها 
نوشته شده كه يارانه افراد بي بضاعت قطع شده 
اس��ت كه يا سهوا انجام شده يا با بررسي اموال 
منقولي صورت گرفته كه از رده خارج محسوب 
مي ش��ده اما به اين دليل كه دوتا س��ند به نام 

شخص بوده يارانه اش را قطع كردند.
عضو كميس��يون اقتصادي مجلس ش��وراي 
اسلامي با اش��اره به نرخ مصوب مجلس براي 
افرادي كه از يارانه معاف هستند، تصريح كرد: 
مجلس مصوب كرد كساني كه بالاي ۳ميليون 
و ۵00 هزار تومان درآمد دارند از گرفتن يارانه 
انصراف دهند كه البته اين مبلغ در زمان خود 
رقم بالايي بود اما در حال حاضر ارزش قبل را 
ن��دارد و با افزايش قيم��ت ارز ارزش پول ملي 

يك چهارم شد.
وي اف��زود: در دولت نهم و ده��م وزير اقتصاد 
وقت توجيهي كه در زمينه تصويب طرح تحول 
اقتصادي داش��ت و يك بخش آن هدفمندي 
يارانه ه��ا بود؛ اي��ن بود ك��ه ۳0 درصد جامعه 
۷0 درص��د ان��رژي را مصرف مي كنن��د كه از 
طريق يارانه از ۳0 درصد گرفته مي ش��ود و به 
۷0 درصد جامعه كه ۳0 درصد انرژي مصرف 
مي كنند داده ش��ود كه مي تواند ملاكي براي 

قطع يارانه ها باشد.
موس��وي لارگاني در رابطه با عدم ثبت اموال 
برخي س��رمايه داران كلان يارانه بگير اذعان 
داشت: ما افرادي را در جامعه داريم كه روزي 
يك ميليارد درآمد دارند. كسي كه در آن واحد 
۵۳ ميليارد تومان سكه مي خرد و قيمت سكه 
را ت��ا چندين برابر مي كند، در حالي كه درآمد 
اين فرد مشخص نيس��ت و يارانه هم دريافت 
مي كند در حال��ي كه يارانه اف��راد بي بضاعت 

قطع مي شود.
نماين��ده مردم فلاورجان در مجلس ش��وراي 
اسلامي در ارتباط با سهميه بندي بنزين عنوان 
كرد: در زمان سهميه بندي بنزين هم افرادي 
كه درآمد بالايي داش��تند به غير از خودروي 
ش��خصي با خريد نيس��ان از س��هميه آن هم 
اس��تفاده كردند در حالي كه افراد بي بضاعت 
سال هاي سال است كه همچنان يارانه ۴۵هزار 
و ۵00 تومان��ي درياف��ت مي كنند و ش��امل 

سهميه بندي بنزين هم نمي شدند.
وي ادام��ه داد: به نظر مي رس��د اس��تانداري 
امكانات لازم جهت تش��خيص افراد مستحق 

براي دريافت يارانه را نداشته باشد.
موس��وي لارگاني هش��دار داد: از آنجايي كه 
درآمد افرادي كه حذف مي ش��وند در اختيار 
استان ها قرار مي گيرد امكان اين موضوع وجود 
دارد كه تعداد بيش��تري حذف شوند تا درآمد 

استانداري ها افزايش يابد.
عضو كميس��يون اقتصادي مجلس ش��وراي 
اس��لامي در خص��وص نظ��ارت ب��ر عملكرد 
اس��تانداري ها گف��ت: مجلس قطع��ا برروي 
مسائل كلي كشور نظارت مي كند البته هر چند 
امكانات ب��راي اين نظارت خيلي قوي و جدي 
نيست اما قطعا در اين موارد ورود خواهد كرد.

نماين��ده مردم فلاورجان در مجلس ش��وراي 
اسلامي در زمينه بازگش��ت يارانه افرادي كه 
به اش��تباه يارانه هايشان قطع ش��ده، تصريح 
كرد: در نامه هايي كه ما ارسال كرديم سازمان 
هدفمند س��ازي يارانه ه��ا تنه��ا ي��ك جواب 
كليش��ه اي داده و آن هم اين اس��ت كه سايت 
بسته اس��ت و تا زماني كه باز نشود نمي توانيم 
يارانه كس��ي را وصل كنيم البته برخي افراد را 
كه متوجه اشتباه قطعي شده اند وصل كرده اند 

اما تعداد اين افراد انگشت شمار است.

  فرض كنيد كشوري با اين همه دستگاه 
اگر قرار باش�د هر يك از آنها بنش�ينند و 
تصميم بگيرند يك مجوز اضافه كنند، ما چه 
كار بايد بكنيم؟ من از كجا بايد مي دانستم 
كه آتش نشاني يك مجوز اضافه كرده است؟ 
ضمن اينكه مجوز خود را هم اظهار نكرده 
اس�ت. چنين اقداماتي باعث شده است ما 
هر بخش را درست مي كنيم بخش ديگري 

با اقدام تازه باعث افت مي شود. 
وضعيت ما مثل ماج�راي كفش هاي ميرزا 
نوروز ش�ده، ه�ر اقدامي انج�ام مي دهيم 
در مس�ير بهبود باز افت شاخص به خاطر 
عملكرد برخي دستگاه ها به دنيال ما مي آيد.
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دانش و فن10اخبار

وابستگيارزيدربازار»آيتي«

فروشندگان تمايلي براي كاهش قيمت ندارند 
گروه دانش و فن| مرجان محمدي |

قيم��ت دلار طي دو هفته اخير نه تنه��ا روندي صعودي 
نداشته اس��ت بلكه در يك سراشيبي روز به روز پايين تر 
مي آيد،  ولي بسياري از فعالان و فروشندگان بازار حاضر 
نيستند قيمت هاي خود را كاهش دهند،  اين در حالي است 
كه با بالارفتن لحظه اي قيمت دلار نيز اين فروشندگان 
بودند كه قيمت را بالا مي بردند و در پاس��خ به اين سوال 
مشتريان كه مگر ش��ما با دلار 17 هزار توماني كالا وارد 
كرده ايد،  پاسخ مي دادند كه: “درست است اين اجناس با 
دلار 17 يا 18 هزار توماني وارد نشده است ولي بايد مطابق 
با قيمت دلار اجناس را قيمت گ��ذاري كرد،  اما حالا كه 
قيمت دلار روند كاهشي گرفته است،  فروشندگان تمايلي 
براي پايين آوردن قيمت ها ندارند،  اين مساله در بازار تلفن 
همراه و لوازم جانبي به وضوح نمايان است و فعالان بازار 
تلفن همراه همچن��ان قيمت ها را برمبناي دلار 17 هزار 
توماني نگه داشته اند و تمايلي براي كاهش قيمت ها ندارند، 
 در اين بين فروشگاه هاي اينترنتي نيز از اين تغيير لحظه اي 
قيمت ها براي سود بيشتر غافل نماندند و محصولات خود 
را با قيمت هاي بالا عرضه كردند،  قيمت هايي كه اعتراض 
كاربران را به همراه داش��ت ولي به دليل نبود نظارت راه 
به جايي نبرد تا جايي كه در حال حاضر با كاهش قيمت 
دلار اين فروشگاه ها نيز قيمت ها را تغيير نداده اند،  در اين 
خصوص سعيد محمدي مديرعامل يك  فروشگاه اينترنتي 
در پاس��خ به اينكه چرا با افزايش نرخ دلار قيمت اجناس 
لحظه اي افزايش پيدا مي كند اما با كاهش نرخ دلار كالاها 
ارزان نمي شود، گفت: فروشگاه اينترنتي يك خرده فروش 
و حلقه آخر فروش اس��ت و براي هر گروه  كالايي حاشيه 
سود مشخص و مجازي توسط دستگاه هاي نظارتي تعيين 
شده است.  وي با بيان اينكه بحران اقتصادي امسال مانند 
بحران س��ال 91 بود، گفت: درباره قيمت كالاها نكات و 

شرايط متفاوتي وجود دارد؛ نخست اينكه در بسياري از 
كالاها مانند لوازم خانگي توليدكننده يا واردكننده با ارز 
پايين تر از ارز آزاد و با ارز نيمايي حدود 7 تا 8 هزار توماني 
كالا را وارد مي كند؛ در اين شرايط با وجود كاهش قيمت 
دلار از حدود 1۶ هزار تومان به 10 هزار تومان ارز تخصيص 
يافته به كالا تفاوتي نكرده است. وي ادامه داد: دسته ديگر 
از كالاها تخصيص ارز نداش��ته اند اما قيمت گذاري آنها 
دست خوش مس��ائل ديگري مانند ناهمخواني عرضه و 
تقاضا اس��ت؛ كالايي كه ۶ ماه وارد نش��ده، تامين كننده 
چون ب��ا محدوديت روبرو اس��ت كالا را با قيمت رقابتي 
عرضه نمي كند. در اين زمان 2 انتخاب داريم؛ اينكه كالا را 
با قيمت بالاتر عرضه كنيم يا عرضه نكنيم مانند آيفون كه 
در برهه اي قيمت آن به 20 ميليون تومان رسيد و تصميم 
گرفتيم ديگر كالا را عرضه نكنيم. وي تصريح كرد: در حالت 
كلي نيز بسياري از كالاها طي يك تا دوماه پيش تا حدي 

كاهش قيمت داشته اند.
اين فعال بازار همچنين در پاسخ به انتقاد ديگري مبني بر 
اينكه در گلايه از گران فروشي در فروشگاه هاي اينترنتي، 
فروش��گاه اعلام مي كند كه فقط عرضه كننده كالا است 
و قيمت گذاري توسط تامين كننده كالا انجام مي شود، 
اكنون با طرح ماركت پليس كه فروشگاه به صورت رسمي 
ويترين و پنل مس��تقلي براي عرضه محصول در اختيار 
تامين كنندگان قرار مي دهد، تكليف نظارت بر قيمت و 
كيفيت كالاي فروخته شده به مشتريان چيست؟ گفت: 
متوجه هستيم كه مدل ماركت پليس كه در بزرگ ترين 
فروش��گاه هاي اينترنتي جهان استفاده مي شود مدلي با 
رشد سريع و البته خطرناك در صورت نبود نظارت است. 
وي گفت: قيمت گذاري توسط تامين كالا انجام مي شود 
اما براي نظارت بر فعاليت تامين كنندگان كالا ابزار نظارتي 
داريم؛ در بحث قيمت گذاري با چند دسته كالا مواجهيم؛ 

نخس��ت كالاهايي كه داراي قيمت مصوب و چاپ شده 
هس��تند مانند آب معدني كه ليس��ت قيمت هاي آنها را 
داريم و فروش��نده نمي تواند بيش از اين قيمت ها را درج 
كند؛ دوم كالايي كه قيمت مصوب دارند اما قيمت پرينت 
شده ندارند كه قيمت  آنها در تعزيرات و اصناف وجود دارد 

و اجازه گرانفروشي نمي دهيم و سوم كالاهايي كه قيمت 
رسمي ندارند و در شرايط عادي بازار رقابتي تعيين كننده 
قيمت آنها اس��ت كه براي اين كالاها مكانيزم رقابت بين 
فروشندگان متعدد يك كالاي يكسان و الگوريتم تشخيص 
قيمت نامتعارف شامل كمترين و بيشترين قيمت را براي 

اطلاع كاربر داريم. در هر صورت به نظر مي رسد چسبندگي 
قيمت ها همچنان در بازار ادامه دارد و كاربران و خريداران 
گوشي موبايل و ديگر اقلام ترجيح مي دهند تا پايين آمدن 
قيمت ها منتظر بمانند،  اما ب��ا وجود پايين آمدن قيمت 
دلار هنوز فروشندگان تمايلي براي كاهش قيمت ندارند.

Mon. Dec17. 2018   دو شنبه    26 آذر 1397   9 ربيع الثاني 1440  سال پنجم    شماره   1271 

فناوري جديد ليزري براي 
تسهيل ارتباط ماهواره ها با زمين 
نيواطلس| پژوهشگران دانشگاه» ام اي تي«، در حال 
طراحي يك سيستم هدف گيري جديد هستند كه به 
ماهواره هاي موسوم به »كيوب ست« امكان مي دهد 
از ليزر براي ارتباطات پهن باند با زمين استفاده كنند.

اين سيستم هدف گيري ليزري جديد از يك روش 
پرتوافش��اني جهت دار براي انتقال متمركز داده ها 
استفاده مي كند و لذا »تاسواره ها« با استفاده از روش 
مذكور مي توانند حجم زي��ادي داده را بدون نياز به 
استفاده از آنتن هاي س��نگين يا هدر دادن سوخت 

منتقل كنند.
تاس��واره ها به علت هزينه س��اخت پايي��ن و ابعاد 
كوچك محبوبيت زيادي در جهان دارند و بسياري از 
فعاليت هاي علمي، تجاري و نظامي در فضا با استفاده 
از آنها انجام مي شود. اما انتقال حجم زيادي از داده ها 
از طريق آنها با دقت بالا يكي از چالش هاي استفاده از 

آنها بوده كه بدين شيوه برطرف خواهد شد.
تا به حال با وجود همه تلاش هاي انجام ش��ده هيچ 
روش جايگزين مناسبي براي كنار گذاشتن آنتن هاي 
بزرگ يافت نشده بود. اين آنتن ها نيز تنها براي ارسال 
داده هايي به اندازه نمايش چند عكس ظرفيت داشتند. 
روش ليزري علاوه بر سرعت و ظرفيت بيشتر، دقت 
بالاتري هم دارد و كاملا مقرون به صرفه تلقي مي شود.

البته با توجه به ابعاد كوچك تاس��واره ها هنوز بايد 
تغييراتي روي ش��يوه طراحي آنها انجام ش��ود تا به 
كارگيري روش مذكور ب��ا حداكثر كيفيت صورت 
بگيرد. پيش از اين آزمايش سيستم يادشده در شرايط 
آزمايشگاهي و از فاصله ۴00 كيلومتري با موفقيت 

صورت گرفته است.

 خط و نشان دوماي روسيه
براي شركت هاي فناوري امريكا

اس�ين اي�ج| گروه��ي از نماين��دگان مجلس 
قانون گذاري روسيه طرحي را پيشنهاد داده اند كه به 
موجب آن دولت اين كشور براي مقابله با شركت هاي 

فناوري امريكا اينترنت را بيشتر كنترل خواهد كرد.
نمايندگان مذكور ارايه اين طرح را واكنشي به رفتار 
پرخاش��گرانه و تند امريكا در حوزه امنيت سايبري 
توصيف كرده اند. هدف اصلي از ارايه طرح يادش��ده 
جلوگيري از انتقال ترافيك اينترنتي روسيه از طريق 
شبكه ها و شركت هاي اينترنتي خارجي و به خصوص 
امريكايي اس��ت. ارايه دهندگان اين طرح عمدتا از 
حزب روس��يه متحد بوده و اكثريت پارلماني را در 
اين كشور در دست دارند و لذا مي توان انتظار داشت 
طرح يادشده در دوماي روسيه به تصويب برسد. در 
طرح يادشده كنترل دقيق تر اينترنت براي مقابله با 
استراتژي توسعه طلبانه امنيت سايبري امريكا نيز 

پيش بيني شده است.

مدرك فارغ التحصيلي اينجانب حمي�د فخر فرزند رحمن كد ملي 
1382358067 در مقطع كارشناسي رشته مديريت تعاون صادره 
از مركز آموزش علمي كاربردي اداره كل تعاون، كار و رفاه اجتماعي 
استان آذربايجان شرقي مفقود و از درجه اعتبار ساقط گرديده است.

مفقودي

روابط عمومي وزارت ارتباطات | 
وزي��ر ارتباط��ات از كاربران فضاي مجازي خواس��ت 
پيش��نهادهاي خود را ب��راي بهبود خدم��ات دولت 
الكترونيك در صدور كارت س��وخت با وي به اشتراك 

بگذارند.
محمدجواد آذري جهرمي در توييتي با اشاره به اقدامات 
صورت گرفته در صدور كارت سوخت از طريق دولت 
الكترونيكي، نوش��ت: اميدوارم اولي��ن تجربه فراگير 

خدمات دولت به مردم از طريق دولت الكترونيكي در 
صدور كارت س��وخت، مطلوب مردم خوب ايران واقع 

شده باشد.
وي خطاب به كاربران فضاي مجازي گفت: اگر در اين 
مسير با مشكلاتي مواجه شديد كه تصور مي كنيد امكان 
بهبود دارد، آن  را با هشتگ خدمت آسان )#خدمت_

آسان( به اشتراك بگذاريد. وزير ارتباطات به كاربران 
قول داد كه ديدگاه هاي آنها را دنبال خواهد كرد.

روابط عمومي سازمان فناوري اطلاعات |  
معاون وزير ارتباطات نتايج يك نظرسنجي درباره عوامل 
موفقيت پيام رسان هاي بومي را منتشر كرد. نتايج نشان 
مي دهد 7۵ درصد مردم، جلب اعتماد عمومي را عامل 

موفقيت اين پيام رسان ها مي دانند.
حميد فتاحي با انتشار نظرسنجي در شبكه اجتماعي 
توييتر، از كاربران فضاي مجازي خواس��ت به عوامل 
موفقيت پيام رسان هاي بومي راي دهند. وي خطاب 

به كاربران گفت: به نظر شما كدام گزينه مي تواند عامل 
اصلي موفقيت پيام رس��ان هاي داخلي شود؟ در اين 
نظر س��نجي ۴ گزينه حمايت هاي مالي دولت، فيلتر 
پيام رسان هاي خارجي، اعتماد عمومي مردم و توسعه 
فني مناسب پيام رسان ها مطرح ش��ده است. معاون 
وزي��ر ارتباطات با تاكيد براينكه »قطعا ش��نيدن نظر 
مردم به عنوان كاربران پيام رسان ها، راهگشاتر از تعيين 
تكليف هاي دستوري است«، ادامه داد: پس بياييد با 

بازنشر اين توييت، از نظر ديگر شهروندان مطلع شويم. 
نتيجه اين نظرس��نجي در مورد عامل اصلي موفقيت 
پيام رسان هاي داخلي تاكنون حاكي از آن است كه 7۵ 
درصد كاربران، اعتماد عمومي مردم را مهم ترين عامل 
موفقيت پيام رسان هاي داخلي مي دانند. در همين حال 
20 درصد كاربران موافق گزينه توس��عه فني مناسب 
پيام رسان  هستند و 2 درصد به حمايت هاي مالي دولت 

و ۳ درصد به فيلتر پيام رسان هاي خارجي راي دادند.

دريافتپيشنهادبهبودخدماتدرصدوركارتسوخت جلباعتمادعموميعاملموفقيتپيامرسانهايبومي
دريچه كاربر

رويداد

فراسو

 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 
به شماره  30005320 در دسترس شماست 

مخاطبان عزيز مي توانند نظرها، انتقادات و پيشنهادهاي خود 
درمورد مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئيات به اين سامانه 

پيامك نمايند. 

روابط عمومي وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات| 
آيين نامه اجرايي احصاي تمامي استعلامات و ايجاد نظام 
استانداردس��ازي تبادل اطلاعات بين دستگاهي ماده ۶7 
قانون برنامه شش��م توسعه ايران در ش��وراي عالي فضاي 

مجازي به رياست رييس جمهور، بررسي و تصويب شد.
آيين نامه اجرايي احصاي تمامي استعلامات و ايجاد نظام 
استانداردس��ازي تبادل اطلاعات بين دستگاهي موضوع 
تبص��ره »1« بند »ث« م��اده ۶7 قانون برنامه پنج س��اله 
ششم توس��عه اقتصادي، اجتماعي و فرهنگي جمهوري 
اسلامي ايران در ش��وراي عالي فضاي مجازي به رياست 

رييس جمهور، بررسي و تصويب شد.
بر اساس اين مصوبه ش��وراي عالي فضاي مجازي، از اين 
پس هر گونه استعلام و مبادله اطلاعات بين دستگاهي به 
شكل الكترونيك انجام شده و لزومي براي ارايه كپي مدارك 

موضوع اين مبادلات به ارباب رجوع وجود ندارد.
طبق اين آيين نامه، تمامي اطلاعات شناسايي و خدمات، 
استعلامات، اسناد مورد تبادل، اقلام اطلاعاتي و سامانه هاي 
اطلاعاتي مربوط به فرآيندهاي بين دس��تگاهي توسط 
س��ازمان اداري- استخدامي كش��ور با هماهنگي وزارت 

ارتباطات و فن��اوري اطلاعات احصا و ب��ه تاييد كارگروه 
تعامل پذيري دولت الكترونيك مي رسد. تمام دستگاه هاي 
اجرايي ب��ا اولويت دس��تگاه هاي اجرايي متول��ي داده و 
پايگاه هاي اطلاعاتي پايه، موظفند به نحوي وظايف خود 
در اين آيين نامه را اجرا كنند كه حداكثر در مدت يك سال 
از تاريخ ابلاغ آيين نامه، تمامي استعلامات نوشتاري بين 
دستگاه هاي اجرايي حذف شود. پس از اين مدت، درخواست 
و پاسخ به استعلام به شكل مكتوب، ممنوع است و تبادل 
اطلاعات و استعلام صرفا از طريق مركز ملي تبادل اطلاعات 
انجام مي شود. با آغاز فعاليت نظام تبادل اطلاعات كشور، 
تبادل و استعلامات موضوع اين آيين نامه، صرفا از طريق 
مركز ملي تبادل اطلاعات )NIX( انجام خواهد شد و هرگونه 
ارايه خدمات دستگاه هاي اجرايي خارج از چارچوب مندرج 

در شناسنامه هاي فني تاييد شده فاقد اعتبار خواهد بود.
استعلامات و تبادل اطلاعات بين دستگاه هاي اجرايي، 
كاملا به شكل رايگان انجام مي شود و دستگاه هاي اجرايي 
بايد هزينه هاي مربوط را در قالب بودجه و اعتبارات مصوب 
خود پيش بيني كنند. سازمان برنامه و بودجه كشور نيز 
مكلف ش��ده در موافقت نامه هاي متبادله، هزينه هاي 

مرتبط را پيش بيني و در اولوي��ت تخصيص قرار دهد. 
براي هماهنگي موضوعات مربوط به اين آيين نامه نيز يك 
كارگروه تعامل پذيري دولت الكترونيك پيش بيني شده 
است. همه پايگاه هاي اطلاعاتي پايه كشور از جمله پايگاه 
هويت ايرانيان، پايگاه اس��ناد و املاك و حدنگاري كشور، 
پايگاه هويت وسايل نقليه، پايگاه هويت اشخاص حقوقي، 
پايگاه كالا و خدمات، پايگاه مديريت خدمات دولت، پايگاه 
نظام ملي نشاني گذاري مكان محور، پايگاه مالياتي كشور، 
پايگاه اطلاعات مالي، پايگاه اطلاعات خدمات بانكي و پولي 
كش��ور، پايگاه اطلاعات و آمار، پايگاه سلامت، پايگاه ملي 
بيمه هاي سلامت كشور، پايگاه ملي بيمه هاي اجتماعي 
كش��ور، پايگاه ملي اطلاعات داده هاي باز كش��ور، پايگاه 
اطلاعات مكان محور كشور )SDI(، پايگاه اطلاعات سجل 
كيفري كشور، پايگاه اطلاعات مجوزهاي كسب و كار كشور، 
پايگاه اطلاعات تحصيلي، پايگاه اطلاعات كسب و كارها و 
مشاغل كشور، پايگاه اطلاعات شبكه احراز هويت كاربران 
ارتباطي )شاهكار(، پايگاه احراز هويت قوه قضاييه و پايگاه 
ثبت نام الكترونيك قوه قضاييه )ثنا( بايد در مدت يك سال، بر 
اساس اين آيين نامه، به شكل استاندارد به هم متصل شوند.

ايرنا |
 فرماندار شهرستان تهران گفت: پايتخت از ضعيف ترين 
خدمات زيرساختي برخوردار است و حتي در برخي نقاط 

امكان پوشش شبكه مخابراتي وجود ندارد.
عيسي فرهادي افزود: در برخي نقاط شهر تهران پوشش 
مخابرات 100 درصدي نيست و اين موضوع در انتخابات 

سال 9۴ و 9۶ هم مشكل ساز شد.
وي يادآورش��د: از اكنون بايد براي رفع مش��كل پوشش 
خدم��ات مخابراتي برنامه ري��زي و اقدام ك��رد. فرهادي 
اظهارداش��ت: كمتر محله اي در سطح شهر تهران وجود 
دارد كه با مشكل نبود امكان خريد پست مخابراتي مواجه 
نباشد و از همين رو هم بايد ترتيبي براي رفع مشكل داده 
شود. معاون برنامه ريزي، اداري و مالي فرماندار شهرستان 
تهران هم در ادامه به وجود يك هزار و ۴00 كيلومتري فيبر 
نوري بدون استفاده در شهرداري تهران اشاره و خاطرنشان 
كرد: بهره گيري از اين ظرفيت به هماهنگي ميان مخابرات 
و مديريت شهري نياز دارد و هزينه بسيار سنگيني هم براي 
آن انجام شده است. احمد اسماعيلي راد تاكيد كرد: اكنون 

ايجاد هماهنگي در ميان مجموعه مديران براي اجراي سند 
توسعه تهران در دست پيگيري و اجراست.

معاون فني و عمراني فرماندار ته��ران هم در ادامه ضمن 
گلايه از موازي كاري در تهران تصريح كرد: مديران استاني 
يا شهرستاني با مديريت شهري تهران هرگز با هم ننشسته اند 
تا هماهنگي داشته باشند؛ اكنون در حوزه مخابرات فقط به 
دليل نداشتن همكاري شهرداري با مخابرات و صادرنشدن 
مجوزهاي مورد نياز، ضعيف ترين زير ساخت استان را داريم.

آرام به صرف هزينه سه ميليارد توماني براي تدوين سند 
توس��عه ش��هر تهران در يك ش��ركت بخش خصوصي و 
تاييد نشدن آن در ش��وراي شهر به دليل نبود هماهنگي 
با دس��تگاه هاي اجرايي و زيرساختي اشاره و بيان كرد: در 
برنامه دوم پنج ساله هم تنها شركتي كه همكاري داشت و 
پاسخگوي استعلام ها شد شركت مخابرات و آبفا بود و اميد 
مي رود برنامه سوم دستگاه ها همكاري لازم را داشته باشند.

مديركل مخابرات اس��تان تهران هم در ادامه اين جلسه 
به مش��كلات و ظرفيت هاي مخابرات شهر تهران اشاره و 
خاطرنشان كرد: زيرساخت هاي مخابراتي در سطح كشور 

در دو شركت مخابرات و زيرساخت هاي ايران ارايه مي شود.
سيد علي ملك جعفري متولي اصلي ارايه خدمات مخابراتي 
در سطح شهرها را مخابرات معرفي كرد و ادامه داد: اكنون 
در سطح استان تهران 22 كيلومتر فيبر نوري و 1۴ هزار و 
۵00 كيلومتر كابل مسي وجود دارد و اجراي آنها بر اساس 
يك روال مهندس��ي بوده اس��ت. وي با بيان اينكه سرقت 
كابل هاي فيبر نوري يكي از مش��كلات اين زيرساخت در 
شهر تهران است، به نبود همكاري با مديريت شهرداري در 
اجراي زيرساخت هاي مخابراتي در سطح پايتخت اشاره كرد. 
ملك جعفريان اضافه كرد: هزينه هاي بالايي كه شهرداري 
مي طلبد و ممانعت هاي بالايي كه براي اجراي طرح هاي 
وجود دارد، در اصل به مانعي در برابر توس��عه صنعت سبز 

مخابرات تبديل شده است.
مديركل مخابرات استان تهران گفت: يك شركت تخصصي 
مانند مخابرات مي تواند زيرساخت هاي مناسبي را در زمينه 
ارتباطات و فناوري اطلاعات براي ش��ركت ها و نهادهاي 
مختلفي قرار دهد ت��ا بتوانند از اين ارتباط��ات و فناوري 

اطلاعات كه يك بستر امن است، استفاده كنند.

تصويبآييننامهاستانداردسازينظامتبادلاطلاعاتكشور

پايتختضعيفترينخدماتزيرساختيمخابراترادارد

1- مان مهلت، مبلغ و محل دريافت اس�ناد ارزيابی کيفی: متقاضيان می توانند از تاريخ97/09/26لغايت 97/10/03 به 
سامانه تدارکات الکترونيکی دولت به آدرس WWW.setadiran.ir  مراجعه و با پرداخت مبلغ 500/000 ريال از طريق 

درگاه پرداخت اينترنتی سامانه برای خريد اسناد فراخوان ارزيابی کيفی فوق اقدام نمايند.
2- زمان و محل تحويل پاکات فراخوان ارزيابی کيفی: مناقصه گران می بايد ضمن بارگذاری تصوير کليه مدارک ارزيابی 
کيفی در سامانه تدارکات الکترونيکی دولت حداکثر تا ساعت 16روز سه شنبه مورخ97/10/18، نسبت به تحويل اصل 
مدارک مطابق شرايط درج شده در اسناد ارزيابی کيفی، در يک پاکت لاک و مهر شده حداکثر تا ساعت10 روز 97/10/22به 
نشانی خوزستان:- اهواز- بلوار گلستان- ساختمان 5 طبقه سازمان آب و برق خوزستان- طبقه دوم- اتاق 214 اقدام و 

رسيد دريافت دارند.
3- تاريخ بازگشايی پاکات ارزيابی کيفی: روز يکشنبه مورخ97/10/23 ساعت10

4- سايرشرايط:
* رتبه بندی: داشتن گواهينامه صلاحيت پيمانکاری و ظرفيت آزاد در پايه  حداقل 5 رشته آب از سازمان مديريت و برنامه 

ريزی طبق بخشنامه های مربوطه الزامی می باشد.
* داشتن گواهينامه تاييد صلاحيت ايمنی پيمانکاری از وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی الزامی است.

* به پيشنهاد های فاقد اصل امضاء مشروط مخدوش و پيشنهاداتی که بعد از مدت مقرر واصل شود مطلقاً ترتيب اثر داده 
نخواهد شد.

* شرکتهای متقاضی، بايستی پاکت حاوی اسناد و مدارک ارزيابی کيفی را ضمن بارگذاری در يک پاکت لاک و مهر شده 
تحويل نمايند .علاقمندان به شرکت در فراخوان ارزيابی کيفی در صورت عدم عضويت قبلی می بايست جهت ثبت نام 
و دريافت گواهی امضای الکترونيکی) توکن( با شماره تلفن 41934-021تماس حاصل نمايند.) اطلاعات تماس ثبت نام 

ساير استانها در سايت WWW.setadiran.ir بخش" ثبت نام /پروفايل تامين کننده/مناقصه گر" موجود است(.

روابط عمومی شركت سهامي سازمان آب و برق خوزستان

شرکت سهامی سازمان آب و  برق خوزستان به شناسه ملی 10420071940 کد اقتصادی 411319718898وکدپستی 
6134813956 در نظر دارد

فراخوان ارزيابی کيفی مناقصه يک مرحله ای، با مشخصات ذيل را از طريق سامانه تدارکات الکترونيکی دولت برگزار 
نمايد. کليه مراحل برگزاری مناقصه از دريافت اسناد فراخوان تا ارائه پيشنهاد مناقصه گران و بازگشايی پاکات از طريق 

سامانه تدارکات الکترونيکی دولت )ستاد( به آدرس WWW.setadiran.ir  انجام خواهد شد.

 فراخوان ارزيابی کيفی مناقصه عمومی
  يک مرحله ای

شرکت سهامی سازمان آب و  برق خوزستان 
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اخبارشهرستانها 11 بنگاهها

رييس ستاد اجرايي فرمان امام  )ره(: 

بنيادبركت25خدمتواكنشسريعبهنيازمندانارايهميدهد

اقدام عملي همراه اول در مسير تحقق روياي ديجيتال
فرصت مغتنم كارآفريني ديجيتال براي مردم، اپراتور و كشور

 رييس ستاد اجرايي فرمان امام  )ره(، گفت: بنياد بركت 
به جز فعاليت هاي محروميت زدايي در مناطق كمتر 
برخوردار 25 نوع خدمت واكنش سريع به نيازمندان 

ارايه مي دهد.
به گزارش »تعادل« به نقل از روابط عمومي ستاد اجرايي 
فرمان ام��ام  )ره( محمد مخبر ديروز در پويش چرخ - 
زندگي كه به منظور اهداي س��ه هزار وليچر از سوي 
خيران شكل گرفته است، اظهار داشت: در راستاي اين 
نوع فعاليت ها 2 هزار بسته غذايي براي دانش آموزاني 
كه دچار سوءتغذيه بودند، ارسال كرديم كه البته مواد 
سبد غذايي با نظر پزشكان دانشگاه علوم پزشكي تامين 

شد تا سبب رفع سوءتغذيه كودكان شود.
وي گفت: در مجموعه بركت احسان طي چند ماه اخير 
در پي اعتماد مردم به ما با موج استقبال مردمي مواجه 
شديم و 20 هزار نفر فقط در روز گذشته براي مشاركت 
در پويش چرخ زندگي مراجعه كردند و در ايام اربعين 
نيز 100 پزشك جوان جهادي به شلمچه، چذابه، نجف 

و كربلا اعزام شدند.
مخبر با اشاره به توزيع 150 هزار بسته لوازم التحرير 
اظهار داش��ت: در معيشت مش��كلات زيادي وجود 
دارد كه با حرف زدن رفع نمي شود و بايد رفت و ديد؛ 
نعمت هايي كه خدا اعطا كرده به كشور قابل قياس با 
هيچ جا نيس��ت و مردم خير زيادي داريم؛ با اين حال 
نقطه اتصال خوبي بين اين دو نبوده است درحالي كه 
در زمان جنگ از كمك هاي خيرين استفاده كرديم، 

پس مي توانيم.
وي گفت: س��الانه هزار كودك در كش��ور با مش��كل 

ش��نوايي متولد مي ش��وند و ما قب��ول كرديم تمام 
هزينه هاي كاشت حلزون را پرداخت كنيم.

رييس س��تاد فرمان اجرايي حضرت امام  )ره( افزود: 
همچنين هر هفته يكي دو بار شبانه در مناطق بسيار 
محروم تهران غذاي گ��رم توزيع مي كنيم و در اينجا 
فقط براي ايجاد انگيزه بين مردم اقداماتمان را اعلام 

مي كنيم تا به ما براي اعطاي كمك اعتماد كنند.
وي تصريح كرد: معلوليت مانع كار نمي شود ولي بايد 
امكانات بدهيم؛ در نتيجه موضوع سه هزار ويلچر مطرح 
شد و پويش چرخ زندگي به راه افتاد. البته روي مساله 
اشتغال معلولان بايد كار شود تا بتوانيم شرايطي فراهم 

كنيم و با كمك مردم آن را وسعت ببخشيم.
مديرعامل بنياد بركت احس��ان از مشاركت خيرين 
و مردم نيك��وكار در تامين ويلچر معلولان در مناطق 
محروم خبر داد و گفت: ۴50 هزار معلول در كش��ور 

زندگي مي كنند.
اميرحس��ين مدني مديرعامل بنياد بركت احس��ان 
وابسته به ستاد اجرايي فرمان حضرت امام  )ره( در اين 
مراسم گفت: در حال حاضر ۴50 هزار معلول جسمي 
و حركتي در كشور زندگي مي كنند كه بخشي از اين 

تعداد در مناطق محروم و كم برخوردار هستند.
وي افزود: ويلچر و وسايلي كه براي معلولان نياز است در 
مناطق محروم به سختي در اختيارشان قرار مي گيرد و 
همچنين خيلي زود نيز دچار آسيب مي شوند به همين 

دليل بايد به مدت كوتاهي تعويض شوند.
مدني ادامه داد: بخشي از مردم نيز به دلايل مختلف 
مانن��د اينكه توان خري��د ويلچر ندارن��د، زمين گير 

مي ش��وند و در خانه مي مانن��د. در اين پويش ازهمه 
خيريه ها و تش��كل هاي غيردولتي مي خواهيم كه به 

دليل شناختي كه از معلولان دارند، مشاركت كنند.
وي اظهار داش��ت: پويش چرخ-زندگي، با مشاركت 
خيريه ها و گروهاي مردمي براي تامين ويلچر معلولان 

در مناطق محروم و كم برخوردار برگزار مي شود و فقط 
طي ديروز 20 هزار نفر با شماره #۴030* تماس و در 
اين كار خير مشاركت كردند. وزارت ورزش نيز از اين 
پويش حمايت مي كند. شاهرخ شهنازي دبير كميته 
المپيك نيز در اين مراسم قول همكاري مالي و معنوي 

وزارت ورزش با اين پويش را داد و افزود: اميدوارم اين 
نوع پويش هاي خير در كشور گسترش يابد. وي افزود: 
البته اساس اين نوع حركت ها كاملا مردمي است و بايد 
راهكارهايي براي تقويت اينگونه فعاليت ها در كشور 

بيشتر انجام شود.

مهرماه امسال اپراتور اول موبايل كشور از برنامه راهبردي 
5 ساله خود رونمايي كرد و ماموريت همراه اول 5 سال 
پيش رو »تحقق روياي ديجيتال« هدف گذاري شد. در 
مراسمي كه با حضور محمد جواد آذري جهرمي وزير 
ارتباطات و فناوري اطلاعات، مه��دي اخوان بهابادي 
رييس هيات مديره همراه اول و جمعي از مديران ارشد 
اين شركت در روز اول نمايشگاه تلكام برگزار شد، حميد 
فرهنگ مديرعامل همراه اول با تشريح ماموريت هاي 
اين اپراتور براي »تحقق روياي ديجيتال«، اعلام كرد: 
همراه اول به عنوان يكي از رهبران بازار ICT منطقه، به 
ارايه خدمات و راهكارهاي هوشمند براي توانمندسازي 

اكوسيستم ديجيتال خواهد پرداخت.

    روياي ديجيتال، هدف گذاري 5 سال آينده
فرهنگ گفت: حوزه فعاليت همراه اول فراتر از برقراري 
شبكه هاي ارتباطي شده و با مشاركت در شركت هاي 
»مبين نت«، »امن افزار« و »حرك��ت اول« قصد ورود 
جدي به اكوسيس��تم فناوري اطلاع��ات و ارتباطات را 
داريم. وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات نيز با بيان اينكه 
مسير حركتي اقتصاد ديجيتال و ساخت ايران ديجيتال 
نياز به نيروي جوان دارد، گفت: مديرعامل جوان، رييس 
هيات مديره جوان، هيات مديره جوان و تيم جوان همراه 
اول در س��ال گذش��ته نقش مهمي در توسعه فناوري 
اطلاعات و ارتباطات داش��ته اند و از اينكه برنامه 5 ساله 

خود را در توسعه ايران ديجيتال، تنظيم كرده اند از آنها 
تش��كر ويژه دارم. پس از تعيين راهبرد 5 ساله، همراه 
اول نخستين گام عملي را براي تحقق روياي ديجيتال 
برداشت و با امضاي يك تفاهم نامه چند جانبه مقرر شد 
اين اپراتور حامي توسعه كسب و كارهاي ديجيتالي در 

كشور شود.

    قرارداد شتابدهي رسانه اي كسب و كارهاي نو
در مراس��مي ك��ه 11 آذرماه 97 با حضور ابوالحس��ن 
فيروزآبادي رييس مركز ملي و دبيرشوراي عالي فضاي 
مجازي، حميد فرهنگ مديرعامل همراه اول، عيسي 
منصوري مع��اون كارآفريني وزارت تع��اون، كار و رفاه 
اجتماعي، محمدهادي ايازي معاون اجتماعي وزارت 
بهداش��ت، درمان و آموزش پزش��كي و نمايندگاني از 
معاونت علمي و فناوري رياس��ت جمهوري، س��ازمان 
فناوري اطلاعات و مركز توس��عه رسانه هاي ديجيتال 
وزارت فرهنگ و ارش��اد اس��لامي در محل ساختمان 
توسعه كسب و كار ايرانيان )توسكا( برگزار شد، تفاهم 
نامه همكاري 7 جانبه با محتواي همكاري، هماهنگي و 
هم افزايي قابليت و ظرفيت در موضوع كسب و كارهاي 
نوپا به ويژه از نوع ديجيتال توسط طرفين به امضا رسيد.

به اين ترتيب همراه اول متعهد شد در شتابدهي رسانه اي 
كسب و كارهاي نو كمك كند. از ديگر تعهدات اپراتور اول 
در اين تفاهم نامه »همكاري در معرفي استارت آپ ها 

با استفاده از ظرفيت سامانه هاي هوشمند دراختيار«، 
»اختصاص سهميه تبليغي صداوسيما به استارت آپ ها 
با استفاده از ظرفيت توسكا«، »انجام تبليغات ويژه كسب 
و كاره��اي نوپاي ديجيتال در صداوس��يما با تخفيف 
مصوب«، »ايجاد سامانه آموزش الكترونيك براي برگزاري 
دوره هاي آموزشي مديريت كسب و كار، منتورينگ و ...« 
و »پيگيري همكاري و برگزاري فعاليت ها و برنامه هاي 
فرهنگي ترويجي كارآفريني مثل استارت آپ ويكندها« 

عنوان شده است.
در اين مراس��م دبير ش��وراي عالي فض��اي مجازي از 
نقش آفريني موثر اين اپراتور به عنوان ش��تاب دهنده 
رسانه اي كس��ب و كارهاي كوچك بر بستر ديجيتال و 
حمايت از توسعه تقويت ظرفيت هاي داخلي و ملي از 

طريق كسب و كارهاي ديجيتال نوپا تقدير كرد.

    ورود همراه اول به سرمايه گذاري دانش بنيان
پس از اين مش��اركت، هم��راه اول قدم ديگ��ري در راه 
توسعه كسب و كارهاي ديجيتالي در كشور برداشت و با 
سرمايه گذاري شركت » حركت اول « وابسته به شركت 
» همراه اول « در ش��ركت دانش بنيان سرمايه گذاري 
سانا گستر سبز نخستين سرمايه گذاري اپراتور اول در 
بخش استارت آپي كشور رقم خورد. در اين مراسم كه 
1۸ آذرماه با حضور سورنا ستاري معاون علمي و فناوري 
رييس جمهور، مهدي اخوان بهابادي رييس هيات مديره 

همراه اول، محمدمهدي عباسخاني مديرعامل شركت 
حركت اول، حامد تاج الدين مديرعامل شركت سانا گستر 
سبز در محل معاونت علمي و فناوري رياست جمهوري 
برگزار شد، رييس هيات مديره همراه اول تاكيد كرد: اين 
اپراتور با تعيين چشم انداز جديد و ماموريت تحقق روياي 
ديجيتال به صورت جدي وارد عرصه سرمايه گذاري در 

استارت آپ ها شده است.
وي با بيان اينكه از اين پس نام حركت اول را بيش��تر 
خواهيم ش��نيد، گفت: برخي نخبگان دانش��گاهي از 
بي توجهي گلايه دارند اما امروز اين پيام را مي رسانيم 
كه هم��راه اول از ش��ما حمايت مي كند و در كش��ور 
جاهايي هس��تند كه به شما نخبگان به صورت خاص 

فكر مي كنند.
همچنين مع��اون علمي و فن��اوري رييس جمهور در 
اين مراس��م، گفت: يك مش��كل بزرگ در اكوسيستم 
استارت آپي كش��ور وجود دارد كه س��رمايه گذاري در 
سطوح بالاي 5 ميليون دلار است. اقدام بزرگي است اگر 
بتوانيم شركت هاي بزرگي مانند همراه اول را به اين نتيجه 
برسانيم كه با نگاه به آينده تجارت خود در استارت آپ ها 
سرمايه گذاري كنند و از درآمد سنتي خود جدا شوند. 
اين بينش جديد همراه اول جاي تبريك دارد كه در اين 
ابعاد وارد سرمايه گذاري شده است و البته نتيجه اش را كه 
تزريق نوآوري به كشور است خواهيد ديد و اميدوارم اين 

حركت ادامه داشته باشد.

    كارآفريني و ايجاد كسب وكار تازه ديجيتال
رمضانعلي سبحاني فر رييس كميته ارتباطات مجلس 
شوراي اس��لامي نيز درباره تغيير رويكرد همراه اول در 
راهبرد 5 س��اله اين اپراتور، معتقد است كه اين اپراتور از 
گذشته حمايت هايي از كسب وكارهاي نو داشته و راهبرد 
جديدي كه اتخاذ كرده به درستي بر آينده و نيازهاي بازار 
منطبق است. وي گفت: هر روز افراد بيشتري از خدمات 
نرم افزاري مبتني بر گوشي هاي هوشمند استفاده مي كنند 
و هر روز مشاغل بيشتري آنلاين مي شود كه اين حجم از 
كارآفريني و ايجاد كسب وكار تازه ديجيتال براي مردم، 

اپراتور و كشور فرصت است.
س��بحاني فر توضيح داد: حمايت بنگاه هاي اقتصادي و 
شركت هاي بزرگ از موج جديد كارآفريني ديجيتال، علاوه 
بر اينكه منجر به شتاب  در شكل گيري كسب وكارهاي 
جديد مي شود، سبب افزايش درآمد اپراتورها و در نتيجه 
بزرگ تر شدن بازار ICT كشور خواهد شد. اين نماينده 
مجلس شوراي اسلامي با اشاره به توانمندي هاي همراه اول 
براي تحقق روياي ديجيتال، گفت: اين اپراتور در مقايسه با 
ديگر اپراتورها از پوشش جاده اي و روستايي نسبتا مناسبي 
برخوردار است و با توجه به دارا بودن بيشترين تعداد آنتن 
در سراسر كش��ور، اخيرا در پروژه رومينگ ملي امكانات 
شبكه اي خود را براي استفاده ديگر اپراتورها، به اشتراك 
گذاشته است و از طريق پوشش سراسري شبكه موبايل 

نيز به تحقق روياي ديجيتال كمك  مي كند.
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ممنوعيت صادرات كالاهاي 
اساسي از مرز مهران

ايلام|مديركل گمرك استان ايلام گفت: صادرات 
اقلام ضروري و كالاهاي اساسي كه مستقيم با معيشت 
مردم مرتبط است از مرز بين المللي مهران ممنوع شد.

روح الله غلامي گفت: اين ممنوعيت شامل كالا هاي 
اساسي از جمله برنج، گوشت، مرغ، قند و شكر و ديگر 
كالا هاي ضروري كه مستقيم با سفره و معيشت مردم 
مرتبط است، مي شود. او تاكيد كرد: مسافران عراقي با 
خريداري كالا هاي مورد نياز مردم و خروج آن از مرز 
باعث افزايش قيمت و در درازمدت و كمياب شدن 
اين كالا ها مي ش��وند. مديركل گمرك استان ايلام 
گفت: توصيه ما اين اس��ت كه كاروان ها اين اقلام را 
به همراه خود نياورند، زيرا براي عودت آن با مشكل 

مواجه مي شوند.

عدم تكميل تونل گلاب 
قطعي آب را به دنبال دارد

كاشان|نماينده مردم كاشان در مجلس دهم با بيان 
اينكه عدم تكميل تونل گلاب قطعي آب را به دنبال 
دارد، گفت: مسوولان به قول هاي خود در ارتباط با رفع 

مشكلات آبي اصفهان عمل نكردند.
سيدجواد ساداتي نژاد ضمن اشاره به اهميت موضوع 
آب در اس��تان اصفهان و بحران آن اظهار داش��ت: با 
توجه به خشكسالي ها، تغيير اقليم در منطقه كاشان 
و آران و بيدگل و افت آب هاي زيرزميني ما هم اكنون 
در كاشان، دش��تي خش��ك را در اختيار داريم و بر 
همين اساس تامين آب شرب مردم استان اصفهان 
و شهرستان كاشان از اهميت ويژه اي برخوردار است.

وي با بيان اينكه در سال گذشته آب سد زاينده رود 
افت محسوسي داشته اس��ت، افزود: حجم ذخيره 
آب س��د زاينده رود در س��ال گذشته 250 ميليون 
متر مكعب بوده اس��ت در حالي كه امسال به 132 
ميليون متر مكعب رس��يد كه اين موضوع موجب 

نگراني شده است.

بهره برداري از بزرگ ترين سد 
لاستيكي استان تا نيمه دي ماه

رشت|مديرعامل شركت آب منطقه اي گيلان در 
بازديد از روند پيشرفت و اجراي سد لاستيكي پهلوان 
بست لنگرود اظهار داشت: تا نيمه دي ماه سال جاري 
سد لاستيكي پهلوان بست لنگرود مورد بهره برداري 
قرار خواهد گرفت.  مديرعامل اين شركت در بازديد از 
روند اجراي سد لاستيكي پهلوان بست در خصوص 
مشخصات اين طرح افزود: توسعه اراضي كشاورزي، 
ايجاد حوضچه مكش مناسب و انحراف آب، تغذيه آب 
زيرزميني، جلوگيري از كف كني و بهسازي سواحل 
رودخانه، افزايش سطح تراز آب و امكان انتقال آب به 
مزارع اطراف به روش پمپاژ، ذخيره سازي و تضمين 
آب اراضي حاشيه رودخانه، بهره برداري تفريحي و 
توريستي، پرورش آبزيان و كمك به تأمين آب شرب 
چاه هاي شهرستان لنگرود از مهم ترين اهداف اين 
طرح است. مديرعامل شركت آب منطقه اي گيلان 
اعتبار اين پروژه را حدود 20 ميليارد تومان عنوان كرد.

جايي كه سينماها را تعطيل 
مي كنند

اروميه|مدير امور سينمايي حوزه هنري آذربايجان 
غربي گفت: س��وء مديريت ها در دهه گذشته عامل 
اصلي تعطيلي س��ينماهاي اس��تان است. مسعود 
يكاني با بيان اينكه 12 س��ينما در سطح استان در 
شهرستان هاي ماكو، خوي، سلماس، نقده، شاهين 
دژ، اشنويه و اروميه وجود دارد، افزود: از كل سالن هاي 
سينماي تحت مديريت حوزه هنري آذربايجان غربي 
فقط 3 سالن سينماي ايران، انقلاب، آزادي در اروميه 
فعال است. وي با اشاره به تعطيلي اكثر سينماهاي 
استان در دهه۸0 و با تاكيد بر اينكه تصميم گيري هاي 
غلط مديريتي عامل اصلي تعطيلي هاي سينماهاي 
اس��تان در دهه اخير بوده است خاطرنشان كرد: در 
پرونده هاي اكثر سينماهاي غيرفعال استان، توجيه 
نداشتن اقتصادي و استقبال كم مردم به عنوان دليل 

راكد بودن فعاليت اين سينماها ذكر شده است.

سيب زميني براي نخستين بار 
قطره اي آب مي خورد

خرمآباد|مدير جهاد كش��اورزي مركز لرستان از 
اجراي طرح آبياري سيب زميني به روش قطره اي براي 
نخستين بار خبر داد. مراد بيرانوند اظهاركرد: در بحث 
الگوي كشت س��ال پيش 600 هكتار سيب زميني 
داشتيم كه امسال به ۴00 هكتار كاهش پيدا كرد. او 
ادامه داد: در راستاي اجراي طرح الگوي كشت كارهاي 
زيادي انجام داده ايم و در اين زمينه همچنان بيش از 
پيش تلاش خواهيم كرد. بيرانوند يادآور شد: البته 
با سيب زميني پاييزه كه اواخر ارديبهشت برداشت 
مي شود، مشكلي نداريم اما با بهاره كه آب زيادي نياز 

دارد مخالف هستيم.

افتتاح نخستين مركز 
مهارت افزايي ملواني خوزستان

اهواز|نخس��تين مركز مه��ارت افزاي��ي ملواني 
خوزستان در دانشگاه علوم و فنون دريايي خرمشهر 
به بهره ب��رداري رس��يد. مديركل آم��وزش فني و 
حرفه اي خوزستان گفت: اين مركز چهارمين مركز 
مهارت افزايي ملواني كش��ور و تنه��ا كارگاه ملواني 
استان است كه در آن آموزش مهارت به دانشجويان 
رشته هاي مرتبط با دريا، ملواني و كاركنان شناورها 
انجام مي شود. عبدالنبي سواعدي خاطرنشان كرد: 
اين مركز با هدف ارتقاي مهارت دانشجويان و ايجاد 
تناسب مهارتي فارغ التحصيلان با بازار كار و با تعامل 
مركز فني و حرفه اي و دانشگاه علوم و فنون دريايي 
خرمشهر راه اندازي شده است. وي افزود: در اين كارگاه 
دانشجويان با مهارت هايي منطبق با استانداردهاي 

آموزش فني و حرفه اي جهان آشنا خواهند شد.

در بحث واگذاري ها به طور جدي ورود مي كنم
معاون امور تعاون وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي در اتاق تعاون ايران مطرح كرد

واگذاري شركت هاي دولتي به تعاوني ها بهترين حالت 
ممكن است كه مي توانيم بگوييم اقتصاد مردمي شكل 

مي گيرد.
به گزارش »تعادل« از پايگاه اطلاع رساني اتاق تعاون 
ايران، محمد جعفر كبيري معاون امور تعاون وزارت 
تعاون، كار و رفاه اجتماعي صبح ديروز در اتاق تعاون 
حضور يافت و در نشس��ت مشترك با رييس پارلمان 

بخش تعاون و تعاونگران شركت كرد.
معاون تع��اون وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي در اين 
نشست، از مذاكره با وزير كار و رييس اتاق تعاون براي 
ورود جدي تعاوني ها در واگذاري هاي جديد بنگاه هاي 
دولتي خبر داد و گفت: مي توانيم در واگذاري بنگاه هاي 
زيرمجموعه وزارت كار به اين سمت برويم كه تجربه 
آنچه در گذش��ته نامش را خصوصي سازي گذاشتند 
ديگر تكرار نشود و با واگذاري بنگاه هاي دولتي به بخش 

تعاون بهترين شيوه خصوصي شدن شكل بگيرد.
كبيري همچني��ن از مذاكره با رضواني فر مديرعامل 
جديد شس��تا خبر داد و گفت نظر ما اين است كه اگر 
قرار اس��ت با نگاه هاي دولتي واگذار ش��وند اولويت با 

تعاوني ها باشد به شرط اينكه بسترها و پيش شرط هاي 
لازم فراهم شود.

معاون تعاون وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي همچنين 
در اين نشست نام تعاون را عنواني بامسما توصيف كرد 

و گفت: اگر به اين معنا توجه نكنيم براي موفقيت هاي 
بزرگ تر دچار آسيب هاي جدي خواهيم شد.

كبيري با تاكيد بر ض��رورت تعامل و هماهنگي اتاق 
تع��اون و معاونت تع��اون وزارت كار يادآور ش��د: در 

قانون در ۸ ماده وظايفي به اتاق تعاون محول ش��ده 
كه برنامه ريزي، خدم��ات فرهنگي، تربيتي، آموزش 
بين بخش��ي، پژوهش و ايجاد آمار قابل اتكا از جمله 

اين موارد است.
وي كمبود آمار قاب��ل اتكا را از معضلات جدي بخش 
تعاون برشمرد و تصريح كرد: همكاري همه جانبه براي 
رهايي از اين مشكلات با ظرفيت بزرگي كه اتاق تعاون 
دارد ممكن است و اين اتاق با عضويت در 17 كارگروه 

ظرفيت خوبي براي توسعه تعاون ايجاد كرده است.
وي همچنين بر ض��رورت اس��تفاده از ظرفيت هاي 
حاكميتي براي مواجهه ب��ا چالش هاي بخش تعاون 

تأكيد كرد.
معاون تعاون وزير كار گفت: در بحث اصلاح قوانين و 
تهيه دستورالعمل ها بايد تلاش بيشتري شود، چراكه 
بسياري از مشكلات به دليل خلأهاي قانوني موجود 
است كه باعث اختلاف مي ش��ود و بعضي اختلاف ها 
غير قابل حل مي شود؛ با تجربه اي كه اتاق تعاون اندوخته 
و در ميدان عمل است بايد كار گروهي شكل بگيرد و در 

زمينه اصلاح قوانين عارضه يابي صورت گيرد.

كبيري با اشاره به اينكه در فصل بودجه ريزي هستيم، 
گفت: در بودجه س��الانه س��ه رديف بودجه در بخش 
تعاون تعريف ش��ده اس��ت كه در اين زمينه نيز بايد 
ب��ا همفكري براي افزايش س��قف رديف ي��ا افزايش 

تخصيص ها تلاش كنيم.
وي با اش��اره به افزايش سرمايه بانك توسعه تعاون به 
عنوان نهاد مالي و اقتصادي حوزه تعاون ابراز داشت: 
پيگيري اختصاص رديف اعتباري مختص بخش تعاون 
در بودجه و مذاكره براي افزايش سرمايه بانك توسعه 
تعاون انجام شده و در صورت مطرح شدن واگذاري ها 

در شستا اولويت با بخش تعاون خواهد بود.
وي ادامه داد: تعاوني ها مي توانند در بافت هاي فرسوده 
حضور يابند و خوش��بختانه در مراجعاتي كه از سوي 
شهرداري تهران به ما داشتند استقبال كردند كه از توان 
و ظرفيت تعاوني ها در بافت هاي فرسوده استفاده شود.

اين مقام مس��وول در بخش ديگري از اين نشست به 
بورسي شدن مجموعه هاي تعاوني اشاره كرد و گفت: 
حتما بايد به س��مت زمينه هايي كه بتوانيم به سوي 

بورسي شدن تعاوني ها برويم، گام برداريم.

ايجاد نهادهاي مشترك ميان اتاق تعاون و معاونت امور تعاون وزارتخانه
رييس اتاق تعاون ايران در ديدار با معاون امور تعاون وزارت تعاون مطرح كرد

معاون امور تعاون وزارتخانه تعاون، كار و ر فاه اجتماعي 
با حض��ور در اتاق تعاون ايران با رييس پارلمان بخش 
تعاون، اعضاي هيات رييسه و روساي كميسيون هاي 

اتاق تعاون ايران ديدار و گفت وگو كرد.
به گزارش »تعادل« از پايگاه اطلاع رساني اتاق تعاون 
ايران، بهمن عبداللهي رييس اتاق تعاون ايران در اين 
نشست با اشاره به اينكه در شرايط كنوني كشور نبايد 
اوقات جلسات را به تعارفات گذراند و بايد بر نقاط قوت 
تكيه كرد، ابراز داش��ت: به گفته مقام معظم رهبري 
در شرايط كنوني در ش��رايط جنگ اقتصادي به سر 
مي بريم و بخش تعاون نيز يك حوزه اقتصادي است، 

بايد توانمندي هاي اقتصادي بخش تعاون مورد توجه 
قرار گيرد چراكه در شرايط جنگ اقتصادي همه اجزا 
بايد هم سو شوند در رفع آثار اين جنگ حركت كنند.

اين مقام مس��وول گفت: اخيرا مسوولان كشور توجه 
جدي به بخش تعاون داش��تند و اين فرصت طلايي 
براي بخش تعاون محس��وب مي ش��ود و باي��د از آن 

استفاده كنيم.
او گفت: س��هم 25 درصدي دس��ت يافتني است و با 
رعايت ش��رايط در زماني كمتر از 10 سال مي توانيم 
به آن دس��ت يابيم. عبداللهي يادآور ش��د: در بخش 
مشكلات و ضعف هايي هست و ناهماهنگي ها، يكي از 

مشكلات در بخش هست كه به روند فعاليت هم لطمه 
زده اس��ت. وي ادامه داد: با كاهش اين ناهماهنگي به 
رساندن آن به صفر اميدواريم كه بتوانيم موجبات رشد 

سهم تعاون در اقتصاد را فراهم كنيم.
 او در بخش ديگري از اين نشس��ت ابراز داش��ت: بايد 
نهادهاي مش��ترك ميان اتاق تعاون ايران و معاونت 
تعاون وزارتخانه ايجاد ش��ود و در قال��ب آن كارها را 

پيش ببريم.
رييس اتاق تعاون ايران خاطرنشان كرد: اتاق تعاون با 
تمام توان در نهاي��ت همراهي و تعامل با حوزه تعاون 

حركت خواهد كرد.
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خط كشي ميان تيزهوشان  و دانش آموزان عادي

وام30ميليونيمسكنبرايخانوادههايدارايدومعلول

قرار بود عدالت آموزش��ي براي هم��ه دانش آموزان 
برقرار شده و آموزش و پرورش رايگان در اختيار همه 
باش��د اما در دهه هاي گذشته تنوع مدارس به حدي 
ش��د كه انتخاب را براي خانواده ه��ا و دانش آموزان 
سخت كرد. مدارس دولتي، نمونه مردمي، تيزهوشان 
و غيرانتفاع��ي كه بر اس��اس دو معي��ار پول و هوش 
ميان دانش آموزان خط مي كش��ند. تكليف مدارس 
غيرانتفاعي مشخص اس��ت، هرچقدر پول بيشتري 
براي ثبت نام پرداخت شود، مدرسه غيرانتفاعي با اسم 
و رسم تري فارغ از استعدادهاي دانش آموزان پذيراي 
آنها خواهند بود اما سياست مدارس تيزهوشان چيز 
ديگري اس��ت. مدارس��ي كه بچه زرنگ ها را دور هم 
جمع كرده و ميان آنها با دانش آموزان مدارس عادي 
ديوار مي كش��ند. اس��اس كار اين م��دارس تفكيك 
ميان دانش  آموزان بر مبناي ضريب هوشي آنهاست 
كه چنين سياس��تي از س��ال هاي قبل مورد انتقاد 
روانشناس��ان و كارشناس��ان آموزش قرار گرفت تا 
جايي كه مسوولان آموزش وپرورش به سمت سياست 
تعديل پذيرش در اين مدارس رفتند و بعد از آن هم 
براي پاي��ان دادن يا بهبود عملكردش��ان، چندين و 
چند طرح مختل��ف را آماده كردند. از طرح ش��هاب 
كه تاكيد ب��ر نخبه پروري ميان هم��ه دانش آموزان 
داش��ت تا ممنوعيت تفكيك دانش آموزان تيزهوش 
از عادي ها. با اين حال اين طرح ها همچنان نوپاست، 
مدارس تيزهوش��ان هنوز هم به كار خ��ود با همان 
رويه س��ابق ادامه مي دهند. نكت��ه جالب توجه آنكه 
اگرچه مس��وولان آموزش و پرورش معتقدند چنين 
جداسازي هايي نادرست اما تصميم گيري براي ادامه 
فعاليت اين مدارس را وابسته به سياست هاي كلان 

كشور مي دانند. 

  طرح شهاب هم پايان كار تيزهوشان نبود
طرح شهاب كه مخفف شناسايي و هدايت استعداد 
برتر است، با هدف شناسايي و هدايت و پشتيباني از 
دانش آموزان مستعد بدون تفكيك ميان دانش آموزان 
نخبه و عادي، در تاريخ ۲۵ بهمن سال ۸۶ به تصويب 
هيات امناي بنياد ملي نخبگان رسيد. اولين مرحله 
اين ط��رح در مدارس در س��ال تحصيلي ۹۲-۹۱ به 
صورت آزمايش��ي در هفت استان آذربايجان شرقي، 
اصفهان، البرز، خراس��ان جنوبي، خراسان شمالي، 
كرمانشاه و هرمزگان، براي هفت درصد دانش آموزان 
)۳۹۳۸۴ دانش آموز( در  پايه چهارم و پنجم ابتدايي، 
دوم و سوم راهنمايي و اول، دوم و سوم متوسطه اجرا 
شده است. دومين مرحله طرح نيز در سال تحصيلي 

۹۴- ۹۳ با انتخاب دانش آموزان پايه چهارم ابتدايي 
تمامي استان هاي كش��ور )يك منطقه از هر استان( 
اجرا ش��د اما همچن��ان رييس مركز مل��ي پرورش 
استعداد هاي درخشان وزارت آموزش و پرورش معتقد 
اس��ت اين طرح هنوز نوپا بوده و تبديل به جايگزين 
مناسبي براي مدارس تيزهوشان نشده است. فاطمه 
مهاجراني درباره اين موضوع بيان كرد: “ در كشور هاي 
پيشرفته و توسعه يافته دانش آموزان عادي و نخبه در 
كنار هم تحصيل مي كنند اما درايران تا زماني كه ما 
سيستم جامع و شرايط عالي براي حضور دانش آموزان 
عادي و نخبه در يك مدرسه نداشته باشيم مجبوريم 
از همان سيستم قديمي جداسازي نخبگان استفاده 

كنيم.«
او افزود: »طرح ش��هاب طرحي است كه در راستاي 
اجراي سياست هاي عدم تفكيك دانش آموزان اجرايي 
مي شود و در حال حاضر مانند طفل نوپايي است كه 
بايد كمك كنيم تا روي پاي خود بايس��تد.قياس در 
بين دانش آموزان تا حدودي مي تواند موتور محركه 
باشد و براي پيشرفت نيز لازم است اما هدف از اجراي 

طرح شهاب كه در درون مدارس و براي دانش آموزان 
پايه چهارم ابتدايي اين است كه دانش آموزان فقط در 
يك درس و رشته خاص با هم قياس نشوند. اين طرح، 
طرح متعادلي اس��ت كه افراط و تفريط ندارد و سعي 
دارد تا به جامعه نشان دهد كه شايد دانش آموزي مثلا 
در درس علوم استعداد ندارد، ولي در مقابل استعداد 
هنري بالايي دارد و جامعه بايد بداند كه هيچ يك از 

اين دو بر ديگري برتري ندارد.«
اظهارات مهاجراني در حالي اس��ت كه خرداد س��ال 
گذشته در جلس��ه ش��وراي عالي آموزش و پرورش 
تفكي��ك دانش آموزان نخبه از ع��ادي ممنوع اعلام 
شد. مهدي نويد ادهم، دبيركل شوراي عالي آموزش 
و پ��رورش درباره اي��ن مصوبه اين ش��ورا بيان كرد: 
»آموزش و پرورش بايد شرايطي را به وجود آورد كه 
همه دانش آموزان با استعدادهاي مختلف در مدارس 
عادي ساماندهي شوند، تنها آن دسته از دانش آموزاني 
كه استعدادهاي بس��يار برتري دارند يا »باهوش« به 
معناي واقعي تلقي مي شوند، جداسازي خواهند شد. 
مدارس تيزهوشان و استعدادهاي درخشان در يك 

بره هاي از زمان رشد نامناسب داشتند، تاكيد كرد كه 
بايد رشد اين مدارس مديريت و كنترل شود. « با اين 
حال روز گذش��ته فرهاد كريمي، رييس پژوهشگاه 
مطالعات آموزش و پرورش درباره سياست جداسازي 
دانش آموزان سمپاد درباره تصميم نهايي آموزش و 
پرورش براي فعاليت مدارس تيزهوشان گفت: »دنيا 
به سمت تلفيق حركت مي كند. هر كشوري سياست 
خود را دارد، اما در مجموع جداس��ازي دانش آموزان 
ب��ا اصل آم��وزش و تربي��ت خلاق منطبق نيس��ت. 
اينكه روش جداس��ازي يا تلفيق اجرا شود، بسته به 

سياست هاي كشور و تصميمات كلان دارد.«

  جداس�ازي دانش آم�وزان و نابراب�ري 
اجتماعي

با اين وجود با رشد بي رويه اين مدارس سوالاتي براي 
كارشناسان آموزشي و خانواده ها هم ايجاد شد؛ اينكه 
چقدر اين جداسازي ها درست است؟ آيا اين شيوه 
آموزش��ي تبعيض آميز نيس��ت؟ اين شيوه آموزش 
چقدر به نفع بچه هاي تيزهوش و معمولي است؟ آيا 

اين جداسازي ها مدارس را از وجود بچه هاي زرنگ 
و درسخوان محروم نمي كند؟ آيا اين حقيقت دارد 
كه تحصيل در اين مدارس فشار روحي مضاعفي به 
دانش آموزان وارد مي كند؟ اصغر مينايي عضو هيات 
علمي دانشگاه علامه طباطبايي، درباره اين موضوع 
به تعادل گفت: »آزمون س��مپاد از ويژگي هاي لازم 
اندازه گيري برخوردار نيس��ت. كيفي��ت لازم براي 
استفاده به عنوان ابزاري براي گزيش دانش آموزان 
براي ورود به مدارس استعداد هاي درخشان و نمونه 
دولتي را ندارند. اين آزمون ها بر اساس آزمون هاي 
هوش و خلاقيت، فاقد روايي كافي است. آزمون هاي 
ورودي مدارس تيزهوشان نه تنها توانايي بالايي در 
غربال افرادي كه باهوش خوانده مي شود ندارد بلكه 
در م��وارد اندكي افراد باه��وش را از چرخه انتخاب 
حذف مي كند؛ بنابراين بسياري از كساني كه از ورود 
به اين مدارس و استفاده از امكاناتشان منع شده اند، 
در مع��رض بي عدالتي قرار گرفته اند. حال آنكه بايد 
توجه كرد ك��ه اين و جداس��ازي ها در نهايت باعث 
ايجاد احس��اس نابرابري اجتماعي در دانش آموزان 

مي شود.«
از ط��رف ديگر مهدي بهلولي، كارش��ناس آموزش  و 
پرورش هم بر اين باوراس��ت كه در بيشتر نقاط دنيا 
فقط درصد بس��يار كوچكي از دانش آم��وزان را كه 
هوش فوق العاده اي دارند و نخبه محسوب مي شوند 
از بقي��ه جدا مي كنند؛ اما بقي��ه دانش آموزان را جدا 
نمي كنن��د و بنياد اين جداس��ازي در اي��ران علمي 
نيس��ت. او قصد اصلي از تأسيس اين مدارس را سود 
اقتصادي دانسته و بيان كرد: »من از نزديك با بسياري 
از اين دانش آموزان آشنايم خيلي از آنها نخبه نيستند 
و فقط در كلاس هاي آموزشي ورودي به اين مدارس 
ش��ركت كرده يا جزوه ه��اي آزم��ون ورودي به اين 
مدارس را خوانده اند و قبول شده اند. در جامعه طبيعي 
آدم هاي متوسط، باهوش و كم هوش بايد در كنار هم 
قرار بگيرند و درس بخوانند. با تأس��يس اين مدارس 
تعداد دانش آموزان خوب در مدارس عادي كم شده 
و به زور مي توانيد در كلاس ها ۵- ۴ دانش آموز خوب 

پيدا كنيد، اين آسيب زا است.«
به گفته او بسياري از دانش آموزان اين مدارس به خاطر 
فشارهاي شديد درسي مشكل روحي پيدا مي كنند، 
اين هدف واقعي آموزش  و پرورش نيس��ت و آموزش 
 و پرورش واقعي دانش آموزان را با روحيه همكاري و 
حساس نسبت به حقوق ش��هروندي بار مي آورد نه 
دانش آموزي كه در المپياد رياضي رتبه بياورد اما روح 

و روان سالمي نداشته باشد.

معاون امور توان بخش��ي س��ازمان بهزيستي كشور 
جزييات كمك بلاعوض به خانواده هاي داراي فرزند 
معلول و نحوه پيگيري ش��كايات افرادي كه از اين 

تسهيلات بهره مند نشده اند را تشريح كرد.
حس��ين نحوي نژاد با اش��اره به پرداخ��ت وام ۳۰ 
ميليوني مس��كن به خانواده ه��اي داراي دو فرزند 
معلول به بالا به ايسنا گفت: درصورتيكه خانواده اي 
داراي اين ش��رايط اس��ت اما موفق به دريافت اين 
تس��هيلات نشده اس��ت، مي تواند از طريق مراجعه 
مستقيم به سازمان بهزيس��تي شهر محل سكونت 
خود نسبت به پيگيري دريافت اين تسهيلات اقدام 
كند. وي با بيان اينكه راه ديگر پيگيري خانواده هاي 
داراي فرزند معلول تحت پوشش سازمان بهزيستي 
براي دريافت اين تس��هيلات مراجعه به سايت اين 
س��ازمان و ثبت درخواس��ت يا ش��كايت در بخش 
مربوطه اس��ت، اظهار كرد: همكاران ما در سازمان 

بهزيستي بعد از مشاهده اين درخواست ها در سامانه 
مذكور، در اسرع وقت با آنها تماس مي گيرند. معاون 
امور توان بخشي سازمان بهزيستي در ادامه تصريح 
كرد: پي��ش از اين در يك برنام��ه تلويزيوني نيز در 
پاس��خ به ادعاي ف��ردي داراي دو فرزند معلول، در 
مورد اينكه به جاي ۳۰ ميلي��ون تومان، ۳ ميليون 
دريافت كرده اس��ت، با اعلام شماره تلفن دفترم در 
بهزيستي از اين خانواده خواستم تا با ما تماس برقرار 
كنند. در واقع ب��راي پيگيري مطالبات اين خانواده 
راهكاري نش��ان دادم كه تا به اين وسيله اعلام كنم 
سازمان بهزيس��تي در پيگيري خواسته هاي افراد 
تحت پوش��ش خود مصمم است. با اين وجود اعلام 
مي كنم به تمام مطالبات و شكاياتي كه از سوي افراد 
تحت پوشش در سايت بهزيستي ثبت مي شود نيز 

پاسخ داده خواهد شد. 
نحوي نژاد با تاكيد بر اينكه پرداخت تس��هيلات ۳۰ 

ميليوني به افراد تحت پوشش اين سازمان كه داراي 
دو فرزن��د معلول و بيش��تر هس��تند در قالب كمك 
بلاعوض انجام مي ش��ود، تصريح ك��رد: ۱۰ ميليون 
تومان از اين مبلغ از س��وي س��ازمان بهزيستي، ۱۵ 
ميليون تومان از سوي بنياد مستضعفان و ۵ ميليون 
نيز از سوي خيرين مسكن ساز )در مجموع ۳۰ ميليون 
تومان( پرداخت مي ش��ود. وي با اشاره به مشكلات 
خانواده هايي كه حتي يك فرزند معلول دارند، افزود: 
در حال حاضر اين تسهيلات در اختيار خانواده هاي 
داراي دو فرزند معلول و بيش��تر قرار مي گيرد. با اين 
وجود ميزان اين كمك بلاع��وض براي خانواده هاي 
داراي يك فرزند معلول نيز ۱۰ ميليون تومان است. 
معاون امور توان بخشي سازمان بهزيستي با اشاره به 
ساخت ۱۰۰ هزار مس��كن براي خانواده هاي داراي 
بيش از دو فرزن��د معلول نيز توضي��ح داد: ۵۵ هزار 
واحد منزل مسكوني ديگر نيز در حال ساخت است. 

به گفت��ه نحوي نژاد، تعداد معل��ولان به بيش از يك 
ميليون نفر مي رس��د كه بر اساس تعداد مسكن هاي 
ساخته شده يا در دس��ت ساخت، بيش از ۸۰ درصد 
اين افراد پش��ت نوبت دريافت مسكن هستند. وي با 
بيان اينكه ساخت اين واحدهاي مسكوني فرايندي 
زمانبر است، گفت: نمي توان مسكن تمام افراد واجد 

ش��رايط را در يك زمان به آنها تحويل داد و به همين 
دليل همچنان افرادي پشت نوبت هستند. اگرچه در 
برخي مناطق مانند مناطق زلزله زده كرمانش��اه كه 
با ش��رايط اضطراري رو به رو بود، مسكن افراد تحت 
پوشش سازمان بهزيستي در اسرع وقت ساخته و به 

آنها تحويل داده شد.

درنشستخبريروزمليپيشگيريازسوختگياعلامشد

مرگ ساليانه ۲  هزار بيمار سوخته
سالانه دو هزار نفر در ايران بر اثر سوختگي جان خود 
را از دست مي دهند،  اين در حالي است كه متخصصان 
بر اين باورند كه هم ش��يوه هاي درمان سوختگي در 
ايران هنوز هم سنتي بوده و به استاندارد دنيا نزديك 
نشده اس��ت واز طرف ديگر همين شيوه هاي سنتي، 
هزين��ه درمان افراد را هم افزاي��ش مي دهد تا جايي 
كه براي براي هر فرد س��وخته نياز ب��ه ۲۸ هزار دلار 
هزينه درمان است. چنين وضعي در حالي است كه 
بنابرگفته رييس انجمن حمايت از بيماران سوخته، 
آمار س��وختگي در ايران هشت برابر متوسط جهاني 
است. محمدجواد فاطمي، در نشست خبري روز ملي 
پيشگيري از سوختگي گفت: ايران جزو كشورهايي 
است كه س��وختگي در آن بسيار شايع است بطوري 
كه در ميان كش��ورهاي همس��طح خودمان شيوع 
سوختگي بالاتر است. بين ۱۸۰ تا ۲۰۰ هزار نفر بطور 
جدي دچار سوختگي مي ش��وند، از اين تعداد ۲۲ تا 
۲۸ هزار نفر بستري شده و دو هزار نفر فوت مي كنند.
او با اش��اره به وجود ۳۵ مركز سوختگي در كشور كه 
ش��امل بخش و بيمارستان اس��ت، افزود: متاسفانه 
تخت هاي سوختگي خيلي كم است بطوري كه ۵۰ 

درصد تخت هاي مورد نيازمان را داريم.
 ICU وي همچنين به بخش ويژه سوختگي يا همان
مربوط به س��وختگي در بيمارستان هاي سوختگي 
اشاره كرد و گفت: در اين زمينه فقط يك سوم بخش 
سوختگي مورد نيازمان را داريم. فاطمي با عنوان اين 
مطلب كه همواره بايد ۵۰ درصد تخت هاي سوختگي 

اشغال باشد، ادامه داد: بايد ۵۰ درصد باقي مانده براي 
حوادث احتمالي خالي باشد اما متاسفانه بيمارستان 
مطهري ب��ه عنوان ي��ك مركز س��وختگي همواره 

تخت هاي آن صددرصد اشغال است.
رييس انجمن حمايت از بيماران سوخته در ادامه به 
وضعيت درمان سوختگي در كشور اشاره كرد و گفت: 
در زمينه انواع پانس��مان هاي جديد و جايگزين هاي 
پوس��ت با كمبود مواجه ايم و دلي��ل آن هزينه بالا و 

تكنولوژي است كه در اختيار ما قرار ندارد.
وي با اعلام اينكه اغلب بيمه ها پانسمان ها را پوشش 
نمي دهند افزود: به همين دليل ما از درمان هاي سنتي 
و تاريخ گذشته در سوختگي استفاده مي كنيم و باعث 
مي شود ميزان مرگ و مير بالاتر از حل معمول باشد.

فاطمي با اعلام اينكه ۱۷ هزار ميليارد تومان هزينه 
ناشي از سوختگي الكتريكي به تدريج بر كشور تحميل 
مي شود، اظهار داشت: هزينه يك سوخته بالغ بر ۲۸ 

هزار دلار است.
اظهارات فاطمي در حالي است كه معاون اجتماعي 
وزير بهداشت ضمن اشاره به اقداماتي كه در راستاي 
پيشگيري از س��وختگي انجام ش��ده، گفت: سالانه 
۱۸۰ هزار نفر در كش��ور دچار سوختگي مي شوند و 
ارقام قابل توجهي براي درمان آنها هزينه مي ش��ود؛ 
درحالي كه با پيشگيري مي توان جلوي بسياري از اين 
حوادث و هزينه ها را گرفت.  محمدهادي ايازي در اين 
نشست خبري گفت: ما به عنوان مديران نظام سلامت 
معتقديم ۲۵ درصد از حوزه سلامت در اختيار ماست 

و ۷۵ درصد آن در اختيار مردم و ديگر ارگان ها است. 
به همين دليل رويكرد اجتماعي در حوزه س��لامت 
را انتخ��اب كرديم؛ چرا كه ۷۵ درص��د در اين حوزه 

مغفول مانده بود. 
وي افزود: يكي از حوزه هاي حائز اهميت در سلامت، 
مساله س��وختگي است. س��وختگي از ابتدا بيماري 
نيس��ت و به واس��طه حوادث و اتفاق��ات معطوف به 
ش��خص رخ مي دهد و منجر به بيماري هاي سخت 
و دردناك مي ش��ود؛ به نحوي كه س��الانه در كشور 
۱۸۰ هزار نفر دچار سوختگي مي شوند و هر درصد 
سوختگي بطور متوس��ط هزينه ۵ ميليون توماني را 

براي نظام سلامت به وجود مي آورد.
وي ادامه داد: بسياري از افرادي كه در سال مي سوزند، 
بعد از مدتي به دليل هزينه هاي بالاي سوختگي فقير 
مي شوند و اگر بتوانيم از سوختگي پيشگيري كنيم 
به نفع نظام سلامت است. سالانه بر اثر سوختگي ۲۸ 
هزار نفر در بيمارس��تان ها بستري مي شوند و ۲ هزار 

نفر جان خود را از دست مي دهند.
ايازي گف��ت: ما به عن��وان حوزه اجتماع��ي وزارت 
بهداش��ت تمام تلاش مان معطوف به اين اس��ت كه 
بتوانيم اقداماتي را انجام دهيم تا حادثه اي رخ ندهد. 
طي دو سه سال اخير حوادثي مانند پلاسكو، عسلويه و 
منابع سوختي رخ داده است كه مي توان از بسياري از 
آنها جلوگيري كرد. فرض اينكه ۱۸۰ هزار نفر در سال 
مي س��وزند و هر سوختگي هزينه متوسط ۵ ميليون 
توماني به همراه دارد، ارقام قابل توجهي بار مالي براي 

نظام سلامت به وجود مي آورد؛ در حالي كه مي توان 
جلوي اين هزينه ها را گرفت.

وي با بيان اينكه دو گروه س��ني بيش��تر در معرض 
س��وختگي قرار دارن��د، گفت: گ��روه اول كودكان و 
نوجوانان هستند كه به واسطه تحرك بيش از اندازه اي 
كه دارن��د و اقدامات ايمني بخش��ي ك��ه خانواده ها 
رعايت نمي كنند، در معرض خطر حوادث سوختگي 
هستند. س��المندان نيز گروه ديگري هستند كه به 
واس��طه كم تحركي نمي توانند در براب��ر حوادث از 
خودشان مقاومت نشان دهند. بر همين اساس و براي 
پيشگيري از س��وختگي در اين گروه هاي سني بايد 
سازوكاري را فراهم كنيم كه كمترين اتفاق رخ دهد.

معاون اجتماعي وزير بهداش��ت اف��زود: نكته مهم 
ديگري كه در پيش��گيري از سوختگي اهميت دارد، 
فرهنگ سازي است. دستگاه هايي كه متولي مباحث 
فرهنگي هس��تند مانند ش��وراي فرهنگ عمومي، 

وزارتخانه ها ارش��اد و آموزش و پرورش، صداوسيما، 
رسانه ها و غيره به اعتقاد ما مي توانند در فرهنگ سازي 
نقش بس��ياري را ايفا كنند و اگر اين دس��تگاه هاي 
فرهنگي وظايف خود را به خوبي انجام دهند، شاهد 
كاهش ح��وادث ناش��ي از س��وختگي خواهيم بود. 
رس��انه ها نيز نقش بي بديلي در اين موضوع خواهند 

داشت.
ايازي درباره كميته ملي پيشگيري از سوختگي گفت: 
اين كميته زيرمجموعه دبيرخانه شواري عالي سلامت 
و امنيت غذايي است كه وظيفه دارد نقش هر دستگاه 
را به آن اعلام كن��د و هر يك از دس��تگاه ها موظف 
هس��تند در چارچوپ تعيين ش��ده، اقدامات خود را 
انجام دهند و گزارش عملكرد خود را به شوراي عالي 
سلامت و امنيت غذايي ارايه دهند. در همين راستا 
آموزش و پرورش، شهرداري و آتش نشاني اقدامات 

خوبي را انجام داده اند.
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حذف زيرميزي در گرو 
اجراي طرح تحول سلامت

عضو كميس��يون بهداش��ت و درمان مجلس با 
تاكيد بر اينكه پزش��كان از پرداخت ماليات فرار 
نمي كنند، گفت: ضعف دول��ت در تامين منابع 
پايدار براي طرح تحول سلامت برخي پزشكان 
را زيرميزي بگير كرد.  يعقوب ش��يوياري افزود: 
 نياز است فرهنگ سازي مناسبي براي استفاده 
از دس��تگاه كارتخوان در مطب ها انجام شود تا 
در كنار الزام قانوني توجه به اين مهم در دس��تور 
كار پزش��كان قرار گيرد. نسخي كه پزشكان به 
موسس��ات بيمه گر و بيمه هاي ط��رف قرارداد 
ارايه مي كنند اگر در سيس��تم ثبت نشود قابل 
تاييد نيس��ت و به گونه اي سازمان هاي بيمه در 
قبال خدمات مبلغي پرداخت نمي كنند. برخي 
پزشكان تا زماني كه پول نگيرند نسبت به انجام 
عمل جراحي اقدام نمي كنند اما پزش��كاني نيز 
داريم كه پ��ول عمل جراحي بيم��ار را از جيب 
پرداخت مي كنند بنابراين نمي توان تمامي آنها را 
متهم كرد. او با انتقاد از اينكه پديده شوم زيرميزي 
هنوز وجود داش��ته و رفع نش��ده است، به خانه 
ملت گفت: اين پديده در حال مرتفع ش��دن بود 
اما متاسفانه به دليل اينكه دولت نتوانست منابع 
پايدار را براي طرح تحول سلامت تامين و سازوكار 
مناس��ب را ايجاد كند بنابراين اين معضل هنوز 
وجود دارد و مديريت نشده است. وقتي پرداخت 
بدهي پزشكان ماه ها زمان مي برد مسلم است كه 
برخي پزشكان به اين سمت و سو روي مي آورند در 
اين رابطه گزارش هايي وجود دارد كه حتي برخي 
پزشكاني كه در گذشته نيز زيرميزي نمي گرفتند 
در حال حاضر به اين پديده گرايش پيدا كردند. 
رفع مشكلات مالي سد راه طرح تحول سلامت 
پديده زيرميزي مديريت مي شود، افزود: وقتي 
دولت به موقع پول پزشكان را پرداخت نمي كند 
بنابراين برخي پزشكان نيز قانون را دور مي زنند.

اگر پزشكان حتي فوق تخصص ها از طريق مطب 
درآمدي نداشته باش��ند معيشت آنها با مشكل 
مواجه مي ش��ود، گفت: بطور قطع اگر پزشكان 
بدانند پولي كه به عنوان ماليات پرداخت مي شود 
براي ارتقاي جامعه هزينه مي ش��ود تمامي آنها 
استفاده از كارت خوان در مطب ها را در دستور كار 
قرار مي دهند كما اينكه در حال حاضر نيز تمامي 

آنها از اين امر استقبال مي كنند.

شدت گرفتن قطع درختان 
در غرب كشور 

عضو هيات رييسه كميسيون كش��اورزي، آب و 
منابع طبيعي مجلس با هشدار در خصوص قاچاق 
چوب و خاك از كشور گفت: متاسفانه در چند ماه 
گذشته برداشت از جنگل هاي زاگرس و جنگل هاي 
غرب كشور به شدت افزايش پيدا كرده و شاهد قطع 

درختان بسياري در اين منطقه هستيم.
جلال محمودزاده، با بيان اينكه با دو معضل قاچاق 
خاك و قاچاق چوب در كش��ور مواجه هس��تيم، 
گفت: قاچاق چوب به اين معنا نيست كه چوب ها 
فقط به خارج از كشور ارسال مي شود، بلكه بيشتر 
به كارخانه هاي داخل كشور فروخته مي شود. بعد 
از اينكه قرار شد، طرح تنفس در جنگل هاي شمال 
اجرا شود و مقرر ش��د؛ دو الي سه سال كسي حق 
بهره برداري از درختان جنگلهاي شمال را نداشته 
باش��د، متاسفانه در چند ماه گذش��ته برداشت از 
جنگلهاي زاگرس و جنگلهاي غرب كشور به شدت 
افزايش پيدا كرده اس��ت و ش��اهد قطع درختان 

بسياري در غرب كشور هستيم.
اين نماينده مردم در مجلس ش��وراي اسلامي با 
بيان اينك��ه قاچاق خاك بيش��تر در مناطقي كه 
خاك كش��اورزي مرغوبي دارند، انجام مي شود، 
تصريح كرد: بيشتر خاك هاي رسي قاچاق مي شود، 
چراكه كشورهاي حاشيه خليج فارس بيشتر طالب 
خاك هاي رسي هستند، زيرا خاك هاي اين كشور 
بيشتر از جنس شن است، البته همه خاك هايي 
كه قاچاق مي شوند نيز از بخش هاي منابع طبيعي 
نيستند، بلكه بيشتر خاك هاي كشاورزي هستند 
و اراضي كشاورزي كه به دليل تغيير اقليم، كاهش 
بارش، خشك شدن چاه ها و كاهش سطح آب هاي 
زيرزميني از توليد خارج شده و توسط قاچاقچيان 

خريداري و قاچاق مي شود.
محمودزاده خاطرنش��ان كرد: ب��راي توليد يك 
س��انتي متر خاك هزاران س��ال زمان نياز است، 
بنابراين حفظ خاك اهميت بسياري دارد و از بين 
رفتن خاك باعث كاهش تولي��د و كاهش درآمد 

كشاورزان و اشتغال در كشور مي شود.
نائب رييس كميس��يون كش��اورزي، آب و منابع 
طبيعي با اشاره به تصويب قانون حفاظت از خاك 
در سال گذشته، خاطرنشان كرد: دولت موظف به 
اجراي اين قانون اس��ت و بايد نظارت بيشتري در 
خصوص اجراي اين قوانين توس��ط دستگاه هاي 
مربوطه داشته باش��د. متاسفانه در اجراي قوانين 
كمي با مشكل مواجه هستيم بطور مثال تنها ۱۰ 
درصد از قانون برنامه شش��م توسعه كه دو سال از 
تصويب آن مي گذرد، اجرايي ش��ده است و اگر با 
همين روال ادامه پيدا كند تا پايان دولت كمتر از 

۲۵ درصد آن اجرايي مي شود.
محمودزاده با بيان اينكه قوانين مجلس توس��ط 
دولت به بهانه هاي مختلف اجرا نمي شود، گفت: 
اگر دولت نخواهد قانوني را اجرا كند، آيين نامه اي 
را در كنار قانون قرار مي دهد و عملا اجراي قانون را 

با مشكل مواجه مي كند.
وي در پاس��خ به اين س��وال كه نظارت مجلس بر 
اجراي قانون مبارزه با قاچاق خاك چگونه است، 
تصريح كرد: مجلس بايد نظارت بيشتري در اين 
خصوص داشته باش��د و وظيفه نظارتي مجلس 
نيز سنگين است. دولت نيز بايد جديت بيشتري 
بر اجراي قونين داش��ته باش��د و از قانون گريزي 
جلوگيري كند و مسوولان ذيربط را بر اجراي قانون 

هدايت كند.



اير انشهر 13 راهوشهرسازي

گزارش »تعادل« از پارلمان شهري پايتخت

چشم انداز بودجه سال 98 تهران مشخص شد
گروه راه و شهرسازي|آزاده كاري|

روز گذش��ته بررسي سياس��ت هاي اجرايي و الزامات 
تدوين لايحه بودجه س��ال 98 ش��هرداري تهران در 
دستور كار شوراي ش��هر تهران قرار گرفت كه پس از 
تصويب كليات، بندهاي اين طرح نيز بررسي شد و با 
پيشنهادات برخي اعضا اصلاحات جزييات اين طرح 
به تصويب رسيد. هفته گذش��ته نيز يك فوريت اين 
طرح به تصويب ش��وراي پنجم رس��يده بود. افزايش 
ميزان مشاركت جوانان در تصدي پست هاي مديريتي 
ش��هري و تصويب ي��ك فوريت طرح »انتش��اراوراق 
مشاركت 30 هزار ميليارد توماني حمل و نقل شهري« 
از ديگر مصوبات روز گذش��ته ش��وراي شهر تهران به 

شمار مي رود.
 علاوه بر اين در جريان بررسي جزييات سياست هاي 
اجرايي و الزامات تدوين بودجه س��ال 98 شهرداري 
پيشنهادهاي برخي اعضاي شورا از جمله محمد سالاري 
مبني بر »هدفمند شدن بودجه سرمايه اي شهر توسط 
شهرداري تهران« و نيز پيشنهاد محمودميرلوحي در 
خصوص »الزام شهرداري تهران به تحقق 40 درصدي 

درآمدهاي پايدار در سال 98« تصويب شد.
به گزارش »تعادل«، شوراي ش��هر تهران از سال 8۶ 
تاكنون، سياست هاي راهبردي و الزامات كلان را كه 
معتقد بوده بودجه بايد بر اس��اس آن مشخص شود، 
در قالب مصوبه تصويب مي كرده است. پس از تدوين 
اين سياست ها، ش��هرداري موظف است راهبرد ها و 
سياس��ت هاي اجرايي و اصول كلي بودجه را بر اساس 
سياست هاي مصوب پيش ببرد. در واقع طي سنوات 
گذشته هر سال سياس��ت هاي كلي از حيث محتوا و 
ساختار توسط اعضاي ش��ورا در دوره هاي پيشين به 
تصويب رس��يده و بر همين اساس ش��هرداري تهران 
الزام داشته تا بودجه اي كه براي سنوات مختلف اعلام 
مي كند در چارچوب آن، بودج��ه خود را ارايه كند. بر 
اس��اس قانون، ش��هرداري تا آخر دي ماه بايد بودجه 
پيش��نهادي سال 98 را به ش��وراي شهر ارايه كند كه 

تدوين آن آغاز شده است.
هفته گذش��ته، مجيد فراهاني رييس كميته برنامه 
و بودجه ش��ورا در هنگام تش��ريح ي��ك فوريت طرح 
سياست هاي اجرايي و الزامات تدوين بودجه سال 98 
شهرداري تهران عنوان كرده بود: مراحل اوليه كار آغاز 
شده و ما بايد هرچه سريع تر اين سند را تصويب كنيم 
و به شهرداري بدهيم تا بتوانند مواردي را كه مد نظر 
شوراست در تدوين بودجه لحاظ كنند و آخر دي ماه 

بودجه ارايه شود .
فراهاني در جلس��ه روز گذشته نيز به تشريح الزامات 
و سياس��ت هاي تدوين بودجه سال 1398 پرداخت. 
به گفته او مديريت هزينه، افزايش س��رمايه گذاري، 
عدالت در مناطق، توسعه شبكه حمل و نقل، بهداشت 
اجتماعي و صيانت از باغات از مهم ترين الزامات بودجه 
سال آينده اس��ت.همچنين به گفته فراهاني شرايط 
اقتصادي و نيز تحريم ها كه منجر به ركود تورمي اقتصاد 
كشور شده است نيز در بخش مسكن و اقتصاد شهري 
ملموس بوده و در اين طرح مورد توجه قرارگرفته است.

فراهاني با بيان اينكه از اين منظر پيش بيني در خصوص 
اقتصاد س��ال آينده حاكي از آن است كه رشد منفي 
اقتصادي از 1.5- تا 3- درصد وجود دارد، تصريح كرد: 
همچنين تورم 30 تا 50 درصدي نيز از س��وي مراكز 
پژوهشي كشور اعلام شده است. به دليل آنكه كسري 
بودجه اجتناب ناپذي��ر را در بخش عمومي خواهيم 
داشت از اين رو، مهم ترين بخش كار حاكميت و انضباط 
مالي و شفافيت، تدوين بودجه خواهد بود. چرا كه تغيير 
نگاه شوراي ش��هر و لزوم پيشرفت هاي تحول آفرين 
مبتني بر مديريت هزينه و افزايش سرمايه گذاري است.

اين عضو ش��وراي اس��لامي ش��هر تهران با اشاره به 
بخش هاي مهم سياست هاي بودجه سال آينده گفت: 
در بخش مصارف تاكيد جدي بر مديريت هزينه، كنترل 

هزينه، به خصوص در بخش ش��ركت ها، سازمان ها، 
مناطق و تشكيل ستادي براي اين موضوع و همچنين 

جلوگيري از كسري بودجه مورد انتظار خواهد بود.
وي تاكيد كرد: برآورد ما در س��ال آينده اين است كه 
اگر بودجه مصوب سال 1397 را اجرايي كنيم با تورم 
مورد انتظار رقم بودج��ه از 17 هزار و 400 ميليارد به 
22 هزار و 420 ميليارد تومان خواهد رسيد و به همين 
دليل در خوش بينانه ترين حالت منابع ما تنها كفاف 17 
هزار ميليارد را خواهد داشت. به همين دليل مسائلي 
مطرح بوده كه در بخش سرمايه گذاري بايد مورد توجه 

قرار بگيرد و الزامات آن نيز ديده شود.

    توسعه حمل و نقل عمومي
او ب��ا بيان اينكه مس��اله عدالت در توزي��ع متوازن در 
مناطق و محلات از جمله الزاماتي اس��ت كه از سوي 
شورا براي كاهش فاصله ش��مال و جنوب ديده شده 
اس��ت، عنوان كرد: همچنين معتقديم جهت گيري 
بودجه بايد به سمت موضوعاتي نظير ترافيك و توسعه 
شبكه حمل و نقل عمومي باشد، در اين راستا مهم ترين 
چشم انداز بودجه س��ال آينده بايد تاكيد بر اين مهم 
باش��د.به گفته فراهاني با توجه به بح��ث زلزله و تاب 
آوري تهران اين موضوع نيز بايد در بودجه مورد تاكيد 
قرار گيرد. صيانت و حفاظت از باغات و توسعه فضاي 
سبز با توجه به كمبود سرانه هاي فضاي سبز در اكثر 
مناطق، حفاظت از بافت تاريخي و ساماندهي سيما و 
منظر شهري، بحث سلامت اجتماعي، سبك زندگي 
و بهداشت رواني از جمله مهم ترين مسائلي است كه 
نياز است در بودجه سال آينده مورد توجه قرار گيرد.ما 
بر اساس سرمايه گذاري بخش خصوصي بايد پروژه ها 
را اجرا كنيم. اس��تفاده از اوراق مش��اركت و در نهايت 
پيگيري طلبي كه از سال هاي گذشته از دولت داريم 

در بودجه ديده شده است.
سكينه اشرفي، معاون توسعه و برنامه ريزي شهرداري 
تهران نيز در خصوص پيش��نهاد مجيد فراهاني عضو 
كميسيون برنامه و بودجه شورا، براي تصويب الزامات 
و سياست هاي كلي بودجه سال 98 اظهار كرد: بودجه 
فرآيند اجرايي كردن برنامه بلندمدت است؛ تصويب 
جداگانه سياس��ت ها و الزامات بودج��ه اي به معناي 
اين است كه هم يك برنامه كلان تصويب كنيم و هم 
سياست هاي بودجه را بطور موازي مشخص كنيم كه 

اقدام پسنديده اي نيست.
اشرفي ادامه داد: شايد بايد ابتدا بر اين مبنا بحث كرد 
كه بودجه 98 قرار است سياست هاي برنامه دوم باشد 
يا قرار است كه مطابق با لايحه برنامه سوم تدوين شود؛ 
اگر قرار است برنامه س��وم را به زودي تصويب كنيم، 
مجبوريم كه پس از تصويب برنامه، در سياس��ت هاي 
بودجه اي نيز بازنگري كنيم و مطاب��ق با برنامه آن را 
هماهنگ كنيم.بودجه يك برش يكساله از برنامه اي 
اس��ت كه قرار است در طول پنج س��ال اجرايي شود؛ 
نمي توانيم موضوعات��ي را در بودجه احصاء كنيم كه 

ماهيت برنامه اي و بلندمدت دارد.
معاون ش��هردار تهران، با اشاره به اينكه چهار موضوع 
تملك دارايي هاي سرمايه اي، بافت تاريخي، حمل و 
نقل همگاني و آلودگي هوا، موضوعات اساسي و خاص 
پيش روي شهرداري در برنامه سوم توسعه شهر تهران 
است، تاكيد كرد: در الزامات و سياست هاي پيشنهادي 
براي بودجه س��ال آينده نيز همين چهار بحث مورد 
تاكيد قرار گرفته ك��ه اين موضوعات در ماده 2 لايحه 
پيشنهادي برنامه سوم توسعه ش��هر تهران نيز آمده 
است؛ بنابراين انتظار اين نيست كه حوزه برنامه اي را 
وارد بودجه كنيم، بلكه بايد خط مشي هاي برنامه اي را 

در بودجه 98 لحاظ كنيم.

    بودجه سرمايه اي شهر هدفمند شود
بعد از تش��ريح الزامات بودجه توسط فراهاني اعضاي 

شورا نظرات و پيشنهادات خود را در اين خصوص مطرح 
كردند كه بعضي از آنها پس از راي گيري تصويب و به 
طرح اضافه شد.از جمله پيشنهاد محمد سالاري رييس 
كميسيون معماري و شهرسازي مبني بر هدفمند شدن 
بودجه سرمايه اي شهر توسط شهرداري تهران كه با 1۶ 

راي موافق و 2 راي مخالف به تصويب رسيد.
سالاري در توضيح پيشنهاد خود گفت: شهرداري تهران 
موظف اس��ت با توجه به محدوديت هاي تامين منابع 
درآمدي نسبت به هدفمند كردن شيوه بودجه ريزي 
به نحوي كه بخش عمده بودجه سرمايه اي در راستاي 
تحقق يافتن ماموريت هاي اولويت دار شهر تهران نظير 
توس��عه حمل و نقل عمومي جهت كاهش ترافيك و 
آلودگي هوا يا نوسازي و بازآفريني شهر تهران جهت 
افزايش تاب آوري شهر است، اقدام كند. لذا نياز است 

كه اين موارد به اين طرح اضافه شود.
به گفته وي، بودجه سال گذشته شهرداري تهران 17 
هزار و 500 ميليارد تومان بود كه 10 هزار ميليارد آن 
صرف نگهداشت ش��هر و حقوق و مزايا شد و از 7500 
ميليارد باقيمانده حدود 2000 ميليارد به گونه اي داراي 
رويكرد نگهداش��ت است و تنها حدود ۶000 ميليارد 

تومان به عنوان سرمايه واقعي باقي مي ماند.
وي ادامه داد: در دوره هاي مديريت ش��هري گذشته 
تامين درآم��د لازم براي ماموريت هاي بزرگ مقياس 
مانند اتوبان ها، بزرگراه ها و ... از محل تبصره ها و تهاتر 
املاك و اراضي و بعضا فاينانس تامين مي شد. اكنون 
اين ۶000 ميليارد تومان در بودجه سال گذشته از 10 
ميليون تومان تا 100 ميليارد تومان بين ماموريت هايي 
پخش ش��ده كه هيچ خروجي ندارند. ضمن اينكه ما 
سازمان ها و شركت هايي ايجاد كرديم و به آنها بودجه 
مي دهيم كه نه تنها وجودشان به نفع شهر نيست كه 

بايد جمع آوري هم بشوند.
رييس كميسيون شهرداري و معماري شوراي شهر 
تهران تاكيد كرد: بودجه س��ال گذشته استراتژيك 
و هدفمند نبود و اي��ن ۶000 ميليارد تومان بايد در 
چند ماموري��ت محدود و اولويت دار مانند توس��عه 
حمل و نقل عمومي و كاهش آلودگي هوا و ترافيك، 
افزايش تاب آوري و بافت هاي فرسوده هزينه مي شد، 
اما اكن��ون اين بودجه پراكنده ش��ده و مجموعه اي 
از مدي��ران هم براي اين بودج��ه پروژه هايي تعريف 
مي كنند كه در افزاي��ش كيفيت زندگي مردم هيچ 

تاثيري ن��دارد. بنابراين تقاضا مي كن��م اين بودجه 
هدفمند و براي چند ماموريت اولويت دار هزينه شود.

    تحقق 40 درصدي درآمد پايدار شهرداري 
پيشنهاد ديگري كه در ارتباط با اين طرح به تصويب 
رس��يد مربوط به س��يد محم��ود مي��ر لوحي عضو 
كميسيون برنامه و بودجه در خصوص الزام شهرداري 
تهران ب��ه تحقق 40 درصدي درآمده��اي پايدار در 

سال 98 بود.
ميرلوحي درباره اين طرح توضيح داد: در س��ال 95 
ميزان درآمدهاي پايدار در شهرداري تهران زير 20 
درصد بود كه از نيمه س��ال 9۶ تا نيمه سال 97 اين 
ميزان از 30 درصد نيز عبور كرده اس��ت. موضوعاتي 
همچ��ون پس��ماند و پاركينگ هاي حاش��يه اي به 
محل هايي ك��ه مي تواند موجب خلق منابع ش��ود. 
بنابراين تحقق 40 درصد درآمد پايدار در شهرداري 
غيرواقعي نيست و اين موضوع در كميسيون برنامه 
و بودجه نيز مطرح ش��ده و مورد موافقت قرار گرفته 
است.در نهايت اين پيشنهاد با 12 راي موافق و 5 راي 

مخالف به تصويب رسيد.

    الزام به ارايه قيمت تمام شده خدمات 
با راي اعضاي شوراي شهر تهران شهرداري تهران ملزم 
به ارايه قيمت تمام شده خدمات در بودجه سال 98 شد.

به��اره آروين ني��ز در جريان بررس��ي جزييات طرح 
سياست هاي تدوين بودجه سال 98 شهرداري تهران 
پيش��نهاد ارايه قيمت تمام ش��ده خدمات شهرداري 

تهران را ارايه كرد.
او در اي��ن باره توضيح داد: با ارايه اين اطلاعات ش��ورا 
مي تواند ميزان دريافتي از بودجه و دريافتي از مردم بابت 
انجام هر خدمت را شناسايي مي كند.مجيد فراهاني 
در مخالفت با اين پيش��نهاد به مصوبه مرتبط با آن در 
شوراي سوم شهر تهران اشاره كرد و اظهار داشت: مساله 
قيمت تمام ش��ده كار گسترده اي است و اگر در ظرف 
زماني 2 ماه در دستور كار شهرداري قرار گيرد مي توان 
آن را تكليفي خارج از ظرفيت شهرداري به شمار آورد.

ميرلوحي در موافقت با اين پيش��نهاد گفت: البته اين 
كار سختي است ولي خوب است كه آن را شروع كنيم.

وي اظهار داش��ت: اين چه اشكالي دارد كه به مردم 
بگوييم كه هر خدمت چه ميزان هزينه در بر داشته 

و حتي اين اطلاع رس��اني مفيد هم هست. اشرفي، 
معاون برنامه ريزي شهردار تهران در همين خصوص 
گفت: بودجه ريزي بر اساس عملكرد در حدود 5 سال 
است كه در دستور كار قرار گرفته است و در سال هاي 
91 و 92 يك منطقه در شهرداري براي انجام آزمايشي 
اين كار مورد آماده س��ازي ق��رار گرفت.هم اكنون در 
كش��ور در حدود 20 درصد از اين هدف محقق ش��ده 
اس��ت ضمن اينكه اين هدف فرايندي 20 ساله است 
و ما نيز در ش��هرداري نمي توانيم ب��ه يك باره تمامي 
سياست هاي بودجه عملكردي را پياده سازي كنيم.در 
نهايت اين پيش��نهاد با 13 راي موافق و 4 راي مخالف 

به تصويب رسيد.

    افزايش جوانان در پست هاي مديريتي 
بررس��ي طرحي كه به ارتقاي سطح مشاركت جوانان 
در تصدي پست هاي مديريتي شهرداري تهران توجه 
داشت دستور ديگر جلس��ه روز گذشته شوراي شهر 

تهران بود كه با اتفاق كامل آرا به تصويب رسيد.
سيد حسن رسولي، عضو كميسيون برنامه و بودجه در 
خصوص اين طرح گفت: اين طرح كه توس��ط حجت 
نظري به شورا ارايه شده بود در دستور كار كميسيون 
ق��رار گرفت كه م��ورد موافقت كميس��يون مبني بر 
جهت گيري مديريت شهري به استفاده از جوانان بود 
قرار گرفت.ما با كليات اين طرح موافقيم ضمن اينكه 
بايد اين كار ضروري در برنامه سوم توسعه شهر تهران 
قرار گيرد تا به صورت جدي به آن پرداخته شود.حجت 
نظري در خصوص نحوه ارايه اين طرح به صحن شوراي 
شهر تهران گفت: قرار بود كه از كميسيون به دو شيوه 
اين طرح به صحن پيشنهاد شود كه يكي گنجانده شدن 
در برنامه سوم توسعه و ديگري به عنوان يك طرح مجزا 
مطرح شود.در نهايت اين پيشنهاد با راي قاطع اعضا به 

تصويب رسيد.

         طرح »اوراق مشاركت 3هزار ميلياردتوماني« 
علاوه بر اين در جلسه روز گذشته شوراي شهر تهران 
يك فوريت طرح فروش اوراق مشاركت 3 هزار ميليارد 
توماني حمل و نقل عمومي شهر تهران به تصويب رسيد. 
اعضاي شوراي اسلامي شهر تهران در جلسه آينده در 
خصوص جزييات فروش اوراق مشاركت تصميم گيري 

خواهند كرد.

مركز آمار ايران كارنامه مجوز ساخت در فصل بهار را منتشر كرد

افزايش ۱۲.۴ درصدي پروانه ساختماني در كشور 
اگرچه در فصل بهار سال جاري شاهد جهش چشمگير قيمت مسكن 
بوديم اما اين موضوع در صدور پروانه هاي ساختماني اثر منفي نداشته 
و حتي رش��د صدور پروانه ها را هم به همراه داشته است، طبق اعلام 
مركز آمار، در فصل بهار 97 نس��بت به مدت مشابه سال قبل، تعداد 
پروانه هاي ساختماني صادر ش��ده در كشور 12.4 درصد و در تهران 

31.۶ درصد افزايش يافته است.
به گزارش فارس، مركز آمار ايران اعلام كرد كه بررس��ي نتايج طرح 
گ��ردآوري اطلاعات پروانه هاي س��اختماني صادر ش��ده توس��ط 
شهرداري هاي كشور در فصل بهار سال 97 نشان مي دهد: در فصل بهار 
سال 1397، تعداد 19هزار و ۶59 واحد مسكوني در پروانه هاي صادر 
شده براي احداث ساختمان از سوي شهرداري تهران، پيش بيني شده 
است كه نسبت به فصل گذشته حدود 30.1 درصد و نسبت به فصل 

مشابه سال گذشته 31.۶ درصد افزايش داشته است.
متوس��ط تعداد واحد مسكوني براي هر يك از اين پروانه هاي احداث 

ساختمان ۶.4 واحد بوده است.
همچنين تعداد 3055 پروانه احداث س��اختمان توسط شهرداري 
تهران در فصل بهار 1397 صادر شده است كه نسبت به فصل گذشته 
حدود 42.1 درصد و نسبت به فصل مشابه سال گذشته حدود 34.4 
درصد افزايش داشته است. مجموع مس��احت زيربنا در پروانه هاي 
احداث ساختمان صادر شده از سوي شهرداري تهران در فصل بهار97، 
3 ميليون و 537 هزار متر مربع بوده است كه نسبت به فصل گذشته 
حدود 29.2 درصد و نسبت به فصل مشابه سال گذشته حدود 32.3 
درصد افزايش داشته است و متوسط مساحت زيربناي اين دسته از 

پروانه ها در دوره مورد بررسي حدود 1158 متر مربع بوده است.

    ساير شهرهاي كشور
افزايش صدور پروانه هاي س��اختماني به تهران محدود نمي شود، 

در فصل بهار س��ال97، تع��داد 90 هزار و ۶۶7 واحد مس��كوني 
در پروانه ه��اي صادر ش��ده ب��راي احداث س��اختمان از س��وي 
شهرداري هاي كش��ور پيش بيني شده اس��ت كه نسبت به فصل 
گذش��ته حدود2 درصد كاهش و نس��بت به فصل مش��ابه س��ال 
گذش��ته ح��دود 12.4 درصد افزايش داش��ته اس��ت، متوس��ط 
 تعداد واحد مس��كوني در هر پروانه احداث س��اختمان 2.۶ واحد

بوده است.
تع��داد 34 ه��زار و 278 پروان��ه اح��داث س��اختمان توس��ط 
ش��هرداري هاي كش��ور در فصل بهار 1397 صادر شده است كه 
نسبت به فصل گذشته حدود 10.4 درصد كاهش و نسبت به فصل 

مشابه سال گذشته 13.1 درصد افزايش داشته است.
مجموع مس��احت زيربنا در پروانه هاي صادر ش��ده براي احداث 
ساختمان در فصل بهار 1397 حدود 17 هزار و 438 هزار متر مربع 
بوده است كه نسبت به فصل گذشته 0.9 درصد كاهش و نسبت به 
فصل مشابه سال گذشته حدود 20.0 درصد افزايش داشته است، 
ناگفته نماند كه متوسط مساحت زيربنا در اين پروانه ها 509 متر 

مربع بوده است.

وزير راه و شهرسازي مطرح كرد

تخصيص ارز ۴۲00 توماني براي لاستيك 
وزير راه و شهرسازي درمراسم افتتاحيه سومين نمايشگاه بين الملل 
حمل و نقل و صنايع وابسته با اشاره به اينكه بانك مركزي به واردكننده 
لاس��تيك ارز اختصاص داده اس��ت،  گف��ت: دول��ت از توليدكننده 
لاستيك حمايت كرد تا لاستيك با سرعت بالاتري به دست راننده ها 
و كاميون داران برسد. به گزارش فارس، محمد اسلامي افزود: مقرر شد 
لاس��تيك و مواد اوليه آن در زمره كالاي اساسي قرار گيرد و ارز 4200 
توماني به آن اختصاص يابد. وزير راه و شهرسازي اضافه كرد: لاستيك ها 
در صورت پيمايش ناوگان، دارا بودن تن كيلومتر و اجراي حمل بار به 
ناوگان تعلق مي گيرد. اس��لامي گفت: سازمان راهداري و حمل و نقل 
جاده اي لاس��تيك را بر اساس س��هميه اي كه وزارت صنعت، معدن و 
تجارت به اين سازمان اختصاص مي دهد بين رانندگان توزيع مي كند. 
او با اشاره به اينكه محصولات عرضه شده در سومين از محل ظرفيت هاي 
داخلي است، اظهاركرد: توجه به صنايع داخلي براي پيشبرد حوزه حمل 
و نقل بيشتر مورد توجه خواهد بود و دولت سال جاري و سال هاي آتي 

بيشتر از حمل و نقل حمايت مي كند.
اسلامي ادامه داد: بايد بتوان ناوگان را به صورت متوازن توسعه داد كه 

اين در حوزه هاي ريلي، هوايي، جاده اي و دريايي است.
او افزود: در اين نمايشگاه بخش خصوصي توليدكننده و مصرف كننده 
حضور دارند و با هم مذاكره مي كنند، دولت هم از اين مذاكرات و خريدها 
حمايت مي كند. وزير راه و شهرسازي اضافه كرد: براي تخصيص منابع 
از محل تس��هيلات پيش بيني ش��ده هم براي توليدكننده و هم براي 
مصرف كننده مواردي اختصاص مي يابد. اسلامي تصريح كرد: در شرايط 
كنوني و با توجه به تحريم ها نياز داريم كيفيت توليدات داخل را براي 

مصرف كننده و مردم ارتقاء دهيم.
او همچنين به مش��كلات رانندگان كاميون اشاره كرد و گفت: مسائل 
بيمه اي آنها را پيگيري كرديم و قرار است با كمك تشكل هاي صنفي 

راننده ها بقيه اقلام لازم براي راننده ها هم به سرعت تأمين شود.

    رونمايي از طرح جامع منظر راه ها
طرح جامع منظر راه هاي كشور هم در سومين نمايشگاه بين المللي حمل 
و نقل كشور در پنج جلد رونمايي شد. در اين طرح كه با همكاري سازمان 
راهداري و حمل و نقل جاده اي شركت ساخت و توسعه زيربناهاي حمل 
و نقل شركت بازآفريني شهري و دانشگاه شهيد بهشتي تهران آماده 
شده، پوشش گياهي منظر راه و زيباسازي راه هاي كشور و ضوابط اجرايي 
آن مشخص شده است. ناگفته نماند كه رونمايي از لكوموتيو مانوري 
حامل موتور ملي ديزلي ايران كه با اس��تفاده از توانمندي هاي داخلي 
طراحي و ساخته شده است، از ديگر حاشيه هاي نمايشگاه حمل و نقل 
بود. اين نمايشگاه شامل بخش هاي متنوعي از صنايع و حوزه هاي مرتبط 
با حمل  و نقل زميني )راه  آهن و جاده اي(، دريايي، هوايي و عمليات حمل  
و  نقل، راهسازي، راهداري و صنايع وابسته است و بيش از 200 شركت 
فعال و معتبر در حوزه هاي حمل  و  نقل، خودروهاي سبك و سنگين، 
حمل  و  نقل هوشمند، راهسازي، قير و آسفالت، مجلات، پيمانكاران، 
مهندسين مشاور، تجهيزات ايمني راه ها، نشريات و استارت آپ هاي 
حوزه حمل  و  نقل در سومين نمايشگاه بين المللي حمل  و نقل و صنايع 

وابسته مشاركت دارند.

 Mon. Dec 17 .   دو شنبه    26 آذر 1397   9 ربيع الثاني 1440  سال پنجم    شماره   1271  2018 

برآورد اوليه از سرعت رشد 
قيمت مسكن در آذرماه 

آمار منتشر شده از سوي س��امانه اطلاعات املاك 
نشان مي دهد كه از 24 روز ابتداي آذرماه قيمت هر 
متر مربع مسكن در شهر تهران با افت سرعت رشد 
ماهيانه، به 9 ميليون و 299 هزار تومان رس��يده كه 
نسبت به ماه قبل و مشابه سال قبل به ترتيب 3.3 و 88 
درصد افزايش يافته است. كاهش سرعت رشد ماهيانه 
قيمت مسكن طي آذرماه درحالي است كه بر اساس 
معيارهاي همين سامانه رشد قيمت مسكن پايتخت 
در آبان ماه 5.۶ درصد بوده و در آذرماه سرعت رشد آن 
2.3 درصد كاهش يافته است. آبان ماه امسال اين ارقام 
بر اساس داده هاي همين سامانه به ترتيب 5.۶ و 87 
درصد بوده است و در مهرماه هم شاخص قيمت هر متر 
مربع مسكن شهر تهران 8 ميليون و 520 هزار تومان 
بود، بنابراين معادلات از افت ۶9 درصدي س��رعت 
رشد ماهيانه حكايت دارد. چندي پيش مصطفي قلي 
خسروي، رييس اتحاديه مشاوران املاك از فروكش 
تلاطم بازار مسكن در ماه هاي پيش رو خبر داده بود. 

تعميراساسي نخستين 
هواپيماي برجامي در تحريم

مديرعام��ل ايران اير درباره وضعي��ت هواپيماهاي 
برجامي، گفت: ايرباس321 كه نخستين هواپيماي 
برجامي بود پس از انجام س��يكل پروازي به مرحله 
تعميرات اساسي رسيد كه توسط  متخصصان داخلي 
انجام ش��د. به گزارش فارس، فرزانه شرفبافي اظهار 
كرد: اورهال )تعميراساسي( ايرباس 321 در شرايطي 
انجام شد كه تحريم هاي امريكا اعمال شده است، اما 
توانستيم با 100درصد توان داخلي )اورهال( هواپيما 
را انجام دهيم. مديرعامل ايران اير با بيان اينكه اورهال 
اين هواپيما 11 روز به طول انجاميد، گفت: البته بايد 
حتماً از كارخانه سازنده برخي موارد اوليه را هماهنگ 
مي كرديم كه اين كارها انجام شد. شرفبافي درباره 
تأمين قطعات هواپيما در شرايط تحريم تصريح كرد: 
در مدت زمان برجام و تا 4 نوامبر، قطعات هواپيما را 
تحويل گرفتيم. او با بيان اينكه ۶5 فروند هواپيما در 
ناوگان ايران اير موجود است، گفت: 2۶ فروند از اين 
تعداد فعال اس��ت كه 1۶ فرون��د هواپيما برجامي و 
10 فروند هواپيماي قبلي است و 2 فروند هواپيماي 
ديگر هم به زودي به ناوگان هما افزوده مي ش��د كه 
شامل فوكر و ايرباس است. اين مقام مسوول تأكيد 
كرد: مهندسي و تعميرات هما توانمندي بالايي دارد، 
تعميرات سنگين و سبك توسط متخصصان كاملا 

داخلي انجام مي شود.

 تكذيب فروش
 بخش شمالي پارك جمشيديه 

مديرعامل سازمان پارك ها و فضاي سبز شهرداري 
فروش بخش شمالي پارك جمشيديه را تكذيب كرد.

به گ��زارش ايلنا، علي محمد مخت��اري، مديرعامل 
سازمان پارك ها و فضاي سبز تهران گفت: ساخت و 
ساز در ارتفاعات بالاي 1800 متر ممنوع است و بايد 
تبديل به فضاي سبز شود. وي افزود: بخش شمالي 
پارك جمشيديه جزو اراضي ملي است و قابل تصرف 
و فروش نيس��ت. بر اس��اس قانون ارتفاعات بالاي 
1800 متر قابل فروش نيست و قسمت شمالي پارك 
جمشيديه نيز در ارتفاعات بالاي 1800 متر قرار دارد و 
بايد تبديل به فضاي سبز شود.توسعه فضاي سبز را در 
دامنه جنوبي البرز در دستور كار قرار داده ايم و به زودي 
اقدامات مرتبط انجام مي شود. مختاري تاكيد كرد: 
هيچ فرد و ارگاني نمي تواند در ارتفاعات بالاي 1800 
متر نسبت به ساخت و ساز يا فروش اراضي اقدام كند.

 اختصاص ۱۵0 ميليارد تومان
به مترو پرند

مديرعامل شركت راه آهن ش��هري تهران و حومه 
)مترو( با اش��اره به ضرورت تكميل خطوط متروي 
تهران- پرند درراس��تاي ارايه خدمات به شهروندان 
تاكيد كرد: افزايش سرعت اجرايي در فاز 3 متروي 
تهران- پرند با طول 19 كيلومتر در اولويت فعاليت هاي 
ما قرار دارد. به گزارش ايلنا، علي امام با بيان اينكه خط 
متروي تهران - پرند شبكه متروي تهران را به فرودگاه 
امام خميني )ره( و شهر پرند متصل مي كند، گفت: فاز 
اول آن تا شهر آفتاب و همچنين فاز دوم تا فرودگاه 
امام )ره( به بهره برداري رس��يده است. وي با اشاره به 
اينكه فاز سوم اين مجموعه به طول 19 كيلومتر در 
حال اجراست، افزود: بخش ساختماني اين فاز بيش از 
80 درصد پيشرفت فيزيكي داشته و يكي از لاين هاي 
آن تا نزديكي پرند ريل گذاري شده است. امام با تاكيد 
بر اينكه به محض تامين اعتبارعمليات اجرايي فاز 3 
به سرعت انجام خواهد شد، تصريح كرد: زمان بندي 
پيش بيني شده 12 ماهه بوده است تا شهروندان پرند و 
شهرهاي اطراف بتوانند در ابتداي زمستان سال آينده 

بامترو به اقصي نقاط تهران دسترسي داشته باشند .
اوبا بيان اينكه به هيچ وجه قرار نيست خط پرند تعطيل 
شده يا تكميل آن به وزارت راه و شهر سازي سپرده 
شود، گفت: متاسفانه به دليل عدم تخصيص كافي وبه 
موقع اعتبارات لازم، فعاليت در فاز 3 اندكي به كندي 
پيش رفت. به گفته امام تلاش براي جذب حمايت 
دولت از سوي گروه امور راه و ترابري سازمان برنامه 
وبودجه، ش��ركت عمران شهرهاي جديد وزارت راه 
شهر سازي، معاونت امور عمراني استانداري تهران، 
مجلس شوراي اسلامي و همچنين شهرداري تهران 
)شركت مترو( در حال انجام است. وي ادامه داد: طي 
جلسات مشترك؛ توافق نامه هايي به امضا رسيده است 
تا به موازات تخصيص بودجه به صورت نقد يا اسناد 
اوراق دولتي، شركت عمران پرند به نيابت از وزارت راه 
و شهر سازي از محل تغيير كاربري وتهاتر زمين هاي 
موجود در ش��هر پرند جهت تامين مالي بخش��ي از 
بودجه تا 150 ميليارد تومان در اختيار پيمانكار پروژه 
قرار دهد. امام بي��ان كرد: مقدمات و كارهاي قانوني 
مربوط در حال انجام است و به زودي با اولين پرداخت 
عمليات اجرايي سرعت گرفته و مردم منطقه شاهد 

سرعت بالا در تكميل اين خط خواهند بود.
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وزي��ر امور اقتصادي و دارايي، صبح روز يكش��نبه از 
س��اختمان باب همايون راهي خيابان طالقاني شد 
تا در جري��ان تازه ترين چالش هاي بخش خصوصي 
ق��رار بگيرد. از نگاه پارلم��ان بخش خصوصي، چند 
دهه اس��ت كه شاهد چالش ميان بخش هاي مولد با 
غيرمولدها و غيرمجازها هستيم و همين امر كشور 
را دچ��ار بيماري حاد چرخش س��رمايه به س��مت 
دلالي و واس��طه گري مالي كرده است. به طوري كه 
بخش هاي غيرمول��د و رانت خوار، بلاي جان اقتصاد 
ش��ده و تاخير طولاني در اصلاحات اقتصادي و عدم 
پيوند ميان دولت، نخب��گان و فعالان اقتصادي، آن 
را به ي��ك امر اجتناب ناپذير تبديل كرده اس��ت. اما 
از منظر بخش خصوصي، تصميم س��ازان اقتصادي 
كش��ور بايد به فكر اصلاحات��ي از جمله »اصلاحات 
نظام بانكي، مالياتي، خصوصي سازي، ساختار نظام 
تصميم گيري اقتصادي، مشورت خواهي از نخبگان و 
بخش خصوصي واقعي و سالم و مقابله با فعاليت هاي 
نامولد« براي دس��تيابي به توسعه اقتصادي باشند؛ 
چراكه ت��ا زماني كه كش��ور بهش��ت غيرمولدان و 
رانت خواران باشد، نمي توان اميد به اصلاح و بهبود 
وضعيت موجود داش��ت. از آن سو، وزير اقتصاد، پس 
از ش��نيدن معضلات فع��الان اقتص��ادي، از تعامل 
دوسويه اي سخن گفت كه يك ضلع آن اركان دولت 
و ضلع ديگرش بخش خصوصي اس��ت. او به بخش 
خصوصي اي��ن اطمينان را داد كه در تعامل با آنها به 
روندهاي اش��تباه تصميم گيري پايان خواهد داد. او 
در عين حال دو خواسته از فعالان اقتصادي داشت؛ 
نخس��ت اينكه براي حل هرك��دام از اين معضلات 
راهكارهاي خود را به دولت پيش��نهاد بدهند؛ و دوم 
اينكه اگر بخشنامه اي صادر مي ش��ود به آن پايبند 
باشند. در مقابل بخش خصوصي هم بايد بداند كه در 
چه ريلي حركت مي كند؛ چراكه اگر اين ريل پر پيچ 
و خم و نوسان باشد، او دچار چالش خواهد شد. البته 
اين عضو كابينه اين س��يگنال را به بخش خصوصي 
داد كه بازار ارز به سمت تعادلي در حال حركت است. 

  منشا معضلات كجاست
پارلمان بخش خصوصي روز گذش��ته در نشس��ت 
آذر م��اه خود، ميزب��ان وزير اقتصاد ب��ود. از اين رو، 
توليدكنندگان و تج��ار فرصت يافتند ت��ا بار ديگر 
معضلات پيش روي حوزه كاريشان را با تصميم سازان 
اقتصادي كشور در ميان بگذارند. اما رييس پارلمان 
بخش خصوصي، ضمن تش��كر از حضور س��كاندار 
ساختمان باب همايون، ابراز اميدواري كرد كه وزير 
جديد اقتصاد همان فردي باشد كه در دولت جسارت 
لازم ب��راي اخذ تصميم هاي س��خت ب��راي اصلاح 

وضعيت اقتصاد را داشته باشد.
غلامحس��ين شافعي، اما در س��خنراني روز گذشته 
خود يكي از بزرگ ترين چالش هاي كش��ور را مساله 
اقتصاد ملي دانست وگفت: اقتصاد كشور نيازمند يك 
حركت جدي و يك كار بزرگ است. مسوولان بايد به 
فكر باشند و خودشان را براي مواجهه با سياست هاي 
خصمانه دش��منان آماده كنند. ب��ه گفته او، صحنه 
اقتصاد كش��ور سال هاس��ت كه ش��اهد كشمكش 
ميان صنعتگران، توليدكنندگان، صادركنندگان و 
بخش هاي غيرمولد اقتصادي است و ده ها سال است 
كه كشور درگير بيماري حاد چرخش سرمايه ها به 
بخش دلالي و واس��طه گري مال��ي و بخش زمين و 

مستغلات است.
بناب��ه اظه��ارات او، مس��تندات موج��ود ه��م در 
اين ب��اره نش��ان مي دهد، ه��م پي��ش از انقلاب و 
ه��م پ��س از آن، اين دو بخ��ش همواره ب��ه عنوان 
رقيبي بس��يار سرس��خت براي بخش هاي توليدي 
و صنعت��ي و صادراتي در كش��ور مطرح ب��وده و به 
ج��ز دوره ه��اي خ��اص و كوتاه م��دت، دولت هاي 
 مختلف رويكرده��اي جدي و حماي��ت گرايانه اي 
نسبت به بخش هاي توليدي از خود نشان نداده اند.

بنابر آمار اعلامي، با توجه به فراهم بودن منابع ارزي 
به صورت مستقيم از طريق صادرات نفت، گاز، كالا 

و خدمات ب��ه ميزان 1742 ميلي��ارد دلار از ابتداي 
س��ال 68 تا پايان 96، چرا اقتصاد به چنين وضعيت 
گرفتار شده است؟ پرسش اينجاست چه كسي بايد 
پاسخگو باش��د؟ به گفته ش��افعي، چون هيچ كس 
پاسخگو نيست اين كاروان همچنان به راه خود ادامه 
مي ده��د. او بر اين باور بود كه دولتمردان بيش��تر از 
آنكه نگران از دست رفتن ثروت هاي انساني و فكري 
جامعه و فرصت هاي از دست رفت توليد واقعي باشند، 
نگران چگونگي صادرات نفت خام هس��تند. اين در 
شرايطي اس��ت كه سرمايه هاي انساني بسيار مهم و 

تعيين كننده هستند. 
به گفته ش��افعي، هف��ت دهه از ش��روع برنامه هاي 
توسعه گذشته است درحالي كه ايران جزو پيشگامان 
كش��ورهاي داراي برنامه توسعه در كشورهاي آسيا 
بوده اس��ت. اما با وجود منابع مستقيم هنگفتي در 
دسترس كشور بوده، شاخص هاي متعدد اقتصادي 
نشان از آن دارد كه نظام تصميم گيري اقتصادي در 

بسياري دوره ها ناكارآمد بوده است.
ش��افعي ب��ا بي��ان اينك��ه گسس��ت عمي��ق ميان 
ديوان س��الاري دولتي با نخبگان، فعالان اقتصادي 
و بخش خصوصي واقعي سال هاس��ت كه در كشور 
در جريان اس��ت، اظهار كرد: عدم مشورت خواهي 
از بخش خصوصي و صاحبان كسب وكارها در مدت 
مديد هم��واره يكي از حلقه هاي مفق��وده ناكارايي 
سياست گذاري در كشور بوده كه نهايتا به بي اعتمادي 
فعالان اقتصادي در بخش ه��اي توليدي و صنعتي 
انجاميده اس��ت. به گفته او، ب��ا وجودتاكيدات مقام 
معظم رهبري در سخنراني 7 شهريورماه در ديدار با 
هيات دولت بر نظر خواهي از بخش خصوصي، اما از 
آن زمان تنها براي دو جلسه از اتاق دعوت شده و نظر 
مشورتي خواستند در حالي كه ده ها تصميم اقتصادي 

در همين مدت اتخاذ شده است.
رييس اتاق ايران با اشاره به اينكه از روند سياست هاي 
حمايت گرايانه نبايد غافل شد؛ گفت: حمايت هايي 
كه بيشتر برآمده از چانه زني ها و امتياز گيري ها بوده 
تا برگرفته از برنامه هاي واقعي توس��عه اقتصادي در 
كشور. اما به گفته او، مورد ديگري كه در اينجا مغفول 
مان��ده، توجه به بحث افزايش توان توليد و رقابت در 
بازاره��اي جهاني بوده اس��ت كه حلق��ه مفقوده در 
سياست هاست.رييس اتاق ايران، اما نتايج مهم توسعه 
را »كاهش بيكاري، رفع فق��ر و توزيع برابر درآمد« 
دانس��ت وگفت: بخش هاي غيرمولد و رانت خواري 
مدت هاست بلاي جان اقتصاد كشور شده و در حال 
حاضر با تأخير طولاني اصلاح��ات اقتصادي و عدم 
پيوند ميان دولت، نخبگان و فعالان اقتصادي به امري 
اجتناب ناپذير براي كشور تبديل ش��ده است. اما از 
نگاه بخش خصوصي، اصلاحاتي از جمله »اصلاحات 
نظام بانكي، مالياتي، خصوصي سازي، ساختار نظام 
تصميم گيري اقتصادي، مشورت خواهي از نخبگان و 
بخش خصوصي واقعي و سالم و مقابله با فعاليت هاي 
نامولد« براي دستيابي به توسعه اقتصادي لازم است. 
از اين منظر، تصميم گيران اقتصادي كشور اگر امروز 
واقعا خواهان بهبود وضعيت اشتغال و معيشت مردم 
هس��تند بايد در پي اجراي برنامه اي كامل و اساسي 
با مش��اركت نخبگان و بخش خصوصي واقعي براي 
توسعه كشور باشند. چراكه تا زماني كه كشور بهشت 
غيرمولدان و رانت خواران باش��د، نمي توان اميد به 

اصلاح و بهبود وضعيت موجود داشت. 
شافعي به موضوع غيرمجازها نيز گريزي زد وگفت: 
بخش��ي از نقدينگي جامعه به دليل پرداخت هزينه 
موسسات ورشكس��ته از جيب پرسخاوت و فقرزده 
جامعه جبران مي شود. آيا اين حق است كه كمبود 
منابع موسس��ات مالي ورشكس��ته از كيس��ه مردم 
تأمين شود؟ شافعي در اين بخش از صحبت هايش 
وزير اقتصاد را خطاب قرار داد وگفت: توليد كش��ور 
به شرايط جديد رسيده است. توليد در حال رقابتي 
ش��دن اس��ت. صادرات فرصت حضور در بازارها را 
پيدا كرده اما بس��يار دردناك اس��ت كه ببينيم اين 
فرصت هاي طلايي به راحتي سوزانده مي شود. او با 
اشاره به اينكه از فروردين ماه 97 در مجموع مكاتبات 

زيادي از اتاق ايران با دولت انجام شده، گله مند بود 
از اينكه حتي براي يكي از آنها هم پاس��خي دريافت 
نكرديم، كه اميدواريم ب��ا حضور وزير جديد اقتصاد 

شاهد يك حركت متفاوت باشيم.

 استمداد وزير از فعالان اقتصادي در 7 محور 
وزير اقتص��اد كه ب��راي چندمين بار راه��ي خيابان 
طالقاني شده بود تا با جنس معضلات بخش خصوصي 
بيشتر آشنا شود، اما خود او خواهان استمداد از بخش 
خصوصي درهفت محور مهم شد. فرهاد دژپسند، در 
ابتداي سخنانش يكي اولويت هاي جدي وزارت اقتصاد 
را گسترش گفت وگو با بخش خصوصي دانست. او با بيان 
اينكه قائل به تعامل با فعالان اقتصادي است، عنوان كرد: 
اين بخش خيلي از موانع برون داد كه در دنيا با آن مواجه 
هستيم را با توانمندي، تجربيات و قابليتهاي خود حل 

كرده و به ياري دولت مي شتابد.
وزير اقتصاد، اما محور نخست سخنان خود را »تعامل 
با بخش خصوصي در تدوين بخش��نامه بازگشت ارز 
حاصل از صادرات« عن��وان كرد وگفت: برخي اعمال 
نظر بخش خصوصي روي اين بخشنامه را به عنوان يك 
عقب نشيني دولت از مواضع خود دانستند، اما آثار آن 
را در بازار مي بينيم. بطوريكه شنبه همين هفته، بازار 
نيما 6۰ ميليون يورو عرضه داشت. دژپسند در همين 
حال اين خبر را داد كه بازار ارز در حال حركت به سمت 
يك نرخ تعادلي است؛ چراكه ورود صادركنندگان براي 
عرضه ارزشان، به طرف عرضه كمك مي كند، البته در 
طرف تقاضا نيز بانك مركزي سياست هايي را طراحي 
كرده، كه اين دو در كنار هم به مديريت عرضه و تقاضاي 
مصنوعي ارز كمك مي كند و تع��ادل را برمي گرداند. 
البته او ترجي��ح داد، در مورد نرخ ارز كمتر حرف بزند، 
اما اين سيگنال را به فعالان اقتصادي داد كه بازار ارز به 
سمت ثبات در حال حركت است. بنابه اظهارات او، از 
آنجايي كه صادرات ايران، واردات پايه است، بنابراين اگر 
ثبات در بازار ارز حاكم شود، از فوايد آن همه بهره مند 
مي شوند. اما وزير اقتصاد در اين ميان از بخش خصوصي 
خواست چنانچه بخشنامه اي صادر مي شود به آن پايبند 
باشند؛ در مقابل آنها هم بايد بدانند كه روي چه ريلي 
در حال حركت هستند، چراكه اگر اين ريل اگر پر پيچ و 
خم و نوسان باشد نمي توان حركت كرد. اين موضوع هم 

حاصل نمي شود؛ مگر با تعامل قوي دوسويه. 
محور مهم ديگري كه مورد اشاره دژپسند قرار گرفت؛ 
»جذب سرمايه گذاري خارجي و تاكيد بر مزيت هاي 
اس��تاني« ب��ود. از نگاه اي��ن مقام اقتص��ادي، فعالان 
اقتصادي سفيران جذب س��رمايه گذاري خارجي به 
ش��مار مي روند. به عبارتي، اتاق بازرگاني اينجا بايد به 

عنوان پارتنر خود، وارد عمل ش��ده و سرمايه گذاران 
خارجي را به عنوان يك همراه و ش��ريك، به كش��ور 
 بياورند. اما س��ومين محور صحبت هاي دژپسند، به

» فضاي كسب وكار« اختصاص يافت؛ موضوعي كه در 
اين نشست، حسين سلاح ورزي نائب رييس اتاق ايران، 
نسبت به فضاي نامساعد كسب و كار در كشور و رتبه 
ايران در اين شاخص در عرصه بين المللي هشدار داد. اما 
وزير اقتصاد بر اين باور بود كه فضاي كسب وكار بهبود 
مناسبي پيدا كرده بود، اما عوامل تهديد كننده كسب 
وكارها بيشتر بيروني و خارج از اراده دولت بودند. اما از 
نگاه اين دولتمرد، بخش خصوصي بايد نقش مسوولانه 
و فعال تري را در اين زمين��ه ايفا كند. در مقابل دولت 
هم بايد مقررات و قواعد مزاحم را از سر راه بردارد؛ البته 
بخش خصوصي بايد قوانين زاي��د را به وزارت اقتصاد 

معرفي كند.
»اصلاح نظام مالياتي« از ديگر محورها ومطالبات جدي 
بخش خصوصي بود كه هم رييس اتاق ايران و هم برخي 
از فعالان اقتصادي در حضور وزير اقتصاد آن خواستار 
شدند. آنها از اينكه بخش هاي نامولد در اقتصاد همچنان 
در حال فرار مالياتي هستند و فشارهاي مالياتي بطور 
عمده به بخش هايي وارد مي ش��ود كه هم مولد بوده و 
هم شفاف، گله مند بودند. ماليات بر ارزش افزوده هم 
به گفت��ه فعالان اقتصادي، داس��تان طولاني ديگري 
است كه هنوز مشخص چه زماني دولتمردان تصميم 
به اصلاح آن خواهند گرفت. دژپس��ند هم در پاسخ به 
اين مطالبه بخش خصوصي عنوان كرد كه بدون توجه 
به رشد اقتصادي و تداوم سرمايه گذاري نمي توان در 
مورد نرخ مالياتي بحث كرد و بايد واقعيت را قبول كرد 
كه نسبت ماليات »تي« به »جي دي پي« بسيار پايين 
است، اكنون نيز به يك روايتي افرادي كه مي خواهند 
م��ا را وادار به افزايش ماليات كنند، ب��ا ما در عدد اين 
نس��بت اختلاف نظر دارند. اين عدد اما كم اس��ت؛ اما 
قرار نيست براي رسيدن به نسبت مطلوب، به موديان 
خوش حس��اب ظلم كنيم. او در همي��ن حال، با بيان 
اينكه ما معافيت مالياتي را يك جا الزام قانوني دارد را 
قبول مي كنيم؛ گفت: اما فرار مالياتي و اجتناب مالياتي 
قابل قبول نيست. البته وزير اقتصاد در اين بخش هم 
باز دست به دامان بخش خصوصي شد و از آنها خواست 
كه در شناسايي راه هاي فرار و اجتناب مالياتي به دولت 
كمك كنند. اين عضو كابين��ه دولت، با بيان اينكه به 
دنبال الكترونيكي كردن نظام مالياتي و استقرار نظام 
جامع مالياتي به معناي كامل هستيم، در مورد ماليات 
آس��تان قدس رضوي ني��ز عنوان كرد ك��ه كارهايي 
انجام شده اس��ت. از اين منظر، فعالان اقتصادي بايد 
شناسنامه داشته باشند. دژپسند البته اين اميدواري 

را بخش خصوصي داد كه ن��رخ ماليات افزايش نيابد. 
»خصوصي سازي و واگذاري ها« محور پنجم سخنان 
وزير اقتصاد بود؛ موضوعي كه از س��وي حسن فروزان 
فرد، رييس كميسيون رقابت، خصوصي سازي و سلامت 
اداري نيز مورد بحث و انتقاد قرار گرفت. اما وزير اقتصاد 
در پاس��خ به انتقاداتي كه نس��بت به روند واگذاري ها 
در پارلمان بخش خصوصي عنوان ش��د، گفت: آنچه 
وزارت اقتصاد را معرض انتقاد قرار داده، اين اس��ت كه 
واگذاري ها كه آن را خصوصي سازي نمي دانم، تبديل 
به يك چالش بزرگ شده است. بنابه اظهارات دژپسند، 
دامنه واگذاري ها فقط شركت هاي دولتي نيست بلكه 
شركت هاي بانكي را نيز شامل مي شود و اموال و دارايي 
بانك ها نيز مشمول اين واگذاري است؛ اين حرف يك 
وزير نيست، سياستي است كه عالي ترين مقام اين كشور 
يعني مقام معظم رهبري و رييس جمهور تاكيد دارند و 
وزارت اقتصاد به عنوان دستگاه مسوول پاي آن ايستاده؛ 
ما اين كار را بدون تبعات فرهنگي و اجتماعي آن را انجام 
خواهيم داد. به گفته او، بخشي از دارايي هاي بانك ها 
منجمد شده، از اين رو، اصرار بر اين است كه دارايي آنها 
واگذار شود. جلساتي هم با مديران عامل بانك ها برگزار 
شده و روي بحث اهليت هم تمركز داريم و واگذاري ها 
را به اهل خود صورت خواهيم داد. او در اينجا از بخش 
خصوصي خواست كه به ميدان بيايد و كار را به دست 
بگيرد و دولت را در تدوين روش ها كمك كند و بگويد 
اين انتقال چگونه صورت گيرد. او به مس��اله هفت تپه 
گريزي زد و گف��ت: بحران هفت تپ��ه هيچ ربطي به 
واگذاري ندارد ولي همه را به حساب واگذاري مي گذارند 
و بحث تحقيق و تفحص از سازمان خصوصي سازي نيز 

در دستور كار قرار گرفته است. 
محور بعدي صحبت ه��اي وزير اقتصاد حول »واردات 
غيررسمي و قاچاق« گذشت. دژپسند در اين باره هم با 
استمداد از بخش خصوصي عنوان كرد: هر كالايي كه 
وارد گمرك مي شود، بايد به زودي ترخيص شود و اگر 
مشكل مابه التفاوت و ثبت سفارش داريم، بايد حل شود؛ 
اين در حالي است كه بخش خصوصي به ما كمك كند 
كه براي كاهش فس��اد گام برداريم. هفتمين وآخرين 
محور سخنان اين عضو كابينه و دولت در مورد »ارتباط 
بانكي با چين« بود. بناب��ه اظهارات وزير اقتصاد، چين 
به واس��طه نگاهي كه به ايران دارد، مي طلبد كه دولت 
با بخش خصوصي و ات��اق بازرگاني ايران و چين كار را 
مديريت كند؛ اين در حالي است كه فرصتي ايجاد شده 
كه بر اساس آن، بانك »كونلون« چين گام هاي خوبي 
برداشته و اميدواريم اين فرصت را گسترش دهد تا ما هم 
بتوانيم ارتباط ايران و چين را بهتر از گذشته برقرار سازيم 

و البته نياز به كمك بخش خصوصي هم داريم.

در كميسيون اقتصاد سلامت اتاق تهران بررسي شد

تعامل بخش خصوصي براي مقابله با قاچاق
توليدكنندگان و واردكنندگان محصولات آرايشي 
و بهداش��تي در كميس��يون اقتصاد س��لامت اتاق 
تهران رو به روي هم نشس��تند ت��ا پيرامون تنظيم 
نيازهاي داخل��ي بازار محصولات اين بخش و تلاش 
مش��ترك براي مقابله ب��ا ورود تولي��دات قاچاق به 
داخل كشور، گفت وگو كرده و راهكارهايي را تبيين 
كنند. به گزارش پايگاه خب��ري اتاق تهران، رييس 
كميسيون اقتصاد سلامت اتاق تهران در اين نشست 
با تاكيد بر حفظ و توجه انجمن هاي توليدكنندگان 
و واردكنن��دگان محصولات آرايش��ي و بهداش��تي 
به موضوع مناف��ع ملي، يك��ي از چالش هاي عمده 
پيش روي فع��الان حوزه توليد و تج��ارت را صدور 
بخشنامه هاي متعدد و بعضا متناقض در عرصه كسب 
وكار عنوان كرد. محمود نجفي عرب اظهار اميدواري 
كرد: در چنين شرايطي، صاحبان توليد و تجارت در 
صنعت دارو و محصولات آرايش��ي و بهداشتي، طي 
تعامل و همفكري، ضمن حركت مسير حفظ منافع 
ملي، زمينه رش��د و تعالي كسب وكار هر دو گروه از 

فعالان اين بخش را فراهم كنند.
همچنين، رييس انجمن واردكنندگان فرآورده هاي 
بهداشتي، آرايشي و عطريات ايران طي سخناني، آمار 
و ارقام مطرح شده در مورد قاچاق محصولات آرايشي 

و بهداشتي را غيرواقعي دانست و تاكيد كرد كه اين 
انجمن تا بهمن ماه سال جاري، آمار دقيق و واقعي در 
اين بخش را اعلام خواهد كرد. حميد مقيمي با بيان 
اينكه اين انجمن با واردات محصولاتي كه در داخل 
توليد مي شود، موافق نيست، افزود: ما با منع واردات 
مخالف هستيم و معتقديم محصولاتي كه در داخل با 

كمبود مواجه است، بايد واردات شود. سال گذشته، 
35۰ ميليون دلار محصولات آرايش��ي، بهداشتي و 
عطريات وارد كشور شده است كه در برابر ميزان كل 
مصرف رقم قابل توجهي نيس��ت. او با بيان اينكه در 
سال 2۰17 يكي از توليدكنندگان جهاني محصولات 
آرايشي و بهداش��تي با صرف 25۰ هزار دلار، ميزان 

توليد، واردات و قاچاق محصولات اين بخش در ايران 
را به دس��ت آورد، گفت: بر اس��اس آمار اين شركت 
مطرح بين المللي، ميزان مصرف محصولات آرايشي 
و بهداش��تي در ايران طي يك سال، رقمي معادل 2 

ميليارد و 358 ميليون دلار است.

 كالاهاي وارداتي روي خط توليد
بختيار علم بيگ��ي، رييس انجم��ن توليدكنندگان 
صنايع ش��وينده، آرايش��ي و بهداش��تي نيز در اين 
نشس��ت، از انجمن واردكنن��دگان محصولات اين 
بخش درخواس��ت كرد تا فهرس��ت كالاهايي كه در 
بازار داخل با كمبود مواج��ه و مصرف كننده ايراني 
خواهان آن است، در اختيار انجمن توليدكنندگان 
قرار دهد تا نس��بت به توليد اي��ن بخش از كالاها در 
داخل كشور اقدام شود. از آن سو، نايب رييس انجمن 
توليدكنندگان صنايع شوينده، آرايشي و بهداشتي 
نيز حجم بازار محصولات اين بخش طي سال گذشته 
را 2۰ هزار ميليارد تومان اعلام كرد و گفت: در حدود 
نيمي از اين ميزان، يعني مع��ادل 1۰ هزار ميليارد 
تومان، قاچاق پذير نيس��ت اما بر اس��اس آمار ستاد 
مبارزه با قاچاق، حجم قاچاق محصولات آرايش��ي و 
بهداشتي به كش��ور همچنان رقمي بالاست. محمد 
نيل فروشان، س��پس افزود: بر اس��اس آمار انجمن 
توليدكنندگان صنايع شوينده، آرايشي و بهداشتي، 
ميزان واردات رسمي و غيررسمي محصولات آرايشي 
و بهداشتي به كشور س��الانه معادل 2 ميليارد و 7۰ 
ميليون دلار اس��ت. عليرضا كيان��ي ديگر عضو اين 

انجمن نيز خاطرنش��ان كرد ك��ه در حال حاضر 95 
درصد محصولات آرايشي و بهداشتي مورد نياز بازار 
ايران را مي ت��وان به كمك 25 ش��ركت توليدي در 

داخل توليد كرد.
او سپس خواستار اين شد كه انجمن واردكنندگان 
محصولات آرايشي، بهداشتي و عطريات، فهرستي 
از كالاهايي كه براي نياز بازار داخل بايد به كشور وارد 
شود را در اختيار انجمن توليدكنندگان قرار دهد تا با 
تعامل هر دو تشكل اين بخش، نسبت به ساماندهي 
به ب��ازار مصرف داخل اقدام ش��ود. كياني همچنين 
خواس��تار تفاهم دو انجمن براي ب��رآورد و تخمين 
آمار قاچاق ورودي محصولات آرايش��ي و بهداشتي 
به كش��ور ش��د. امير رامهرمزي رمضان نژاد، از اداره 
كل آرايشي و بهداشتي سازمان غذا و دارو نيز در اين 
نشست، بر رصد محل عرضه كالاهاي قاچاق تاكيد 
كرد و گفت: با توجه به دستورالعمل هاي سختگيرانه و 
جرايم سنگين تعيين شده از سوي سازمان غذا و دارو 
و وزارت بهداشت، داروخانه ها نمي توانند محل عرضه 
محصولات آرايشي و بهداشتي قاچاق باشند و بايد به 
دنبال مراكز ديگري كه توزيع كننده اصلي كالاهاي 
قاچاق هستند، گشت. در پايان اين نشست، دو انجمن 
توليدكنندگان و واردكنندگان محصولات آرايشي و 
بهداشتي توافق كردند طي جلسات همفكري، نسبت 
به تعيين آمار واقعي قاچ��اق محصولات اين بخش 
اقدام كرده و براي س��اماندهي به ب��ازار محصولات 
داخلي و تعيين فهرست كالاهاي قابل توليد در داخل 
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بسته  حمايتي دولت براي 
ساماندهي بازار خودرو

 مبادلات بانكي با چين
در پيچ و خم مذاكرات

صادرات 22ميليارد دلاري 
فرآورده هاي معدني

 »اطلس پيچيدگي اقتصادي« 
رونمايي مي شود

فارس|معاون ام��ور صنايع وزارت صنعت، معدن 
و تجارت خبر داد: بسته  حمايتي و ساماندهي بازار 
خودرو و قطعه س��ازي تدوين ش��ده ك��ه به زودي 
جزييات اين بسته اعلام مي شود. فرشاد مقيمي افزود: 
محتويات اين بسته به خودروسازان كمك مي كند تا 
تعهدات خود را در مقابل مردم انجام دهند. او گفت: 
در اين بسته بحث هاي مختلفي از تامين ارز، سرمايه 
در گردش و وضعيت قطعه سازان مطرح شده است. 
مقيمي در پاسخ به اين س��وال كه با توجه به اينكه 
خودروسازان چندماهي است كه در عمل به تعهدات 
خود با مشكل مواجهند اين بسته چگونه به آنها كمك 
خواهد كرد، گفت: فعلا جزييات را نمي توانم اعلام 

كنم، اما اين بسته مسائل را حل مي كند. 
معاون امور صنايع وزارت صنعت، معدن و تجارت بيان 
كرد: در حال حاضر در بنادر كشور 3 هزار كانتينر از 
قطعات م��ورد نياز خودرو وج��ود دارد و تخصيص 
ارز ب��راي واردات صورت گرفت��ه، ضمن اينكه مواد 
اوليه خودروس��ازان هم موجود است. او با تاكيد بر 
اينكه خودروس��ازان به تعهداتشان در مقابل مردم 
عمل خواهند كرد گفت: در صورتي كه شراكتي با 
خودروسازي صورت گرفته باشد كه آن خودروساز 
ايران را ترك كرده باشد، عمل به آن تعهد خودروساز 
غير ممكن مي شود. معاون وزير صنعت با بيان اينكه 
البته براي حل اين مس��اله هم راه حلي وجود دارد، 
گفت: خودروساز بايد تعهد را از طريق ارايه سبدي از 

خودروهاي جايگزين به مشتري اجرايي كند.

تس�نيم|رييس اتاق بازرگاني ايران و چين از 
س��فر س��فير ايران به چين براي رفع مشكلات 
مبادلات بانكي ميان دو كش��ور خبر داد. اسداله 
عسگراولادي با اشاره به اينكه با تعاملات صورت 
گرفته قرار بود مبادلات بانكي فعالان اقتصادي 
كش��ور با طرف چيني آغاز ش��ود، اظه��ار كرد: 
متأسفانه هنوز اين موضوع وارد فاز اجرايي نشده 
اس��ت. رييس اتاق بازرگاني ايران و چين افزود: 
اخيرا س��فير ايران براي رفع مشكلات بانكي با 
طرف چيني عازم اين كش��ور شده كه اميدوارم 
طي روزهاي آينده خبرهاي خوبي در مورد نتايج 
مثبت مذاكرات منتشر شود. عسگراولادي پيش 
از اين گفته بود كه از دوم دسامبر )11 آذرماه( يك 
بانك چيني تبادلات بانكي خود را با طرف ايراني 

آغاز خواهد كرد.

شاتا|مديركل دفتر توسعه صادرات محصولات 
صنعتي و معدني س��ازمان توسعه تجارت ايران 
گفت: صادرات كالاهاي صنعتي و معدني شامل 
محصولات پتروشيمي )به غير از ميعانات گازي( 
طي 8 ماهه س��ال جاري به رقمي بي��ش از 22 
ميليارد دلار رسيده است. مسعود كمالي اردكاني 
با اعلام اين خبر اظهار كرد: مقايسه آمار صادرات 
محصولات صنعتي و معدني طي 8 ماهه منتهي 
به آبان ماه سال جاري نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته نشان دهنده رش��د ارزشي 23 درصدي 
است. او افزود: در مدت مذكور در گروه محصولات 
پتروش��يميايي، محصولات پتروشيمي با 1۰.3 
ميليارد دلار و 32 درصد رش��د، محصولات پايه 
نفتي شامل قير و روغن هاي صنعتي با 1.8ميليارد 
دلار و 14 درصد رش��د و محصولات شيميايي و 
پليمري نيز با حدود 1.4 ميليارد دلار صادرات، 4۰ 
درصد رشد را نسبت به مدت مشابه سال گذشته 

تجربه كرده اند. 
كمالي اردكاني در خصوص صادرات كالاهاي گروه 
معدن گفت: مواد معدني و صنايع فلزي ش��امل 
سنگ آهن، فولاد، فلزات رنگين و لوله و پروفيل با 
4.4 ميليارد دلار صادرات، بيش از 9 درصد رشد 
داشته و همچنين صادرات صنايع غير فلزي شامل 
سيمان، كاشي، سنگ هاي تزئيني و ديگر اقلام 
اين گروه نيز با 1.4 ميليارد دلار صادرات، رشد 16 
درصدي را نسبت به سال گذشته نشان مي دهند. 
مديركل دفتر توسعه صادرات محصولات صنعتي 
و معدني، ضمن اشاره به رشد صادرات محصولات 
لوازم خانگي اظهار داشت: صادرات لوازم خانگي 
انرژي بر و غير انرژي بر به ارزش 36۰ ميليون دلار 

با 22 درصد رشد همراه بوده است.

پايگاه خبري موسسه مطالعات و پژوهش هاي 
بازرگاني| كتاب اطل��س پيچيدگي اقتصادي 
قرار است دوشنبه، 26 آذر ماه امسال در موسسه 
مطالعات و پژوهش هاي بازرگاني رونمايي شود. 
اطلس پيچيدگي اقتصادي با ترجمه و تاليف بهروز 
شاهمرادي در شركت چاپ و نشر بازرگاني به انتشار 
رسيده است. اين كتاب، سعي دارد تا حجم دانش 
مولدي كه هر كشور در اختيار دارد را محاسبه كند. 
در بخشي از كتاب اطلس پيچيدگي اقتصادي آمده 
است كه روش محاسبه دانش مولد مي تواند تفاوت 
هنگفت درآمدي بين كشورهاي جهان را محاسبه 
كند و ظرفي��ت پيش بيني نرخ رش��د اقتصادي 
كشورها را دارا باش��د. در واقع، قدرت پيش بيني 
بهتري نسبت به ديگر شاخص هاي مرسوم كه سعي 
در اندازه گيري رقابت پذيري، حكمراني و تحصيلات 
دارند، خواهد داشت. مشاركت اصلي اين اطلس، 
خلق نقشه اي است كه ش��باهت محصولات را بر 
حسب نيازهاي دانشي آنها نشان مي دهد. اين نقشه 
مسيري را فراهم مي كند كه از طريق آن دانش مولد 

به راحتي قابل انباشت خواهد بود. 



15 جهان

جنبش فراگير از اروپا و  امريكا تا خاورميانه

توافق 200 كشور در مذاكرات تغييرات اقليمي در لهستان

تكثير »جليقه زردها«

پيمانآبوهوايي»پاريس«زندهميماند

گروه جهان| 
جنبش جليقه زردها جهاني شده است. فرانسه، بلژيك، 
مجارستان، اتريش، لهس��تان، ايتاليا، صربستان كانادا، 
عراق، لبنان، تركيه و آفريقاي جنوبي از جمله كشورهايي 
هستند كه شهروندان  با پوشيدن جليقه زرد و حضور در 
خيابان، صداي اعتراض ش��ان را بلند كرده اند. افزايش 
قيمت س��وخت، بالا بودن ماليات، پايين بودن حقوق 
كاركنان در بخش دولتي و همچنين در بخش خصوصي، 
كاهش ق��درت خريد، كيفيت پايين خدمات عمومي و 
اجتماعي، حمايت از سياس��ت هاي ضدمهاجرتي و در 
برخي كش��ورها مخالفت با همين سياست ها از جمله 
دلايل اين اعتراض هاس��ت. با توجه به ماهيت متنوع و 
گاه حتي متضاد خواست معترضان، به نظر مي رسد كه 
»تلاش براي شنيده شدن با توسل به جليقه زرد« وجه 
مشترك اعتراض هايي است كه امروز با الهام از فرانسوي ها 
برگزار مي ش��ود.  يورونيوز نوشته، همزمان با پنجمين 
هفته اعتراض  جليقه زردهاي فرانسه در پاريس و ديگر 
شهرهاي اين كش��ور، معترضان بلژيكي هم  به افزايش 
قيمت س��وخت اعتراض كرده و افزايش قدرت خريد را 
خواستار شده اند. پليس اعلام كرده كه تاكنون بيش از 
400 تن را در بروكسل بازداشت كرده است. به گزارش 
اس��پوتنيك، بازداش��ت معترضان در ميداني نزديك 
پارلمان اروپايي در بروكسل انجام شده است زماني كه 
جليقه زردها قصد داشتند تا به سمت مقر اروپايي حركت 
كنند كه محل ساير نهادهاي اروپايي است. اين سومين 
راهپيمايي جليقه زردها در پايتخت بلژيك بوده است. دو 
تجمع اعتراضي پيشين بدون مجوز بود، در نهايت به زد 

و خورد با پليس كشيده شد. 
در آلمان هم جليقه زرد ها كه اغلب راستگرايان افراطي 
هستند در مخالفت با آنگلا مركل صدراعظم اين كشور، 
به خيابان ها آمدند. جليقه زردهاي هلندي در تظاهرات 
خود به افزايش بس��يار مهاجرت، به پيمان مراكش در 
زمينه مهاجرت و نيز سن بازنشستگي اعتراض كردند. 
آنان همچنين خواستار بهبود بيمه خدمات درماني شدند.  
جليقه زردها در بريتانيا در حمايت از برگزيت راهپيمايي 
كردن��د. جدايي طلبان كات��الان در هيات جليقه زردها 
فراخواني براي مسدود كردن اين ناحيه در بيست ويكم 

دسامبر داده اند. معترضان در مجارستان به وضع قانون 
جديدي در زمينه ساعات اضافه كار كه آن را قانون حق 
برده داري مي خوانند، اعتراض دارند. دامداران لهستاني 
خواهان كمك مالي دولت براي رويارويي با طاعون خوكي 
آفريقايي هستند.  در صربستان يك نماينده ناسيوناليست 
در اعتراض به افزايش قيمت بنزين جليقه زرد بر تن كرد و 
به مجلس رفته است. او گفته خواهان وضع قيمتي معقول 
و منطقي بر بنزين است. او هشدار داده: »يا به خواست ما 
توجه مي كنيد يا با جليقه زردها در خيابان هاي بلگراد و 

صربستان روبرو خواهيد شد.« 
در اتريش تظاه��رات معترضان ماهيتي ضدراس��تي 
داشته و عليه سياست هاي اجتماعي و مهاجرتي است. 

دويچه وله نوشته، اعتراض ها كه عليه گردش به راست، 
نژادپرستي و كاهش خدمات اجتماعي و امور عام المنفعه 
صورت گرفته، از سوي سازمان هاي چپ فرا خوانده شده 
اس��ت. معترضان به عنوان مثال، از تصميم دولت براي 
ممنوع كردن روسري در دبس��تان ها و كودكستان ها 
انتقاد كرده اند. دولت محافظه كار سباستيان كورتس 
صدراعظم اتري��ش، و معاون او هاينتس كريس��تيان 
اشتراخه از حزب راست پوپوليست آزاد، قوانين مهاجرت 
را س��خت تر كرده و كمك به خانواده ه��اي پرفرزند را 

كاهش داده است. 
در ايتالي��ا ه��م جليقه زردها معترض سياس��ت هاي 
س��ختگيرانه دولت ايتاليا درباره پناهجويان هستند. 

آنان خواهان پايان دادن به نژادپرس��تي و كناره گيري 
ماتئو سالويني وزير كشور، هستند. گفته شده، بر روي 
جليقه هاي معترضان در ايتاليا نوشته شده: »براي حقوق 
خود برپا خيز«. سازمان دهي اين راهپيمايي را اتحاديه 
كارگري »يو اس بي« و نيز جنبش چپ »قدرت به مردم« 
بر عهده داش��ته اند. انتقادات در اين راهپيمايي به ويژه 
متوجه ماتئو سالويني، وزير كشور ايتاليا بود كه در ماه 
نوامبر سال جاري حكم مربوط به امور مهاجرتي خود را 
به كرسي نش��اند. اين حكم دادن اجازه  اقامت به دلايل 

انسان دوستانه را به شدت محدود مي كند. 
در كان��ادا جليقه زردها در ش��هرهاي مختلف از جمله 
ادمونتون، تورنتو، ويني پگ، هاليفاكس و ساسكاتون در 

اعتراض به سياست هاي اوتاوا و پيمان مهاجرتي سازمان 
ملل به خيابان ها آمدند. گفته شده، ده ها معترض با تجمع 
در برابر شوراي شهر هاليفاكس از سياست هاي جاستين 
ترودو نخس��ت وزير كانادا و موافقت دولت اين كشور با 

پيمان مهاجرت سازمان ملل به شدت انتقاد كردند.
در تركيه هم احزاب مخالف براي برگزاري اعتراض هايي 
مشابه فرانسه فراخوان داده اند. كمال قليچداراوغلو رهبر 
حزب »جمهوري خ��واه خلق« فراخوان��ي را براي آغاز 
اعتراض ها به راه انداخته اس��ت. به گزارش اسكاي نيوز، 
رجب طيب اردوغان رييس جمهوري تركيه، در واكنش 
به اين اقدام گفته: »مردم را دعوت مي كنند تا به خيابان ها 
بيايند، ننگ آور است... فكر مي كنيد اينجا پاريس است؟« 
رجب طيب اردوغان همچنين هشدار داده تمامي كساني 
كه در تركيه همانن��د جليقه زردها دس��ت به اعتراض 
بزنند، هزينه سنگيني را پرداخت خواهند كرد. جنبش 
جليقه زردها در عراق، لبنان، سرزمين هاي اشغالي و در 
آفريقاي جنوبي نيز پژواك داشته است. نشريه فرانسوي 
ليبراسيون با بي  بديل، غيرمنتظره، مبهم و به دور از هر 
برچسب و تعلقات سياسي خواندن جنبش جليقه زردها 
نوشته: اين جنبش را سه تن، دو راننده كاميون و يك خانم 
فروش��نده لوازم آرايش گياهي در اينترنت، آغاز كردند. 
اين دو راننده كاميون با هم آشنا و دوست هستند و بدون 
آشنايي با خانم فروشنده و بدون هماهنگي با او اما با داشتن 
نقطه اشتركي شعله اعتراض ها را روشن كردند. هر سه 
آنها با افزايش ماليات بر سوخت در فرانسه مخالف بودند. 
نخستين كسي كه از ميان آنها به مخالفت برخاست همين 
خانم فروشنده بود كه پريس��يلا لودُسكي نام دارد. او در 
اواخر ماه مه گذشته فراخواني در اينترنت گذاشت كه تا به 
امروز بيش از يك ميليون نفر آن را امضا كرده اند. پيشنهاد 
فردي ديگر به نام »گيزلن كوتار« مكانيك ٣۶ ساله ساكن 
ناربُ فرانس��ه، كه اكنون ديگر به فراموشي سپرده شده 
موجب موفقيت جنبش جليقه زردها و نماد آن ش��د. او 
پيشنهاد كرد كه رانندگان اتومبيل جليقه  زرد شب نماي 
خود را بر داشبورد اتومبيلهايشان بگذارند؛ پيشنهادي 
كه امروز معترضان در اقصي نقاط جهان از راست افراطي 
گرفته تا چپ افراطي و ميانه از آن براي اعلام اعتراض  خود 

به سياست هاي دولتمردان استفاده مي كنند.

گروه جهان|
 نماين��دگان حدود ۲00 كش��ور پس از ح��دود دو هفته 
مذاكرات فشرده در لهستان درباره نحوه اجراي توافق اقليمي 
پاريس، به توافق رسيده اند. اگرچه توافق هاي حاصل شده 
در كنفرانس آب و هوايي كاتوويس در لهستان، هيچ تعهد 
جديدي براي مقابله ب��ا گرمايش كره زمين بر دولت هاي 
عضو تحميل نمي كند. اين در حالي است كه تصميم ايالات 
متحده ك��ه يكي از بزرگ ترين توليدكنن��دگان گازهاي 
گلخانه اي در جهان به شمار مي رود به خروج از توافق پاريس، 
كار را براي دس��ت يابي به اهداف اين توافق دشوار ساخته 
است.  بيس��ت و چهارمين نشست تغييرات آب و هوايي از 
چهارم  دس��امبر در كاتوويس لهستان آغاز شد تا نقشه راه 
اجراي توافق پاريس را تعيين كند. اين اجلاس در س��طح 
وزراي امور خارجه ادامه يافت و به دليل اختلافات بسيار بين 
اعضا و بن بستي كه به نظر غيرقابل حل مي آمد، تمديد شد. 
اما در نهايت اعضا موفق شدند به توافقي دست يابند كه در 
چارچوب يك كتاب كار چند صد صفحه اي به نمايندگان 
كش��ورهاي حاضر در اين نشست تحويل داده شد. اكنون 
طرف هاي توافق پاريس بايد با استفاده از دستورالعمل هاي 

اين كتاب، تعهدات خود را اجرايي كنند.
حتي ايالات متحده هم كه قصد دارد از توافق پاريس خارج 
 شود، سند نهايي مذاكرات در لهستان را امضا كرده است. 

)از نظر قانوني امريكا امكان خروج رسمي از توافق پاريس را تا 
سال ۲0۲0 ندارد و تا آن زمان به شركت در مذاكرات سالانه 
تغييرات اقليمي ادامه خواهد داد.( به نوشته فايننشال تايمز، 
چين و ايالات متحده و اتحاديه اروپا موفق شدند بر سر يكي 
سري قوانين درباره چگونگي سنجش و گزارش آلاينده ها و 
اهداف آب و هوايي مصالحه و براي كاهش گرمايش جهاني 
تا كمتر از ۲ درجه سانتي گراد تلاش كنند. در اين قوانين 
تمايز بين كشورهاي توسعه يافته و در حال توسعه در تعهد 

به كاهش آلاينده ها، حذف شده است.
گزارش هاي علمي اخيرا حاكي از آن است كه نسل امروز 
بايد براي محافظت از كره زمين، توليد گازهاي گلخانه اي 
را كاهش دهند و گرمايش جهان��ي را به كمتر از ۲ درجه 
سانتي گراد برسانند كه براي اين منظور لازم است ميزان 
گاز دي اكس��يد كربن توليدي در سراس��ر جهان تا سال 
۲0۳0 برابر با 50 درصد، كاهش يابد. اين در حالي اس��ت 
كه دولت هاي جهان در سال ۲015 تنها براي كاهش 1.5 
درجه اي كره زمين توافق كرده اند و بس��ياري از كشورها 
حتي براي همان منظور هم با مش��كلات بسياري مواجه 
هستند. باتوجه به اينكه توافق نهايي در لهستان قوانين درباره 
مكانيزم بازار كربن جهاني را شامل نمي شود، انتظار مي رود 
كه دستيابي به اهداف آن با چالش هاي جدي مواجه شود. 
با اين حال، شركت كنندگان در مذاكرات از حصول توافق 

استقبال كردند. شي ژنهوا مسوول تغييرات اقليمي چين 
و معمار توافقنامه پاريس نيز در استقبال از توافق لهستان 
گفت: »تغييرات آب و هوايي بزرگ ترين چالش بشريت است 
و هيچ كشوري توان طفره رفتن از آن را ندارد و اين سرنوشتي 
است كه شامل حال همه مي شود.« او در ادامه توافقنامه را 

»پيروزي چندجانبه گرايي« توصيف كرد. 
اولا الوستون وزير محيط زيست نروژ هم گفت: »اكنون يك 
كتاب قانون داريم و بالاخره توافق پاريس تكميل شده است. 
با اين حال، دشوارترين بخش كه كاهش گازهاي گلخانه اي 
است، همچنان در پيش روست. ما سيس��تم را داريم، اما 

كارمان تازه شروع شده است.«
نيويورك تايمز نوشته، طبق توافقي كه در نهايت در پي يك 
جلسه رايزني شبانه حاصل ش��د، همه كشورهاي جهان 
)كشورهاي امضا كننده( بايستي يك سري استانداردهاي 
واحد ب��راي اندازه گي��ري آلاينده ه��ا و گرمايش زمين و 
ردگيري سياست هاي اقليمي خود به كار بندند. به علاوه، 
در توافق حاصل شده در لهستان از همه كشورها خواسته 
شده كه برنامه هاي خود براي كاهش آلاينده ها را تا پيش از 
دور بعدي گفت وگوها در سال ۲0۲0 پيش ببرند. از ديگر 
موارد مطرح ش��ده در اين توافق، درخواست از كشورهاي 
ثروتمندتر براي شفاف سازي كمك هايشان به كشورهاي 
فقيرتر در روند دستيابي به انرژي پاك تر و ايجاد مقاومت در 

برابر فجايع طبيعي است. در اين توافق همچنين به روندي 
اشاره شده كه در آن كشورهاي درگير با دستيابي به اهداف 
كاهش آلودگي مي توانند براي بازگشت به مسير درست 

درخواست كمك كنند.
اگرچه نمايندگان كشورهاي شركت كننده در مذاكرات 
از نتيجه مذاكرات كاتوويس اب��راز رضايت كرده اند، اما 
برخي گروه هاي محيط زيس��تي ناتواني اين توافق را در 
رسيدگي به نياز كاهش فوريتي گازهاي گلخانه اي مورد 
انتقاد قرار داده اند. آلدن مير رييس سياست گذاري اتحاديه 
دانشمندان نگران گفته كه اين توافق »يك بخش بسيار 
كوچك از يك بسته بزرگ« است: »اين واكنشي نسبتا 
ضعيف به آن چيزي اس��ت كه دانشمندان حدود دو ماه 

پيش درخواس��ت كرده  بودند.« مانوئل پولگار ويدال از 
رهبران بني��اد بين المللي طبيعت ه��م گفت: »آنچه 
مشاهده شد اين بود كه درك درستي از بحران كنوني 
وجود ندارد.« فعالان و كارشناس��ان اين حوزه هشدار 
داده اند كه توافق حاصل ش��ده در لهستان فاقد اهداف 
يا اميد به بهبود اقدامات آب و هوايي است و در آن بطور 
شفاف به موضوعات كليدي همچون اختصاص بودجه به 
پروژه هاي اقليمي در كشورهاي در حال توسعه پرداخته 
نشده  اس��ت. توليدات گازهاي گلخانه اي همچنان در 
سراسر جهان در حال افزايش است و ميليون ها نفر در 
خطر مواجهه با عواقب آن از خشكس��الي هاي ش��ديد 

گرفته تا سيل و آتش سوزي ها هستند.

دريچه

كوتاه از منطقه

نخست وزير بريتانيا توني بلر را 
به كارشكني متهم كرد 

گروه جهان| ت��رزا مي  نخس��ت وزير بريتانيا، 
توني بلر نخس��ت وزير اسبق اين كش��ور را بابت 
دعوت به همه پرس��ي دوباره، به كارش��كني در 
خروج از اتحاديه اروپا و توهي��ن به مردم و مقام 
نخس��ت وزيري متهم كرده و گفته: »اينكه توني 
بلر به بروكسل برود و با فراخواندن به همه پرسي 
دوم در مذاكرات جاري كارشكني كند، توهين به 
مقامي است كه روزي خود او در آن قرار داشت و 
توهين به مردمي است كه او خدمتگزارشان بود.« 
به گزارش بي بي س��ي، توني بلر جمعه گفته بود 
كه اگر ديگر گزينه هاي برگزيت به جايي نرسد، 
منطقي اين خواهد بود كه نمايندگان پارلمان به 
برگزاري يك همه پرسي دوم راي بدهند. او گفته 
بود: »دليل اصلي اينكه بايد همه پرسي دوباره اي 
برگزار كنيم، اين است كه ۳0 ماه مذاكره كرده ايم 
و اگر روراست باشيم، مي بينيم كه در اين خصوص 
در وضعي��ت بحراني ق��رار داريم.« با بن بس��ت 
موج��ود و فقدان حماي��ت لازم ب��راي تصويب 
توافق پيش��نهادي ترزا مي  در پارلمان، گروهي 
از سياس��تمداران بريتانياي��ي ك��ه خواهان يك 
همه پرسي ديگر هستند فعاليت هايشان را تشديد 
كرده اند. اما ترزا مي مي گويد سياستمداراني كه 
مي خواهند با برگزاري همه پرسي دوباره برگزيت 
را منتفي كنند، به جاي منافع ملي به دنبال منافع 
سياسي خودشان هستند. ترزا مي  در ادامه گفته 
نمايندگان پارلمان نمي توانند از تحقق برگزيت 
ش��انه خالي كنن��د و موظفند آنچ��ه را كه مردم 

بريتانيا به آن راي داده اند، عملي كنند.

 يك وزير ديگر دولت ترامپ 
را ترك مي كند 

گروه جهان| دونالد ترامپ رييس جمهوري امريكا 
اعلام كرد كه رايان زينكي وزير امور اراضي فدرال و 
پارك هاي ملي تا پايان سال جاري ميلادي )دو هفته 
ديگر(، دولت را ترك مي كند. ترامپ اين خبر را روز 

شنبه در توييتر اعلام كرد.
به گزارش بي بي سي، زينكي در ظرف دو سال گذشته 
با اتهامات مالي متعددي مواجه بوده است كه حداقل 
يك مورد آن توسط واحد بازرسي وزارتخانه وي براي 
تحقيقات كيفري احتمالي به وزارت دادگستري ارجاع 
شده است. او روز شنبه در توييتي نوشت كه قصد ندارد 
»هزاران دلار« صرف دف��اع از خود در برابر »اتهامات 
ناروا« بكند و به همين دليل از س��متش كناره گيري 
مي كند. رايان زينكي پيش��تر هم به علت استفاده از 
پروازهاي اختصاصي پرهزينه به شدت مورد انتقاد قرار 
گرفته بود. بنابر گزارش ه��ا، او در يك مورد با پروازي 
كه 1۲ هزار دلار براي مردم امريكا خرج برداش��ته، از 

لاس وگاس به مونتانا سفر كرده بود.
رايان زينكي در حالي دولت ترامپ را ترك مي كند كه 
رييس جمهوري امريكا اخيرا جان كلي، رييس دفتر 
خود را هم كنار گذاشته است. اين ژنرال بازنشسته 
هم تا پايان سال جاري ميلادي كاخ سفيد را ترك 
مي كند. ترامپ مايك مولواني مديركل س��ازمان 
برنامه و بودجه دولت را به عنوان سرپرست موقت 
دفتر رييس جمهوري معرفي كرده است. طي چند 
ماه گذشته رس��انه هاي امريكا بارها از اختلاف نظر 
ميان جان كلي و كاركنان و مشاوران ارشد كاخ سفيد 
گفته  و از اس��تيصال او در نظم بخش��يدن به دفتر 

رييس جمهوري نوشته بودند.

 بازگشت نخست وزير مخلوع 
و پايان بحران سري لانكا

گروه جهان|نخس��ت وزير مخلوع سري لانكا بار 
ديگر در سمت خود ابقا شد و چند ماه بحران سياسي 
در اين كشور پايان يافت. به گزارش يورونيوز، رانيل 
ويكرمسينگه كه ۲۶ اكتبر بركنار شده بود، يكشنبه 
مجددا براي پنجمين ب��ار در برابر رييس جمهوري، 
مايتريپالا سيريسنا سوگند ياد كرد. رييس جمهوري 
سري لانكا با بركناري رانيل ويكرمسينگه ۶۹ ساله 
كه او را فردي بس��يار فاس��د خوانده ب��ود، راهيندا 
راجاپاكس��ه را به جايش منصوب كرد. راجاپاكسه 
ضمن اعلام كناره گيري از قدرت، راه را براي برقراري 
مجدد آرامش در كشور باز كرده بود. در هفته گذشته 
در پ��ي گفت وگوهايي كه مي��ان رييس جمهوري 
و ويكرمس��ينگه پشت درهاي بس��ته انجام شد، دو 
سياس��تمدار تصميم گرفتند با ح��ل اختلاف هاي 
ش��ديد ميان خود، بار ديگر براي تش��كيل دولت به 
توافق برس��ند. جزيره ۲1ميليون نفري سري لانكا 
در جنوب آسيا پس از بركناري ويكرمسينگه درگير 
بحران سياسي، آشوب و هرج و مرج شد. علاوه بر اينها، 
بحران ش��ديد اقتصادي در نبود دولت، اين كشور را 
به آستانه ورشكستگي و فلج بودجه اي رساند. همه 
اين مشكلات شديد باعث ش��د تا رييس جمهوري 
س��ري لانكا مجددا از نخست وزيري كه خود بركنار 
كرده بود براي تش��كيل دولت دع��وت كند. پس از 
بركناري ويكرمسينگه، رييس جمهوري نتوانست نظر 
اكثريت مجلس را براي انتخاب جانشين او جلب كند. 
بنابراين نوامبر با توسل به زور تلاش كرد تا مجلس را 
منحل كند. اما دادگس��تري تصميم او براي انحلال 

مجلس را مخالف قانون اساسي تشخيص داد. 

درگيري هاي شديد در حديده 
يمن با وجود آتش بس 

گروه جهان| با وجود اعلام آتش بس، درگيري هاي 
خونبار در بندر حدي��ده واقع در غرب يمن جنگ زده 
شدت گرفته اس��ت. حملات هوايي نيروهاي ائتلاف 
عربي به رهبري عربستان و درگيري آنها با انصارلله يمن 
تا يكشنبه در حديده ادامه يافت. خبرگزاري فرانسه به 
نقل از يك مقام نزديك به دولت و برخي ش��هروندان 
يمني نوش��ته، در اين درگيري ها دس��ت كم ۲۹ نفر 
كشته شده اند. اين آمار بطور رسمي تاييد نشده است. 
يك شهروند يمني به خبرگزاري فرانسه گفته تا بامداد 
يكشنبه همچنان صداي هواپيماهاي جنگي بر فراز 
اين شهر و نيز بر فراز شهر دوريهيمي در ۲0 كيلومتري 
جنوب حديده شنيده مي شد. خبرگزاري سبا متعلق به 
انصارلله خبر حمله هواپيماهاي ائتلاف سعودي را تأييد 
كرده است. اين خبرگزاري همچنين نيروهاي هوادار 
دولت را به بمباران مناطق مسكوني حديده متهم كرده 
است. هفته گذشته نمايندگان نيروهاي وفادار به دولت 
قانوني عبدربه منصور هادي و انصارلله به ابتكار سازمان 
ملل متحد در س��وئد به يك توافق آتش بس دس��ت 
يافتند. اما تنها يك روز پس از امضاي اين توافق نامه، 
درگيري هاي پراكنده گزارش شد. بر اساس توافق نامه 
اس��تكهلم، آتش بس بايد بلافاصله در حديده برقرار 
شود. اين مهم ترين توافق نامه ميان گروه هاي درگير در 
جنگ يمن از زمان آغاز تنش ها در ۲014 بوده است. اما 
از آنجا كه اجراي آن از همين آغاز با مشكل روبرو شده، 
كارشناسان بر اين باورند كه نياز به فشارهاي خارجي 
براي عملي كردن چنين توافقي احس��اس مي شود. 
جنگ يمن بيش از 10هزار كش��ته بر جاي گذاشته و 

ميليون ها نفر را با خطر قحطي روبرو كرده است. 

مكزيك طرح نجات و خودكفايي 
صنعت نفت را اجرايي كرد

گروه جهان|رييس جمهوري مكزيك جزييات طرح 
دولت را براي خودكفايي و نجات صنعت نفت اين كشور 
اعلام كرده اس��ت. به گزارش آسوشيتدپرس، آندرس 
مانوئل لوپز اوب��رادور رييس جمهوري مكزيك، اعلام 
كرده دولتش با افزايش 45درصدي توليد نفت خام در 
شركت ملي تا پيش از ۲0۲5 شرايط نامساعد صنعت 
نفت مكزيك را بهبود خواهد داد. اوبرادور گفته هدف 
اصلي افزايش ۲.4 ميليون بش��كه اي توليد نفت خام 
در هر روز اس��ت. اين در حالي است كه توليد نفت خام 
فعلي اين كشور در روز حدود 1.۶ ميليون بشكه است. 
اوبرادور ك��ه اخيرا به عن��وان رييس جمهوري جديد 
مكزيك سوگند ياد كرده، پيش تر از اجراي طرح دولت 
براي سرمايه گذاري 75 ميليارد پزويي )۳.۶5 ميليارد 
دلاري( در مسير تزريق به بخش صنعت نفت اين كشور 
خبر داده بود. ش��ركت ملي نفت مكزيك در سال هاي 
اخير به دليل چالش هاي مختلف نتوانسته بود بودجه 
مورد نياز را در اختيار داش��ته باشد. اوبرادور همچنين 
ابتكار عمل دولتش براي نجات صنعت نفت مكزيك را 
طرحي واقع بينانه خوانده است. رييس جمهوري جديد 
مكزيك پيش تر اعلام كرده بود دولتش به دنبال توقف 
واردات عظيم سوخت از خارج و همچنين خودكفايي 
اين كشور در صنعت نفت است. مكزيك در سال جاري 
بطور ميانگين روزانه 5۹0 هزار بشكه گازوئيل و ۲۳۲ 
هزار بشكه سوخت ديزلي وارد كرده است. اين در حالي 
است كه توليد پالايش��گاه هاي داخلي مكزيك بطور 
چشمگيري كاهش يافته است. واردات گازوئيل خارجي 
مكزيك تقريبا دو س��وم افزايش داش��ته در حالي كه 
واردات سوخت ديزلي از سال ۲01۳ دو برابر شده است.
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قانونجديدمهاجرتژاپن
چالشبرانگيزاست

گروه جهان| چند روز پس از تصويب طرح بازنگري 
در قانون مهاجرت از سوي مجلس ژاپن، يافته هاي 
نظرسنجي موسسه گالوپ نشان مي دهد كه اين قانون 
احتمالا رقابت توكيو با ساير كشورهاي پيشرفته براي 
جذب مردم ساير كشورها را با مشكل مواجه مي كند. 
طرح بازنگري قانون مهاجرت ژاپن كه دولت اين كشور 
به خاطر پير شدن جمعيت كشور براي حل مشكل 
كمبود نيروي كار در بخش ساخت و ساز، كشاورزي و 
پرستاي و جذب نيروي ماهر و متخصص ارايه كرده 
قرار است از آوريل ۲01۹ اجرايي شود. روزنامه ژاپن 
تايمز با استناد به نتايج نظرسنجي گالوپ نوشت، در 
ص��ورت آزادي تردد جهاني، جمعيت 1۲۶ ميليون 
نفري ژاپن در مقايسه با 147 درصد رشد كانادا و 4۶ 
درصد رشد امريكا، تنها 1 درصد رشد خواهد داشت. 
طبق رتبه بندي »مركز جهان��ي رقابت آي ام دي«، 
ژاپن از بين ۶۳ كشوري كه از شرايط جذب و استعداد 
توس��عه برخوردار هس��تند، رتبه ۲۹ را دارد. در اين 

فهرست، تايوان و استوني قبل از ژاپن قرار دارند. 
طبق يافته هاي نظرسنجي مركز تحقيقات پيو نيز 
كساني كه به ژاپن نقل مكان مي كنند، انتظار رفتاري 
دوستانه تر در مقايس��ه با ساير كشورها دارند. طبق 
اين نظرس��نجي، تنها 1۳ درصد پرسش شوندگان 
ژاپني گفتند كه تعداد مهاجران در كشور بسيار زياد 
اس��ت و 58 درصد معتقدند ش��مار فعلي مهاجران 
كافي است و ۲۳ درصد هم گفتند كه تعداد مهاجران 
بايد بيشتر ش��ود. اين در حالي است كه ۳7 درصد 
پرسش شوندگان بريتانيايي، 41 درصد فرانسوي و ۲8 
درصد مردم كره جنوبي معتقدند كه تعداد مهاجران 
در كشورهايشان بسيار زياد است. اجراي اين قانون 
جديد كه راه را براي گشودن رسمي درهاي ژاپن به 
روي نيروي كار خارجي باز مي كند، تغييري عمده 
در سياست كشوري به شمار مي رود كه اساسا تنها 
براي افراد مجرب و با مهارت هاي بالا مانند پزشكان، 
وكلا و معلمان، رواديد كار صادر مي كند. باتوجه به 
اينكه انتظار مي رود صدها هزار خارجي واجد شرايط 
گرفتن رواديد شوند، دولت ژاپن بايد به مدت يكسال 
كارگاه هاي آموزشي براي كمك به نيروي كار برگزار 
كند. احزاب مخالف ژاپن از اين طرح به خاطر قصور 
در مشخص كردن مشاغل براي نيروي كار خارجي 
و دادن آزادي عمل به دولت در تصميم گيري انتقاد 
كرده اند. مخالفان همچنين آمادگي كامل ژاپن براي 

انجام چنين تغيير بزرگي را زيرسوال برده  اند.

احتمالبركناري
2وزيردولتعراق

يك منبع نزديك به نخست وزير عراق گفته دو وزير 
دولت عادل عبدالمهدي احتمالا ب��ه زودي بركنار 
خواهند ش��د. به گزارش روس��يا اليوم، پس از اينكه 
گزارشاتي درباره دست داشتن احمد العبيدي وزير 
جوانان و ورزش در اقدامات تروريستي منتشر شده 
اكنون اختلافات سياسي بالا گرفته و مذاكراتي براي 
تغيي��ر او وجود دارد. نعيم الربيع��ي، وزير ارتباطات 
نيز احتمالا بركنار شود. گفته شده، پرونده الربيعي 
مش��مول قانون مجازات و عدال��ت درباره ممانعت 
از مش��اركت اعضاي ح��زب بعث در دولت اس��ت. 
فراكسيون هايي كه وزير ورزش و ارتباطات را معرفي 
كرده اند احتمالا مجبور مي شوند دو وزير جايگزين 
معرفي كنند. اين درحالي است كه هنوز تعدادي از 

وزراي دولت عبدالمهدي تعيين نشده اند.

كشتهشدن20غيرنظامي
دربمبارانولايتكنر

دس��ت كم ۲0 غيرنظامي از جمله 1۲كودك بر اثر 
بمباران هوايي در ولس��والي شيگل ولايت كنر در 
شرق افغانستان كشته ش��دند. به گزارش رويترز، 
هدف بمباران ولسوالي شريف معاويه يكي از رهبران 
طالبان بوده است. به گزارش  سازمان ملل، حملات 
در ۹ ماه نخس��ت س��ال جاري ۳1۳ كشته و ۳۳۶ 
مجروح در ميان غيرنظاميان بر جا گذاشته است؛ 
رقمي كه ۳۹ درصد نسبت به مدت مشابه در سال 
قبل افزايش يافته است. بر اساس همين گزارش در 
۹ ماه نخست سال 8050 غيرنظامي دراين كشور 

كشته يا زخمي شده اند.

كمك۸۳0ميليوندلاري
عربستانبهتونس

نخست وزير تونس اعلام كرد، عربستان متعهد 
ش��ده كمك مالي به ارزش 8۳0 ميليون دلار به 
تونس بدهد. به گزارش آناتولي، كمك هاي مالي و 
سرمايه گذاري عربستان شامل 500 ميليون دلار 
براي حماي��ت از بودجه، ۲۳0 ميليون دلار براي 
حمايت مالي از تجارت خارجي و 100 ميليون 
دلار در قالب سرمايه گذاري است. گفته شده، رضا 
شلغوم وزير بازرگاني تونس، سفري براي بررسي 

حمايت مالي به عربستان خواهد رفت.

صدورحكماعدام
15تروريستدرپاكستان

حكم اعدام صادره از س��وي دادگاه هاي نظامي 
پاكس��تان عليه 15تروريست، از س��وي ژنرال 
قمر جاويد باجوا فرمانده ارتش، تاييد شد و اين 
حكم به زودي اجرا مي شود. به گزارش ايرنا، اين 
تروريست ها به دليل ارتكاب اقدامات تروريستي 
عليه نظاميان و شهروندان، كمك به بمبگذاران 
انتحاري در حمله به محل اجتماع مسيحيان در 
نزديكي پيشاور، و آتش زدن موسسات آموزشي 

مجرم شناخته شدند. 
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عكس: ايلنا کنسرت»ماکانبند«درتهران

عكسروز

چهرهروز

كنسرت رايگان »شهرام ناظري« در قونيه 
شهرام ناظري خواننده شناخته شده موسيقي ايراني در هفتصد و چهل و پنجمين سالگرد درگذشت مولانا كنسرت رايگاني را در شهر 
قونيه برگزار كرد. به گزارش خبرگزاري آناتولي، شهرام ناظري خواننده پيشكسوت موسيقي ايراني در چارچوب گراميداشت هفتصد 
و چهل و پنجمين سالگرد درگذشت مولانا با حضور بيش از سه هزار تماشاگر ايراني، تركيه اي و خارجي در مركز كنگره سلجوقيان 
روي صحنه رفت. »بازهواي وطنم«، »اندك اندك«، »آتش در نيستان« و »بشنو از ني حكايت مي كند« از جمله آثاري بودند كه در 
اين كنسرت براي مخاطبان اجرا شد. اين اجراي زنده با حمايت اداره فرهنگ و گردشگري شهر قونيه و به صورت مجاني برگزار شد. 

شهرام ناظري پيش از آغاز كنسرت با اشاره به رايگان بودن اين برنامه اظهار كرد كه همه ما مهمان مولانا هستيم.

بازارهنر

اجراي» سالار عقيلي« با آثاري خاطره انگيز 

مرگِ طلايي آهوهاي هرمز

اكران همزمان »جن زيبا« در ايران و تركيه

سالار عقيلي خواننده موسيقي ايراني 
با همراهي گروه »راز و نياز« يازدهم 
بهمن ماه تازه ترين كنسرت خود را در 
مركز همايش ه��اي برج ميلاد تهران 
برگزار مي كند. سالار عقيلي خواننده 
موس��يقي ايران��ي روز يازدهم بهمن 
ماه س��ال ۹۷ تازه ترين كنسرت خود 
را در مركز همايش ه��اي برج ميلاد 

تهران برگزار خواهد كرد. در اين كنس��رت گروه 
موس��يقي »راز و نياز« كه طي سال هاي اخير با 
مديريت سالار عقيلي اداره مي شود، ضمن اجراي 
قطعه »چه بگويم« آثار خاطره انگيز اين خواننده 

موسيقي ايراني را به مخاطبان ارايه خواهد داد.
اين خوانن��ده كه ط��ي ماه هاي اخير با انتش��ار 
تك آهنگ هاي متنوع فعاليت هاي مستمري در 

عرصه موسيقي داش��ته روزهاي ۲۸ 
و ۲۹ آذر ماه نيز با همراهي اركس��تر 
»آواي ايران« و گروه موس��يقي »راز 
و نياز« كنس��رتي را در شيراز برگزار 
مي كن��د. در اين برنامه از مقام هنري 
حسين خواجه اميري نيز قدرداني به 
عمل مي آيد. ضمن اينكه قطعه »همه 
چشما به ايرانه« با آهنگسازي مهيار 
فيروزبخت كه چن��دي پيش موزيك ويديو آن با 
حضور حسين خواجه اميري منتشر شده بود، در 

اين كنسرت اجرا مي شود.
كنسرت »چه بگويم« س��الار عقيلي ساعت هاي 
30: 1۸ و 30: ۲1 روز يازده��م بهمن ماه س��ال 
ج��اري در مركز همايش هاي ب��رج ميلاد تهران 

اجرا خواهد شد. 

گال��ري اعتم��اد اين روزه��ا ميزبان 
نمايشگاهي اس��ت كه مرگ طلايي 
آهوه��اي جزيره هرم��ز را به نمايش 
گذاش��ته و جادويي از اين مرگ را به 

مخاطب نشان مي دهد.
مرگ آمد و همه را دربرگرفت. هر روز 
بر تعداد جسدها اضافه مي شد. به نظر 
مي رسيد كسي آنها را نمي ديد و حالا 

هم نمي بيند. اين مفهوم بعد به پرسوناژها اضافه 
شد. چرا كه در عزاي عمومي افراد يا كور هستند 
يا مي خواهند نبينند. انگار جادويي در كار است.

اين جم��لات بخش��ي از صحبت ه��اي عليرضا 
معمارياني است. عكاسي كه اين روزها 1۶ عكس 
او با عنوان »عزاي عمومي« روي ديوارهاي گالري 
اعتماد جا خ��وش كرده ان��د. مجموعه عكس ها 
لحظه لحظه مرگ اس��ت يا ربطي به وقوع مرگ 
دارد. حتي اگر بخواهيم نگاه رئال داش��ته باشيم 
اينها همه مدهوش��ند و در آن لحظه نمي توانند 
نگاهي به اطرافشان داشته باشند. انگار جادويي 

در كار است.
مرد ساز مي زند تنبور نواز، برزخ است. جفتي نواز 
عزراييل و گويي لشكر مرگش را آورده و همه چيز 
را از بي��ن مي برد؛ از آدمي گرفته ت��ا آهو و دريا و 
سبزي سبز، آخرت زمان فرا رسيده است. مردي 
سرنا مي نوازد. او نمادي از اسرافيل است با سوري 
در دست كه مردگان را زنده خواهد كرد. دختركي 
در گوشه اي نشسته است. بقاياي آهوان مرده دورا 
دور دامنش را فرا گرفته اند. سرش با چشمان بسته 
رو به آسمان است و زنگوله اي كنار گوشش، گويي 

نشاني از اميدي ناشناخته را به او نويد مي دهد.
همه شخصيت هاي اين نمايشگاه با مرگ و حس 
و حال اين حقيقت دست و پنجه نرم مي كنند. اما 

در اين ميان دخترك از وحشت مرگ 
عرق نكرده است. لرزش را در اندامش 
حس نمي كنيم، ش��ايد اميدي وجود 
دارد حتي اميدي به عالم پس از مرگ؛ 
او هم مانند ديگران و آهوان از لش��كر 

مردگان است.
درگي��ري ع��كاس با موض��وع مرگ 
آهوها از اس��فند ۹۵ ش��روع ش��د از 
زماني ك��ه فصل بارندگي هرمز ب��ود. معمارياني 
مي گويد: دو، سه سالي بود كه خشكسالي منطقه 
را در برگرفته بود. اما آن س��ال باران خوبي باريد. 
ولي آنتروتوكس��مي بيماري اس��ت كه دام ها را 
درگير كرد. سازمان محيط زيست توان و بودجه 

واكسينه كردن آهوها را نداشت .
 با آنكه همان سال آهوهاي زيادي از بين رفتند، 
اما اينگونه به نظر مي رسد كه هر چند وقت يك بار 
با بارش باران زياد در هرمز اين اتفاق رخ مي دهد. 
س��ال هاي اخير و اتفاقاتش نش��ان از آن دارد كه 
چه باران ببارد و چ��ه نبارد مرگ، آهوها را دنبال 

مي كند.
 معمارياني درخصوص آنكه چه ش��د كه به سراغ 
آهو هاي تلف ش��ده رفت، مي گوي��د: آهو جداي 
اينكه در فرهنگ ما تقدس دارد نماد معصوميت 

هم هست.
اين همه آهوي تلف شده، مردم هرمز و نشانه هاي 
آن مرز و بوم در عكس هاي معمارياني چه ارتباطي 
با محيط زيست دارند و اينكه چه اتفاقاتي كه در 
آن منطقه در حال وقوع است بماند براي محيط 
زيستي ها اما در يك نمايشگاه هنري كه بي شك 
رس��التي هم بر دوش دارد و حرفي براي گفتن، 
انديش��يدن به موض��وع محيط زيس��ت مناطق 
محروم را به هر بيننده و مسوولي يادآوري مي كند.

فيلم سينمايي جن زيبا به كارگرداني 
بايرام فضلي و تهيه كنندگي مهرداد 
فري��د از پنج دي ماه در س��ينماهاي 
سراسر كشور اكران مي شود. مهرداد 
فريد، تهيه كننده فيلم جن زيبا، گفت: 
فيل��م جن زيبا آماده نمايش ش��ده و 
پروانه نمايش نيز اخذ ش��ده اس��ت. 
براس��اس برنامه ريزي ها قرار است از 

پنجم دي ماه در سينماهاي سراسر كشور اكران 
ش��ود. او با اش��اره به اينكه اصلاحات فيلم بسيار 
اندك بود، گفت: اكران فيلم ج��ن زيبا تقريباً به 
صورت همزمان در ايران و تركيه انجام مي ش��ود 
و ب��راي نمايش فيل��م در تركيه فيل��م را به زبان 

تركيه اي دوبله كرده ايم.
فريد با اشاره به اينكه به دنبال كسب مجوز براي 

برگزاري مراس��م افتتاحيه هستيم، 
افزود: ط��ي برنامه ريزي هاي صورت 
گرفته به احتمال فراوان نورگل يشيل 
چ��اي، بازيگر زن اصل��ي فيلم، براي 
مراس��م افتتاحيه و همچنين شركت 

در اكران به ايران سفر خواهد كرد.
فيلم سينمايي جن زيبا به كارگرداني 
و فيلمب��رداري باي��رام فضل��ي و 
تهيه كنندگ��ي مه��رداد فريد با حض��ور نورگل 
يش��يل چاي، فرهاد اصلاني، محرم زينال زاده، 
لي��لا زارع، ليلا موس��وي، علي جعف��ري، ميثم 
پويان فر و غزل فريد ساخته شده است. اين فيلم 
محصول مش��ترك ايران و تركيه است و شركت 
آلتيناي تركيه به عنوان سرمايه گذار و تهيه كننده 

تركيه اي در اين فيلم حضور دارد.

تاريخنگاري

پايان گمانه زني ها درباره زنده بودن تندگويان 
بيست و ششم آذر 13۷0، پيکر شهيد محمدجواد تندگويان وزير نفت دولت محمد علی 
رجايی، پس از يازده سال به مقامات ايرانی تحويل داده شد. او در سال 13۵۹ برای ديدار 
از مناطق نفتی جنوب به آبادان عزيمت کرد اما همراه تعدادی از همکارانش به اسارت 

نيروهای عراقی درآمد و به دست عوامل رژيم بعث به شهادت رسيد. 
شهيد رجايی نخست وزير وقت جمهوری اسلامی ايران با ارسال اطلاعيه ای از ربوده 
شدن محمدجوادتندگويان، بهروز بوشهری معاون وزارتخانه، محسن يحيوی سرپرست 
مناطق نفتی جنوب و س��ه کارمند اين وزارتخانه به نام های احمد بخشی پور، عباس 
روح نواز و علی اصغر اس��ماعيلی خبر داده و به عراق و مجامع بين المللی نس��بت به 
 حفظ سلامتی وزيرنفت و همراهانش هشدار می دهد، در بخشی از اين اطلاعيه آمده:

 »...دولت خدمتگزار افتخار دارد که مسئوليتش درکنار مردم و بخاطر پاسداری از انقلاب 
شکوهمندشان نه تنها اسيرشده بلکه جان خودش را دراين راه فداکند. ولی در عين حال 
فرصت مغتنم شمرده و به دولت عراق و کليه مجامع بين المللی در مورد حفظ جان و 
سلامتی اسرای ايرانی هشدار داده و خواهان آزادی فوری کليه اسرای غيرنظامی است.«

درتاريخ 13۵۹/۸/13 راديو بغداد، به نقل از مقامات عراق شهيد تندگويان و همراهان وی 
را اسرای نظامی دانسته و از اينکه عراق درصدد تبادل اسرای جنگی عراقی با وزيرنفت 
است، خبرمی دهد.  با توجه به شواهد ذکر شده در آن دوره کاملًا مشخص می شود که 
دسيسه و تبانی کش��ورهای غربی و دولت بعث عراق برای تحت فشار قراردادن ايران 
برای آزادی گروگان های جاسوس امريکايی است که وزيرنفت ايران ربوده شده است. 
به طوری که محسن سادات معاون تندگويان در بازگشت ازکنفرانس بالی که ازطرف 
سازمان جهانی اوپک دراندونزی برگزارش��ده بود، درتاريخ 13۵۹/۸/30 دراين مورد 
می گوي��د »...بيش از۶0 درصد وقت اين کنفرانس به وضع برادر تندگويان اختصاص 
پيداکرد که باس��خنرانی و افشاگری هيأت ايرانی بس��ياری از اعضای شرکت کننده 
کنفرانس ازوضع برادرتندگويان ابراز تاسف کردند و عکس وزيرنفت جمهوری اسلامی 
ايران در طول زمان کنفرانس روی صندلی خالی وی گذاشته شده بود ما می خواستيم 

حقانيت ايران را علی رغم دروغ های عراق درمورد برادرتندگويان که گفته بودند وی 
رابا لباس ارتشی دستگيرکرده اند به دنيا ثابت کنيم که خوشبختانه همين  طور هم شد 
و روزنامه های دنيا عکس وزير نفت ايران را روی صندلی خالی وی به چاپ رس��اندند. 
کشورهای مرتجع و طرفدار عراق از موضوع ربوده شدن وزيرنفت ايران می خواستند 
اس��تفاده کنند تا ايران در اين کنفرانس شرکت نکند و ايران هم با شرکت خود در آن 
تمام نقشه هايش��ان را نقش بر آب کرد... د. « با تمام تلاش هايی که دولت ايران برای 
آزادی شهيد محمد جوادتندگويان طی 10 سال انجام داد، رژيم بعث عراق با بدترين 
شکنجه ها وی را به شهادت رساند و پيکرش بيست و ششم آذر13۷0 به ميهنش، ايران 
بازگردانده شد. انتقال پيكير شهيد تندگويان به ايران پاياني بر گمانه زني ها و انتظارها 

درباره احتمال زنده بودن او بود. 

كیوسك

»جنگ سرد« اروپا را فتح کرد

آزمايش مخوف روسی
 فيلم می شود

»جن��گ س��رد« فيل��م 
عاش��قانه س��ياه و سفيد 
ساخته پاوو پاوليکوفسکی 
به عن��وان بهتري��ن فيلم 
سی ويکمين دوره جوايز 
فيلم اروپا انتخاب شد. به 
گزارش سايت جوايز فيلم 
اروپا، آکادم��ی فيلم اروپا 

طی مراس��می که شنبه 1۵ دس��امبر )۲۴ آذر( در 
شهر سويا کشور اسپانيا برگزار شد، برندگان جوايز 
فيلم اروپای سال ۲01۸ را اعلام کرد.   در اين دوره از 
جوايز فيلم اروپا، فيلم عاشقانه سياه و سفيد  »جنگ 
سرد« به کارگردانی پاوو پاوليکوفسکی که امسال از 
سوی کشور لهستان به رقابت اسکار نيز فرستاده شده 
توانس��ت بالاترين جايزه را از آن خود کند. اين فيلم 
در کنار جايزه بهترين فيلم توانست جايزه بهترين 
کارگردان )پاوليکوفسکی(، بهترين فيلمنامه نويس 
)پاوليکوفسکی(، بهترين بازيگر زن )يوانا کوليگ(  
و بهترين تدوينگر )ياروس��لاو کامينس��کی(  را نيز 
بدست آورد. جايزه بهترين بازيگر مرد اروپای سال 
۲01۸ را مارچلو فونته برای فيلم »داگمن«  از کشور 
ايتاليا بدست آورد.   جايزه بهترين فيلم کوتاه امسال 
نيز به فيلم کوتاه ۲0 دقيقه ای »سال ها« ساخته سارا 
افگاير محصول مشترک ايتاليا و فرانسه تعلق گرفت. 
فيلم کوتاه ۲0 دقيقه ای »سال ها« ساخته سارا افگاير 
جايزه بهترين فيلم کوتاه اروپايی را بدست آورد. جايزه 
بهترين انيميشن بلند اروپا را انيميشن  »روز ديگر 
زندگی«  به کارگردانی رائ��ول دلافونتس و داميان 
ننوف کسب کرد، داس��تان اين انيميشن اقتباسی 
از کتابی به همين نام نوشته ريشارد کاپوشينسکی 
است. انيميش��ن ۸۶ دقيقه ای »روز ديگر زندگی« 
جايزه بهترين انيميشن بلند اروپايی را از آن خود کرد. 

ترس��ناک  ن  س��تا ا د
»آزمايش خواب شوروی« 
و تحقيقات س��ری ارتش 
س��رخ درب��اره تاثي��رات 
بی خواب��ی ب��ر انس��ان، 
دستمايه ساخت يک فيلم 
ترسناک ش��ده است. به 
گزارش مووی وب، سال ها 

قبل داستان ترسناکی از آزمايش های مخوف ارتش 
شوروی در دهه ۴0 ميلادی با عنوان »آزمايش خواب  
ش��وروی« فضای اينترنت را در برگرفت و اين ماجرا 
بعد از آن که در يکی از سايت های معروف و فعال در 
زمينه داستان های ترسناک منتشر شد ابعاد گسترده 
تری به خود گرفت. اين آزمايش سرّی اين طور تعريف 
می ش��ود که در اواخر دهه ۴0 مي��لادی گروهی از 
دانشمندان روس تصميم می گيرند برای تحقيق و 
بررسی درباره تاثيرات بی خوابی بر انسان دست به يک 
آزمايش نامتعارف بزنند. آنها پنج زندانی را انتخاب کرده 
و از آنان می خواهند در ازای آزادی به مدت 1۵ روز و 
در بعضی منابع 30 روز متوالی نخوابند. دانشمندان 
روس برای بيدار نگه داشتن اين پنج زندانی از گازی 
موسوم به گاز نيکولايف مخلوط با اکسيژن استفاده 
کردند. اين آزمايش درنهايت به ماجراهای وحشتناک 
و منزجرکننده ای ختم می ش��ود و طبق داس��تان، 
زندانيان پس از گذش��ت چند روز علايم ديوانگی و 
در نهايت آدم خواری از خود نش��ان داده و همديگر 
را می کشند. مانند بسياری از داستان های اينترنتی، 
ماجرای اين آزمايش هم به داستان و افسانه می ماند و 
حقيقت آن هرگز ثابت نشد و مدارک مستندی از آن 
به دست نيامد، اما گويا اين داستان مخوف و افسانه ای 
اقبال بيش��تری يافته و قرار اس��ت به يک فيلم بلند 
سينمايی تبديل شود.  کارگردانی اين تريلر مهيج و 
ترس��ناک با نام احتمالی »سودای نارنجی؛ آزمايش 

خواب شوروی« برعهده بری اندرسون است. 

میراثنامه

كاروانسراهاي دوقلو كه چهار قرن با هم فاصله دارند
دو كاروانسرا يا رباط تاريخي به نام »رباط سنگي انوشيرواني« و »كاروانسراي شاه 
عباس��ي« در منطقه آهوان وجود دارد. زمان ساخت كاروانسراي سنگي )رباط 
انوشيرواني( به سال هاي ۴۲0 تا ۴۲1 هجري قمري و ساخت كاروانسراي آجري 
)شاه عباسي( به سال 10۹۷ هجري قمري در دوره صفويه برمي گردد. كاروانسراي 
شاه عباسي آهوان مربوط به دوره صفوي است و در 3۶ كيلومتري سمنان، در مسير 
جاده سمنان به دامغان واقع شده و اين اثر در تاريخ ۵ ارديبهشت 13۵۶ با شماره 

ثبت 13۷3 به عنوان يكي از آثار ملي ايران به ثبت رسيده است.
كاروانسراي سنگي آهوان نيز در منطقه سردسير آهوان در ۴۲ كيلومتري خاور 
شهر سمنان قرار گرفته است. ساختمان اين كاروانسرا از سنگ و ملات ساروج 
است. اين كاروانسرا در قرن پنجم هجري ساخته شده است. در نزديكي اين بنا، 
كاروانسراي شاه عباسي آهوان نيز قرار دارد كه در زمان صفويه در كنار كاروانسراي 
قديمي ساخته شده است. گمان مي رود كه اين كاروانسرا از ساختمان هاي داراي 
اهميت بوده و گونه ساختمان و آثار موجود، ديرينگي آن را تأييد مي كند. اكنون 
از ساختمان اين كاروانسرا فقط ديوارهاي اطراف و قسمتي از دالان ورودي بزرگ 
جلو آن به جا مانده و بقيه به صورت تلي از سنگ هاي كوچك و بزرگ درآمده است. 

حياط مركزي كاروانسرا مستطيل شكل است و ۲۶اتاق دارد.
نويسنده مطلع الشمس درباره اين كاروانسرا گفته، »رباط انوشيرواني كه بسيار 
قديم و به قدمت آن رباطي در ذهاب و اياب س��فر خراس��ان ديده نشده و بر نهج 
غريبي آن را ساخته اند تمام اين بنا از سنگ و گچ و آجر است چهار ايوان بلند در 

چهار سمت دارد...«
مديركل ميراث فرهنگي، صنايع دس��تي و گردش��گري استان سمنان گفت: با 
انتقال مالكيت كاروانسراي سنگي و آجري آهوان به دولت موافقت شد. محمد 
جهانشاهي با اعلام اين خبر افزود: به دنبال رايزني و برگزاري جلسات كارشناسي 
متعدد بين نمايندگي ستاد اجرايي فرمان حضرت امام خميني)ره( و اداره  كل 

ميراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري استان سمنان، با انتقال مالكيت اين 
دو كاروانسرا به دولت موافقت شد.

او گفت: با موافقت س��تاد اجراي��ي فرمان حضرت امام)ره(، مقرر ش��د مالكيت 
كاروانس��راهاي س��نگي و آجري آهوان واقع در ۴۵ كيلومتري جاده سمنان به 
دامغان تا پايان سال جاري به سازمان ميراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري 
به نمايندگي از دولت جمهوري اسلامي ايران واگذار شود. مديركل ميراث فرهنگي، 
صنايع دستي و گردشگري استان سمنان گفت: كاروانسراهاي سنگي و آجري 
آهوان، ظرفيت بزرگي در توسعه و بهبود شرايط و تاسيسات ميان راهي گردشگري 
هستند و پس از اجراي توافق و انتقال نهايي مالكيت، زمينه جذب سرمايه گذار و 
واگذاري بلندمدت اين كاروانسراها به بخش خصوصي، تحت نظارت فني سازمان 

ميراث فرهنگي فراهم مي شود.

پيش بيني اكسپرس روسيه از قهرماني ايران در جام ملت ها

جايزه ۷۵ هزار دلاري تكواندوكاران ايران

اكسپرس روسيه با معرفي فوتبال و ورزش 
ايران، پيش بيني ك��رد ايران قهرمان جام 
ملت هاي آسيا شود. جام ملت هاي آسيا سه 
هفته ديگر آغاز مي شود و تيم ملي ايران اميدوار است كه 
بعد از سال ها عنوان قهرماني را به دست بياورد. در همين 
رابطه اسپرت اكسپرس نوشت: خيلي ها ورزش ايران را با 
كشتي مي شناسند. ورزشي تاريخي كه از گذشته تا حال 
محبوب بوده و غلامرضا تختي اس��طوره ورزشي مردم 
محسوب مي شود. در دهه هاي گذش��ته وزنه برداري با 
حسين رضازاده و تكواندو با هادي ساعي در ورزش ايران 
سرآمد شدند. در اين بين، فوتبال نيز در ايران علاقه مندان 
زيادي دارد و از تاريخ غني برخوردار است. تيم ملي فوتبال 
ايران با سه قهرماني در جام ملت هاي آسيا توانسته است 
به عنوان تيمي پرافتخار شناخته شود. ايران همچنين 

اولين بار در سال 1۹۷۸ به جام جهاني راه يافت. 

در پاي��ان دومي��ن مرحله رقابت هاي گرنداس��لم 
تكواندو، تكواندوكاران اي��ران از دو فرصت موجود 
به يك مدال طلا و يك مدال برنز دس��ت يافتند. در 
آخرين روز از دومين مرحله رقابت هاي گرنداسلم 
تكوان��دو در چين، تكواندوكاران اي��ران در دو وزن 
۵۸- كيلوگرم و ۸0+ كيلوگرم بخش مردان در اين 
رقابت ها حاضر شدند كه در پايان، يك مدال طلا و 

يك مدال برنز به نمايندگان ايران رسيد.
به اين ترتيب در پايان اين رقابت ها، سجاد مرداني 
در فين��ال وزن ۸0+ كيلوگرم با »كي��و دون اين« 
هوگوپوش كره جنوبي رو به رو ش��د كه توانست در 
مجموع با حساب 3 بر ۲ مقابل حريف خود به برتري 
رس��يده و با كسب مدال طلا جايزه ۴۹ هزار دلاري 
را ازآن خود كند. فينال اي��ن رقابت ها به صورت ۵ 
راندي برگزار ش��د كه نتايج آن به ترتيب راند اول: 
۲-1 ايران، راند دوم: ۶-۲ كره جنوبي، راند س��وم: 
1-1، راند چهارم: ۲-1 كره جنوبي، راند پنجم: ۲-3 

ايران و راند طلايي: 3-1 ايران است.
مرداني مرحله نيمه نهايي به مصاف »ژائوكسيانگ 
سانگ« هوگوپوش چيني رفت كه در مجموع راند 
ش��ماري با نتيجه ۲ بر صفر به برتري رس��يد. اين 

رقابت ها به صورت دو راند از سه راند برگزار مي شود 
كه به اين ترتيب مردان��ي در دو راند پياپي با نتايج 
۶-1 و 1۴-۸ حريفش را شكست داده و راهي فينال 
شد. مرداني براي رس��يدن به نيمه نهايي »استفن 
لامبدين« امريكايي را در مرحله يك هشتم و »گيل 
يانگ بيوئن« از كره جنوبي را در مرحله يك چهارم 

نهايي شكست داده بود.
ديگ��ر نماينده ايران در مس��ابقات ام��روز آرمين 
هادي پور هوگوپوش وزن ۵۸- كيلوگرم بود كه در 
ديدار رده بندي مقابل »تاي ه��ون كيم« نماينده 
كره جنوب��ي در مجموع ران��د ش��ماري 3 بر ۲ به 
پيروزي رسيده و مدال برنز را از آن خود كرد. نتايج 

راندهاي اين مسابقه در راند اول: 3-1 كره جنوبي، 
راند دوم: ۶-3 كره جنوبي، راند سوم: 1۵-۸ ايران، 
راند چهارم: 1-0 ايران و راند پنجم: ۷-3ايران بود. 
هادي پور در اين رقابت ها پس از يك دور استراحت، 
در نخس��تين ديدار »س��اوكويهاري رامنارونگ« 
از تايلن��د را در مرحله يك چهارم شكس��ت داد اما 
در مرحل��ه نيمه نهاي��ي مقابل »ج��ون جانگ« از 
كره جنوبي نتيجه را واگذار كرد تا براي كسب عنوان 

سومي تلاش كند.
دومين دوره رقابت هاي گرنداس��لم اسلم تكواندو 
طبق قوانين جديد، تا پيش از رقابت هاي رده بندي 
و فينال به صورت ۲ راند از 3 راند برگزار مي شد اما 
در ديدارهاي رده بندي و فينال به صورت 3 راند از 

۵ راند برگزار شد.
هدايت تكواندوكاران ايران در اين رقابت ها را سيد 
نعمت خليفه به عنوان سرمربي بر عهده داشت. به 
قهرمان اين رقابت ها ۷0 ه��زار دلار )۴۹ هزار دلار 
براي بازيكن و ۲1 هزار براي مربي(، نايب قهرمان ۲0 
هزار دلار )1۴ هزار براي بازيكن و ۶ هزار براي مربي( 
و نفر س��وم ۵ هزار دلار )3۵00 دلار براي بازيكن و 

1۵00 دلار مربي( پاداش تعلق مي گيرد. 

ورزشي
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